
ΘΕΜΑΤΑ

Α. ΕΙΔΙΚΑ ΘΕΜΑΤΑ 
1. Επικύρωση Πρακτικών, σελ. 17927, 18022 
2.  Άδεια απουσίας των Βουλευτών κ. κ. Θ. Ρουσσόπουλου

και Κ. Δελβερούδη, σελ. 17967 
3. Ανακοινώνεται από τον Πρόεδρο της Βουλής η επιβολή

στον Βουλευτή κ. Ελευθέριο Αυγενάκη της ποινής της µοµ-
φής για ανάρµοστη συµπεριφορά και του αποκλεισµού του
που προβλέπει ο Κανονισµός από τις επόµενες συνεδριάσεις
του Κοινοβουλίου και στην Βουλευτή κ. Θεανώ Φωτίου την
πειθαρχική ποινή της ανακλήσεως στην τάξη, σελ. 17958 

4. Ανακοινώνεται ότι ο Πρόεδρος της Κοινοβουλευτικής
Οµάδας της Νέας Δηµοκρατίας κ. Κυριάκος Μητσοτάκης, µε
την από 3 Ιουλίου 2024 επιστολή του προς τον Πρόεδρο της
Βουλής, µας ενηµερώνει ότι ο Βουλευτής Ηρακλείου κ. Ελευ-
θέριος Αυγενάκης τίθεται εκτός της Κοινοβουλευτικής Οµά-
δας της Νέας Δηµοκρατίας, σελ. 17981 - 17983 

5. Η Ειδική Μόνιµη Επιτροπή Κοινοβουλευτικής Δεοντολο-
γίας καταθέτει τις εκθέσεις της στις αιτήσεις της εισαγγελι-
κής αρχής για τη χορήγηση άδειας άσκησης ποινικής δίωξης
κατά Βουλευτών, σελ. 17963 

6. Ανακοινώνεται ότι µε την από 1η Ιουλίου 2024 επιστολή
του προς τον Πρόεδρο της Βουλής ο Πρόεδρος της Κοινο-
βουλευτικής Οµάδας της Νέας Δηµοκρατίας κ. Κυριάκος Μη-
τσοτάκης µας γνωστοποιεί ότι ως Κοινοβουλευτικός Εκπρό-
σωπος της Κοινοβουλευτικής Οµάδας της Νέας Δηµοκρα-
τίας ορίζεται ο Βουλευτής Α' Αθηνών κ. Αθανάσιος Πλεύρης
και ως Αναπληρωτές του ορίζονται ο Βουλευτής Α' Πειραιώς
κ. Κωνσταντίνος Κατσαφάδος και η Βουλευτής Α' Θεσσαλο-
νίκης κ.  Άννα Ευθυµίου, σελ. 17963 - 17964 

7. Επί διαδικαστικού θέµατος, σελ. 
17927,17948,17949,17950,17951,17954,17955,17956,
17957,17958,17961,17967,17971,17972,17975,17976,
17977,17978,17980,17981,17983,17986,18004,18022 

Β. ΚΟΙΝΟΒΟΥΛΕΥΤΙΚΟΣ ΕΛΕΓΧΟΣ 
1. Ανακοίνωση αναφορών µε αριθµό από 2112 έως 2140,

σελ. 17927 - 17935 
2. Απαντήσεις Υπουργών σε ερωτήσεις Βουλευτών, σελ.

17936 - 17947 
3. Συζήτηση επικαίρων ερωτήσεων:
α) Προς την Υπουργό Πολιτισµού µε θέµα: «Να στελεχωθεί

εδώ και τώρα το Αρχαιολογικό Μουσείο Ηρακλείου (Α.Μ.Η)
µε όλες τις απαραίτητες ειδικότητες, µε µόνιµη και σταθερή
εργασιακή σχέση», σελ. 17948 

β) Προς τον Υπουργό Υποδοµών και Μεταφορών: 
i.  µε θέµα: «Χρονοδιάγραµµα ολοκλήρωσης νέου οδικού

άξονα Λαµία-Καρπενήσι», σελ. 17950 
ii. µε θέµα: «Να διασφαλιστεί η σωστή λειτουργία του πτη-

τικού έργου µε ασφαλείς και ποιοτικές υπηρεσίες στα αερο-
δρόµια», σελ. 17951 

iii. µε θέµα: «Κατασκευή νέου δικτύου ύδρευσης στους Νο-
µούς  Άρτας, Πρέβεζας και Λευκάδας», σελ. 17954 

Γ. ΝΟΜΟΘΕΤΙΚΗ ΕΡΓΑΣΙΑ 
1. Μόνη συζήτηση και ψήφιση επί της αρχής, των άρθρων

και του συνόλου των σχεδίων νόµων του Υπουργείου Εθνικής
Άµυνας: 

α) «Κύρωση της Διευθέτησης µεταξύ της Κυβέρνησης της

Ελληνικής Δηµοκρατίας και της Κυβέρνησης του Βασιλείου
της Σαουδικής Αραβίας σχετικά µε το καθεστώς των Ελληνι-
κών Ενόπλων Δυνάµεων στο έδαφος του Βασιλείου της Σα-
ουδικής Αραβίας» και

β) «Κύρωση της Συµφωνίας Στρατιωτικής Συνεργασίας µε-
ταξύ της Κυβέρνησης της Ελληνικής Δηµοκρατίας και της
Κυβέρνησης του Βασιλείου της Σαουδικής Αραβίας», σελ.
17956 - 17988, 18004 - 18006 

2. Κατάθεση Εκθέσεως Διαρκούς Επιτροπής:
Η Διαρκής Επιτροπή Δηµόσιας Διοίκησης, Δηµόσιας Τάξης

και Δικαιοσύνης καταθέτει την έκθεσή της στο σχέδιο νόµου
του Υπουργείου Δικαιοσύνης «Τροποποίηση του Π.Δ.
18/1989 «Κωδικοποίηση διατάξεων νόµων για το Συµβούλιο
της Επικρατείας» (Α' 8)-Μεταφορά διαφορών στα Τακτικά Δι-
οικητικά Δικαστήρια-Ρυθµίσεις για πιλοτική ή κατόπιν προδι-
καστικού ερωτήµατος δίκη ενώπιον του Συµβουλίου της
Επικρατείας-  Άλλες διατάξεις του Υπουργείου Δικαιοσύνης»,
σελ. 17954 

ΠΡΟΕΔΡΟΣ

ΤΑΣΟΥΛΑΣ Κ. , σελ.17967 – 17959

ΠΡΟΕΔΡΕΥΟΝΤΕΣ

ΒΙΛΙΑΡΔΟΣ Β. , σελ. 17976 - 18022
ΓΕΩΡΓΑΝΤΑΣ Γ. , σελ. 17956 – 17967, 17959 - 

17976
ΛΑΜΠΡΟΥΛΗΣ Γ. , σελ. 17921 - 17955

ΟΜΙΛΗΤΕΣ

Α. Αναφορά στην επιβολή των ποινών στους Βουλευτές
κ.κ. Ελευθέριο Αυγενάκη και Θ. Φωτίου:

ΑΝΑΓΝΩΣΤΟΠΟΥΛΟΥ Α. , 
σελ. 17960

ΓΕΩΡΓΑΝΤΑΣ Γ. , σελ. 17960
ΕΥΘΥΜΙΟΥ  Ά. , σελ. 17978
ΚΩΝΣΤΑΝΤΟΠΟΥΛΟΥ Ζ. , 

σελ. 17978
ΜΑΝΤΖΟΣ Δ. , σελ. 17977, 17978
ΞΑΝΘΟΠΟΥΛΟΣ Θ. , σελ. 17977
ΠΑΦΙΛΗΣ Α. , σελ. 17975

Β. Επί διαδικαστικού θέµατος:
ΒΙΛΙΑΡΔΟΣ Β. , σελ. 17977, 17978, 17980, 

17981,17983, 17986, 18004, 
18022

ΓΕΩΡΓΑΝΤΑΣ Γ. , σελ. 17956, 17957, 17958,17961, 
17967, 17971, 17972,17975, 
17976

ΚΑΖΑΜΙΑΣ Α. , σελ. 17956
ΚΕΦΑΛΟΓΙΑΝΝΗΣ Ι., σελ. 17980
ΚΩΝΣΤΑΝΤΟΠΟΥΛΟΥ Ζ. , 

σελ. 17975, 17980
ΛΑΜΠΡΟΥΛΗΣ Γ. , σελ. 17927, 17948, 17949,17950, 

17951, 17954, 17955
ΠΑΦΙΛΗΣ Α. , σελ. 17975

Γ. Επί των επικαίρων ερωτήσεων:

ΠΙΝΑΚΑΣ ΠΕΡΙΕΧΟΜΕΝΩΝ

ΣΥΝΕΔΡΙΑΣΗ ΡΞΑ’

Τετάρτη 3 Ιουλίου 2024



ΜΕΝΔΩΝΗ Σ., σελ. 17948, 17949
ΟΙΚΟΝΟΜΟΥ Θ. , σελ. 17950, 17951
ΣΤΑΪΚΟΥΡΑΣ Χ., σελ. 17950, 17951, 17952,17953, 

17954, 17955
ΣΤΥΛΙΟΣ Γ. , σελ. 17954
ΣΥΝΤΥΧΑΚΗΣ Ε. , σελ. 17948, 17949, 17951, 17953

Δ. Επί των σχεδίων νόµων του Υπουργείου Εθνικής
Άµυνας:

ΑΝΑΓΝΩΣΤΟΠΟΥΛΟΥ Α. , 
σελ. 17961

ΒΕΛΟΠΟΥΛΟΣ Κ. , σελ. 17961, 17969, 17971
ΒΙΛΙΑΡΔΟΣ Β. , σελ. 17961
ΔΗΜΗΤΡΙΑΔΗΣ Π. , σελ. 17972
ΕΥΘΥΜΙΟΥ  Ά. , σελ. 17978
ΖΕΡΒΕΑΣ Α. , σελ. 17956
ΚΑΖΑΜΙΑΣ Α. , σελ. 17957, 17985
ΚΕΦΑΛΟΓΙΑΝΝΗΣ Ι. , σελ. 17957, 17984, 17985
ΚΤΙΣΤΑΚΗΣ Ε. , σελ. 17968
ΚΩΝΣΤΑΝΤΟΠΟΥΛΟΥ Ζ. , 

σελ. 17976, 17978, 17980,17984, 
17985

ΜΑΝΤΖΟΣ Δ. , σελ. 17976
ΜΠΙΑΓΚΗΣ Δ. , σελ. 17966
ΞΑΝΘΟΠΟΥΛΟΣ Θ. , σελ. 17977, 17981
ΟΙΚΟΝΟΜΟΠΟΥΛΟΣ Τ. , 

σελ. 17973
ΠΑΠΑΝΑΣΤΑΣΗΣ Ν. , σελ. 17965
ΠΑΦΙΛΗΣ Α. , σελ. 17975, 17976
ΡΟΥΝΤΑΣ Γ. , σελ. 17959
ΤΖΑΝΑΚΟΠΟΥΛΟΣ Δ. , σελ. 17974
ΧΡΗΣΤΙΔΟΥ Ρ. , σελ. 17967



Αθήνα, σήµερα 3 Ιουλίου 2024, ηµέρα Τετάρτη και ώρα 8.57’,
συνήλθε στην Αίθουσα των συνεδριάσεων του Βουλευτηρίου η
Βουλή σε ολοµέλεια για να συνεδριάσει υπό την προεδρία του
ΣΤ’ Αντιπροέδρου αυτής κ. ΓΕΩΡΓΙΟΥ ΛΑΜΠΡΟΥΛΗ. 

ΠΡΟΕΔΡΕΥΩΝ (Γεώργιος Λαµπρούλης): Κυρίες και κύριοι
συνάδελφοι, αρχίζει η συνεδρίαση.

(ΕΠΙΚΥΡΩΣΗ ΠΡΑΚΤΙΚΩΝ: Σύµφωνα µε την από 1-7-2024
εξουσιοδότηση του Σώµατος, επικυρώθηκαν µε ευθύνη του Προ-
εδρείου τα Πρακτικά της ΡΞ’ συνεδριάσεώς του, της Δευτέρας

1η Ιουλίου 2024, σε ό,τι αφορά την ψήφιση στο σύνολο του σχε-
δίου νόµου: «Ιδιωτική ασφάλιση έναντι φυσικών καταστροφών,
κρατική αρωγή και προστασία, στεγαστική συνδροµή, διατάξεις
για το Πυροσβεστικό Σώµα και άλλες διατάξεις».)

Παρακαλείται ο κύριος Γραµµατέας να ανακοινώσει τις ανα-
φορές προς το Σώµα. 

(Ανακοινώνονται προς το Σώµα από το Γραµµατέα της Βουλής
κ. Πέτρο Παππά, Βουλευτή Κιλκίς, τα ακόλουθα: 

Π Ρ Α Κ Τ Ι Κ Α  Β Ο Υ Λ Η Σ

K’ ΠΕΡΙΟΔΟΣ

ΠΡΟΕΔΡΕΥΟΜΕΝΗΣ ΚΟΙΝΟΒΟΥΛΕΥΤΙΚΗΣ ΔΗΜΟΚΡΑΤΙΑΣ

ΣΥΝΟΔΟΣ A’

ΣΥΝΕΔΡΙΑΣΗ ΡΞΑ’

Τετάρτη 3 Ιουλίου 2024



17928 ΠΡΑΚΤΙΚΑ ΒΟΥΛΗΣ (ΟΛΟΜΕΛΕΙΑ)

Α. ΚΑΤΑΘΕΣΗ ΑΝΑΦΟΡΩΝ



ΣΥΝΕΔΡΙΑΣΗ ΡΞΑ’ - 3 ΙΟΥΛΙΟΥ 2024 17929



17930 ΠΡΑΚΤΙΚΑ ΒΟΥΛΗΣ (ΟΛΟΜΕΛΕΙΑ)



ΣΥΝΕΔΡΙΑΣΗ ΡΞΑ’ - 3 ΙΟΥΛΙΟΥ 2024 17931



17932 ΠΡΑΚΤΙΚΑ ΒΟΥΛΗΣ (ΟΛΟΜΕΛΕΙΑ)



ΣΥΝΕΔΡΙΑΣΗ ΡΞΑ’ - 3 ΙΟΥΛΙΟΥ 2024 17933



17934 ΠΡΑΚΤΙΚΑ ΒΟΥΛΗΣ (ΟΛΟΜΕΛΕΙΑ)



ΣΥΝΕΔΡΙΑΣΗ ΡΞΑ’ - 3 ΙΟΥΛΙΟΥ 2024 17935



17936 ΠΡΑΚΤΙΚΑ ΒΟΥΛΗΣ (ΟΛΟΜΕΛΕΙΑ)

B. ΑΠΑΝΤΗΣΕΙΣ ΥΠΟΥΡΓΩΝ ΣΕ ΕΡΩΤΗΣΕΙΣ ΒΟΥΛΕΥΤΩΝ



ΣΥΝΕΔΡΙΑΣΗ ΡΞΑ’ - 3 ΙΟΥΛΙΟΥ 2024 17937



17938 ΠΡΑΚΤΙΚΑ ΒΟΥΛΗΣ (ΟΛΟΜΕΛΕΙΑ)



ΣΥΝΕΔΡΙΑΣΗ ΡΞΑ’ - 3 ΙΟΥΛΙΟΥ 2024 17939



17940 ΠΡΑΚΤΙΚΑ ΒΟΥΛΗΣ (ΟΛΟΜΕΛΕΙΑ)



ΣΥΝΕΔΡΙΑΣΗ ΡΞΑ’ - 3 ΙΟΥΛΙΟΥ 2024 17941



17942 ΠΡΑΚΤΙΚΑ ΒΟΥΛΗΣ (ΟΛΟΜΕΛΕΙΑ)



ΣΥΝΕΔΡΙΑΣΗ ΡΞΑ’ - 3 ΙΟΥΛΙΟΥ 2024 17943



17944 ΠΡΑΚΤΙΚΑ ΒΟΥΛΗΣ (ΟΛΟΜΕΛΕΙΑ)



ΣΥΝΕΔΡΙΑΣΗ ΡΞΑ’ - 3 ΙΟΥΛΙΟΥ 2024 17945



17946 ΠΡΑΚΤΙΚΑ ΒΟΥΛΗΣ (ΟΛΟΜΕΛΕΙΑ)



ΣΥΝΕΔΡΙΑΣΗ ΡΞΑ’ - 3 ΙΟΥΛΙΟΥ 2024 17947



ΠΡΟΕΔΡΕΥΩΝ (Γεώργιος Λαµπρούλης): Ευχαριστούµε τον
κ. Παππά.

Ολοκληρώθηκε η ανάγνωση των αναφορών.
Κυρίες και κύριοι συνάδελφοι, εισερχόµαστε στην συζήτηση

των

ΕΠΙΚΑΙΡΩΝ ΕΡΩΤΗΣΕΩΝ

Με έγγραφό της η Γενική Γραµµατέας Νοµικών και Κοινοβου-
λευτικών Θεµάτων ενηµερώνει το Σώµα ότι σήµερα Τετάρτη 3
Ιουλίου 2024 θα συζητηθούν τέσσερις επίκαιρες ερωτήσεις.

Θα ξεκινήσουµε µε τη δεύτερη µε αριθµό 1210/1-7-2024 επί-
καιρη ερώτηση δεύτερου κύκλου του Βουλευτή Ηρακλείου της
Κοινοβουλευτικής Οµάδας «Κοµµουνιστικό Κόµµα Ελλάδας» κ.
Εµµανουήλ Συντυχάκηπρος την Υπουργό Πολιτισµού µε θέµα:
«Να στελεχωθεί εδώ και τώρα το Αρχαιολογικό Μουσείο Ηρα-
κλείου (Α.Μ.Η) µε όλες τις απαραίτητες ειδικότητες, µε µόνιµη
και σταθερή εργασιακή σχέση».

Θα απαντήσει η Υπουργός Πολιτισµού κ. Στυλιανή Μενδώνη.
Κύριε Συντυχάχη, έχετε τον λόγο.
ΕΜΜΑΝΟΥΗΛ ΣΥΝΤΥΧΑΚΗΣ: Ευχαριστώ, κύριε Πρόεδρε. 
Κυρία Υπουργέ, το Αρχαιολογικό Μουσείο Ηρακλείου αντιµε-

τωπίζει σοβαρά προβλήµατα υποστελέχωσης σε κρίσιµες ειδικό-
τητες γεγονός που εµποδίζει την πλήρη, ασφαλή και
απρόσκοπτη λειτουργία του. Το µισό µουσείο συνεχίζει να είναι
κλειστό, όπως ο επάνω όροφος µε πολύ σηµαντικά ευρήµατα
που δεν µπορούν να δουν οι επισκέπτες πλην των τοιχογραφιών.
Το εισιτήριο, όµως, καταβάλλεται ολόκληρο.

Συγκεκριµένα το προσωπικό φύλαξης ανέρχεται σε µόλις εί-
κοσι οκτώ ηµερήσιους φύλακες και οκτώ νυχτοφύλακες, ενώ το
µουσείο για να λειτουργήσει πλήρως χρειάζεται τουλάχιστον
εκατόν οκτώ ηµερήσιους αρχαιοφύλακες και έξι νυχτοφύλακες.
Φέτος, καθυστερηµένα, προσελήφθησαν τριάντα οκτώ εποχικοί
ηµερήσιοι φύλακες και δύο νυχτοφύλακες που δεν επαρκούν για
την κάλυψη των κενών. Παρ’ ότι υπάρχει η ανάγκη για περισσό-
τερο προσωπικό η Κυβέρνηση, όπως και οι προηγούµενες όχι
µόνο δεν προχωρά σε προσλήψεις µόνιµου προσωπικού, αλλά
απασχολεί εργαζόµενους µε ολιγόµηνες συµβάσεις που παρα-
µένουν στη διαρκή ανασφάλεια της ανεργίας, όπως και σε βάρος
της απρόσκοπτης λειτουργίας του µουσείου. Στην πράξη εφαρ-
µόζεται σχέδιο εντατικοποίησης της εργασίας των συµβασιού-
χων και µόνιµων εργαζοµένων στη φύλαξη.

Σοβαρά είναι και τα ζητήµατα για το προσωπικό καθαριότητας.
Από την 1η Ιανουαρίου 2024 ως την 1η Ιουνίου 2024 το µουσείο
δεν διέθετε καθόλου προσωπικό καθαριότητας τη στιγµή που
χρειάζονται τουλάχιστον πέντε εργαζόµενοι, ώστε να καλύπτον-
ται όλοι οι χώροι: εργαστήρια, γραφεία, έκθεση κ.λπ.. Από την
1η Ιουνίου 2024 έγινε µε απευθείας ανάθεση σύµβαση για επτά
µήνες µε εργολαβική εταιρεία που απασχολεί για το µουσείο δύο
καθαρίστριες, µία το πρωί και µία το απόγευµα, οι οποίες γίνον-
ται λάστιχο για να ασκήσουν τα καθήκοντα καθαριότητας και δεν
µπορούν να καλύψουν σχεδόν τα πέντε χιλιάδες τετραγωνικά
µέτρα του µουσείου. Επιπροσθέτως, από το εργατικό δυναµικό
του µουσείου απουσιάζουν παντελώς ειδικότητες, όπως ηλε-
κτρολόγος και υδραυλικός, ενώ ο µηχανολόγος µηχανικός και
τεχνικός ασφαλείας προσελήφθησαν πριν από λίγες ηµέρες πι-
θανά µε κάποια σύµβαση, σίγουρα όχι µόνιµη. Αυτό έχει ως απο-
τέλεσµα οι συχνές βλάβες στον εξοπλισµό και τις εγκαταστάσεις,
κλιµατισµός, ανελκυστήρας και ούτω καθεξής, να καθυστερούν
να επιδιορθωθούν αλλά και να αφήνουν έκθετους τους εργαζό-
µενους και τους επισκέπτες σε πιθανά επικίνδυνες καταστάσεις.

Η παραπάνω κατάσταση αποτυπώνει την απαξίωση και την εµ-
πορευµατοποίηση του πολιτισµού, που εντάθηκε µε τη µετατροπή
από την Κυβέρνηση στα χνάρια των προκατόχων της των µου-
σείων σε νοµικά πρόσωπα δηµοσίου δικαίου και ενάντια στο επι-
στηµονικό και παιδευτικό ρόλο τους. Η επιχειρηµατολογία για τη
µετατροπή τους ήταν ο δήθεν εκσυγχρονισµός τους και η ευελιξία
στη λειτουργία τους. Περίτρανα σε πολύ µικρό χρονικό διάστηµα
αποδεικνύεται το εντελώς αντίθετο: η µεγαλύτερη απαξίωση και
εγκατάλειψή τους από την πολιτεία µετατρέποντάς τα σε σκηνικά
για τη διαφήµιση επιχειρήσεων ή άλλων εκδηλώσεων.

Σας ρωτάµε, κυρία Υπουργέ, τι µέτρα θα πάρει η Κυβέρνηση
για να στελεχωθεί εδώ και τώρα το Αρχαιολογικό Μουσείο Ηρα-
κλείου µε όλες τις απαραίτητες ειδικότητες µε µόνιµη και στα-
θερή εργασιακή σχέση προκειµένου να διασφαλιστεί η οµαλή και
εύρυθµη λειτουργία του µουσείου και να σταµατήσει η οµηρία
των εργαζοµένων.

Ευχαριστώ πολύ.
ΠΡΟΕΔΡΕΥΩΝ (Γεώργιος Λαµπρούλης): Κυρία Υπουργέ,

έχετε τον λόγο για την πρωτολογία σας.
ΣΤΥΛΙΑΝΗ ΜΕΝΔΩΝΗ (Υπουργός Πολιτισµού): Κύριε Βου-

λευτά, ευχαριστώ για την ερώτηση, γιατί µου δίνετε την ευκαιρία
να ξεκαθαρίσουµε κάποια πράγµατα.

Λοιπόν, πράγµατι, το Αρχαιολογικό Μουσείο Ηρακλείου, δυ-
νάµει του ν.5021/2023 µετετράπη σε νοµικό πρόσωπο δηµοσίου
δικαίου. Το έχω πει πολλές φορές. Φαίνεται ότι δεν γίνεται εύ-
κολα κατανοητό ότι το 2024 είναι ένα µεταβατικό έτος για τα µου-
σεία αυτά, καθώς µέχρι το τέλος του 2023 οι ανάγκες τους
καλύπτονταν πλήρως από το Υπουργείο Πολιτισµού και ακόµα
εκκρεµεί στο Συµβούλιο της Επικρατείας η έκδοση των προεδρι-
κών διαταγµάτων για την εσωτερική τους λειτουργία µε ό,τι αυτό
σηµαίνει. Παρ’ όλα αυτά το Υπουργείο Πολιτισµού προέβη σε
όλες τις ενέργειες, τις οποίες όφειλε να κάνει προκειµένου να
είναι εύρυθµη η λειτουργία και του Αρχαιολογικού Μουσείου
Ηρακλείου, όπως και όλων των αρχαιολογικών χώρων και των
µουσείων της χώρας που είναι στην αρµοδιότητα του Υπουρ-
γείου Πολιτισµού. Μιλάτε για σοβαρά προβλήµατα υποστελέχω-
σης που εµποδίζουν την πλήρη ασφαλή και απρόσκοπτη
λειτουργία του µουσείου.

Για να δούµε, λοιπόν, τι ισχύει για όλα αυτά. Δυνάµει κοινής
υπουργικής απόφασης των Υπουργών Εθνικής Οικονοµίας και
Οικονοµικών και Εσωτερικών του Απριλίου του 2024 εγκρίθηκε
η εκκίνηση των διαδικασιών πρόσληψης προσωπικού µε σχέση
εργασίας ιδιωτικού δικαίου ορισµένου χρόνου σε φορείς του
Υπουργείου Πολιτισµού για το 2024 µεταξύ των οποίων σαράντα
άτοµα µε χρονική διάρκεια απασχόλησης από πέντε έως επτά
µήνες για το Αρχαιολογικό Μουσείο Ηρακλείου. Ακολούθως µε
την υπ’ αριθµόν 834/10-4-2024 ανακοίνωση ΣΟΧ 1/2024 για την
πρόσληψη προσωπικού µε σύµβαση εργασίας ορισµένου χρόνου
το µουσείο ανακοίνωσε την πρόσληψη µε σύµβαση εργασίας
ΙΔΟΧ συνολικά τριάντα οκτώ ατόµων ΔΕ ηµερήσιων φυλάκων
µουσείων και αρχαιολογικών χώρων και δύο ειδικότητας νυχτο-
φυλάκων µουσείων και αρχαιολογικών χώρων µε χρονική διάρ-
κεια απασχόλησης επτά µήνες. Επιπλέον, µε την αποστολή
δεκαοκτώ υπαλλήλων ΙΔΟΧ από τον ΟΔΑΠ στο Αρχαιολογικό
Μουσείο Ηρακλείου µε σκοπό την απασχόλησή τους στα εκδο-
τήρια εισιτηρίων και στο πωλητήριο του µουσείου αποδεσµεύτη-
καν οκτώ µόνιµοι φύλακες που µέχρι τότε έκαναν τις ανωτέρω
εργασίες.

Αποτέλεσµα, στο µουσείο υπηρετούν συνολικά σαράντα οκτώ
φύλακες. Το µουσείο διαθέτει είκοσι οκτώ µόνιµους φύλακες και
δύο νυχτοφύλακες. Είναι προφανές ότι λόγω του διαφορετικού
ωραρίου λειτουργίας µεταξύ θερινής και χειµερινής περιόδου
δεν µπορεί να είναι ο ίδιος αριθµός φυλάκων. Χρειάζεται να είναι
ένα ΙΔΟΧ, προσωπικό το οποίο θα εξυπηρετεί τη θερινή λειτουρ-
γία του µουσείου. Όλα τα µουσεία εξυπηρετούνται µε την πρόσ-
ληψη φυλάκων µε σύµβαση επτά µηνών και ενός µικρότερου
αριθµού µε σύµβαση πέντε µηνών. Όσον αφορά στο προσωπικό
καθαριότητας η διοίκηση έχει συνάψει σύµβαση έργου µε ιδιώτη
και καλύπτει τις ανάγκες του µουσείου.

Το µουσείο έχει πράγµατι ανάγκη πρόσληψης ή αντιµετώπισης
των ειδικοτήτων ενός µηχανολόγου µηχανικού, ενός ηλεκτρολό-
γου, ενός υδραυλικού και ενός τεχνικού ασφαλείας. Οι θέσεις
αυτές προβλέπονται στον οργανισµό. Σηµειώνω. Τα προεδρικά
διατάγµατα είναι σε επεξεργασία στο Συµβούλιο της Επικρατείας
µέχρι την έγκριση του οργανισµού. Το διοικητικό συµβούλιο του
µουσείου έχει υπογράψει συµβάσεις έργου όπως αυτό έκανε και
δεκαετίες πριν το µουσείο. Δεν είναι κάτι το οποίο συνέβη ξαφ-
νικά τώρα γιατί το µουσείο έγινε νοµικό πρόσωπο δηµοσίου δι-
καίου.

Όσον αφορά στις βλάβες, η διοίκηση του µουσείου έχει υπο-
γράψει σύµβαση έργου µε µηχανολόγο µηχανικό, ο οποίος κα-
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θηµερινά είναι εκεί και µεριµνά για τη συντήρηση του εξοπλισµού
και την επιδιόρθωση των βλαβών. Πρέπει να σας πω ότι εξαιτίας
του το µουσείο είναι νοµικό πρόσωπο. Αυτά αντιµετωπίστηκαν
πολύ καλύτερα φέτος από ό,τι τα προηγούµενα χρόνια. 

Το µουσείο έχει υπογράψει προγραµµατική σύµβαση µε το
Υπουργείο Πολιτισµού για τη µελέτη ενεργειακής αναβάθµισης
του µουσείου. Η δαπάνη βαρύνει τις πιστώσεις του Υπουργείου.
Το έργο είναι συνεννοηµένο να γίνει µε ένταξη στα χρηµατοδο-
τικά εργαλεία της Περιφέρειας Κρήτης. Από τον Μάιο του 2024
έως την 31η-10-2024 το µουσείο παραµένει ανοικτό Δευτέρα,
Τρίτη, Πέµπτη, Παρασκευή, Σάββατο, Κυριακή 8.00’-20.00’, την
Τετάρτη 13.00’-20.00’. Το πρωινό της Τετάρτης, όπως συµβαίνει
στα µουσεία όλου του κόσµου, παραµένει κλειστό για καθαριό-
τητα, συντήρηση των προθηκών και των ευαίσθητων εγκαταστά-
σεων. Το Υπουργείο Πολιτισµού και το διοικητικό συµβούλιο του
µουσείου έπραξε τα δέοντα µέσα στο πλαίσιο του νόµου και µε
δεδοµένη την µη έκδοση ακόµα των προεδρικών διαταγµάτων
εσωτερικής λειτουργίας του µουσείου.

Σας ευχαριστώ.
ΠΡΟΕΔΡΕΥΩΝ (Γεώργιος Λαµπρούλης): Κύριε Συντυχάκη,

έχετε τον λόγο για την δευτερολογία σας.
ΕΜΜΑΝΟΥΗΛ ΣΥΝΤΥΧΑΚΗΣ: Κυρία Υπουργέ, η ουσία είναι

ότι δεν υπάρχει εύρυθµη λειτουργία στο µουσείο. Και δεν το λέω
εγώ. Εγώ δεν ήρθα εδώ για να πω τον δικό µου πόνο. Μεταφέρω
τις διαµαρτυρίες, τα αιτήµατα, τις διαθέσεις, των εργαζοµένων.
Αναφέρατε ορισµένα στοιχεία. Στο σύνολο είναι εξήντα έξι οι
ηµερήσιοι αρχαιοφύλακες. Είναι είκοσι οκτώ ηµερήσιοι φύλακες
και δύο νυχτοφύλακες και τριάντα οκτώ εποχικοί ηµερήσιοι.
Εξήντα έξι, λοιπόν, στο σύνολο, όταν χρειάζονται εκατόν οκτώ.
Άρα υπάρχει θέµα. Δεν υπάρχει θέµα; Υπάρχει ζήτηµα έλλειψης
προσωπικού, όχι µόνο στο Μουσείο Ηρακλείου, γενικότερα στα
µουσεία της χώρας.

Με την απαγόρευση των προσλήψεων, για την ακρίβεια µε
βάση την αναλογία πρόσληψης - απόλυσης που ίσχυσε από την
κρίση, αλλά και µε τις µαζικές συνταξιοδοτήσεις έχει αποδεκατι-
στεί το µόνιµο προσωπικό και δεν διορίζεται. Ακόµα και µε την
προκήρυξη του ΑΣΕΠ, τη 2Γ/2022, παρ’ όλο που έχουµε επιτυ-
χόντες, ακόµα να διοριστούν µε ευθύνη της Κυβέρνησης και του
ΑΣΕΠ. Ούτε οι δεκαοκτώ θέσεις αρχαιολόγων από τις τρεις χι-
λιάδες πεντακόσιες εξήντα πέντε αιτήσεις µε την ειδικότητα ΠΕ
Αρχαιολόγων.

Αντί να καλύψετε, λοιπόν, τις ανάγκες σε µόνιµο προσωπικό, να
µονιµοποιήσετε τους συµβασιούχους, διαιωνίζετε την ανεργία,
ανακυκλώνετε το προσωπικό και αφορά πτυχιούχους, αρχαιολό-
γους, µουσειολόγους, φύλακες, µηχανικούς, συντηρητές, γενικά
επαγγέλµατα της πολιτιστικής διαχείρισης και άλλες ειδικότητες.
Αν λάβουµε υπ’ όψιν ως τώρα τη λειτουργία του Μουσείου Ακρό-
πολης, του οποίου οι εργαζόµενοι ζητάνε να γυρίσουν στο Υπουρ-
γείο Πολιτισµού, που λειτουργεί ως νοµικό πρόσωπο του
δηµοσίου δικαίου, δεν είναι καθόλου δύσκολο να φανταστούµε
ποιο είναι το εργασιακό µοντέλο: Ελάχιστο µόνιµο προσωπικό, µε
ένα ποσοστό αυτού στα πρόθυρα της συνταξιοδότησης, συµβα-
σιούχοι παντός είδους και ειδικότητες ανάλογα µε τις ανάγκες του
νοµικού προσώπου, εταιρείες σεκιούριτι για τη φύλαξη, εργολα-
βίες που και περισσότερα χρήµατα κοστίζουν στο δηµόσιο και χα-
µηλότερου επιπέδου υπηρεσίες προσφέρουν.

Και όλα αυτά είναι σε πλήρη εναρµόνιση µε το στρατηγικό πλαί-
σιο της Ευρωπαϊκής Ένωσης για την πολιτιστική κληρονοµιά και
την πρόσφατη ψηφισµένη οδηγία για την εφαρµογή του νέου ευ-
ρωπαϊκού θεµατολογίου για τον πολιτισµό.

Εσείς, άλλωστε, δεν ήσασταν η Κυβέρνηση που προπαγανδί-
ζατε τη µετατροπή των µουσείων σε νοµικό πρόσωπο δηµοσίου
δικαίου και µάλιστα ως µέτρο που θα συµβάλει στην αυτοτέλεια,
στην αυτονοµία τους, επιτρέποντας τη λειτουργία και την πρωτο-
βουλία και την ελκυστικότητά τους. Ουδέν ψευδέστερον. Από-
δειξη η πρόσφατη προγραµµατική σύµβαση µεταξύ Δήµου
Ηρακλείου, Πανεπιστηµίου και Αρχαιολογικού Μουσείου Ηρα-
κλείου, µε εµπορευµατική λειτουργία του µουσείου, µε καφέ,
εστιατόρια, όπως περιγράφεται στην προγραµµατική σύµβαση,
για να καλύψει χρηµατοδοτικές ανάγκες του µουσείου ελλείψει
της κρατικής χρηµατοδότησης.

Ποια θα είναι η ωφέλεια του δηµότη από την επέκταση του
µουσείου, αν αυτό αποκτήσει ένα τεράστιο πωλητήριο, αν γίνει
καφέ, µπαρ και εστιατόριο; Θα πει κάποιος, κακό είναι να έχεις
ένα καφέ στο µουσείο; Μα, όταν γίνεται για να εξασφαλίζεις πό-
ρους, ώστε και µε αυτή την πηγή εσόδων να γίνει αυτόνοµο και
αυτοχρηµατοδοτούµενο και να µην επιβαρύνει το κεντρικό κρά-
τος, στην πορεία είναι προφανές ότι θα επεκτείνει αυτές τις εµ-
πορευµατικές δραστηριότητες σε ένα διαρκές κυνήγι ιδιωτικών
χορηγιών από ιδρύµατα, µη κυβερνητικές οργανώσεις, επιχειρη-
µατικούς οµίλους, για να εξασφαλίσει τη βιωσιµότητά του.

Πρόκειται, λοιπόν, για εξέλιξη µε σοβαρές συνέπειες, κατά την
άποψή µας, στην προστασία και ανάδειξη της πολιτιστικής κλη-
ρονοµιάς. Αυτό, όµως, που, κατά την άποψή µας, πρέπει να γίνει
για να είναι ανοικτό το µουσείο στην κοινωνία -προφανώς κανείς
δεν θέλει να είναι κλειστό το µουσείο, πρέπει να είναι ανοικτό
στην κοινωνία- σηµαίνει ότι πρέπει κατ’ αρχάς να καταργηθεί
αυτός ο νόµος για τα νοµικά πρόσωπα δηµοσίου δικαίου, να γί-
νουν άµεσες προσλήψεις του απαραίτητου προσωπικού -τουλά-
χιστον στο επίπεδο του 2019- να µονιµοποιηθεί όλο το προ-
σωπικό φύλαξης, να προσληφθεί επιπλέον µόνιµο προσωπικό για
την καθαριότητα, να φύγουν οι εργολάβοι από τα µουσεία, να
σταµατήσει αυτή η απαράδεκτη βαθιά αντιλαϊκή τιµολογιακή πο-
λιτική που εφαρµόζεται µε τα πανάκριβα εισιτήρια και φυσικά να
καταργηθεί η όποια επιχειρηµατική δραστηριότητα, ακόµη και
αν πρόκειται και για τα αναψυκτήρια των αρχαιολογικών χώρων,
τα οποία καταλήγουν σε µεγάλους επιχειρηµατίες, όπως αποδει-
κνύεται µε τον φωτογραφικό πλειοδοτικό διαγωνισµό στο Ηρά-
κλειο, αποκλείοντας αυτοαπασχολούµενους µικρούς
επαγγελµατίες.

Ευχαριστώ.
ΠΡΟΕΔΡΕΥΩΝ (Γεώργιος Λαµπρούλης): Κυρία Υπουργέ,

έχετε το λόγο.
ΣΤΥΛΙΑΝΗ ΜΕΝΔΩΝΗ (Υπουργός Πολιτισµού): Ευχαριστώ,

κύριε Πρόεδρε.
Κύριε Βουλευτά, αναφερθήκατε στο Μουσείο της Ακρόπολης.

Το Μουσείο της Ακρόπολης, ναι, είναι νοµικό πρόσωπο δηµοσίου
δικαίου, ακριβώς όπως και το Αρχαιολογικό Μουσείο Ηρακλείου.
Το Μουσείο Ακρόπολης, όχι γιατί το λέω εγώ, το λένε οι διεθνείς
αξιολογήσεις είναι από τα καλύτερα µουσεία παγκοσµίως. Λει-
τουργεί ως νοµικό πρόσωπο δηµοσίου δικαίου, είναι από τα
πλέον δηµοφιλή -και αυτό το λένε, πάλι, οι διεθνείς αξιολογή-
σεις- και είναι από τα µουσεία, τα οποία έχει τις καλύτερα παρε-
χόµενες υπηρεσίες στους επισκέπτες του, Έλληνες και ξένους.
Αυτό είναι µια πραγµατικότητα. Δεν αµφισβητείται. Είναι κάτι το
οποίο έχει κατακτηθεί από το Μουσείο Ακροπόλεως, που είναι
νοµικό πρόσωπο δηµοσίου δικαίου.

Το Μουσείο Ακροπόλεως, λοιπόν, και η λειτουργία του ήταν
το πρότυπο για να δηµιουργήσουµε τα αντίστοιχα πέντε νοµικά
πρόσωπα για τα µουσεία, τα οποία ήταν υπηρεσίες του Υπουρ-
γείου Πολιτισµού. Δηλαδή, το Μουσείο Ηρακλείου είχε ακριβώς
το ίδιο status µε την Οικονοµική Εφορία Ηρακλείου, όµως, είναι
εντελώς διαφορετικές οι ανάγκες και ο τρόπος λειτουργίας µιας
µουσειακής υποδοµής από µία υπηρεσία του δηµοσίου. Αυτό
είναι κάτι το οποίο εφαρµόζεται σε όλο τον δυτικό κόσµο, ήδη,
από τη δεκαετία του ’80 και του ’90. Η Ελλάδα καθυστέρησε και
σε αυτό. Λοιπόν, το γεγονός ότι θίξαµε αυτά τα οποία ίσχυαν,
δεν σηµαίνει ότι αυτό είναι προς τη λάθος κατεύθυνση.

Σας εξήγησα και σας είπα ότι το 2024 είναι ένας µεταβατικός
χρόνος για τα µουσεία αυτά, διότι δεν έχουν εκδοθεί ακόµα οι
οργανισµοί λειτουργίας, τους οποίους αυτή η Κυβέρνηση για λό-
γους καλής νοµοθέτησης αλλά και διαφάνειας, επέλεξε να µη γί-
νουν µε τον ιδρυτικό νόµο των µουσείων, αλλά να ακολουθήσουν
τη λογική των προεδρικών διαταγµάτων. Τα προεδρικά διατάγ-
µατα είναι στην τελική φάση επεξεργασίας από το Συµβούλιο της
Επικρατείας και, εποµένως, όλα αυτά τα θέµατα θα µπορούν να
ρυθµίζονται απολύτως από τα διοικητικά συµβούλια των µου-
σείων και τους γενικούς διευθυντές.

Από κει και πέρα, θεωρείτε κακό το να υπάρχει εστιατόριο,
καφέ, πωλητήριο, τα οποία θα δίνουν και θα εξασφαλίζουν πό-
ρους στο µουσείο. Μα πού το είδατε αυτό; Αυτό συµβαίνει σε
όλο τον κόσµο. Ναι, από τα εστιατόρια, από τα καφέ, από τα πω-
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λητήρια, το κάθε µουσείο, ο κάθε αρχαιολογικός χώρος, ο Ορ-
γανισµός Διαχείρισης και Ανάπτυξης Πολιτιστικών Πόρων οφεί-
λει να φέρει περισσότερα έσοδα, τα οποία τροφοδοτούν έργα
πολιτισµού.

Είναι πάρα πολύ µεγάλο το στοίχηµα να έχουµε έσοδα από
αυτές τις διαδικασίες. Και δεν είναι µόνο για τα έσοδα. Είναι γιατί
µε αυτό τον τρόπο, παρέχουν καλύτερες υπηρεσίες στους επι-
σκέπτες, Έλληνες και ξένους. Είναι πράγµατα τα οποία είναι λυ-
µένα. Το να συζητάµε ότι εµπορευµατοποιούµε την πολιτιστική
κληρονοµιά, γιατί κάνουµε µεγάλο πωλητήριο, µεγάλο εστιατό-
ριο ή καφέ σε ένα µουσείο ή σε έναν αρχαιολογικό χώρο, συγ-
χωρήστε µε, δεν είναι κάτι το οποίο µπορεί να υποστηριχθεί.

Η εµπορευµατοποίηση της πολιτιστικής κληρονοµιάς δεν γί-
νεται, γιατί πρέπει να υπάρχει συνεχώς όλο και αυξανόµενο προ-
σωπικό. Προσωπικό, βεβαίως, πρέπει να υπάρχει. Δεν το αρνείται
κανείς και γι’ αυτό ο Πρωθυπουργός προσωπικά και η Κυβέρ-
νηση κάνει όλη αυτήν την προσπάθεια επιτάχυνσης των διαδικα-
σιών του ΑΣΕΠ, ενός οργανισµού που έχει εξασφαλίσει την
απόλυτη αντικειµενικότητα των προσλήψεων. Το ΑΣΕΠ έχει πάρα
πολλή δουλειά να κάνει και, ήδη, γίνεται µια πάρα πολύ µεγάλη
προσπάθεια από τον Πρωθυπουργό προσωπικά και τον αρµόδιο
Υπουργό.

Εποµένως όλα αυτά -επαναλαµβάνω για τρίτη φορά- αποκα-
θίστανται µε τα προεδρικά διατάγµατα λειτουργίας. Και, επίσης,
να επισηµάνω και κάτι και κλείνω µε αυτό, κύριε Πρόεδρε. Όταν
τα µουσεία, πλέον, έχουν σύγχρονα συστήµατα ασφαλείας,
έχουν κάµερες, έχουν όλο το ηλεκτρονικό σύστηµα για την
ασφάλεια και την προστασία τους, κάπου πρέπει να το δούµε
αυτό αναλογικά µε το µόνιµο ή το ΙΔΟΧ προσωπικό.

Σας ευχαριστώ πολύ. 
ΠΡΟΕΔΡΕΥΩΝ (Γεώργιος Λαµπρούλης): Ευχαριστούµε, την

κυρία Υπουργό.
Συνεχίζουµε µε τρεις επίκαιρες ερωτήσεις αρµοδιότητας του

Υπουργείου Υποδοµών και Μεταφορών, στις οποίες θα απαντή-
σει ο Υπουργός, ο κ. Χρήστος Σταϊκούρας.

Θα συζητηθεί, τώρα, η πρώτη µε αριθµό 1191/26-6-2024 επί-
καιρη ερώτηση του πρώτου κύκλου της Βουλευτού Ευρυτανίας
της Κοινοβουλευτικής Οµάδας «Νέας Δηµοκρατία», κ. Θωµαΐδος
Οικονόµου, προς τον Υπουργό Υποδοµών και Μεταφορών µε
θέµα: «Χρονοδιάγραµµα ολοκλήρωσης νέου οδικού άξονα
Λαµία–Καρπενήσι».

Έχετε τον λόγο, κυρία Οικονόµου.
ΘΩΜΑΪΣ (ΤΖΙΝΑ) ΟΙΚΟΝΟΜΟΥ: Σας ευχαριστώ, κύριε Πρό-

εδρε.
Κύριε Υπουργέ, ο νέος οδικός άξονας Λαµία - Καρπενήσι απο-

τελεί ένα έργο πνοής για ολόκληρη τη Στερεά Ελλάδα. Όπως
γνωρίζετε και εσείς προσωπικά ως Βουλευτής Φθιώτιδος επί
σειρά ετών, το έργο αυτό, ο λεγόµενος άξονας Ανατολής -
Δύσης µέχρι και την Αιτωλοακαρνανία απασχολεί διαχρονικά την
τοπική κοινωνία όχι µόνο του νοµού µας, αλλά και όλων των όµο-
ρων νοµών.

Η σηµερινή επίκαιρη ερώτησή µου αφορά το ανατολικό κοµ-
µάτι, από τη Λαµία µέχρι το Καρπενήσι και συγκεκριµένα για τη
σύνδεση της Μακρακώµης µε τη Σήραγγα του Τυµφρηστού.
Πρόκειται για ένα έργο προϋπολογισµού 200.000.000 ευρώ,
όπως έχετε αναφέρει, και ιδιαίτερης σπουδαιότητας, καθώς απο-
τελεί τµήµα του ευρύτερου οδικού άξονα Λαµία - Καρπενήσι -
Αγρίνιο.

Το συγκεκριµένο κοµµάτι είναι για την Ευρυτανία, στην κυριο-
λεξία, µία αρτηρία ζωής που θα διευκολύνει, όχι µόνο τη µετακί-
νηση των τουριστών προς τον νοµό µας, αλλά θα αποσυµφο-
ρήσει και πλήθος άλλων µεταφορικών δραστηριοτήτων υπέρ της
τοπικής οικονοµίας.

Αναφέροµαι φυσικά τόσο στο διαµετακοµιστικό εµπόριο, όσο
και στη γρηγορότερη διακίνηση των αγροτικών µας προϊόντων
στις αγορές µέσω της οδικής σύνδεσης Καρπενησίου-ΠΑΘΕ.
Εποµένως η σπουδαιότητά του για την περιφέρειά µας είναι
αναµφισβήτητη, όπως αδιαµφισβήτητη είναι και η γενικότερη ση-
µασία του για τη µελλοντική ανάπτυξη και άλλων αναγκαίων υπο-
δοµών στην Ευρυτανία.

Όπως γνωρίζετε, κύριε Υπουργέ, έχει, ήδη, διανυθεί ένα µε-

γάλο µέρος της γραφειοκρατικής διαδροµής που θα οδηγήσει, πι-
στεύω, σύντοµα στην εκκίνηση του εν λόγω έργου. Επειδή, όµως,
αυτό το έργο περιλαµβάνει τόσο τη µελέτη όσο και την κατασκευή
του µε τη µορφή πακέτου, θα υπάρξουν αντικειµενικά ζητήµατα
στον χρονικό προγραµµατισµό ενός τόσο φιλόδοξου και φιλό-
πνοου έργου, όπως είναι ο νέος άξονας Λαµία - Καρπενήσι.

Γι’ αυτό θα ήθελα, κύριε Υπουργέ, να ενηµερώσετε µέσω της
Βουλής τις τοπικές κοινωνίες της περιφέρειάς µας για το πώς
εξειδικεύετε τον προγραµµατισµό του Υπουργείου σας στο πλαί-
σιο του µεγάλου στόχου, που είναι η ολοκλήρωση του συγκεκρι-
µένου τµήµατος µέσα σε ένα εύλογο χρονικό διάστηµα. 

Σας ευχαριστώ.
ΠΡΟΕΔΡΕΥΩΝ (Γεώργιος Λαµπρούλης): Κύριε Υπουργέ,

έχετε τον λόγο.
ΧΡΗΣΤΟΣ ΣΤΑΪΚΟΥΡΑΣ (Υπουργός Υποδοµών και Μεταφο-

ρών): Ευχαριστώ πολύ.
Κυρία συνάδελφε, σας ευχαριστώ πάρα πολύ για την ερώτησή

σας. Πράγµατι, είναι ένα εξαιρετικά σηµαντικό έργο το Λαµία -
Καρπενήσι, το οποίο χωρίζεται σε τρία τµήµατα. Το µεσαίο τµήµα
Καστρί-παράκαµψη Μακρακώµης, όπως ορθώς αναφέρατε, έχει
ολοκληρωθεί. Το τελευταίο τµήµα, το οποίο είναι η παράκαµψη
της Μακρακώµης µέχρι τη σήραγγα Τυµφρηστού είναι το ερώ-
τηµά σας και σε αυτό θα απαντήσω στην πρωτολογία µου, αλλά
υπάρχει και ένα τρίτο τµήµα, το κοµµάτι το οποίο είναι από τον
Σταυρό µέχρι το Καστρί και για το οποίο θα τοποθετηθώ στη δευ-
τερολογία µου, για να έχουµε πλήρη κάλυψη του οδικού άξονα
από τη Λαµία µέχρι το Καρπενήσι.

Υπενθυµίζω ότι είναι ένα εξαιρετικά σηµαντικό έργο, το οποίο
είχε βοηθηθεί σηµαντικά από την απόδοση, πριν από κάποια λίγα
χρόνια επί Κυβέρνησης Νέας Δηµοκρατίας, τµήµατος του Ε65
που έκανε την παράκαµψη της Λάµιας και διευκόλυνε πάρα πολύ
την πρόσβαση στο Καρπενήσι.

Το έργο αυτό το προχωράµε µε ικανοποιητικούς ρυθµούς. Η
Διεύθυνση Οδικών Υποδοµών του Υπουργείου Υποδοµών και Με-
ταφορών στις 25 Οκτωβρίου του 2023 -δηλαδή, πριν από δέκα
µήνες- προκήρυξε τη δηµοπράτηση του έργου. Ποιου έργου;
Επαναλαµβάνω, αυτού που µε ρωτήσατε: την παράκαµψη Μα-
κρακώµης µε το ανατολικό µέτωπο της Σήραγγας Τυµφρηστού.

Το έργο αυτό είναι µήκους τριάντα χιλιοµέτρων. Βελτιώνει την
οδική ασφάλεια, ορθώς το αναδείξατε, και µειώνει σηµαντικά τον
χρόνο διαδροµής όλων των οχηµάτων. Υπάρχουν και πάρα πολ-
λές άλλες δευτερογενείς θετικές συνέπειες εξωτερικότητας τις
οποίες µε πολύ µεγάλη σαφήνεια αναδείξατε στην πρωτολογία
σας.

Το έργο αυτό είναι δύσκολο. Σχεδόν στο σύνολό του είναι νέα
χάραξη, εκτός από τα δύο άκρα. Η υπό ανάθεση σύµβαση θα
έχει αντικείµενο συγχρόνως την µελέτη και την κατασκευή του
και η διάρκειά του, όπως αναφέρετε και στην ερώτησής σας,
είναι πενήντα τέσσερις µήνες από την υπογραφή της σύµβασης. 

Ο διαγωνισµός για την ανάθεση του έργου αυτού του τµήµα-
τος έχει δύο στάδια: Το πρώτο στάδιο είναι η επιλογή και η πρό-
σκληση εκδήλωσης ενδιαφέροντος για την υποβολή αίτησης
συµµετοχής από ενδιαφερόµενες εταιρείες και το δεύτερο στά-
διο είναι η πρόσκληση υποβολής προσφορών. Τι έχουµε κάνει
από τις 23 Οκτωβρίου του 2023 και µετά; Έχουµε δηµοσιεύσει
την πρόσκληση εκδήλωσης ενδιαφέροντος, δηλαδή την πρώτη
φάση. Διενεργήθηκε στις 21 Δεκεµβρίου του 2023 η ηλεκτρονική
αποσφράγιση του υποφακέλου. Διαπιστώθηκε ότι έξι είναι οι εν-
διαφερόµενοι. Έξι οικονοµικοί φορείς υπέβαλαν αίτηση συµµε-
τοχής. Με απόφαση του Υπουργού Υποδοµών και Μεταφορών
στις 4 Μαρτίου του 2024 εγκρίθηκε το πρακτικό της επιτροπής
διαγωνισµού και ο πίνακας των τελικών επιλεγέντων που θα κλη-
θούν να υποβάλουν προσφορά στο δεύτερο στάδιο. Για να πάµε
στο δεύτερο στάδιο και να ολοκληρωθεί αυτό, δηλαδή µε την
πρόσκληση υποβολής προσφοράς, απαιτείται η ολοκλήρωση της
έγκρισης των µελετών. 

Πάµε τώρα στις µελέτες.
(Στο σηµείο αυτό κτυπάει το κουδούνι λήξεως του χρόνου οµι-

λίας του κυρίου Υπουργού)
Κύριε Πρόεδρε, θα είµαι πολύ συνοπτικός στη δευτερολογία

µου.
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Μελέτες ωρίµανσης του έργου εκπονούνται µε την υποβοή-
θηση τεχνικού συµβούλου. Έχουν εκπονηθεί η τοπογραφική
αποτύπωση, η προµελέτη οδοποιίας, η προµελέτη αποχέτευσης
και αποστράγγισης, η οριστική γεωλογική µελέτη και έχουν προ-
χωρήσει οι προκαταρκτικές µελέτες τεχνικών και η µελέτη περι-
βαλλοντικών επιπτώσεων. Παράλληλα, στο πλαίσιο άλλης
σύµβασης εκτελείται πρόγραµµα γεωτεχνικών ερευνών για την
υποστήριξη των παραπάνω µελετών. 

Μετά την επιβεβαίωση της εφικτότητας της χάραξης από το
εκπονούµενο πρόγραµµα γεωτεχνικών ερευνών θα υποβληθεί
µελέτη περιβαλλοντικών επιπτώσεων στην αρµόδια αδειοδο-
τούσα περιβαλλοντική αρχή. Οι γεωτεχνικές έρευνες που αφο-
ρούν στη διερεύνηση της εφικτότητας της χάραξης έχουν
ολοκληρωθεί και µετά την επιβεβαίωση της εφικτότητας της χά-
ραξης θα ολοκληρωθεί η µελέτη περιβαλλοντικών επιπτώσεων
ώστε να υποβληθεί στην αρµόδια αδειοδοτούσα αρχή για την έκ-
δοση της απόφασης έγκρισης περιβαλλοντικών όρων. Με την έκ-
δοση αυτής, δηλαδή της ΑΕΠΟ, θα εγκριθούν οι µελέτες
ωρίµασης του έργου. Μετά την έγκριση των µελετών θα ακολου-
θήσει η έγκριση της µελέτης κτηµατολογίου και η κήρυξη των
αναγκαστικών απαλλοτριώσεων ώστε να εκκινήσει η δεύτερη
φάση της διαγωνιστικής διαδικασίας. 

Και κλείνω, η δεύτερη φάση της διαγωνιστικής διαδικασίας,
δηλαδή, το επαναλαµβάνω, η πρόσκληση των τελικών επιλεγέν-
των διαγωνιζοµένων για υποβολή προσφοράς -έχουµε έξι από
την πρώτη φάση- λαµβάνοντας υπ’ όψιν τα προβλεπόµενα από
την κείµενη νοµοθεσία χρονικά διαστήµατα, θα ξεκινήσει εντός
του πρώτου τριµήνου του 2025. 

ΠΡΟΕΔΡΕΥΩΝ (Γεώργιος Λαµπρούλης): Κυρία Οικονόµου,
έχετε τον λόγο.

ΘΩΜΑΪΣ (ΤΖΙΝΑ) ΟΙΚΟΝΟΜΟΥ: Σας ευχαριστώ, κύριε
Υπουργέ, πρώτα απ’ όλα για την αναλυτική ενηµέρωση την οποία
µας κάνατε, αλλά και για τη δέσµευσή σας από ό,τι κατάλαβα ότι
το έργο αυτό θα προχωρήσει ακόµα πιο γρήγορα. 

Όπως προανέφερα δεν είναι για την Ευρυτανία αυτό το έργο
ένα απλό δηµόσιο έργο, δεν είναι απλώς ένας σύγχρονος πιο
ασφαλής δρόµος µε νέα χάραξη και µεγαλύτερο πλάτος σε
σχέση µε την υφιστάµενη εθνική οδό. Είναι η σύνδεση της Ευ-
ρυτανίας µε τους µεγαλύτερους αυτοκινητόδροµους της χώρας
µας. Και ακριβώς αυτή η άρση της δυσχερούς πρόσβασης στην
Ευρυτανία, αλλά και στο ορεινό δυτικό τµήµα της Φθιώτιδας είναι
ο µεγάλος κοινός µας στόχος, µε προφανείς θετικές επιπτώσεις
στη µείωση της απόστασης από τη Λαµία, στη δραστική ελάτ-
τωση των τροχαίων, όπως αναφέρατε κι εσείς για την οδική
ασφάλεια, και ταυτόχρονα τη βελτίωση της ελκυστικότητας και
προσβασιµότητας της ευρύτερης περιοχής για τους επισκέπτες
και τους κατοίκους των νοµών µας. 

Γιατί στην πραγµατικότητα το έργο αυτό είναι ο µόνος τρόπος
για να µπορέσει σύντοµα ο περίκλειστος νοµός της Ευρυτανίας
να βγει από τη διαχρονικά γεωγραφική του αποµόνωση και επο-
µένως είναι εξαιρετικά σηµαντικό ότι όπως αναφέρατε, βρίσκον-
ται σε έναν πολύ καλό δρόµο εκπόνησης όλες οι απαραίτητες
µελέτες. 

Το σύνολο των κονδυλίων φαντάζοµαι ότι και αυτό είναι εξα-
σφαλισµένο για την αποπεράτωση του εξαιρετικά σύνθετου
αυτού έργου. Άκουσα µε πολύ χαρά είπατε ότι έχουµε ήδη από
4 Μαρτίου 2024 τους επιλεγµένους έξι φορείς στην πρόσκληση
της εκδήλωσης ενδιαφέροντος και εποµένως επίκειται η ανά-
δειξη του αναδόχου σύντοµα. 

Με δεδοµένο, κύριε Υπουργέ, ότι το έργο αυτό θα ολοκληρω-
θεί όπως είπατε σε πενήντα τέσσερις µήνες από την συµβασιο-
ποίησή του, θα ήθελα να µας δώσετε κάποιες επιπλέον
πληροφορίες ειδικά σε σχέση µε τα προς επίτευξη ορόσηµα στις
φάσεις της κατασκευής, αλλά και τυχόν θέµατα διαχείρισης κιν-
δύνου κατά την υλοποίησή, του δηλαδή ζητήµατα που πιστεύετε
ότι µπορεί να επηρεάσουν την οµαλή πρόοδο του άξονα Λαµία -
Καρπενήσι για τα οποία υπάρχει σχέδιο διαχείρισης του προκει-
µένου να αποφευχθούν άσκοπες καθυστερήσεις.

Σας ευχαριστώ.
ΠΡΟΕΔΡΕΥΩΝ (Γεώργιος Λαµπρούλης): Κύριε Υπουργέ,

έχετε τον λόγο.

ΧΡΗΣΤΟΣ ΣΤΑΪΚΟΥΡΑΣ (Υπουργός Υποδοµών και Μεταφο-
ρών): Ευχαριστώ πολύ, κυρία συνάδελφε.

Τρεις παρατηρήσεις. Μιλήσατε για αποµόνωση της Ευρυτα-
νίας και για επιδίωξη να βγει από την αποµόνωση η Ευρυτανία.
Θα επαναλάβω ότι µερικώς, σε ό,τι αφορά τους οδικούς άξονες,
αυτό έχει επιτευχθεί. Δίνω µεγάλη σηµασία γιατί το ζούσατε κι
εσείς στις εβδοµαδιαίες επισκέψεις στην περιοχή στην Ευρυτα-
νία ότι το κοµµάτι που είχε αποδοθεί πριν από τέσσερα χρόνια
του Ε65 µαζί µε την παράκαµψη της Μακρακώµης διευκόλυνε
σηµαντικά την πρόσβαση στην Ευρυτανία. Στόχος είναι αυτό το
έργο να ολοκληρωθεί το ταχύτερο δυνατό. 

Δεύτερη παρατήρηση. Μίλησα για χρονοδιαγράµµατα συγκε-
κριµένα. Έθεσα το πρώτο τρίµηνο του 2025 για να ξεκινήσει η
δεύτερη και τελική φάση του διαγωνισµού. Ευλόγως, µου λέτε
ποια είναι τα ρίσκα τα οποία µπορεί να προκύψουν στο µεσοδιά-
στηµα. Γι’ αυτό µίλησα για τις µελέτες, µίλησα για τις απαλλο-
τριώσεις, µίλησα για την περιβαλλοντική αποτύπωση του
συγκεκριµένου έργου. Όλα αυτά είναι ζητήµατα που έχουν χρο-
νοδιαγράµµατα, αλλά πολλές φορές σε τόσο µεγάλα εµβληµα-
τικά έργα έχουµε και εκπλήξεις. Η χρηµατοδότηση, όµως, του
έργου που είναι σηµαντικό έχει εξασφαλιστεί απολύτως, σε συ-
νεννόηση και κατεύθυνση από τον Πρωθυπουργό κ. Κυριάκο Μη-
τσοτάκη. 

Θα µου επιτρέψετε µόνο, όπως δεσµεύτηκα συµπληρωµατικά,
επειδή µιλήσαµε για το Λαµία - Καρπενήσι να µιλήσω και για ένα
τµήµα το οποίο συνήθως δεν τυγχάνει πολύ µεγάλης σηµασίας
στον δηµόσιο διάλογο. Είναι ολοκλήρωση του Λαµία - Καρπενήσι
και η σύνδεση του Ε65 µε το Καρπενήσι. Αυτό είναι το πρώτο
κοµµάτι που είναι το Σταυρός - Καστρί. Επαναλαµβάνω, για το
Σταυρός - Καστρί ακόµα είµαστε στις µελέτες -θα σας πω- το
δεύτερο κοµµάτι έχει παραδοθεί και για το τρίτο σας µίλησα µε
συγκεκριµένα χρονοδιαγράµµατα. 

Για το πρώτο κοµµάτι ξεκινήσαµε τον Μάρτη του 2024, δηλαδή
πριν από λίγους µήνες, τις διαδικασίες για τη µελετητική ωρί-
µανση αυτού του τµήµατος. Αντικείµενο των µελετών είναι η ανα-
βάθµιση του εν λόγω οδικού άξονα µήκους περίπου δεκαέξι
χιλιοµέτρων. Η χάραξη θα είναι εν γένει προσαρµοσµένη στην
υφιστάµενη οδό την οποία και διατρέχεται, στα εκτός σχεδίου
πόλης τµήµατα και θα παρακάµπτει συγκεκριµένους οικισµούς
έτσι ώστε η πρόσβαση είναι ασφαλέστερη και ακόµα ταχύτερη
προς το Καρπενήσι. 

Στο πλαίσιο της εν λόγω αναβάθµισης θα προβλεφθεί κατάλ-
ληλος αριθµός κόµβων και τεχνικών όπου απαιτείται, προκειµέ-
νου να διασφαλιστούν οι απαραίτητες προσβάσεις, να
αποκατασταθεί το τοπικό οδικό δίκτυο και να γεφυρωθούν τα ρέ-
µατα της περιοχής. 

Συνεπώς ένα οραµατικό έργο για τη Στερεά Ελλάδα στο σύ-
νολό του τους τελευταίους δώδεκα µήνες προχωρά µε σχέδιο,
µεθοδικότητα και γοργούς ρυθµούς. 

Σας ευχαριστώ πολύ.
ΠΡΟΕΔΡΕΥΩΝ (Γεώργιος Λαµπρούλης): Συνεχίζουµε µε τη

δεύτερη µε αριθµό 1207/1-7-2024 επίκαιρη ερώτηση πρώτου κύ-
κλου του Βουλευτή Ηρακλείου της Κοινοβουλευτικής Οµάδας
«Κοµµουνιστικό Κόµµα Ελλάδας» κ. Εµµανουήλ Συντυχάκη προς
τον Υπουργό Υποδοµών και Μεταφορών, µε θέµα: «Να διασφα-
λιστεί η σωστή λειτουργία του πτητικού έργου µε ασφαλείς και
ποιοτικές υπηρεσίες στα αεροδρόµια».

Κύριε Συντυχάκη, έχετε τον λόγο.
ΕΜΜΑΝΟΥΗΛ ΣΥΝΤΥΧΑΚΗΣ: Ευχαριστώ, κύριε Πρόεδρε.
Κύριε Υπουργέ, µε επανειληµµένες παρεµβάσεις του Πανελ-

λήνιου Συλλόγου Αερολιµενικών προς όλες διαχρονικά τις διοι-
κήσεις της ΥΠΑ, στις εκάστοτε κυβερνήσεις στη Βουλή, έχει
χτυπήσει συναγερµός για το σοβαρό ζήτηµα της ασφάλειας των
αεροπορικών µεταφορών, εκφράζοντας αγωνία για την υποβάθ-
µιση των πτητικών υπηρεσιών και την ανάγκη να παρθούν άµεσα
µέτρα για την ασφάλεια των πτήσεων και την πλήρη στελέχωση
των υπηρεσιών. 

Πρώτον, οι ελλείψεις προσωπικού, αερολιµενικών, ελεγκτών
εναέριας κυκλοφορίας, ειδικότητες του κλάδου τηλεπικοινωνια-
κών, εργαζοµένων της επίγειας εξυπηρέτησης, σε άλλες πολλές
ειδικότητες που καλύπτουν τις ανάγκες µικρότερων αεροδρο-
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µίων, όπως έχει αναδείξει και το Κοµµουνιστικό Κόµµα Ελλάδας
σε προηγούµενες ερωτήσεις, παραµένουν τεράστιες και συνεχί-
ζουν να αυξάνονται επηρεάζοντας την οµαλή ασφαλή λειτουργία
των δεκάδων αεροδροµίων και ελικοδρόµιων της χώρας, ιδιαί-
τερα των νησιών. 

Δεύτερον, µε την υποστελέχωση δεν συµπληρώνονται οι βάρ-
διες. Υπάρχει εντατικοποίηση στα περισσότερα πόστα που οδη-
γεί τους εργαζόµενους σε εξόντωση, διακινδυνεύοντας
καθηµερινά την υγεία και την ασφάλειά τους, ενώ η στοιχειώδης
λειτουργικότητα και ασφάλεια των αεροδροµίων οφείλεται απο-
κλειστικά στο φιλότιµο τους. 

Παρ’ όλα αυτά όµως -και είµαι υποχρεωµένος να το θέσω σή-
µερα εδώ µπροστά στην Ολοµέλεια- φτάνει σε σηµείο πρώην
Υπουργός της Κυβέρνησης, ο κ. Αυγενάκης, πριν λίγα εικοσιτε-
τράωρα να χειροδικεί σε υπάλληλο του αεροδροµίου «Ελευθέ-
ριος Βενιζέλος» επειδή έχασε την πτήση του. Οι κάµερες είναι ο
αυτόπτης µάρτυρας αυτού του επεισοδίου. Υπάρχει, άλλωστε,
και σχετική καταγγελία της οµοσπονδίας των εργαζοµένων. 

Το Κοµµουνιστικό Κόµµα Ελλάδας καταδικάζει τέτοιου είδους
φαινόµενα, τις βιαιοπραγίες. Αυτό οφείλει να κάνει και η Κυβέρ-
νηση και εσείς ως αρµόδιος Υπουργός. Καµµία ανοχή σε φαινό-
µενα βίας, είτε πρόκειται για εργασιακό χώρο ή οπουδήποτε
αλλού, ανεξαρτήτως φύλου. 

Δεύτερο ζήτηµα. Η απουσία κρατικού ελεγκτικού µηχανισµού
στα αεροδρόµια οδηγεί στην υποβάθµιση των πτητικών υπηρε-
σιών και την ασφάλεια των πτήσεων και είναι αντίθετη µε την
ασφάλεια του πολίτη των αεροµεταφορών. 

Τρίτον, από τους λιγοστούς αερολιµενικούς έχουν αφαιρεθεί
σηµαντικές αρµοδιότητες ελέγχου των εταιρειών για την εφαρ-
µογή των απαραίτητων µέτρων ασφαλείας των πτήσεων και του
κανονισµού που διέπει την αεροναυτιλία και τους έχουν υποκα-
ταστήσει µε υπηρεσίες και συστήµατα αποµακρυσµένου ελέγ-
χου, µε αυξηµένο κίνδυνο για επιβάτες και πληρώµατα. 

Και όχι µόνο αυτό, αλλά µε έγγραφο του διοικητή της Υπηρε-
σίας Πολιτικής Αεροπορίας στις 17 Ιουνίου του 2024 προς τον
διοικητή της αρχής Πολιτικής Αεροπορίας προτείνει να υποκα-
ταστήσει το έργο των  οκτώ ΠΕ1 αερολιµενικών του αεροδρο-
µίου «Ελευθέριος Βενιζέλος» από ανεκπαίδευτους  διοικητικούς,
επικίνδυνη εξέλιξη, ενώ θα έπρεπε οι λιµενικοί να µεταταχθούν
στην ΑΠΑ για να συνεχίσουν απρόσκοπτα το έργο για το οποίο
έχουν εκπαιδευτεί. Αυτή η ενέργεια παραπέµπει σε πρώτη επι-
χείρηση διάλυσης του υφιστάµενου δικτύου ασφαλείας της Ελ-
ληνικής Πολιτικής Αεροπορίας στα αεροδρόµια και µάλιστα
ξεκινώντας από το µεγαλύτερο αεροδρόµιο της χώρας. 

Τέταρτον, πολλοί εργαζόµενοι στην Υπηρεσία Πολιτικής Αερο-
πορίας µέσα και στα συνδικαλιστικά τους όργανα καταγγέλλουν
τη συγκρότηση των συνεργείων υπεραπόδοσης για τη διαχείριση
µεγάλης πυκνότητας και έκτασης αεροπορικής κίνησης µε βάση
τους στόχους του µπόνους και του σχεδίου επιδόσεων που πρό-
σφατα σχεδιάσατε εσείς ως Υπουργείο σε συνεργασία µε τους
αεροπορικούς οµίλους και τους φορείς διαχείρισης αερολιµέ-
νων.

Η παραπάνω κατάσταση προφανώς είναι το αποτέλεσµα της
πολιτικής για την ιδιωτικοποίηση και της αεροναυτιλίας στο πλαί-
σιο των κατευθύνσεων της Ευρωπαϊκής Ένωσης και την απελευ-
θέρωση των αεροµεταφορών. 

Και κλείνω, κύριε Πρόεδρε, µε το ερώτηµα: Σας ρωτάµε ποια
µέτρα προτίθεται να πάρει η Κυβέρνηση για την πλήρη στελέ-
χωση στα αεροδρόµια, την επαρκή εποπτεία των αεροµεταφο-
ρών στην πηγή και στον πραγµατικό χρόνο, εκεί που υφίσταται
αεροπορικό έργο, στον πραγµατικό χώρο λειτουργίας της Πολι-
τικής Αεροπορίας στα αεροδρόµια, ώστε να διασφαλιστεί η
σωστή λειτουργία του πτητικού έργου µε ασφαλείς και ποιοτικές
υπηρεσίες. 

Ευχαριστώ πολύ.
ΠΡΟΕΔΡΕΥΩΝ (Γεώργιος Λαµπρούλης): Κύριε Υπουργέ,

έχετε τον λόγο.
ΧΡΗΣΤΟΣ ΣΤΑΪΚΟΥΡΑΣ (Υπουργός Υποδοµών και Μεταφο-

ρών): Κύριε συνάδελφε, σας ευχαριστώ για την επίκαιρη ερώ-
τησή σας.

Ξεκινάω εισαγωγικά µε την αρµοδιότητα την οποία έχω. Κατα-

δικάζω µε απόλυτο τρόπο οποιαδήποτε εκδήλωση βίας σωµατι-
κής ή και λεκτικής. Ο Κυβερνητικός Εκπρόσωπος έχει ήδη τοπο-
θετηθεί δηµόσια για το συµβάν.

Δεύτερη παρατήρηση, δεν ωραιοποιώ καταστάσεις σε ό,τι
αφορά τον πυρήνα του ερωτήµατος σας και πάρα πολλές φορές
στην Ολοµέλεια µε συγκεκριµένα στοιχεία -είναι στα Πρακτικά-,
αλλά και στην επιτροπή έχω µιλήσει για την αναγκαιότητα διαρ-
κούς ενίσχυσης της ασφάλειας του πεδίου το οποίο µε ρωτάτε.
Θα τοποθετηθώ επί αυτού συνολικά στη δευτερολογία µου.

Με την επίκαιρη ερώτησή σας, όµως, θέτετε δύο ζητήµατα, ζη-
τήµατα απολαβών και ζητήµατα στελέχωσης της Υπηρεσίας Πο-
λιτικής Αεροπορίας. Επαναλάβατε κατά τη διάρκεια της
τοποθέτησής σας κάτι που έχετε και στην ερώτησή σας. Ως προς
τις απολαβές αναφέρεστε σε δήθεν σχέδια του Υπουργείου σε
συνεργασία µε αεροπορικούς οµίλους -όπως λέτε- και φορείς
διαχείρισης αερολιµένων για τα µπόνους των ελεγκτών εναέριας
κυκλοφορίας. Να σας ενηµερώσω ότι υπάρχει γραπτή συµφωνία
µαζί τους εκ προοιµίου και έχω εδώ τη συγκεκριµένη επιστολή
τους. Μάλιστα υπήρξε αποδοχή αυτής της πρότασης και της συ-
ζήτηση µαζί τους από τη γενική τους συνέλευση. Λέει: «Η Ένωση
Ελεγκτών Εναέριας Κυκλοφορίας Ελλάδος έχει αποδεχθεί το
πρακτικό µε απόφαση της γενικής συνέλευσης».

Συνεπώς αυτό που ψηφίσαµε στη Βουλή τη Δευτέρα και ήρθε
µε τροπολογία και τιτλοφορείται στο άρθρο 4 της τροπολογίας
-τώρα έχει ενσωµατωθεί στον βασικό κορµό- «κίνητρο εκπλήρω-
σης στοχοθεσίας ελεγκτών εναέριας κυκλοφορίας» είναι απολύ-
τως συµφωνηµένο από τους εργαζόµενους, όχι µε τους
αεροπορικούς οµίλους που λέτε και διάφορους άλλους παίκτες
της αεροπορικής αγοράς. Άρα, είναι ανακριβής η αναφορά σας.

Πάµε τώρα στη στελέχωση των αεροδροµίων. Η στελέχωση
των αεροδροµίων µε προσωπικό της ΥΠΑ όπου υφίσταται πεδίο
αρµοδιότητας της υπηρεσίας, ιδίως µε υπαλλήλους του κλάδου
τηλεπικοινωνιών και ΠΕ ελεγκτών εναέριας κυκλοφορίας, ολο-
κληρώθηκε η διεξαγωγή εξετάσεων της προκήρυξης από το
ΑΣΕΠ, δηµοσιεύτηκε στο ΦΕΚ 8 Απριλίου του 2024. Τι δηµοσιεύ-
θηκε; Σχετικός πίνακας διοριστέων που αφορά στον διορισµό πε-
νήντα ενός υπαλλήλων διαφόρων κλάδων και ειδικοτήτων.
Βρίσκεται σε εξέλιξη η διαδικασία διορισµού τριάντα ΠΕ ελεγ-
κτών εναέριας κυκλοφορίας, εννιά ΤΕ παροχής πληροφοριών
πτήσεων, επτά ΤΕ ηλεκτρονικών, τριών ΠΕ µηχανικών διαφόρων
ειδικοτήτων, ενός ΤΕ µηχανικών και ενός ΠΕ διοικητικών οικονο-
µικών και παράλληλα η ΥΠΑ έχει προωθήσει αιτήµατα διαγωνι-
στικών διαδικασιών για περαιτέρω προσλήψεις.

Σε ό,τι αφορά τους αερολιµενικούς που µε ρωτήσατε στον
κλάδο των αερολιµενικών δεν γίνονται διορισµοί, αφού µε προ-
εδρικό διάταγµα από το 2018 -ήταν και άλλη κυβέρνηση µάλι-
στα- µε την αποχώρηση του συνόλου των υπαλλήλων ο κλάδος
ΠΕ αερολιµενικών καταργείται. Εν τω µεταξύ για την αντιµετώ-
πιση των επιτακτικών αναγκών κατόπιν συνταξιοδοτήσεων προ-
σωπικού της ΥΠΑ διενεργήθηκαν κατά παρέκκλιση µετατάξεις
από άλλους φορείς στον κλάδο παροχής πληροφοριών πτήσεων,
προκειµένου να ενισχυθούν οι περιφερειακοί αερολιµένες
Σύρου, Κάσου, Μήλου, Αστυπάλαιας και Λέρου. Η ίδια διαδικασία
βρίσκεται σε εξέλιξη, προκειµένου να στελεχωθούν µε πληρό-
τητα οι κρατικοί αερολιµένες Καρπάθου, Σύρου, Ικαρίας και Κα-
στελόριζου και περαιτέρω εξελίσσεται διαδικασία διενέργειας
εσωτερικών µετατάξεων από άλλους κλάδους στον κλάδο παρο-
χής πληροφοριών πτήσεων.

Έχουµε και άλλη µια εκκρεµότητα, την ενίσχυση της στελέχω-
σης µε πυροσβέστες των µη παραχωρηθέντων αερολιµένων. Η
ΥΠΑ έχει εκπονήσει και υλοποιεί πρόγραµµα εσωτερικών µετα-
κινήσεων υπαλλήλων του κλάδου οδηγών µε ειδικότητα, όµως,
πυροσβεστών ιδιαίτερα κατά τις περιόδους µε αυξηµένη επιβα-
τική κίνηση. Επίσης, έχουν δροµολογηθεί οι διαδικασίες για υλο-
ποίηση µετατάξεων υπαλλήλων στον κλάδο οδηγών από
εξωτερικούς φορείς. Οι υπάλληλοι αυτοί πληρούν τα τυπικά προ-
σόντα για την άσκηση των σχετικών καθηκόντων και µετά την
ολοκλήρωση της διαδικασίας µετάταξης τους θα ενταχθούν στο
έργο της πυρόσβεσης των µη παραχωρηθέντων αερολιµένων,
αφού υποβληθούν στη σχετική εκπαίδευση.

Σας ευχαριστώ πολύ.

17952 ΠΡΑΚΤΙΚΑ ΒΟΥΛΗΣ (ΟΛΟΜΕΛΕΙΑ)



ΠΡΟΕΔΡΕΥΩΝ (Γεώργιος Λαµπρούλης): Κύριε Συντυχάκη,
έχετε τον λόγο.

ΕΜΜΑΝΟΥΗΛ ΣΥΝΤΥΧΑΚΗΣ: Κύριε Υπουργέ, προφανώς σας
δίνεται και η ευκαιρία µε αφορµή τη συζήτηση να κάνετε και σχε-
τικές εξαγγελίες οι οποίες «θα γίνουν», οι οποίες «είναι σε εξέ-
λιξη». Ναι, αλλά εδώ οι απαράδεκτες συνθήκες που υπάρχουν
σε συνδυασµό µε την αύξηση της κυκλοφορίας έχουν χτυπήσει
συναγερµό και πρέπει να παρθούν µέτρα τώρα, όχι «θα», µελ-
λοντικά, διότι θα έχουµε νέα Τέµπη και αυτή τη φορά θα είναι τα
νέα Τέµπη στον αέρα, µε πολύ τραγικά αποτελέσµατα.

Αλλά πέρα από αυτό, ο Πανελλήνιος Σύλλογος Αερολιµενικών
για το ενδιαφέρον σας –επειδή λέτε για το ενδιαφέρον σας- εδώ
και ενάµιση περίπου χρόνο έχει ενηµέρωση το Υπουργείο για
τους κινδύνους που υπάρχουν, ζήτησε µάλιστα την 1η Μάη του
2024 συνάντηση µαζί σας για να συζητήσετε θέµατα ασφαλείας
και εσείς τους παραπέµψατε στον διοικητή της Υπηρεσίας Πολι-
τικής Αεροπορίας, ο οποίος όπως είναι αναρµόδιος να ασχολεί-
ται µε θέµατα αερολιµενικού ελέγχου και ασφάλειας.

Αυτή τη στιγµή, κύριε Υπουργέ -εγώ δεν θέλω να διαψεύσω τα
νούµερα τα οποία είπατε, δεν είµαι εγώ αυτός που θα διαψεύσω-
, υπηρετούν µόλις κάτι δεκάδες τηλεπικοινωνιακοί υπάλληλοι
στην Υπηρεσία Πολιτικής Αεροπορίας, στο οργανόγραµµα,
χωρίς απαραίτητα αυτές να αντιστοιχούν στις πραγµατικές ανάγ-
κες. Θα σας πω µόνο ότι το 2010 ο αριθµός των υπαλλήλων
έφτανε τους τριακόσιους είκοσι και στη συνέχεια συρρικνώθηκαν
µε ευθύνη όλων των κυβερνήσεων, όχι µόνο της δικής σας.
Υπάρχουν, λοιπόν, πάρα πολλές ελλείψεις σε προσωπικό και στα
δεκαπέντε περιφερειακά αεροδρόµια της χώρας -είπατε ορι-
σµένα-, Αστυπάλαια, Ικαρία, Κάλυµνο, Κάρπαθο, Καστελόριζο,
Καστοριά, Κοζάνη, Κύθηρα, Λέρο, Μήλο, Νάξο, Πάρο, Σητεία και
Σύρο. Σε αυτά τα αεροδρόµια η εξυπηρέτηση των πτήσεων, η
διαχείριση της αεροπορικής κίνησης και η στελέχωση του πύρ-
γου ελέγχου γίνεται αποκλειστικά από υπαλλήλους της AFIS, πα-
ροχή πληροφοριακών πτήσεων αεροδροµίου. Είναι πολλές οι
καταγγελίες των εργαζοµένων που καλούνται να ανοίγουν τα αε-
ροδρόµια σε αποµακρυσµένα νησιά, απαρχαιωµένες υποδοµές
γιατί δεν υπάρχει παρά µόνο ένας υπάλληλος στο νησί ο οποίος
µάλιστα εργάζεται σερί χωρίς ρεπό για δέκα ηµέρες.

Να σας θυµίσω τον θάνατο ασθενούς από την Κάρπαθο, ο
οποίος άργησε να διακοµιστεί στο Νοσοκοµείο της Ρόδου επειδή
δεν άναψαν τα φώτα του Αεροδροµίου της Καρπάθου; Να σας
θυµίσω το περιστατικό πριν από δύο χρόνια, Ιούνιο του 2022, ενώ
είχε παρθεί απόφαση απαγόρευσης ανεφοδιασµού των αερο-
σκαφών µε καύσιµα λόγω καταιγίδας, κανένας δεν ήταν σε θέση
να επιβάλει την εφαρµογή του µέτρου και παραβιάστηκε η εν-
τολή; Ο ανεφοδιασµός έγινε µε κίνδυνο και για τους εργαζόµε-
νους αλλά και για τις υποδοµές. Και όχι µόνο αυτό. Όταν η
«FRAPORT» διαπιστώνει τυχόν προβλήµατα, απευθύνεται στην
Αρχή Πολιτικής Αεροπορίας, η οποία µε τη σειρά της -αφού δεν
διαθέτει προσωπικό- απευθύνεται στην αστυνοµία προκειµένου
να ελέγξει και να παρέµβει. Δηλαδή, µιλάµε τώρα για τραγελα-
φικές καταστάσεις. Απίστευτη εκµετάλλευση βιώνουν και οι ερ-
γαζόµενοι, οι υπάλληλοι, µε χαρακτηριστικό παράδειγµα τον
πρόσφατο τραγικό θάνατο του ελεγκτή εναέριας εν ώρα υπηρε-
σίας στο Αεροδρόµιο Μακεδονία.

Εµείς δεν τρέφουµε αυταπάτες, κύριε Υπουργέ. Έχουµε εκ-
φράσει την πλήρη αντίθεσή µας στην πολιτική της Ευρωπαϊκής
Ένωσης για τον ευρωπαϊκό ουρανό στο EUROCONTROL, σε αν-
τίθεση µε όλους τους υπολοίπους εδώ, τα υπόλοιπα κόµµατα,
που είστε υπέρµαχοι της απελευθέρωσης των αεροµεταφορών.
Γι’ αυτό άλλωστε είχαµε καταψηφίσει και στη Βουλή αυτόν τον
διαχωρισµό της ΥΠΑ, σε ΥΠΑ και ΑΠΑ, µε νόµο του ΣΥΡΙΖΑ τον
οποίο τον µετεξελίξατε εσείς ως Κυβέρνηση της Νέας Δηµοκρα-
τίας.

Εµείς στηρίζουµε τα προβλήµατα των εργαζοµένων και µέσα
και έξω από τη Βουλή ενάντια στην ιδιωτικοποίηση των αεροδρο-
µίων και της αεροναυτιλίας, τη διάλυση της Υπηρεσίας Πολιτικής
Αεροπορίας, να αυξηθεί η χρηµατοδότηση, να προσληφθεί µό-
νιµο προσωπικό στο ύψος των πραγµατικών αναγκών που έχει η
χώρα και συνολικά για να εξασφαλιστεί η δουλειά και τα δικαιώ-
µατα των εργαζοµένων.

Η θέση µας -και κλείνω µε αυτό, κύριε Πρόεδρε-, η θέση του
ΚΚΕ είναι η Υπηρεσία Πολιτικής Αεροπορίας να είναι ενιαία, να
είναι δηµόσια µε όλα τα αεροδρόµια κρατικά, συµπεριλαµβανο-
µένου και του Αεροδροµίου των Σπάτων και της Αεροναυτιλίας
και φυσικά να είναι ενταγµένη σε έναν ενιαίο φορέα αεροµετα-
φορών που να ικανοποιεί τις πραγµατικές λαϊκές ανάγκες.

Σας καλούµε, λοιπόν, µε συγκεκριµένο χρονοδιάγραµµα να
µας πείτε πότε θα γίνουν όλα αυτά τα οποία µας είπατε στην
πρωτολογία, όχι «είναι σε εξέλιξη», «θα διορίσουµε».

Σας ευχαριστώ.
ΠΡΟΕΔΡΕΥΩΝ (Γεώργιος Λαµπρούλης): Κύριε Υπουργέ,

έχετε τον λόγο.
ΧΡΗΣΤΟΣ ΣΤΑΪΚΟΥΡΑΣ (Υπουργός Υποδοµών και Μεταφο-

ρών): Ευχαριστώ πολύ, κύριε Πρόεδρε.
Κύριε συνάδελφε, ξεκινήσατε λέγοντας ότι έκανα εξαγγελίες.

Δεν έκανε εξαγγελίες. Όταν λέω συγκεκριµένη απόφαση που
έχει δηµοσιευθεί στο ΦΕΚ για πενήντα έναν υπαλλήλους της ΥΠΑ
αυτοί είναι θέµα χρόνου να πιάσουν δουλειά. Είπα για µετατάξεις
που έγιναν. Τα αεροδρόµια που είπα, έχουν γίνει µετατάξεις. Μί-
λησα για πυροσβέστες που έχουν µετακινηθεί.

Όµως εδώ δεν ήρθα για να ωραιοποιήσω καταστάσεις. Υπάρ-
χουν προβλήµατα. Να σας πω πού είναι το µεγαλύτερο πρό-
βληµα; Στο Ηράκλειο της Κρήτης. Το ξέρετε καλύτερα από
εµένα. Το βιώνετε σε εβδοµαδιαία βάση. Πέρσι είχαµε οκτώ εκα-
τοµµύρια επτακόσιους χιλιάδες επισκέπτες. Η Θεσσαλονίκη είχε
πεντέµισι εκατοµµύρια. Μέχρι να γίνει το Καστέλι, που πηγαίνει
µε ικανοποιητικούς ρυθµούς, έχει εκτελεστεί περισσότερο από
το 35% του έργου για να είµαστε έτοιµοι το ‘27, γνωρίζουµε τα
προβλήµατα και γνωρίζετε και τι κάνουµε, έτσι ώστε όσο µπο-
ρούµε να τα περιορίσουµε αυτά τα προβλήµατα. Χθες µιλούσα
µε τον αερολιµενάρχη κάτω στο Ηράκλειο για να δούµε πώς µπο-
ρούµε να βρούµε υδραυλικούς άµεσα να κάνουν αποκατάσταση
για να είναι καλύτερη η καθηµερινότητα και των εργαζοµένων
και των επιβατών στο Αεροδρόµιο του Ηρακλείου.

Έχουµε φέτος σε σχέση µε πέρυσι 12% ήδη αυξηµένη κίνηση
στα ελληνικά αεροδρόµια και έχουµε και πρωτοβουλίες που πρέ-
πει να αναλάβουµε από κοινού ως Κυβέρνηση για να διευκολύ-
νουµε το έργο της Πυροσβεστικής. Χθες, θέλω να σας πω, σε
συνεννόηση µε τον κ. Κικίλια δώσαµε τη δυνατότητα ένα Erikson
να πάει στο Αεροδρόµιο Αθηνών, στο ΔΑΑ, έτσι ώστε να είναι πιο
κοντά στην πρόσβασή του σε δυνητικό πρόβληµα που προκύψει
σε τµήµα της Αττικής. Αυτό σηµαίνει ότι θα έχει προτεραιότητα
στον ανεφοδιασµό που µπορεί να σηµαίνει και µικρές καθυστε-
ρήσεις, αλλά αυτό επιτάσσει το δηµόσιο συµφέρον. Η κατά-
σταση βεβαίως δεν είναι εύκολη σε παγκόσµιο επίπεδο. Βλέπετε
καθηµερινά καθυστερήσεις, αλλά προσπαθούµε για το καλύ-
τερο.

Τρίτο θέµα, η ασφάλεια των πτήσεων, µείζονος σηµασίας
θέµα. Πρέπει διαρκώς όλοι µας να κάνουµε το καλύτερο για να
ενισχύουµε την ασφάλεια των πτήσεων. Είπατε για το ποιος είναι
υπεύθυνος. Προφανώς υπάρχει η ΥΠΑ και η ΑΠΑ. Εκ του θεσµι-
κού πλαισίου από το 2020 -είτε συµφωνούµε είτε διαφωνούµε
αυτό είναι το θεσµικό πλαίσιο στην Ελλάδα- η Αρχή Πολιτικής
Αεροπορίας έχει ως σκοπό -µεταξύ άλλων- την εκτέλεση καθη-
κόντων πιστοποίησης, εποπτείας και επιβολής στον τοµέα των
αεροµεταφορών της Αεροναυτιλίας και των Αερολιµένων. Εκ του
θεσµικού πλαισίου η Αρχή Πολιτικής Αεροπορίας η οποία είναι
καλά στελεχωµένη, δεν έχει φτάσει στον µέγιστο αριθµό οργα-
νικών θέσεων, αλλά δεν νοµίζω ότι θα βρείτε εύκολα δηµόσιο
φορέα ή ανεξάρτητη αρχή που έχει καλυµµένες πάνω από το
80%-85% των οργανικών της θέσεων, εργάζονται εκεί πάνω από
εκατό άτοµα σήµερα που µιλάµε, µέσω των εξουσιοδοτηµένων
επιθεωρητών της διενεργεί τακτικές και έκτακτες επιτόπιες επι-
θεωρήσεις και ελέγχους σε αερολιµένες, αεροδρόµια και πεδία
προσγείωσης της χώρας για τη διαπίστωση της συµµόρφωσής
τους µε το κανονιστικό πλαίσιο που διέπει την ασφαλή λειτουρ-
γία τους. Η ΑΠΑ είναι υπεύθυνη για αυτό. Η συµµόρφωση όλων
των εµπλεκόµενων φορέων παρακολουθείται συστηµατικά από
τους επιθεωρητές της Αρχής βάσει του εθνικού προγράµµατος
ποιοτικού ελέγχου της ασφάλειας και του ετήσιου πλάνου επι-
χορηγήσεων. Αντίστοιχο νοµικό πλαίσιο ισχύει και για την επο-
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πτεία του παρόχου αεροναυτιλίας, τη συµµόρφωση του οποίου
παρακολουθεί η Αρχή µέσα από µια σειρά επιθεωρήσεων που
διενεργούνται από πιστοποιηµένους επιθεωρητές.

Σε κάθε περίπτωση, το ζήτηµα της συνεχούς ενίσχυσης της
ασφάλειας αεροµεταφορών αεροναυτιλίας και αερολιµένων είναι
εξαιρετικά σηµαντικό. Στην κατεύθυνση αυτήν υλοποιούµε προ-
γράµµατα εκσυγχρονισµού των συστηµάτων διαχείρισης εναέ-
ριας κυκλοφορίας, των συστηµάτων επικοινωνιών, πλοήγησης
και επιτήρησης προϋπολογισµού 210 εκατοµµυρίων ευρώ. Ολο-
κληρώνουµε, πριν το τέλος του έτους, το πρόγραµµα πιστοποί-
ησης των αεροδροµίων κατά EASA µε συστηµατική αναβάθµιση
των υποδοµών, προϋπολογισµού 110 εκατοµµυρίων ευρώ.

Διαµορφώνουµε την αναδιοργάνωση της ΥΠΑ σε ένα αποτε-
λεσµατικό και λιτό διοικητικό µοντέλο. Προωθούµε τον Εθνικό
Κανονισµό Ασφάλειας Πολιτικής Αεροπορίας και εγκρίναµε τον
κώδικα δεοντολογίας SAP. Το αποτέλεσµα αυτών των πρωτο-
βουλιών αποτυπώθηκε και στις πρόσφατες επιθεωρήσεις του
Διεθνούς Οργανισµού Πολιτικής Αεροπορίας, ICAO, σύµφωνα
µε τον οποίο καταγράφηκε αύξηση στα επίπεδα αποτελεσµατι-
κής εφαρµογής των διεθνών προτύπων ασφαλείας από το 69,1%
πέρυσι στο 74,9% πάνω από τον παγκόσµιο µέσο όρο που είναι
στο 69,3%. 

Σας ευχαριστώ πολύ. 
ΠΡΟΕΔΡΕΥΩΝ (Γεώργιος Λαµπρούλης): Έχω την τιµή να

ανακοινώσω στο Σώµα ότι η Διαρκής Επιτροπή Δηµόσιας Διοί-
κησης, Δηµόσιας Τάξης και Δικαιοσύνης καταθέτει την έκθεσή
της στο σχέδιο νόµου του Υπουργείου Δικαιοσύνης: «Τροποποί-
ηση του Π.Δ. 18/1989 «Κωδικοποίηση διατάξεων νόµων για το
Συµβούλιο της Επικρατείας» (Α’ 8) - Μεταφορά διαφορών στα
Τακτικά Διοικητικά Δικαστήρια - Ρυθµίσεις για πιλοτική ή κατόπιν
προδικαστικού ερωτήµατος δίκη ενώπιον του Συµβουλίου της
Επικρατείας - Άλλες διατάξεις του Υπουργείου Δικαιοσύνης». 

Θα συζητηθεί η πρώτη µε αριθµό 1195/27-6-2024 επίκαιρη
ερώτηση δεύτερου κύκλου του Βουλευτή Άρτης της Κοινοβου-
λευτικής Οµάδας «Νέα Δηµοκρατία» κ. Γεώργιου Στύλιου προς
τον Υπουργό Υποδοµών και Μεταφορών µε θέµα: «Κατασκευή
νέου δικτύου ύδρευσης στους Νοµούς Άρτας, Πρέβεζας και Λευ-
κάδας».

Κύριε Στύλιο, έχετε τον λόγο.
ΓΕΩΡΓΙΟΣ ΣΤΥΛΙΟΣ: Ευχαριστώ πολύ, κύριε Πρόεδρε.
Αξιότιµε, κύριε Υπουργέ, οι απαιτήσεις ύδρευσης στο νοµό της

Άρτας και στην ευρύτερη περιοχή έχουν αυξηθεί τα τελευταία
χρόνια. Μεγάλα έργα υποδοµών έχουν αλλάξει τον χάρτη της
περιοχής. Παράλληλα, η οικιστική ανάπτυξη έχει αλλάξει τις
ανάγκες ύδρευσης στον νοµό. Αποτέλεσµα των παραπάνω είναι
το υπάρχον σύστηµα υδροδότησης να ανταποκρίνεται οριακά.
Το πρόβληµα εντείνεται κατά τους θερινούς µήνες όταν οι απαι-
τήσεις ύδρευσης αυξάνονται λόγω των επισκεπτών και των του-
ριστών. 

Κύριε Υπουργέ, η περιοχή κατοικείται συνολικά από εκατόν πε-
νήντα χιλιάδες κατοίκους. Η κάλυψη των αυξηµένων αναγκών πό-
σιµου νερού και η διασφάλιση της καλής του ποιότητας απαιτούν
την κατασκευή ενός νέου σύγχρονου δικτύου ύδρευσης. Το έργο
της ύδρευσης των περιοχών Άρτας, Πρέβεζας, Λευκάδας και Αι-
τωλοακαρνανίας αποτελεί ένα από τα εµβληµατικά έργα που
προεκλογικά εξήγγειλε η Νέα Δηµοκρατία. Μάλιστα, περιλαµβα-
νόταν στο αναπτυξιακό σχέδιο για την Περιφέρεια Ηπείρου µε
τίτλο «380+ έργα υποδοµής για την ήπειρο του 2030». Προ-
έβλεπε, συγκεκριµένα, την κατασκευή ενός νέου δικτύου µετα-
φοράς πόσιµου νερού που θα ξεκινά από τις πηγές Αγίου
Γεωργίου Λούρου και θα φτάνει µέχρι και τη Λευκάδα. 

Λαµβάνοντας υπ’ όψιν τα παραπάνω ερωτάσθε αν έχει εξα-
σφαλιστεί η χρηµατοδότηση του έργου. Εάν ναι, σε ποιο στάδιο
βρίσκεται η δηµοπράτηση του; Πότε προβλέπεται η υπογραφή
της σύµβασης του έργου; 

Ευχαριστώ.
ΠΡΟΕΔΡΕΥΩΝ (Γεώργιος Λαµπρούλης): Κύριε Υπουργέ,

έχετε τον λόγο. 
ΧΡΗΣΤΟΣ ΣΤΑΪΚΟΥΡΑΣ (Υπουργός Υποδοµών και Μεταφο-

ρών): Σας ευχαριστώ πάρα πολύ, κύριε συνάδελφε, για την επί-
καιρη ερώτησή σας. Θα απαντήσω στην πρωτολογία µου στο

πρώτο ερώτηµά σας και στη δευτερολογία µου στο δεύτερο και
στο τρίτο ερώτηµα σας. 

Εξαιρετικά σηµαντικό έργο. Προϋπολογισµός 141,7 εκατοµ-
µύρια ευρώ. Παρέµβαση µε ιδιαίτερα θετικές συνέπειες για την
καθηµερινότητα του πολίτη, του επισκέπτη, του τουρίστα, για την
ανάπτυξη ευρύτερα της περιοχής. Γιατί; Γιατί το υφιστάµενο δί-
κτυο µεταφοράς πόσιµου νερού, όπως πολύ σωστά είπατε, από
τις πηγές Αγίου Γεωργίου αδυνατεί να καλύψει πλήρως τις ανάγ-
κες των εξυπηρετούµενων περιοχών σε τέσσερις περιφερειακές
ενότητες Άρτας, Πρέβεζας, Αιτωλοακαρνανίας και Λευκάδας κυ-
ρίως τους θερινούς µήνες. Το ξέρετε καλύτερα από εµένα εκεί
που είστε. Αλλά, παράλληλα, διαπιστώνονται και προβλήµατα
διαρροών λόγω διάβρωσης, όπως παρατηρούνται και προβλή-
µατα µη ορθολογικής διανοµής του διαθέσιµου νερού στους οι-
κισµούς. 

Αντικείµενο του έργου είναι η κατασκευή νέου δικτύου µετα-
φοράς νερού εκατόν τεσσάρων χιλιοµέτρων, όπως πολύ σωστά
είπατε, από τις πηγές Αγίου Γεωργίου Λούρου µέχρι τη Λευκάδα.
Προβλέπεται η κάλυψη των αναγκών ύδρευσης οικισµών στις Πε-
ριφερειακές Ενότητες Άρτας, Πρέβεζας, Αιτωλοακαρνανίας και
Λευκάδας. Θα εξυπηρετηθούν περισσότεροι από εκατόν πενήντα
χιλιάδες κάτοικοι.

Θα δώσω στα Πρακτικά, κύριε συνάδελφε, φωτογραφίες, µε-
ταξύ άλλων και του αγωγού µεταφοράς προς την Άρτα, που κα-
ταδεικνύουν και αναδεικνύουν τη σηµασία του έργου, όπως και
τους δήµους των περιφερειακών ενοτήτων που θα βοηθηθούν οι
κάτοικοί τους από την υλοποίηση του έργου. Όλα αυτά θα τα
δώσω µέσα από µια παρουσίαση στα Πρακτικά. 

(Στο σηµείο αυτό ο Υπουργός Υποδοµών και Μεταφορών κ.
Χρήστος Σταϊκούρας καταθέτει για τα Πρακτικά τα προαναφερ-
θέντα έγγραφα, τα οποία βρίσκονται στο αρχείο του Τµήµατος
Γραµµατείας της Διεύθυνσης Στενογραφίας και Πρακτικών της
Βουλής)

Με το έργο αυτό επιτυγχάνεται η κάλυψη των σηµερινών και
των µελλοντικών υδατικών αναγκών αυτών των περιοχών και η
µείωση της υπεράντλησης νερού από γεωτρήσεις, µε αποτέλε-
σµα να βελτιωθούν τα ποιοτικά και τα ποσοτικά χαρακτηριστικά
των υδάτινων συστηµάτων της περιοχής. 

Είπα ότι θα σας µιλήσω για τη χρηµατοδότηση. Το έργο έχει
δηµοπρατηθεί και έχει εξασφαλιστεί η χρηµατοδότηση από το
Πρόγραµµα Δηµοσίων Επενδύσεων του Υπουργείου Υποδοµών
και Μεταφορών. Στις 14 Ιουνίου βγήκε η απόφαση του αρµόδιου
Αναπληρωτή Υπουργού, του κ. Παπαθανάση, σύµφωνα µε την
οποία εντάσσεται το έργο στο Πρόγραµµα Δηµοσίων Επενδύ-
σεων του Υπουργείου Υποδοµών και Μεταφορών. Και στις 18
Ιουνίου, λίγες ηµέρες µετά, µε απόφαση του Υπουργού Υποδο-
µών και Μεταφορών, για το έργο αυτό -που έχει εξασφαλιστεί η
χρηµατοδότηση του- δεσµεύεται ο προϋπολογισµός του για την
υλοποίηση του έργου. Άρα, το έργο έχει εξασφαλισµένη χρηµα-
τοδότηση 141,7 εκατοµµύρια ευρώ για την υλοποίησή του. 

Παρακαλώ, για τα Πρακτικά οι σχετικές αποφάσεις του Ιουνίου
του 2024. 

Σας ευχαριστώ.
(Στο σηµείο αυτό ο Υπουργός Υποδοµών και Μεταφορών κ.

Χρήστος Σταϊκούρας καταθέτει για τα Πρακτικά τα προαναφερ-
θέντα έγγραφα, τα οποία βρίσκονται στο αρχείο του Τµήµατος
Γραµµατείας της Διεύθυνσης Στενογραφίας και Πρακτικών της
Βουλής)

ΠΡΟΕΔΡΕΥΩΝ (Γεώργιος Λαµπρούλης): Κύριε Στύλιο, έχετε
τον λόγο για τη δευτερολογία σας.

ΓΕΩΡΓΙΟΣ ΣΤΥΛΙΟΣ: Κύριε Υπουργέ, σας ευχαριστώ για την
απάντησή σας και εγώ αλλά και όλοι οι συµπολίτες µου στην
Άρτα. Πιστεύω ότι εκφράζω τα αισθήµατα και τις σκέψεις και των
κατοίκων των υπόλοιπων νοµών που τους αφορά το συγκεκρι-
µένο έργο. 

Είναι σηµαντικό που πλέον µιλάµε για ένα έργο µε εξασφαλι-
σµένη χρηµατοδότηση, στοιχεία και προϋπολογισµό και περι-
µένω περισσότερα και αναλυτικά στοιχεία στη δευτερολογία
σας. 

Το πολιτικό σύνθηµα της Νέας Δηµοκρατίας «Το είπαµε, το κά-
ναµε» γίνεται πράξη. Το αποδείξατε σήµερα, δίνονται δυνατότη-
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τες και δηµιουργούνται προσδοκίες ευρύτερα στην περιοχή. Η
Άρτα και η Ήπειρος συνολικά, έχουν µεγάλες προοπτικές, λόγω
του αεροδροµίου του Ακτίου, της Ιόνιας Οδού, της Αµβρακίας
αλλά και της Εγνατίας Οδού. Η κλιµατική κρίση, όµως, καθιστά
πιο σηµαντική από ποτέ τη χρηστή διαχείριση των φυσικών
πόρων, ιδίως των υδατικών. Η µη ορθολογική διανοµή του νερού
στους οικισµούς µειώνει τα διαθέσιµα αποθέµατα. Η διάβρωση
του εδάφους προκαλεί συχνές διαρροές και βλάβες στο υπάρ-
χον σύστηµα, οδηγώντας σε απώλεια νερού. 

Σας ρωτώ, λοιπόν -και συµπληρώνω επιπλέον ερωτήσεις, για
να µου απαντήσετε στη δευτερολογία σας- εάν στο σχεδιαζό-
µενο έργο:

Πρώτον, έχουν προβλεφθεί ειδικά συστήµατα ελέγχου και δια-
χείρισης για τον εντοπισµό των βλαβών και των απωλειών; Ξέ-
ρετε ότι έχουν προχωρήσει τα συστήµατα τηλεµετρίας και
διαφόρων άλλων τεχνολογικών εξελίξεων. 

Δεύτερον, µε την ολοκλήρωση της κατασκευής του νέου δι-
κτύου ύδρευσης, υπάρχει σχεδιασµός για το ποιος το παραλαµ-
βάνει; 

Τρίτον, ποιος θα διαχειρίζεται και ποιος θα αναλαµβάνει τη
συντήρηση και το κόστος αυτής στο συγκεκριµένο έργο; 

Κύριε Υπουργέ, τελειώνοντας, ξέρετε ότι για χρόνια τα µάτια
της πολιτείας δεν ήταν στραµµένα στην περιφέρεια, στην
Ήπειρο και στη δυτική Ελλάδα. Τα νέα έργα που υλοποιήθηκαν
και υλοποιούνται βελτιώνουν τη ζωή των πολιτών και αξιοποιούν
τα πλεονεκτήµατα της περιοχής. 

Το νέο δίκτυο ύδρευσης, που µόλις πριν από λίγο είπατε και
θα µας δώσετε και διευκρινίσεις, είναι ένα έργο διαπεριφερειακό
που δίνει προστιθέµενη αξία και στους τέσσερις νοµούς. Έργα
αυτού του είδους, που διασυνδέουν τους νόµους, οδηγούν σε
ένα περισσότερο διαφοροποιηµένο και πιο ισχυρό µοντέλο ανά-
πτυξης. Θα ήθελα να σας παρακαλέσω να έχετε υπ’ όψιν σας,
στον µελλοντικό σχεδιασµό του Υπουργείου σας, αυτή την πα-
ρατήρηση.

Προσωπικά, δεσµεύοµαι απέναντι στους πολίτες, τους Αρτι-
νούς και τους Ηπειρώτες, να εργαστώ για να αναδείξω µέσα στο
πλαίσιο του κοινοβουλευτικού ελέγχου τέτοιας σηµασίας παρεµ-
βάσεις και έργα. 

Σας ευχαριστώ.
ΠΡΟΕΔΡΕΥΩΝ (Γεώργιος Λαµπρούλης): Κύριε Υπουργέ,

έχετε τον λόγο.
ΧΡΗΣΤΟΣ ΣΤΑΪΚΟΥΡΑΣ (Υπουργός Υποδοµών και Μεταφο-

ρών): Κύριε συνάδελφε, σας ευχαριστώ πάρα πολύ για τη δευ-
τερολογία σας. 

Χαριτολογώντας θα πω ότι µε βάση τα ερωτήµατά σας -και

ορθώς µε ρωτάτε- αν υπάρχει χρηµατοδότηση, πού βρίσκεται η
δηµοπράτηση και πότε θα υπογραφεί η σύµβαση και στη δευτε-
ρολογία σας πήγατε µετά την ολοκλήρωση του έργου. Είµαι συ-
νηθισµένος όπου πηγαίνω σε όλη την Ελλάδα µε την ιδιότητα
που έχω, πριν ολοκληρώσουµε ένα έργο που υπάρχει προβλη-
µατισµός αν θα ολοκληρωθεί να πηγαίνουµε στο επόµενο βήµα.
Καλό είναι αυτό να οραµατιζόµαστε, αλλά θα µου επιτρέψετε να
είµαι πολύ ακριβής, γιατί όταν λέµε κάτι δηµόσια πρέπει να
έχουµε και τη χρηµατοδότηση αυτού. Το συνδυάζω µε το προ-
ηγούµενο ερώτηµά σας.

Άρα τα τεχνικά χαρακτηριστικά του έργου προβλέπονται µέσα
στη σύµβαση και είναι και στην παρουσίαση που έδωσα δηµόσια,
για κάθε τµήµα υλοποίησης αυτού του έργου. Η νοµοθεσία προ-
βλέπει ποιος παραλαµβάνει το έργο, αλλά θα µου επιτρέψετε να
µείνω σήµερα στην ουσία. Η ουσία είναι, αναλύθηκε στην πρω-
τολογία µου, ότι υπάρχει χρηµατοδότηση αποδεδειγµένα. Κατα-
τέθηκε στα Πρακτικά. Έχει εγκριθεί η κατακύρωσή του και έχει
ολοκληρωθεί ο προσυµβατικός έλεγχος από το Ελεγκτικό Συνέ-
δριο.

Όπως οφείλαµε, και θέλω να ευχαριστήσω δηµόσια όλα τα
κόµµατα του ελληνικού Κοινοβουλίου τα οποία µιλούν πολύ θε-
τικά για τις πρωτοβουλίες που αναλαµβάνουµε, ενηµερώσαµε
στις 20 Ιουνίου 2024 τη Διαρκή Επιτροπή Παραγωγής και Εµπο-
ρίου για να ξέρετε όλοι ακριβώς τι κάνουµε. Η συνολική προθε-
σµία εκτέλεσης του έργου είναι σαράντα µήνες από την ηµέρα
υπογραφής της σύµβασης, εκ των οποίων τριάντα έξι µήνες είναι
οι κατασκευαστικές εργασίες και τέσσερις µήνες είναι η δοκιµα-
στική λειτουργία. Μετά από τη βεβαίωση περαίωσης στη λήξη,
δηλαδή της δοκιµαστικής περιόδου, ο ανάδοχος θα συντηρεί και
θα λειτουργεί το έργο για τριάντα έξι µήνες. Άρα, απαντάω και
σε αυτό το ερώτηµά σας.

Κοινοποιήθηκε στον ανάδοχο η απόφαση κατακύρωσης και η
πρόσκληση για υπογραφή της σύµβασης. Άρα, για να απαντήσω
και στο τελευταίο ερώτηµά σας πότε προβλέπεται η υπογραφή
της σύµβασης, η υπογραφή της σύµβασης θα γίνει την Παρα-
σκευή στις 13.00’ στη Λευκάδα, παρουσία του Πρωθυπουργού.

Σας ευχαριστώ πολύ.
ΠΡΟΕΔΡΕΥΩΝ (Γεώργιος Λαµπρούλης): Ευχαριστούµε τον

κύριο Υπουργό.
Στο σηµείο αυτό, κυρίες και κύριοι συνάδελφοι, ολοκληρώθηκε

η συζήτηση των επίκαιρων ερωτήσεων. 
Διακόπτεται η συνεδρίαση για τις 13.00’ και θα επανέλθουµε

µε αντικείµενο εργασιών νοµοθετικό έργο, σύµφωνα µε τη συµ-
πληρωµατική ηµερήσια διάταξη που σας έχει διανεµηθεί.

(ΔΙΑΚΟΠΗ)
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(ΜΕΤΑ ΤΗ ΔΙΑΚΟΠΗ)
ΠΡΟΕΔΡΕΥΩΝ (Γεώργιος Γεωργαντάς): Κυρίες και κύριοι

συνάδελφοι, εισερχόµαστε στη συµπληρωµατική ηµερήσια διά-
ταξη της 

ΝΟΜΟΘΕΤΙΚΗΣ ΕΡΓΑΣΙΑΣ

Συζήτηση και ψήφιση ενιαία επί της αρχής, των άρθρων και
του συνόλου των σχεδίων νόµων του Υπουργείου Εθνικής Άµυ-
νας: α) «Κύρωση της Διευθέτησης µεταξύ της Κυβέρνησης της
Ελληνικής Δηµοκρατίας και της Κυβέρνησης του Βασιλείου της
Σαουδικής Αραβίας σχετικά µε το καθεστώς των Ελληνικών Ενό-
πλων Δυνάµεων στο έδαφος του Βασιλείου της Σαουδικής Αρα-
βίας» και β) «Κύρωση της Συµφωνίας Στρατιωτικής Συνεργασίας
µεταξύ της Κυβέρνησης της Ελληνικής Δηµοκρατίας και της Κυ-
βέρνησης του Βασιλείου της Σαουδικής Αραβίας».

Τα νοµοσχέδια ψηφίστηκαν στη Διαρκή Επιτροπή κατά πλει-
οψηφία και εισάγονται προς συζήτηση στη Βουλή µε τη διαδικα-
σία του άρθρου 108 του Κανονισµού της Βουλής, δηλαδή
µπορούν να λάβουν τον λόγο όσοι έχουν αντίρρηση επί της κύ-
ρωσης των συµβάσεων για πέντε λεπτά και οι Κοινοβουλευτικοί
Εκπρόσωποι, εφόσον το επιθυµούν, για πέντε λεπτά και µε την
προϋπόθεση ότι δεν θα µιλήσει ο Πρόεδρος της Κοινοβουλευτι-
κής τους Οµάδας. Μετά θα ακολουθήσει η ψηφοφορία επί των
συµβάσεων. 

Διευκρινίζω εδώ ότι είναι δύο οι κυρώσεις. Θα δίνεται το πεν-
τάλεπτο, αλλά µε τη σχετική ανοχή, η οποία απαιτείται για να
υπάρξει τοποθέτηση και επί των δύο κυρώσεων.

ΑΛΕΞΑΝΔΡΟΣ ΚΑΖΑΜΙΑΣ: Κύριε Πρόεδρε, µπορώ να έχω τον
λόγο επί της διαδικασίας;

ΠΡΟΕΔΡΕΥΩΝ (Γεώργιος Γεωργαντάς): Ο κ. Καζαµίας έχει
τον λόγο επί της διαδικασίας.

Παρακαλώ, κύριε συνάδελφε.
ΑΛΕΞΑΝΔΡΟΣ ΚΑΖΑΜΙΑΣ: Ευχαριστώ, κύριε Πρόεδρε.
Βρισκόµουν στη Διάσκεψη των Προέδρων. Η συµφωνία ήταν

να έχουµε δέκα λεπτά οι οµιλητές -αυτό λένε τα Πρακτικά της
Διάσκεψης των Προέδρων και όχι πέντε λεπτά και ανοχή- γιατί
είναι δύο οι συµβάσεις. Δεν ξέρω αν βρισκόσασταν στη Διά-
σκεψη. Πάντως εγώ βρισκόµουν και αυτό ήταν ξεκάθαρο.

Άρα παρακαλώ να διορθωθεί αυτό και να γίνει δέκα λεπτά για
τους οµιλητές.

Ευχαριστώ πολύ.
ΠΡΟΕΔΡΕΥΩΝ (Γεώργιος Γεωργαντάς): Κύριε Καζαµία, δεν

έχω λόγο να το αµφισβητήσω. Δεν ήµουν, βεβαίως, στη Διά-
σκεψη. Επιφυλάσσοµαι να το δω σε πολύ λίγα λεπτά. Σε κάθε
περίπτωση, όποιος θέλει να µιλήσει και τα δέκα λεπτά, θα το έχει.
Νοµίζω ότι µε αυτό το πλαίσιο µπορούµε να ξεκινήσουµε.

Το Σώµα συµφωνεί ότι έως δέκα λεπτά όποιος επιθυµεί µπορεί
να µιλήσει. Ξεκινάµε δίνοντας τον λόγο µε τη σειρά των κοινο-
βουλευτικών δυνάµεων από την πλευρά των Σπαρτιατών.

Τον λόγο έχει ο κ. Ζερβέας. Έχετε τον λόγο για δέκα λεπτά
χρησιµοποιώντας και αξιοποιώντας όσο χρόνο από αυτόν εσείς
επιθυµείτε.

ΑΛΕΞΑΝΔΡΟΣ ΖΕΡΒΕΑΣ: Ευχαριστώ, κύριε Πρόεδρε.
Κύριε Υπουργέ, κυρίες και κύριοι Βουλευτές, καλούµαστε σή-

µερα να κυρώσουµε ή µη δύο συµφωνίες. Η µια ονοµάζεται: «Κύ-
ρωση της Συµφωνίας στρατιωτικής συνεργασίας µεταξύ της
Κυβέρνησης της Ελληνικής Δηµοκρατίας και της Κυβέρνησης
του Βασιλείου της Σαουδικής Αραβίας» και η έτερη: «Κύρωση
της Διευθέτησης µεταξύ της Κυβέρνησης της Ελληνικής Δηµο-
κρατίας και της Κυβέρνησης του Βασιλείου της Σαουδικής Αρα-
βίας σχετικά µε το καθεστώς των Ελληνικών Ενόπλων Δυνάµεων
στο έδαφος του Βασιλείου της Σαουδικής Αραβίας».

Θα ήθελα να τονίσω εδώ το εξής παράδοξο, ότι ενώ βρίσκον-
ται τα στρατεύµατά µας στο έδαφος της Σαουδικής Αραβίας,
καθώς και η πυροβολαρχία Patriot εδώ και τρία χρόνια, ερχόµα-
στε τώρα εν έτει 2024 να κυρώσουµε τις εν λόγω συµφωνίες. Δη-
λαδή, για µια ακόµα φορά το πολιτικό σύστηµα κάνει τα
πράγµατα ανάποδα. Και αυτό δεν περιποιεί τιµή για κανέναν µας.
Γιατί αν είχε προκύψει κάποιο πρόβληµα, οι στρατιωτικοί µας θα
ήταν έκθετοι. 

Στην αρµόδια επιτροπή έγινε λόγος ότι η Σαουδική Αραβία
αποτελεί πυλώνα σταθερότητας. Η αλήθεια είναι ότι δεν αποτε-
λεί πυλώνα σταθερότητας, αλλά αντιθέτως παράγοντα αποστα-
θεροποιήσεως. Και γιατί το λέω αυτό; Διότι εξαιτίας της επί σειρά
ετών σφαγής του λαού της Υεµένης και της πρωτοφανούς αν-
θρωπιστικής κρίσεως, ήρθαν στο προσκήνιο οι διαβόητοι Χούθι,
µε τα γνωστά σε όλους µας αποτελέσµατα στην περιοχή της
Ερυθράς Θάλασσας. Εποµένως, συµφωνίες µε τέτοια καθε-
στώτα µας βρίσκουν αντίθετους. 

Επίσης, υπάρχει ένας άλλος λόγος για τον οποίο εµείς αντι-
τασσόµεθα στις εν λόγω συµφωνίες. Θέτουµε ένα ερώτηµα: Για
ποιον λόγο βρίσκεται εκεί το ελληνικό προσωπικό; Και βεβαίως,
η απάντηση είναι ότι βρίσκεται για τον χειρισµό της πυροβολαρ-
χίας Patriot, η οποία είναι ένα υπερσύγχρονο οπλικό σύστηµα.
Σύµφωνα µε τη φιλοκυβερνητική εφηµερίδα «ΚΑΘΗΜΕΡΙΝΗ» του
κ. Αλαφούζου, δεν βρίσκεται εκεί για την προστασία του εδά-
φους της Σαουδικής Αραβίας, αλλά ουσιαστικά για την προστα-
σία των εγκαταστάσεων της κρατικής πετρελαϊκής εταιρείας
«ARAMCO». 

Και βεβαίως, αναρωτιόµαστε, διαθέσαµε το συγκεκριµένο
υπερσύγχρονο οπλικό σύστηµα στη Σαουδική Αραβία για την
προστασία των συµφερόντων µιας πετρελαϊκής εταιρείας; Με
αυτή την λογική η συµφωνία δεν θα έπρεπε να ήταν µεταξύ Ελ-
λάδας και Σαουδικής Αραβίας, θα έπρεπε να ήταν µεταξύ Ελλά-
δας και της εταιρείας «ARAMCO». 

Επίσης, έχουµε υπερκαλύψει τις δικές µας αµυντικές ανάγκες
και διαθέτουµε την πολυτέλεια να δώσουµε µια πυροβολαρχία
Patriot στη Σαουδική Αραβία; Είµαστε οικονοµικά πιο ισχυροί από
ότι η Σαουδική Αραβία; Χρειάζεται η Σαουδική Αραβία τον δανει-
σµό των δικών µας Patriot;

Βεβαίως, υπάρχει το εξής ζήτηµα. Εάν υπάρξει ανάφλεξη,
όπως εικάζουν πάρα πολλοί και έγκυροι αναλυτές στην περιοχή
της Μέσης Ανατολή και αυτή η επέκταση και αυτή η ανάφλεξη
έρθει και στη δική µας πόρτα, τι θα γίνει µε τους Patriot, θα
έχουµε τη δυνατότητα επαναπατρισµού τους; Δεν δόθηκε κά-
ποια απάντηση στην αρµόδια επιτροπή και το θεωρούν πολύ αµ-
φίβολο. 

Ποια είναι η δική µας πρόταση; Η δική µας πρόταση είναι εφό-
σον κάποιοι ισχυρίζονται στο Υπουργείο Εθνικής Άµυνας ότι η
συγκεκριµένη πυροβολαρχία δεν είναι αναγκαία για την προ-
άσπιση των αµυντικών µας συµφερόντων, να µη δοθεί στη Σαου-
δική Αραβία, αλλά να δοθεί στην αδελφή Κύπρο, η οποία Κύπρος
έχει γίνει στόχος των τζιχαντιστών της Χεζµπολάχ και µάλιστα,
έχει γίνει στόχος του Υπουργού Εξωτερικών της Τουρκίας, του
κ. Φιντάν, επισήµως.

Τώρα θα αναφερθώ επί του νοµοσχεδίου. Κατ’ αρχάς για την
κύρωση της συµφωνίας της στρατιωτικής συνεργασίας γίνεται
αναφορά για τα δύο µέρη. Σε κάποια άρθρα υπάρχει η φράση
«εκτός εάν τα δύο µέρη αποφασίζουν διαφορετικά» και δεν συγ-
κεκριµενοποιείται τι εννοούµε µε το «διαφορετικά», µε ποιον
τρόπο θα γίνει αυτή η συναπόφαση.

Παρακάτω γίνεται λόγος για πιθανή ζηµία, τραυµατισµού ή θα-
νάτου Έλληνα στρατιωτικού υπαιτιότητας Σαουδάραβα πολίτη
στρατιωτικού και η χώρα µας παραιτείται κάθε αξιώσεως, κάτι
το οποίο θεωρούµε απαράδεκτο. 

Στο άρθρο 12, γίνεται αναφορά για την επίλυση κάθε διαφο-
ράς µεταξύ των δύο µερών, η οποία θα γίνεται δίχως την προ-
σφυγή στο Διεθνές Δικαστήριο, κάτι το οποίο, επίσης, θεωρούµε
απαράδεκτο. Δεν είναι δυνατόν να απεµπολούµε τη Συνθήκη της
Βιέννης για το Δίκαιο των Συνθηκών. Και για ποιον λόγο υπάρχει
αυτό το άρθρο µέσα στη συµφωνία; Για ποιον λόγο να στερείται
η πατρίδα µας, σε περίπτωση που η συµφωνία παραβιαστεί από
τους Σαουδάραβες, το δικαίωµα να πάµε σε διεθνές δικαιοδοτικό
όργανο;

Όσον αφορά στην κύρωση της διευθέτησης του καθεστώτος
παραµονής Ελλήνων στρατιωτικών στη Σαουδική Αραβία, όπως
προείπα, είναι απαράδεκτο το γεγονός ότι υπάρχουν εκεί ήδη
Έλληνες στρατιωτικοί δίχως να έχει υπογραφεί το νοµικό αυτό
πλαίσιο. Ουσιαστικά, δηλαδή, ερχόµαστε εδώ, τρία χρόνια µετά,
να νοµιµοποιήσουµε εκ των υστέρων την παρουσία των δυνά-
µεών µας στη Σαουδική Αραβία. 
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Όσον αφορά στα άρθρα. Στο άρθρο 8 παράγραφος 2 ζητείται
οι Έλληνες να σέβονται τους νόµους, τους κανονισµούς και τις
παραδόσεις του κράτους της Σαουδικής Αραβίας. Και βεβαίως,
ξεχνά η δική µας πλευρά ότι οι παραδόσεις και οι νόµοι της Σα-
ουδικής Αραβίας διαφέρουν πάρα πολύ από τους δικούς µας νό-
µους και τις δικές µας παραδόσεις µε κίνδυνο να βρεθούν τα
στελέχη των Ενόπλων Δυνάµεών µας αντιµέτωπα µε σοβαρά αδι-
κήµατα για τον νοµικό πολιτισµό της Σαουδικής Αραβίας, αλλά
όχι τον δικό µας. Παραδείγµατος χάριν, εάν µια αξιωµατικός του
Ελληνικού Στρατού βρεθεί να κυκλοφορεί δίχως µπούργκα, µπο-
ρεί να βρεθεί κατηγορούµενη. Όπως επίσης, µπορεί να βρεθεί
κατηγορούµενος ένας στρατιωτικός µας, ο οποίος θα καταναλώ-
σει οινοπνευµατώδη ποτά και µπορεί να βρεθεί αντιµέτωπος µε
ποινές φυλάκισης.

Θεωρούµε, λοιπόν, απαράδεκτο ένα κράτος όπως το δικό µας,
το οποίο διέπεται από τον ευρωπαϊκό νοµικό πολιτισµό, να συ-
ναινεί σε τέτοιες απάνθρωπες και µεσαιωνικές πρακτικές και µά-
λιστα, να αναγκάζει στρατιωτικούς που πάνε εκεί να βοηθήσουν
να υπόκεινται σε τόσο πρωτόγονο νοµικό πολιτισµό.

Ως εκ τούτου, θεωρούµε το νοµοσχέδιο ελλιπές, πρόχειρο και
επικίνδυνο και το καταψηφίζουµε. 

Σας ευχαριστώ. 
ΠΡΟΕΔΡΕΥΩΝ (Γεώργιος Γεωργαντάς): Εµείς ευχαρι-

στούµε, κύριε συνάδελφε, και για τη συνέπεια στον χρόνο. 
Τον λόγο τώρα έχει από την Πλεύση Ελευθερίας ο κ. Αλέξαν-

δρος Καζαµίας. 
Ορίστε, κύριε συνάδελφε.
ΑΛΕΞΑΝΔΡΟΣ ΚΑΖΑΜΙΑΣ: Ευχαριστώ κύριε Πρόεδρε.
Κυρίες και κύριοι Βουλευτές, οι δύο διεθνείς συµβάσεις που

έρχονται σήµερα προς κύρωση στη Βουλή εµπλέκουν τη χώρα
µας σε µία σύρραξη στον νότο της Αραβικής Χερσονήσου, δη-
λαδή τριάµισι χιλιάδες χιλιόµετρα µακριά, οι οποίες, κατά την
άποψη της Πλεύσης Ελευθερίας, δεν συµβάλλουν µε κανέναν
τρόπο στην εξυπηρέτηση των ελληνικών εθνικών συµφερόντων.
Πρόκειται για µία σύµβαση για το καθεστώς των Ενόπλων Δυνά-
µεων της Ελλάδας στη Σαουδική Αραβία που έχει υπογραφεί
πριν από τρία χρόνια και για µία δεύτερη σύµβαση που αφορά
στη µελλοντική αµυντική συνεργασία ανάµεσα στη χώρα µας και
στη Σαουδική Αραβία. 

Η πολιτική αυτή πρέπει να πούµε ότι ξεκίνησε το 2017 επί κυ-
βέρνησης ΣΥΡΙΖΑ - ΑΝΕΛ, µε πρωτοβουλίες του τότε Υπουργού
Εθνικής Άµυνας Πάνου Καµµένου και µε την πλήρη στήριξη και
σφραγίδα του τότε Πρωθυπουργού και πρώην Προέδρου του
ΣΥΡΙΖΑ, Αλέξη Τσίπρα. Επρόκειτο για µία καταστροφική πολιτική
για τη χώρα µας, η οποία επισφράγιζε την πολιτική υποτελούς
εξάρτησης που η Ελλάδα, στη διάρκεια της κρίσης και της επι-
βολής των µνηµονίων, υιοθέτησε απέναντι στις Ηνωµένες Πολι-
τείες -αλλεπάλληλες κυβερνήσεις είναι υπεύθυνες γι’ αυτό- και
η οποία εξυπηρετεί τα σχέδια των Ηνωµένων Πολιτειών στην πε-
ριοχή της Μέσης Ανατολής και της Αραβικής Χερσονήσου. 

Ο ρόλος της Σαουδικής Αραβίας στον πόλεµο της Υεµένης, ο
οποίος ξεκίνησε το 2014 -είναι ένας εµφύλιος πόλεµος στον
οποίο ενεπλάκη η Σαουδική Αραβία το 2015 ως εξωτερική δύ-
ναµη- έχει υπάρξει πεδίο σφοδρότατης κριτικής διεθνώς. 

Μέχρι το 2020 η Σαουδική Αραβία είχε ενταχθεί από τον ΟΗΕ
σε µια «µαύρη λίστα», διότι θεωρείτο υπεύθυνη για τον θάνατο
χιλιάδων παιδιών στην Υεµένη, µέσω βοµβαρδισµών σχολείων
και άλλων εγκαταστάσεων όπου φυλάσσονταν άµαχοι. Το 2021
ο Οργανισµός Ανάπτυξης του ΟΗΕ κυκλοφόρησε στοιχεία τα
οποία υπάρχουν σε όλα τα διεθνή ειδησεογραφικά πρακτορεία -
και στο «BBC», για παράδειγµα- ως έγκυρα -πριν τρία χρόνια
αυτό, δηλαδή αµέσως µετά που κυρώθηκαν αυτές οι συµφωνίες-
, τα οποία έδειχναν πως υπολογίζονται οι θάνατοι στον πόλεµο
της Υεµένης στις τριακόσιες εβδοµήντα επτά χιλιάδες.

Και υπολογίζονταν, µε βάση αυτά τα στοιχεία του ΟΗΕ, ότι
70% των τριακοσίων εβδοµήντα επτά χιλιάδων νεκρών ήταν παι-
διά. Μιλάµε για έναν τέτοιο βρώµικο πόλεµο, στον οποίο οι συµ-
βάσεις αυτές εµπλέκουν τη χώρα µας. Εγκλήµατα πολέµου και
ακραίες παραβιάσεις του Διεθνούς Δικαίου έχουν καταγγελθεί
και διαπράττονται στον πόλεµο αυτόν και θεωρούµε ότι η Ελ-
λάδα δεν έπρεπε να εµπλακεί εκεί, όπως βεβαίως η Πλεύση

Ελευθερίας µε αλλεπάλληλες παρεµβάσεις και µε πολλαπλές
ερωτήσεις -νοµίζω δεκαέξι τον αριθµό- στον κύριο Πρωθυ-
πουργό, από πλευράς της επικεφαλής µας, της κ. Κωνσταντο-
πούλου, έχει κάνει για τη γενοκτονία που διαπράττεται σήµερα
στη Γάζα και στην Παλαιστίνη.

Και βεβαίως η στάση της Κυβέρνησης είναι να τηρεί σιωπή ιχ-
θύος, να υπογράφει συµφωνίες και να τις φέρνει όσο γίνεται πιο
καθυστερηµένα ή πιο σιωπηρά στη Βουλή προς κύρωση. Και βε-
βαίως ο κύριος Πρωθυπουργός ακόµη δεν έχει φιλοτιµηθεί να
απαντήσει σε καµµία από τις ερωτήσεις που του έχει θέσει η επι-
κεφαλής της Πλεύσης Ελευθερίας.

Οι συµφωνίες αυτές έχουν λάβει χώρα µε ένα κράτος το οποίο
είναι από τα πλουσιότερα κράτη στον κόσµο. Δηλαδή η Σαουδική
Αραβία δεν έχει καµµία ανάγκη από την αρωγή των ελληνικών
Ενόπλων Δυνάµεων για να συνεχίσει, να συντηρεί τη βρώµικη πα-
ρέµβαση της στον πόλεµο της Υεµένης. Μπορεί να το κάνει και
µόνη της.

Αντιθέτως, συνήθως στη διεθνή πρακτική τα πλούσια κράτη
είναι αυτά που βοηθούν τα φτωχά. Αλλά στη δική µας περίπτωση
-κι εδώ ακριβώς φαίνεται ο παραλογισµός που υπάρχει γύρω
από αυτές τις συµβάσεις-, εµείς, ένα φτωχότερο κράτος από τη
Σαουδική Αραβία, που βγαίνει από µια µακροχρόνια οικονοµική
κρίση, στέλνουµε στρατό και οπλισµό στη χώρα αυτή.

Επίσης, θα πρέπει να τονιστεί ότι η ίδια η Σαουδική Αραβία δεν
είναι µόνο πλούσιο κράτος, αλλά είναι ένα από τα πιο αυταρχικά
καθεστώτα σε όλο τον κόσµο. Σύµφωνα µε στοιχεία των διεθνών
οργανώσεων ανθρωπίνων δικαιωµάτων, το 2022 εκτελέστηκαν
µε αποκεφαλισµό εκατόν ενενήντα έξι άτοµα στη Σαουδική Αρα-
βία, το 2023 εκατόν εβδοµήντα δύο άτοµα. Σε πάρα πολλές πε-
ριπτώσεις πρόκειται για αποκεφαλισµούς αντιφρονούντων,
ανθρώπων δηλαδή που έχουν διαφορετικές απόψεις από το κα-
θεστώς και θέλουν να τις εκφράσουν. Κάποιες µάλιστα αφορούν
και αναρτήσεις στο Twitter, οι οποίες ενοχλούν το καθεστώς. Μι-
λάµε για ένα τέτοιο καθεστώς χώρας µε το οποίο η Ελλάδα έρ-
χεται σε στενή αµυντική συνεργασία.

Οι συµφωνίες τώρα που έχουµε µπροστά µας είναι προβληµα-
τικές και από διαδικαστικής πλευράς. Η πρώτη, για το καθεστώς
των Ένοπλων Δυνάµεων στη Σαουδική Αραβία, έχει υπογραφεί
τον Απρίλιο του 2021 και έρχεται σήµερα προς κύρωση στη
Βουλή, τρία χρόνια µετά. Η δεύτερη έχει υπογραφεί τον Ιούλιο
του 2022 και έρχεται δύο χρόνια µετά.

Ο κύριος Υφυπουργός, ο οποίος είναι πάρα πολύ απασχολη-
µένος τώρα και συζητάει µε τον ειδικό αγορητή του ΠΑΣΟΚ και
δεν ακούει, µας είπε ότι αυτό συνηθίζεται. Αυτό είπε στην επι-
τροπή, αλλά αυτό είναι ενδεικτικό του τρόπου µε τον οποίο η Κυ-
βέρνηση και το Υπουργείο Εθνικής Αµύνης αντιµετωπίζει τους
δηµοκρατικούς θεσµούς του κράτους. 

(Στο σηµείο αυτό την Προεδρική Έδρα καταλαµβάνει ο Πρό-
εδρος της Βουλής κ. ΚΩΝΣΤΑΝΤΙΝΟΣ ΤΑΣΟΥΛΑΣ)

Οι κυρώσεις αυτές έπρεπε να είχαν έρθει την εποχή που υπο-
γράφηκαν οι συµβάσεις και όχι πολύ αργότερα, ιδίως τη στιγµή
που µία από τις συµβάσεις αυτές είναι για ένα έτος και κυρώνεται
τρία χρόνια µετά! Ο άκρατος παραλογισµός! Δεν ξέρω αν µε
ακούσατε, κύριε Υφυπουργέ. Εύχοµαι να ακούσατε την ώρα που
γελούσατε. 

ΙΩΑΝΝΗΣ ΚΕΦΑΛΟΓΙΑΝΝΗΣ (Υφυπουργός Εθνικής Άµυ-
νας):…. (Δεν ακούστηκε)

ΑΛΕΞΑΝΔΡΟΣ ΚΑΖΑΜΙΑΣ: Περιµένουµε απάντηση σε αυτά
τα ζητήµατα και όχι… 

Είναι ντροπή να φέρνετε αυτές τις συµβάσεις µε καθυστέρηση
δύο και τριών ετών και να λέτε στην επιτροπή ότι αυτό συνηθίζε-
ται…

ΙΩΑΝΝΗΣ ΚΕΦΑΛΟΓΙΑΝΝΗΣ (Υφυπουργός Εθνικής Άµυ-
νας): Μιλούσα µε…

ΑΛΕΞΑΝΔΡΟΣ ΚΑΖΑΜΙΑΣ: Μη µε διακόπτετε. Εγώ µιλώ τώρα.
…ότι αυτό συνηθίζεται και ότι µάλιστα έχετε µειώσει λίγο τον

χρόνο καθυστέρησης και θέλετε και εύσηµα γι’ αυτό. Αυτό µας
είπατε στην επιτροπή.

ΙΩΑΝΝΗΣ ΚΕΦΑΛΟΓΙΑΝΝΗΣ (Υφυπουργός Εθνικής Άµυ-
νας): Δεν είπα αυτό. 

ΑΛΕΞΑΝΔΡΟΣ ΚΑΖΑΜΙΑΣ: Λίγο σεβασµό στους δηµοκρατι-
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κούς θεσµούς της χώρας, κύριε Υφυπουργέ. Αυτό είπατε. 
Έρχοµαι τώρα στο άρθρο 8 της πρώτης συµφωνίας, που προ-

βλέπει ότι οι Ένοπλες Δυνάµεις, η µικρή µας δύναµη που βρί-
σκεται στη Σαουδική Αραβία θα δικάζεται για παραβάσεις
σύµφωνα µε τον νόµο της χώρας στην οποία βρίσκεται τώρα. Ως
γνωστόν η Σαουδική Αραβία εφαρµόζει τον ισλαµικό νόµο της
«σαρία» και δεν τον εφαρµόζει µε µια ανοιχτή ερµηνεία, αλλά µε
µία από τις πιο στενές ερµηνείες του νόµου της «σαρία», η οποία
περιλαµβάνει και εκτελέσεις µε αποκεφαλισµό που, όπως σας
είπα νωρίτερα, διαπράττονται σε µεγάλο αριθµό στη χώρα αυτή. 

Η Κυβέρνησή µας και το Υπουργείο Εθνικής Άµυνας δεν φρόν-
τισε, απ’ ό,τι φαίνεται -το έθεσα το ερώτηµα στον κύριο Υφυ-
πουργό και δεν πήρα απάντηση-, να εφαρµόζεται η αρχή της
ετεροδικίας σε περίπτωση ποινικών παραβάσεων από την
πλευρά των στρατιωτών µας στη Σαουδική Αραβία, ούτως ώστε,
αν γίνει κάτι τέτοιο, αν παραβιάσουν τον νόµο, να έρχονται στην
Ελλάδα και να δικάζονται µε βάση το Ελληνικό Δίκαιο. Αυτή η
αρχή υιοθετείται σε συµβάσεις τέτοιου είδους, ιδίως όταν υπάρ-
χει σηµαντική διαφορά στη νοµική κουλτούρα της µιας χώρας
σε σχέση µε την άλλη. 

Η Κυβέρνησή µας και το Υπουργείο Εθνικής Άµυνας δεν φρόν-
τισε, απ’ ό,τι φαίνεται -το έθεσα το ερώτηµα στον κύριο Υφυ-
πουργό και δεν πήρα απάντηση-, να εφαρµόζεται η αρχή της
ετεροδικίας σε περίπτωση ποινικών παραβάσεων από την
πλευρά των στρατιωτών µας στη Σαουδική Αραβία, ούτως ώστε,
αν γίνει κάτι τέτοιο, αν παραβιάσουν τον νόµο, να έρχονται στην
Ελλάδα και να δικάζονται µε βάση το ελληνικό δίκαιο. Αυτή η
αρχή υιοθετείται σε συµβάσεις τέτοιου είδους, ιδίως όταν υπάρ-
χει σηµαντική διαφορά στη νοµική κουλτούρα της µιας χώρας
σε σχέση µε την άλλη. 

Το Υπουργείο Εθνικής Άµυνας, απ’ ότι φαίνεται, δεν το έθεσε
ή αν το έθεσε, δεν µπόρεσε να το επιβάλει. Θεωρούµε ότι αυτό
είναι απαράδεκτο και δεν προστατεύει τους στρατιώτες µας στη
Σαουδική Αραβία. Απεναντίας, τους εκθέτει σε έναν πάρα πολύ
αυστηρό και απάνθρωπο νόµο και ένα ποινικό δίκαιο το οποίο
είναι τροµερά απάνθρωπο. 

Δεύτερον, η πρώτη συµφωνία για το καθεστώς των δυνάµεων,
στο άρθρο 14 παράγραφος 2, προβλέπεται να είναι ενός έτους.
Όµως, υπάρχει ρήτρα στην παράγραφο αυτή που λέει ότι δύνα-
ται, µε συµφωνία των κυβερνήσεων, δηλαδή ερήµην της Βουλής,
να ανανεώνεται αυτή η συµφωνία επ’ άπειρον. Και η Βουλή τι
ρόλο παίζει; Θα πρέπει σήµερα να κυρώσει µια συµφωνία η
οποία προβάλλεται ως και να είναι ενός έτους, αλλά στην πραγ-
µατικότητα µπορεί να ανανεωθεί για πάρα πολύ µεγάλο χρονικό
διάστηµα. 

Η δεύτερη συµφωνία δεν είναι µια απλή συµφωνία αµυντικής
συνεργασίας. Είναι µια συµφωνία αµυντικής συνεργασίας µε τη
Σαουδική Αραβία στους πιο ευαίσθητους τοµείς της αµυντικής
συνεργασίας, της υψηλής πολιτικής δηλαδή, που σχετίζεται µε
την ασφάλεια και τα πιο απόρρητα στοιχεία του κράτους. 

Σας διαβάζω το άρθρο 3. Προβλέπει ως τοµείς συνεργασίας,
µεταξύ άλλων: Τις στρατιωτικές βιοµηχανίες και τη µεταφορά τε-
χνολογίας. Την ανταλλαγή στρατιωτικών επεξεργασµένων πλη-
ροφοριών, δηλαδή άκρως απόρρητων στοιχείων. Τη διαχείριση
καταστάσεων εκτάκτου ανάγκης και κρίσεων. Και τέλος, οποι-
αδήποτε άλλο τοµέα συµφωνηθεί από τα µέρη. Δηλαδή, η Βουλή
αυτή τη στιγµή καλείται να κυρώσει µια συµφωνία αµυντικής συ-
νεργασίας για πράγµατα που δεν ξέρει, και να δώσει «πράσινο
φως» στην Κυβέρνηση να συνεργαστεί µελλοντικά µε τη Σαου-
δική Αραβία σε οτιδήποτε θεωρήσει η Κυβέρνηση ότι πρέπει να
αποτελέσει πεδίο συνεργασίας. Αυτά τα πράγµατα η Βουλή δεν
µπορεί να τα κυρώσει και να δίνει carte blanche στην Κυβέρνηση
µε αυτόν τον τρόπο. 

Επίσης, το άρθρο 7 που αφορά την ανταλλαγή και προστασία
πληροφοριών λέει ρητά ότι οι πληροφορίες που µπορούν να αν-
ταλλάσσονται ανάµεσα στα δύο µέρη περιλαµβάνουν για την Ελ-
ληνική Δηµοκρατία πληροφορίες οι οποίες είναι άκρως απόρ-
ρητες και απόρρητες. Δηλαδή, η Σαουδική Αραβία πρόκειται να
µπει στα πιο απόρρητα στοιχεία του ελληνικού κράτους. 

Υπάρχει κοινή κουλτούρα ασφάλειας µε τη χώρα αυτή, ούτως
ώστε να της δίδεται τέτοια πρόσβαση σε ευαίσθητα στοιχεία του

Υπουργείου Εθνικής Αµύνης; Φοβόµαστε πως όχι. 
Κλείνοντας, κύριε Πρόεδρε, θέλω να πω ότι οι συµβάσεις

αυτές –κι αυτό είναι επίσης ενδεικτικό του τρόπου µε τον οποίο
παρεµβαίνει η Κυβέρνηση στη διαδικασία του δηµοκρατικού
ελέγχου- δεν είναι κοστολογηµένες. Και ο κύριος Πρωθυπουρ-
γός δίνει διαλέξεις στα κόµµατα της Αντιπολίτευσης ότι δεν
υπάρχουν λεφτόδεντρα και ότι πρέπει να κοστολογούν τις προ-
τάσεις τους, όχι τα νοµοσχέδια. 

Εσείς φέρνετε συµβάσεις εδώ οι οποίες δεν είναι κοστολογη-
µένες. Και ξέρετε γιατί; Γιατί υπάρχει µια συνοδευτική έκθεση
στη σύµβαση από το Υπουργείο, που λέει ότι δεν µπορεί να υπο-
λογιστεί πόσο στοιχίζουν οι στρατιώτες µας στη Σαουδική Αρα-
βία. 

Αυτοί, όµως, βρίσκονται εκεί εδώ και τρία χρόνια και οι προ-
ϋπολογισµοί των προηγούµενων τριών ετών υπάρχουν και δεν
τους παρουσιάζετε στη σύµβαση. Και το Λογιστήριο του Κρά-
τους, προφανώς υπό την πίεση αυτής της παρέµβασης από το
Υπουργείο, δεν δίνει στοιχεία. Και ξέρετε τι λέει; Λέει ότι «εξαρ-
τάται από τις συνθήκες» πόσο θα στοιχίσουν αυτά. 

Θα έπρεπε να βλέπουµε την πλήρη κοστολόγηση των περα-
σµένων τριών ετών, κύριε Υφυπουργέ, εδώ, γιατί δεν υπάρχουν
λεφτόδεντρα, όπως λέει ο Πρωθυπουργός σας. Αλλά, εσείς θέ-
λετε να κυρώσουµε κάτι το οποίο δεν ξέρουµε πόσο θα στοιχίσει.
Βεβαίως, αν η σύµβαση περιλαµβάνει και άλλα άρθρα τα οποία
προβλέπουν συνεργασία σε οποιονδήποτε άλλο τοµέα κριθεί,
είναι πάρα πολύ δύσκολο να τα υπολογίσουµε αυτά για το µέλ-
λον. 

Σε κάθε περίπτωση, η Πλεύση Ελευθερίας θεωρεί ότι οι δύο
αυτές συµβάσεις είναι απαράδεκτες. Δεν συµβάλλουν κατά κα-
νέναν τρόπο στην εξυπηρέτηση των ελληνικών εθνικών συµφε-
ρόντων και πρόκειται να τις καταψηφίσει. 

Ευχαριστώ. 
(Χειροκροτήµατα από την πτέρυγα της Πλεύσης Ελευθε-

ρίας)
ΠΡΟΕΔΡΟΣ (Κωνσταντίνος Τασούλας): Κυρίες και κύριοι συ-

νάδελφοι, θα µου επιτρέψετε µία µικρή αλλά απολύτως αναγκαία
διακοπή για να ανακοινώσω κάποιες αποφάσεις, που είναι απα-
ραίτητο να ληφθούν για να προασπίσουµε το κύρος του Κοινο-
βουλίου. 

Κυρίες και κύριοι συνάδελφοι, ξέρετε πολύ καλά ότι από το
2016 η Βουλή έχει θέσει εν ισχύι έναν κώδικα δεοντολογίας για
τα µέλη της. Αυτός ο κώδικας δεοντολογίας έχει ένα προοίµιο.
Επιτρέψτε µου να το διαβάσω. «Η θέσπιση κώδικα δεοντολογίας
των µελών του ελληνικού Κοινοβουλίου συµβάλλει στην ενίσχυση
της εµπιστοσύνης του λαού προς το θεσµό του Κοινοβουλίου εν
γένει και το έργο των Βουλευτών ειδικότερα. Απαντά στην απαί-
τηση των σύγχρονων κοινωνιών να υφίστανται διαφάνεια και
αξιοπιστία κατά την άσκηση της δηµόσιας εξουσίας και λογοδο-
σία των φορέων της». Επειδή είναι του 2016, θα προσέθετα σε
µία επικείµενη αλλαγή «…στην αξιοπιστία και τη διαφάνεια και
την ευπρέπεια». 

«Ενισχύει τον αλληλοσεβασµό των µελών του Κοινοβουλίου
και τη δέσµευσή τους ως προς την τήρηση κανόνων κοινοβου-
λευτικής δεοντολογίας». 

Εν συνεχεία, αυτός ο κώδικας δεοντολογίας περιέχει όλα
εκείνα τα οποία είναι για τους Βουλευτές αποτρεπτικά. Είναι κυ-
ρίως θέµατα που άπτονται της διαφάνειας, της χρήσης εµπιστευ-
τικών πληροφοριών και της σύγκρουσης συµφερόντων. Υπάρχει
µία γενική διατύπωση η οποία στη γενικότητά της είναι πάρα
πολύ σωστή, αρκεί να εφαρµόζεται. Ανάµεσα, λοιπόν, στα θέ-
µατα που άπτονται της διαφάνειας, της αποτροπής χρήσης εµ-
πιστευτικών πληροφοριών και στη σύγκρουση συµφερόντων που
τα αποδοκιµάζει και τα αποσκορακίζει, περιέχεται και η προ-
τροπή ώστε οι Βουλευτές να τηρούν τις αρχές της προάσπισης
του κύρους του Κοινοβουλίου. 

Η τήρηση των αρχών της προάσπισης του κύρους του Κοινο-
βουλίου αφορά τη συµπεριφορά µας εντός και εκτός του Κοινο-
βουλίου. Και προφανώς δεν αντιλαµβάνοµαι τον ρόλο µου ή τον
ρόλο του Προεδρείου ως ρόλο σε επίπεδο παιδονόµων ή κά-
ποιου ο οποίος παρακολουθεί την ιδιωτική ζωή των πολιτικών.
Αλλά η στοιχειώδης τήρηση αυτού του κανόνα της προάσπισης
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του κύρους του Κοινοβουλίου, του κύρους της Εθνικής Αντιπρο-
σωπείας και άρα της λαϊκής κυριαρχίας η οποία µας έστειλε εδώ,
είναι χρέος όλων µας και οφείλω στοιχειωδώς να το υπερασπι-
στώ.

Είµαστε σήµερα και χθες µάρτυρες συµπεριφορών µελών του
Κοινοβουλίου που όχι µόνο δεν προασπίζουν το κύρος αλλά το
υπονοµεύουν και το υπονοµεύουν εν πληθούση αγορά. Η συµ-
περιφορά του συναδέλφου Λευτέρη Αυγενάκη στον χώρο του
αεροδροµίου ήταν απαράδεκτη. Ζήτησα και τον είδα, µου έδωσε
εξηγήσεις για τη συµπεριφορά του. Αντιλαµβάνοµαι ότι ζήτησε
συγγνώµη και δηµοσίως γι’ αυτή τη συµπεριφορά, αλλά δεν
µπορώ να δεχτώ αυτή τη συγγνώµη από έναν εκπρόσωπο του
λαού ο οποίος έχει τη στοιχειώδη υποχρέωση να προασπίζει το
κύρος του θεσµού τον οποίον υπηρετούµε. Υπηρετούµε, δεν
απολαµβάνουµε.

Κατόπιν αυτού και εφαρµόζοντας τις αρχές που πηγάζουν από
το στοιχειώδες πειθαρχικό δίκαιο του Κανονισµού µας και ιδιαί-
τερα το άρθρο 77 του Κανονισµού της Βουλής όπου προβλέπεται
ότι η ανάρµοστη συµπεριφορά Βουλευτού είναι η καταφρόνηση
του Συντάγµατος και των πολιτειακών θεσµών -και η Βουλή είναι
κορυφαίος πολιτειακός θεσµός και η συµπεριφορά αυτή που όλη
η Ελλάδα είδε και αποδοκιµάζει είναι καταφρόνηση πολιτειακού
θεσµού γιατί τον υπονοµεύει- είµαι αναγκασµένος να επιβάλω
στοιχειωδώς στον κ. Αυγενάκη την ποινή της µοµφής για ανάρµο-
στη συµπεριφορά και του αποκλεισµού που προβλέπει ο Κανονι-
σµός από τις επόµενες συνεδριάσεις του Κοινοβουλίου. 

Χθες, επίσης, στην Επιτροπή Παραγωγής και Εµπορίου, η Βου-
λευτής κ. Θεανώ Φωτίου µιλώντας και επισηµαίνοντας θέµατα
που άπτονται παραβίασης του Κανονισµού της Βουλής, θέµατα
που άπτονται της δικής της άποψης για παραβίαση του Κανονι-
σµού της Βουλής, όπου είχε κάθε δικαίωµα να επικαλείται αυτά
και να υπερασπίζεται την άποψη της, εξετράπη σε απρεπείς κου-
βέντες, σε απρεπή συµπεριφορά, σε υβριστική συµπεριφορά,
κάτι το οποίο επίσης δεν µπορώ να παραγνωρίσω. Εδώ έχουµε
απρεπή συµπεριφορά µε λόγια, που οφείλω επίσης να στηλι-
τεύσω. 

Μίλησα µε την κ. Φωτίου, µου εξήγησε ότι αυτό δεν αφορούσε
ύβρη προς την παριστάµενη Υπουργό ή προς το προεδρείο της
επιτροπής, αλλά ήταν µια έκφραση αγανάκτησης. Ωστόσο και
αυτό υπονοµεύει, κατά τη γνώµη µου, την εικόνα του κοινοβου-
λευτισµού και την εικόνα µας και γι’ αυτό στην κ. Φωτίου επι-
βάλλω την πειθαρχική ποινή της ανακλήσεως στην τάξη. 

Αντιλαµβάνοµαι ότι όλα αυτά που προβλέπει ο Κανονισµός Δε-
οντολογίας µπορεί να φαντάζουν στη σηµερινή εποχή του κυνι-
σµού και της µειωµένης εµπιστοσύνης προς τους θεσµούς ως
ουτοπικά. Και αντιλαµβάνοµαι ότι η επιδίωξη να προφυλάξουµε
το κύρος της Βουλής στα µάτια του ελληνικού λαού µπορεί, επα-
ναλαµβάνω, να φαντάζει ως µια µάταιη προσπάθεια, η οποία κιν-
δυνεύει να πέσει στο κενό. 

Η προσπάθεια να προασπίσουµε το κύρος µας -και πρώτος να
το κάνω εγώ- είναι δύσκολη, είναι βαριά, αλλά πιστέψτε µε δεν
είναι ουτοπική. Είναι δύσκολη, αλλά ας µην την κάνουµε και σι-
σύφεια. 

Με λύπη µου ανακοινώνω αυτά τα µέτρα και παρακαλώ να σας
έχω συµµάχους από εδώ και πέρα µε τη συµπεριφορά σας και
µε την αποδοκιµασία τέτοιων συµπεριφορών, ώστε κάτι που σή-
µερα φαντάζει ουτοπικό, η αυτοπροστασία του κύρους µας, κά-
ποτε να γίνει πραγµατοποιήσιµο. 

Σας ευχαριστώ για την προσοχή σας. 
(Στο σηµείο αυτό την Προεδρική Έδρα καταλαµβάνει ο Β’ Αν-

τιπρόεδρος της Βουλής, κ. ΓΕΩΡΓΙΟΣ ΓΕΩΡΓΑΝΤΑΣ) 
ΠΡΟΕΔΡΕΥΩΝ (Γεώργιος Γεωργαντάς): Οι Κοινοβουλευτικοί

Εκπρόσωποι θα έχουν τη δυνατότητα να πάρουν τον λόγο µόλις
τελειώσουν οι εισηγητές, όπως προβλέπει ο Κανονισµός της
Βουλής. Παρακαλώ, συνεχίζουµε µε τον εισηγητή από τη Νίκη,
κ. Γεώργιο Ρούντα.

Κύριε Ρούντα, έχετε τον λόγο για δέκα λεπτά.
(Θόρυβος στην Αίθουσα)

Παρακαλώ, κύριοι συνάδελφοι. Ο Πρόεδρος ακόµα δεν απο-
µακρύνθηκε και νοµίζω είπε κάποια πράγµατα που πρέπει να γί-
νουν σεβαστά.

Κύριε Ρούντα, έχετε τον λόγο. 
ΓΕΩΡΓΙΟΣ ΡΟΥΝΤΑΣ: Ευχαριστώ, κύριε Πρόεδρε.
Κύριε Υφυπουργέ, κυρίες και κύριοι συνάδελφοι, σήµερα

έχουν έρθει προς ψήφιση στην Ολοµέλεια της Βουλής δύο συµ-
φωνίες συνεργασίας µεταξύ της Ελλάδας και της Σαουδικής
Αραβίας. 

Η πρώτη χρονικά η οποία υπεγράφη στο Ριάντ το 2021 αφορά
στη διευθέτηση του καθεστώτος της παρουσίας ελληνικών δυ-
νάµεων στη Σαουδική Αραβία. 

Η δεύτερη, η οποία υπεγράφη ένα χρόνο µετά, το 2022 στην
Αθήνα, αφορά σε µια γενική συµφωνία µεταξύ της Ελλάδας και
της Σαουδικής Αραβίας. 

Αρχικά θα θέλαµε να σηµειώσουµε ότι µας κάνει εντύπωση
αυτή η χρονική ανακολουθία. Δηλαδή πρώτα στέλνουµε το στρα-
τιωτικό προσωπικό στη Σαουδική Αραβία και µετά υπογράφουµε
τη στρατιωτική συνεργασία. Πόσο λογικό θα µπορούσε να είναι
αυτό; Το φυσιολογικό θα έπρεπε να είναι πρώτα να υπογραφεί η
σχετική συµφωνία συνεργασίας, ώστε να οριστεί µε σαφήνεια
και το πλαίσιο συνεργασίας και ακολούθως µετά να υπογραφεί
η συµφωνία, ώστε να πάνε τα στρατεύµατα κάτω και µέσα στο
προηγούµενο συγκεκριµένο πλαίσιο να λειτουργήσουν στην πε-
ριοχή αυτή. 

Εσείς, όµως, κάνατε το αντίθετο. Ποια ήταν τελικά αυτή η επεί-
γουσα ανάγκη η οποία σας οδήγησε να κάνετε αυτή την επιλογή,
δηλαδή να στείλετε ελληνικό στρατό χωρίς να νοµιµοποιήσετε
πρώτα την ελληνική δύναµη εκεί; 

Επιπλέον, να σηµειωθεί ότι για τρία χρόνια έχετε αφήσει εκτε-
θειµένο το ελληνικό προσωπικό χωρίς νοµικό πλαίσιο και έρχεστε
τώρα τρία χρόνια µετά να κυρώσετε αυτή τη συµφωνία στη
Βουλή. Δηλαδή, τόσο καιρό ποιο ήταν το νοµικό πλαίσιο; Συµµε-
τείχε η ελληνική δύναµη σε πολεµικές επιχειρήσεις; Ποια ήταν
τα καθήκοντά της; Και τρία χρόνια προφανώς ήταν ακάλυπτη. Γι’
αυτό τι έχετε να πείτε; 

Να θυµίσω ότι, όπως αναφέρεται σε σχετική ιστοσελίδα του
ΓΕΕΘΑ, στις 14 Σεπτεµβρίου του 2021 από την αεροπορική βάση
της Τανάγρας πραγµατοποιήθηκε η τελετή αναχώρησης της ελ-
ληνικής δύναµης για τη Σαουδική Αραβία. Προφανώς, όπως
εξάλλου αναφέρει και σχετική ανάρτηση από το ΓΕΕΘΑ -την κα-
ταθέτω και στα Πρακτικά- ήταν η στρατιωτική δύναµη η οποία
θα χειριζόταν την ελληνική συστοιχία Patriot, την οποία έχετε ήδη
στείλει στη Σαουδική Αραβία. Αυτή, όµως, τη συµφωνία ακόµα
δεν την έχετε φέρει προς κύρωση στην ελληνική Βουλή.

(Στο σηµείο αυτό ο Βουλευτής κ. Γεώργιος Ρούντας καταθέτει
για τα Πρακτικά το προαναφερθέν έγγραφο, το οποίο βρίσκεται
στο αρχείο του Τµήµατος Γραµµατείας της Διεύθυνσης Στενο-
γραφίας και Πρακτικών της Βουλής)

Δηλαδή, να τα πάρουµε από την αρχή πάλι. Πρώτα στείλατε
ελληνική δύναµη, µετά υπογράψετε τη γενική συµφωνία µέσα
στο πλαίσιο της οποίας θα έπρεπε να λειτουργεί η ελληνική δύ-
ναµη και ακόµα δεν έχετε φέρει προς ψήφιση τη συµφωνία για
το πολεµικό υλικό το οποίο έχετε στείλει κάτω. Και φυσικά, έχετε
στείλει τους Patriot στη Σαουδική Αραβία, λες και εµάς µας πε-
ρισσεύουν, χωρίς καν να µας έχετε ενηµερώσει ποια θα είναι τα
ανταποδοτικά οφέλη τα οποία θα κερδίσει η χώρα µας, τόσο τα
οικονοµικά όσο και τα στρατιωτικά. 

Το µόνο το οποίο κάνετε είναι να περιορίζεστε σε γενικές και
αόριστες αναφορές ότι θα ενδυναµωθεί η θέση της χώρας µας
στο διεθνές γίγνεσθαι. Και επειδή επικαλείστε πολλές φορές
αυτό το επιχείρηµα, ότι δήθεν δηλαδή αυτές οι στρατηγικές συ-
νεργασίες αυξάνουν τη γεωπολιτική ισχύ και τη θέση της χώρας
µας στην ευρύτερη περιοχή, θέλουµε έµπρακτα να µας πείτε:
Πότε θα οριοθετήσουµε την ΑΟΖ µε την Κύπρο και πότε θα επε-
κτείνουµε τα χωρικά µας ύδατα στα δώδεκα µίλια; 

Και φυσικά, µιλάµε τώρα για τη Σαουδική Αραβία, η οποία είναι
µια εξαιρετικά εύρωστη οικονοµικά χώρα η οποία δαπανά 6%
ετησίως από το ΑΕΠ της -µιλάµε για ύψος περίπου 100 δισεκα-
τοµµυρίων δολαρίων- σε αµυντικές δαπάνες. Πρόκειται για µια
τάξη οικονοµικού µεγέθους, όπως γίνεται αντιληπτό, εκατό
φορές µεγαλύτερη από το δικό µας. Και να υπενθυµίσουµε ότι
το κρατικό επενδυτικό ταµείο της Σαουδικής Αραβίας αυτή τη
στιγµή είναι το πρώτο σε επενδύσεις παγκοσµίως. 
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Άρα, λοιπόν, έχει Σαουδική Αραβία ανάγκη τη δική µας συστοι-
χία Patriot, για να ενισχύσει την αµυντική της ικανότητα; Μήπως
τη στείλαµε για να προασπίσει την πετρελαϊκή εταιρεία, την
«ARAMCO»; Μήπως αποτελούµε µια φθηνή και αναλώσιµη λύση;

Στην επιτροπή µας είπατε ότι θα φέρετε τη σχετική συµφωνία
για τους Patriot στο αµέσως επόµενο χρονικό διάστηµα. Άραγε,
πόσος καιρός θα περάσει ακόµα; Θα µάθουµε επιτέλους τους
όρους συµφωνίας αυτής; Και πώς είναι δυνατόν ένα κρίσιµο
αµυντικό όπλο για τη χώρα να βρίσκεται εκτός ελληνικής επικρά-
τειας χωρίς να γνωρίζουµε τον χρόνο τον οποίο θα χρειαστεί -ο
µη γένοιτο ποτέ- σε κάποια δύσκολη στιγµή να γυρίσει πίσω και
όχι απλά να γυρίσει πίσω, να είναι και επιχειρησιακό; Και το πε-
ρίεργο είναι ότι την ίδια ώρα που εσείς θέλετε συστοιχίες Patriot
κάτω, την ίδια στιγµή η χώρα προβαίνει σε προµήθειες δισεκα-
τοµµυρίων για την άµυνα της χώρας. Σε αυτά τα κρίσιµα ερωτή-
µατα δεν έχετε απαντήσει στην επιτροπή και γενικά δεν δίνετε
απαντήσεις. 

Και κάτι άλλο που µας κάνει εντύπωση είναι ότι στην τελευταία
σύσκεψη του Εθνικού Συµβουλίου Εξωτερικής Πολιτικής, το
οποίο είχε θέµα συζήτησης το Μεσανατολικό, δεν αναφερθήκατε
καθόλου για τα συγκεκριµένα ζητήµατα τα οποία συζητάµε τώρα
για τη Σαουδική Αραβία. Αν, λοιπόν, θεωρείτε ότι είναι µια τόσο
κρίσιµη συνεργασία, γιατί δεν κάνατε καµµία αναφορά στο
Εθνικό Συµβούλιο Εξωτερικής Πολιτικής; Γιατί δεν δώσατε καµ-
µία ενηµέρωση, αν τελικά κρίνατε ότι ήταν αποδοτική και ωφέ-
λιµη για την Ελλάδα όχι µόνο γενικά η συγκεκριµένη συνεργασία
αλλά και η ελληνική παρουσία στην περιοχή και η χορήγηση των
Patriot;

Εντύπωση κάνει ότι ο σκοπός της συγκεκριµένης συνθήκης,
όπως λέει το ίδιο το κείµενο µέσα, είναι να ενισχυθεί η αµυντική
ικανότητα της Σαουδικής Αραβίας, λες και έχει ανάγκη από την
Ελλάδα. Και αντί να στηρίξουµε την αµυντική ικανότητα της Κύ-
πρου, η οποία δεν έχει καθόλου αεράµυνα και η οποία φέτος
συµπληρώνει πενήντα χρόνια από την παράνοµη πολεµική ει-
σβολή και κατοχή της Τουρκίας, εµείς στέλνουµε πολεµικό υλικό,
για να στηρίξουµε τη Σαουδική Αραβία.

Γιατί δεν υποστηρίζουµε την Κύπρο; Και τελικά, αυτή η αµυν-
τική ενίσχυση την οποία δίνουµε στη Σαουδική Αραβία µέχρι ποιο
σηµείο µπορεί να φτάσει; Και το ρωτάµε γιατί στην περιοχή
υπάρχει µια γενική συνθήκη –έτσι- πολέµου µεταξύ των γειτονι-
κών κρατών. Και προφανώς η έννοια της αµυντικής ενίσχυσης
την οποία αναφέρει µέσα το ίδιο το κείµενο εµπεριέχει προφα-
νώς και την παροχή στρατιωτικής συνδροµής σε πολεµική περί-
σταση.

Και θέλω να µας πείτε: Θα εµπλακεί η χώρα µας, ναι ή όχι; Και
αν δεν πρόκειται να εµπλακεί, γιατί αυτό δεν αναγράφεται ρητά;
Και να δεσµευτείτε για αυτό.

Να θυµίσουµε ότι στις 13 Απριλίου η συγκεκριµένη πυροβο-
λαρχία των Patriot ενεργοποιήθηκε ύστερα από την πυραυλική
επίθεση του Ιράν εναντίον του Ισραήλ. Υπήρχαν, άραγε, κανόνες
εµπλοκής; Υπάρχει περίπτωση να µας ενηµερώσετε για αυτό; Και
αν συνέβαινε κάτι τέτοιο, ποιες θα ήταν οι συνέπειες για την ελ-
ληνική δύναµη; Και γιατί δεν αναφέρεται ρητώς -εξάλλου και υπό
το πνεύµα της αµοιβαιότητας- ότι σκοπός της συγκεκριµένης
συνθήκης είναι και η ενίσχυση της αµυντικής ικανότητας της Ελ-
λάδος;

Καλές, λοιπόν, είναι οι ασκήσεις, καλές είναι οι συνεργασίες,
αλλά υπάρχει και το πρακτικό ζήτηµα και επί της ουσίας θα υπάρ-
ξει ουσιαστική ανταποδοτική αµυντική ενίσχυση προς την Ελ-
λάδα; Θα µας δώσει κάποια οικονοµική ενίσχυση για αµυντικές
δαπάνες ή έστω για ενίσχυση της Πολιτικής Προστασίας; Για
άλλη µια φορά γινόµαστε θεατές του ίδιου δράµατος, καίγεται η
χώρα ξανά. Θα µπορούσε τουλάχιστον να µας δώσει χρήµατα
για αγορά αεροπλάνων.

Ένα ακόµη σηµείο το οποίο θα έπρεπε να το έχετε προσέξει και
σχολιάστηκε ευστόχως και από αξιότιµους συναδέλφους είναι το
ζήτηµα της δικαιοδοσίας στο άρθρο 8 παράγραφοι 3 και 4. Εκεί
ναι µεν µπορεί να αναφέρεται ότι το κράτος αποστολής, δηλαδή
η Ελλάδα, έχει το δικαίωµα να ασκεί αποκλειστική ποινική δικαιο-
δοσία επί του ελληνικού προσωπικού για αδικήµατα που τιµωρούν-
ται κοινώς και στις δύο χώρες, όµως, πιο κάτω γίνεται ρητή

αναφορά ότι το κράτος υποδοχής, δηλαδή η Σαουδική Αραβία,
έχει το δικαίωµα να ασκεί, κατά προτεραιότητα, δικαιοδοσία επί
των µελών της ελληνικής στρατιωτικής δύναµης. Και αυτό θα πρέ-
πει να µας προβληµατίσει πάρα πολύ, έχοντας δεδοµένο ότι η Σα-
ουδική Αραβία είναι ένα σκληρό, θεοκρατικό και αυταρχικό
καθεστώς. Ακούστηκε ευστόχως και από άλλους συναδέλφους -
και πρέπει να το κρατάµε στο µυαλό- ότι γίνονται εκτελέσεις, απο-
κεφαλισµοί και οι γυναίκες λιθοβολούνται στον δρόµο για διάφορα
αδικήµατα. Αυτό δεν έχει καµµία σχέση µε τον δικό µας νοµικό πο-
λιτισµό. Μιλάµε για καταστάσεις εντελώς πρωτόγονες και εκτός
κατ’ ελάχιστου πλαισίου της Ευρωπαϊκής Ένωσης.

Όλα αυτά, λοιπόν, συνηγορούν και αποδεικνύουν ότι είναι µια
προβληµατική και επικίνδυνη συνεργασία στο σύνολό της τόσο
ως προς το ζήτηµα των ανταποδοτικών ωφελειών, αλλά και ως
προς το ζήτηµα της ασφάλειας της ελληνικής δύναµης. Και εν
πάση περιπτώσει, γιατί δεν εξετάζεται µια προοπτική συνεργα-
σίας µε τη Σαουδική Αραβία, έτσι ώστε να υποδεχθεί στο έδαφός
της µέρος των λαθροµεταναστών που έρχονται στην Ελλάδα;

Θεωρούµε ότι γίνεται µια κατασπατάληση ανθρώπινου προ-
σωπικού και οικονοµικών πόρων. Είναι µια κίνηση εντυπωσιασµού
εκ µέρους της Κυβερνήσεως για να δείξει ότι δήθεν έχει ενεργό
παρουσία στην περιοχή.

Κλείνοντας, θα ήθελα να σηµειώσω επίσης ότι είναι αδιανόητο
στις δύο εκθέσεις του Γενικού Λογιστηρίου του Κράτους, οι
οποίες συνοδεύουν τα δύο νοµοθετήµατα, να µην υπάρχει πλή-
ρης ανάλυση όλου του οικονοµικού κόστους και σε µια εποχή
όπου η χώρα µας βιώνει τεράστια οικονοµική δυσπραγία. Ο ελ-
ληνικός λαός βιώνει εξαιρετικά δύσκολες οικονοµικές συνθήκες
µε την αβάσταχτη φορολογία, µε τους πλειστηριασµούς και φυ-
σικά, µε την ακρίβεια. Δεν είναι δυνατόν, λοιπόν, να γράφει η έκ-
θεση του Γενικού Λογιστηρίου του Κράτους -το διαβάζω
ακριβώς- ότι «οι τυχόν ευθύνες για πράξεις ελληνικής αποστολής
θα υπολογίζονται γενικά και αόριστα µε βάση τα πραγµατικά γε-
γονότα και ύστερα µε φιλικό διακανονισµό µε ένα κράτος και εν
προκειµένω µε τη Σαουδική Αραβία», η οποία, όπως προείπα,
είναι ένα αυταρχικό κράτος και η οποία ανά πάσα ώρα και στιγµή
µπορεί να προβαίνει σε αυθαίρετες τοποθετήσεις και ερµηνείες
οι οποίες θα θέσουν σε κίνδυνο την ελληνική µας δύναµη.

(Στο σηµείο αυτό κτυπάει το κουδούνι λήξης του χρόνου οµι-
λίας του κυρίου Βουλευτή)

Τελειώνω, κύριε Πρόεδρε, σε ένα λεπτό.
Κλείνοντας, λοιπόν, θεωρούµε ότι οι εν λόγω συµβάσεις στε-

ρούνται οποιουδήποτε ανταποδοτικού οφέλους τόσο στρατιωτι-
κού όσο και οικονοµικού για την Ελλάδα, θέτουν σε κίνδυνο τη
ζωή του ελληνικού στρατιωτικού προσωπικού και αποστερούν
και αποµειώνουν την εθνική µας άµυνα και για τους λόγους αυ-
τούς καταψηφίζουµε και λέµε «όχι» και στις δύο συνθήκες.

Σας ευχαριστώ.
ΠΡΟΕΔΡΕΥΩΝ (Γεώργιος Γεωργαντάς): Ευχαριστούµε,

κύριε συνάδελφε.
Τον λόγο τώρα έχει από τη Νέα Αριστερά η κ. Αθανασία Ανα-

γνωστοπούλου.
Ορίστε, κυρία συνάδελφε, έχετε τον λόγο.
ΑΘΑΝΑΣΙΑ (ΣΙΑ) ΑΝΑΓΝΩΣΤΟΠΟΥΛΟΥ: Ευχαριστώ, κύριε

Πρόεδρε.
Ξεκινώντας να πω ότι χωρίς να θέλω σε καµµία περίπτωση

ούτε να σχολιάσω ούτε να κριτικάρω και µε όλο τον σεβασµό στο
πρόσωπο του Προέδρου της Βουλής οι συµψηφισµοί ανάµεσα
σε δύο γεγονότα δεν είναι ό,τι καλύτερο.

Άλλο Βουλευτής ο οποίος χρησιµοποιώντας τη βουλευτική του
ασυλία πουλάει τσαµπουκάδες και χειροδικεί απέναντι σε υπαλ-
λήλους και άλλο -κι εδώ θα επιµείνω- όταν παραβιάζεται ο Κανο-
νισµός της Βουλής από όλες τις µεριές και από προέδρους
επιτροπών, κάτι που έχουµε ζήσει πάρα πολύ έντονα τα τελευ-
ταία χρόνια, αλλά και από Υπουργούς. Έχουµε δει Υπουργό που
διακόπτει εκπρόσωπο-φορέα και λέει «έχετε ξεφύγει» ή Βου-
λευτή, την κ. Βέττα στην προκειµένη περίπτωση, µιλώντας πάνω
της και δεν τον διακόπτει και δεν τον επαναφέρει στην τάξη ο
πρόεδρος, χωρίς να δικαιολογώ οποιαδήποτε έκφραση ξεφεύγει
από αυτό που πρέπει να είναι ο λόγος µέσα στη Βουλή. Και αυτό
το έχω αποδείξει.
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Θα έπρεπε, λοιπόν, να αποφεύγονται αυτοί οι συµψηφισµοί,
να γίνεται ό,τι πρέπει να γίνει, αλλά και ο Κανονισµός της Βουλής
πρέπει να τηρείται αυστηρά και µε ευλάβεια και από τους προ-
έδρους των επιτροπών, αλλά και από τους Υπουργούς. Το
έχουµε ζήσει πολλές φορές.

ΠΡΟΕΔΡΕΥΩΝ (Γεώργιος Γεωργαντάς): Κυρία συνάδελφε,
αν µου επιτρέπετε, θα ήθελα να κάνω µόνο µία κρίση. Χρονικά
συνέπεσαν δύο συµβάντα που ήταν δυσάρεστα για όλους. Η
λέξη «συµψηφισµός» νοµίζω ότι αδικεί την τοποθέτηση του προ-
έδρου. Σε κάθε περίπτωση, η ηθική απαξία της κάθε πράξης νο-
µίζω ότι αξιολογήθηκε και από το µέτρο της επιβαλλόµενης
ποινής από τον πρόεδρο, όπως έχει τη δυνατότητα να κάνει.

ΑΘΑΝΑΣΙΑ (ΣΙΑ) ΑΝΑΓΝΩΣΤΟΠΟΥΛΟΥ: Είπα, κύριε Πρόεδρε
-και συγγνώµη που σας διακόπτω- µε όλο τον σεβασµό στον
Πρόεδρο της Βουλής και έχω δείξει αν σέβοµαι τους θεσµούς
και τους/τις συναδέλφους, αλλά…

ΠΡΟΕΔΡΕΥΩΝ (Γεώργιος Γεωργαντάς): Απλά η λέξη «συµ-
ψηφισµός»  είναι αυτή η οποία έπρεπε να απαντηθεί από το Προ-
εδρείο. Παρακαλώ, νοµίζω ότι όλοι καταλαβαίνουµε ποια είναι
τα όρια. Άλλο η απλή τήρηση του Κανονισµού που, δυστυχώς,
πολλές φορές παραβιάζεται κι άλλο όταν αυτή η παραβίαση του
Κανονισµού προσβάλλει και την ίδια τη λειτουργία του Κοινοβου-
λίου.

Παρακαλώ, κυρία συνάδελφε, ελάτε τώρα επί των κυρώσεων. 
ΑΘΑΝΑΣΙΑ (ΣΙΑ) ΑΝΑΓΝΩΣΤΟΠΟΥΛΟΥ: Αγαπητοί και αγα-

πητές συνάδελφοι, θέλω να κάνετε εικόνα ένα πράγµα. Πριν απο-
φασίσουµε για οτιδήποτε, ας διαβάσουµε το άρθρο 2 της
ετεροχρονισµένης κύρωσης της διευθέτησης µεταξύ της Κυβέρ-
νησης της Ελληνικής Δηµοκρατίας και της κυβέρνησης του Βα-
σιλείου της Σαουδικής Αραβίας σχετικά µε το καθεστώς των
Ελληνικών Ενόπλων Δυνάµεων στο έδαφος του Βασιλείου της
Σαουδικής Αραβίας. 

Άρθρο 2: «Ο σκοπός της παρούσας διευθέτησης είναι να κα-
θορίσει το νοµικό καθεστώς των Ελληνικών Ενόπλων Δυνάµεων
για όσο βρίσκονται στο έδαφος του κράτους υποδοχής για την
υποστήριξη της αµυντικής ικανότητας του Βασιλείου της Σαου-
δικής Αραβίας». Κάντε το λίγο εικόνα, σας παρακαλώ. Ξέρουµε
τι είναι η Σαουδική Αραβία; Μία πάµπλουτη χώρα. Είναι ανάµεσα
στις πρώτες πέντε χώρες για δαπάνες σε εξοπλιστικά προγράµ-
µατα και όλα αυτά. Κι εµείς πηγαίνουµε για να βοηθήσουµε την
αµυντική ικανότητα της Σαουδικής Αραβίας; Κοροϊδευόµαστε µε-
ταξύ µας; Και έχουµε στείλει εκεί ανθρώπινο δυναµικό, στρατιω-
τικούς. Έχουµε πολλούς; Περισσεύουν δυνάµεις σε αυτή τη
χώρα; Διότι από την άλλη µεριά ακούµε ότι η χώρα βρίσκεται σε
κίνδυνο υπαρξιακό, σε απειλή υπαρξιακή. Το ακούµε από διά-
φορα χείλη και από τα πλέον επίσηµα της Κυβέρνησης και του
Κόµµατος της Νέας Δηµοκρατίας. 

Τα αντιαεροπορικά Patriot ό,τι καλύτερο έχουµε για την αµυν-
τική θωράκιση του Αιγαίου -και όχι µόνο, αλλά του Αιγαίου κατ’
εξοχήν- τα έχουµε στη Σαουδική Αραβία. Πείτε στον ελληνικό
λαό που καλείται να πληρώνει συνέχεια για την άµυνα της χώρας
και πληρώνει συνέχεια για άµυνα και ο οποίος από την άλλη
µεριά δεν µπορεί να πάει για διακοπές ούτε στα νησιά του, γιατί
τα εισιτήρια είναι στο Θεό, γιατί η Κυβέρνηση δεν µπορεί να πα-
ρέµβει, αφού η αγορά είναι ελεύθερη, πείτε, λοιπόν, σε αυτόν
τον λαό ότι οι Patriot , τα αντιαεροπορικά, οι συστοιχίες Patriot
δεν είναι στην Ελλάδα. Αν τύχει να έχουµε κάποια απειλή, την
οποία εσείς επικαλείστε συνέχεια, θα προλάβουν να έρθουν από
τη Σαουδική Αραβία στην Ελλάδα; Διότι εδώ κοροϊδευόµαστε!

Και αναφέροµαι -απευθύνοµαι, κυρίως- στα κόµµατα του προ-
οδευτικού χώρου που είναι υπέρ. Σε τι πράγµα είναι υπέρ; Θα
συντονίσουµε κάποια στιγµή σε αυτή τη χώρα και ο λεγόµενος
προοδευτικός χώρος τι σηµαίνει η εθνική ασφάλεια, η εθνική
άµυνα που όλοι είµαστε, να δοθεί και το τελευταίο ευρώ, αλλά
συγχρόνως και η λαϊκή κυριαρχία ότι το συµφέρον αυτού του
λαού πρέπει να µπαίνει σε πρώτο πλάνο, στο επίκεντρο; Δεν το
έχουµε αυτό. 

Με συγχωρείτε πάρα πολύ -και διαβάζω αυτό το άρθρο 2-
υπήρχε αυτή η συµφωνία για τη διευθέτηση για την αµυντική ικα-
νότητα της Σαουδικής Αραβίας -ειλικρινά, δηλαδή, µε ξεπερνάει
και το λέω και το ξαναλέω- µία συµφωνία η οποία είχε γίνει το

2021 στο όνοµα του πολέµου µε την Υεµένη, της ανάµειξης της
Σαουδικής Αραβίας. Πάρα πολύ ωραία, ο κ. Καζαµίας από την
Πλεύση Ελευθερίας, µας εξήγησε, µας έδωσε όλο το πλαίσιο του
τι έγινε στην Υεµένη, πώς σταµάτησε η Σαουδική Αραβία, πώς
έχει καταδικαστεί από τον ΟΗΕ και από εκατοντάδες ανθρωπι-
στικές οργανώσεις. 

Το αντάλλαγµα ποιο ήταν; Μα, αυτό που προσπαθούµε να πεί-
σουµε τον ελληνικό λαό ότι προβλέπεται αναβάθµιση των πυραύ-
λων σε PAC-3. Επί τρία χρόνια δεν έχει γίνει απολύτως τίποτα.
Και εγώ, λοιπόν, γι’ αυτή τη συµφωνία, όπου δεν υπάρχει καµµία
έκθεση του Γενικού Λογιστηρίου του Κράτους ότι υπάρχουν
έξοδα, δαπάνες και λοιπά, δεν ξέρουµε τίποτα, είναι για γέλια να
θεωρήσουµε ότι δεν υπάρχουν δαπάνες. Κάποιος µας κοροϊ-
δεύει εντελώς και πρέπει να αναζητήσουµε ευθύνες ποιος µας
κοροϊδεύει, αλλά εγώ σε αυτή τη συµφωνία -το είπα και στην επι-
τροπή- δεν µπορώ να µην ανατριχιάσω µε δύο πράγµατα. Το ένα
είναι κυριολεκτικά ανατριχίλα, τα υπολείµµατα και οι ανθρώπινες
σοροί. Δεν µπορώ σε καµµία περίπτωση σε µία χώρα µε τα προ-
βλήµατα που έχει, όπως η δική µας, να έχουµε εδώ άρθρο, το
άρθρο 7, για τα υπολείµµατα των στρατιωτικών και τις ανθρώπι-
νες σορούς που θα έρθουν στην Ελλάδα, εάν συµβεί κάτι, γιατί
συµµετέχουν στην αµυντική στην ενίσχυση της αµυντικής ικανό-
τητας της Σαουδικής Αραβίας. Συν το ότι στο άρθρο 14 υπογρά-
φεται για ένα χρόνο, αλλά µετά όταν κρίνουν τα µέρη -εµείς δεν
ξέρουµε για πόσο υπογράφουµε, πολύ σωστά, επίσης το επιση-
µάνατε- µπορεί αυτή η συµφωνία να διατηρηθεί για πάντα. Άρα,
κατά µε όλους τους τρόπους αυτής της συµφωνίας. 

Ερχόµαστε τώρα στη δεύτερη συµφωνία: «Κύρωση συµφω-
νίας στρατιωτικής συνεργασίας µεταξύ της Κυβέρνησής µας και
της κυβέρνησης του Βασιλείου της Σαουδικής Αραβίας». 

Και εδώ, αυτό που βγάζει η συµφωνία, η οποία επίσης υπο-
γράφτηκε το 2022 και έρχεται τώρα το 2024 σε όλα τα άρθρα,
κυρίως στα επίµαχα άρθρα αποπνέεται ένα πράγµα. Και εδώ, επί-
σης, καλώ όλες τις δυνάµεις αυτού του Κοινοβουλίου, κυρίως
του προοδευτικού χώρου, το να επικαλούµαστε στρατιωτική δι-
πλωµατία και διάφορα τέτοια πράγµατα, είναι σαν να παριστά-
νουµε τους αθώους, χωρίς να ξέρουµε, χωρίς να θέλουµε να
δούµε τι γίνεται στον κόσµο. Και τι γίνεται στον κόσµο, τι γίνεται
στη Μέση Ανατολή; 

Θα συζητήσουµε γι’ αυτό το θέµα; Μήπως µπλέκουµε σε ένα
µεγάλο παιχνίδι που ξεπερνάει κατά πολύ αυτό που θεωρούµε
εθνικό συµφέρον για τη χώρα µας; Και εγώ θέλω να το ξέρω. Όχι
εγώ, ως εγώ, αλλά ο ελληνικός λαός πρέπει να το ξέρει. Η αν-
ταλλαγή και µόνο άκρως απόρρητων και λίαν απόρρητων πλη-
ροφοριών εµένα κάτι µου κάνει. Επίσης δεν έχουµε µία σύµβαση
στην οποία περιγράφονται τα πάντα, αλλά ό,τι κρίνουν τα µέρη
κάθε φορά θα µπαίνει και στη σύµβαση. 

Η ανταλλαγή και µόνο άκρως απόρρητων και λίαν απόρρητων
πληροφοριών εµένα κάτι µου κάνει. Επίσης δεν έχουµε µία σύµ-
βαση, στην οποία περιγράφονται τα πάντα, αλλά ό,τι κρίνουν τα
µέρη κάθε φορά θα µπαίνει και στη σύµβαση. 

Με συγχωρείτε πάρα πολύ εδώ πρόκειται για δύο συµφωνίες
που µας βάζουν -δεν θέλω να πω τίποτα περισσότερο αυτή τη
στιγµή- σε ανταγωνισµούς τεράστιους και ίσως θα πρέπει να ξα-
ναθυµηθούµε και κάποιους όρους και µέσα σε αυτό το Κοινο-
βούλιο και o προοδευτικός χώρος. Ρητορική ερώτηση: Μήπως
µπλέκουµε αυτή τη στιγµή σε ιµπεριαλιστικούς ανταγωνισµούς
τεράστιους χωρίς να ξέρουµε τι µας γίνεται ως το χέρι αυτών
των ανταγωνισµών, χωρίς εµείς ως Βουλευτές και ο ελληνικός
λαός να γνωρίζει τι γίνεται;

Καταψηφίζουµε φυσικά και τις δύο συµφωνίες. 
Ευχαριστώ.

(Χειροκροτήµατα από την πτέρυγα της Νέας Αριστεράς)
ΠΡΟΕΔΡΕΥΩΝ (Γεώργιος Γεωργαντάς): Ευχαριστούµε,

κυρία συνάδελφε.
Τον λόγο τώρα έχει από την Ελληνική Λύση ο κ. Βασίλειος Βι-

λιάρδος. 
ΒΑΣΙΛΕΙΟΣ ΒΙΛΙΑΡΔΟΣ: Ευχαριστώ πολύ, κύριε Πρόεδρε.
Κυρίες και κύριοι Βουλευτές, ξεκινώντας από τη διεθνή παρά-

µετρο, η Σαουδική Αραβία, µετά την υιοθέτηση των πετροδολα-
ρίων το 1974, είχε στενή οικονοµική και στρατιωτική συνεργασία
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µε τις Ηνωµένες Πολιτείες. Όµως οι σχέσεις των δύο χωρών
έχουν ψυχρανθεί τα τελευταία χρόνια, µε τη Σαουδική Αραβία να
έχει υπαχθεί στο µπλοκ των BRICS, έχοντας πια καλές σχέσεις
και µε τη Ρωσία. 

Ειδικά, όσον αφορά στη συµφωνία των πετροδολαρίων, µέσω
της οποίας διασώθηκε στο παρελθόν το δολάριο, είναι σήµερα
υπό επαναδιαπραγµάτευση που θα κλείσει µετά τις αµερικανικές
εκλογές, θυµίζοντας πως η συµφωνία σήµαινε ότι η Σαουδική
Αραβία πουλάει τα πετρέλαιά της έναντι δολαρίων, ενώ σε αν-
τάλλαγµα οι Ηνωµένες Πολιτείες τής παρέχουν στρατιωτική προ-
στασία.

Οι σχέσεις της χώρας µε το Ιράν, που παραδοσιακά αποτε-
λούσε αντίπαλό της, βελτιώνονται, όπως επίσης µε το Ισραήλ.
Με την Τουρκία έχει µία αµφίσηµη και µεταβαλλόµενη σχέση.

Οφείλουµε να σηµειώσουµε εδώ ότι εµείς, ως Ελληνική Λύση,
είµαστε υπέρ µιας πραγµατιστικής, πολυπολικής προσέγγισης.
Λαµβάνουµε φυσικά υπ’ όψιν την παραδοσιακή θέση µας στη
Δύση και στην Ευρώπη, όπως όµως επίσης στις σχέσεις µας µε
τη Μέση Ανατολή, που αποτελεί την ευρύτερη γειτονιά µας µαζί
µε τα Βαλκάνια, αλλά και τη συµµετοχή µας στον δρόµο του µε-
ταξιού. 

Η πρώτη συµφωνία αφορά στη συνέχιση της παρουσίας ελλη-
νικών ενόπλων δυνάµεων στη συγκεκριµένη χώρα, το νοµικό κα-
θεστώς τους στο έδαφός της. Πρόκειται για ένα διεθνές
πρόγραµµα που ξεκίνησε το 2021 µε µία πυροβολαρχία, όσον
αφορά στην Ελλάδα, κατευθυνόµενων βληµάτων Patriot της Πο-
λεµικής Αεροπορίας για την προστασία κρίσιµων εγκαταστάσεων
της Σαουδικής Αραβίας όσον αφορά στην κρατική πετρελαϊκή
εταιρεία «ARAMCO», εν προκειµένω στο πλαίσιο επιθέσεων µε
πυραύλους και drones, λόγω της διαµάχης της µε την Υεµένη και
τους Χούθι, που όπως διαπιστώσαµε µε τον αποκλεισµό της Ερυ-
θράς Θάλασσας, έχουν βελτιώσει αρκετά την τεχνολογία πυραύ-
λων και drones προφανώς µε τη στήριξη του Ιράν, ενώ στους
όποιους κινδύνους είναι εκτεθειµένα και τα πληρώµατα του Πο-
λεµικού µας Ναυτικού που συµµετέχουν στην επιχείρηση «Ασπί-
δες». 

Ειδικά όσον αφορά στο σύστηµα Patriot αποτελεί πλέον έναν
πανάκριβο εξοπλισµό µε µεγάλη ζήτηση σήµερα λόγω του πολέ-
µου στην Ουκρανία, καθώς επίσης του αντίστοιχου πολέµου του
Ισραήλ στη Γάζα. Πριν από αυτή τη συνεργασία υπήρξε πώληση
πυροµαχικών στη Σαουδική Αραβία το 2017 επί υπουργίας Καµ-
µένου, για την οποία σηµειώθηκαν τότε πάρα πολλές αντιδρά-
σεις. Δεν πρέπει να το ξεχνάµε καθόλου. Επρόκειτο για
πυροµαχικά που επίσης έχουν µεγάλη ζήτηση σήµερα και έχουν
ακριβύνει πάρα πολύ λόγω του πολέµου στην Ουκρανία, ενώ
υπάρχει συνεργασία ΕΑΣ – «ΠΥΡΚΑΛ» µε την τσέχικη CGS που
ελπίζουµε να οδηγήσει σε επαναδραστηριοποίηση της αµυντικής
µας βιοµηχανίας. Επίσης, παραδόξως φαίνεται πως τελευταία
ενδιαφέρεται και η «ONEX» η οποία σήµερα απολύει εργαζόµε-
νους στα ναυπηγεία. Δηλαδή επαναδραστηριοποίηση της ΕΑΒ
για drones, των ναυπηγείων και της ΕΛΒΟ, αφού είναι σε εξέλιξη
προγράµµατα για προµήθεια ή αναβάθµιση drones, σκαφών και
τεθωρακισµένων,  στα οποία πρέπει να εµπλακεί κάποια στιγµή
και η εγχώριά µας αµυντική βιοµηχανία. 

Στη συµφωνία, τώρα, θέσαµε µια σειρά ερωτήµατα, που δεν
απαντήθηκαν, όπως το άρθρο 8, σε σχέση µε τα αδικήµατα που
ισχύουν στη νοµοθεσία της Σαουδικής Αραβίας, αλλά δεν
ισχύουν στην Ελλάδα, στο άρθρο 9, όπου θεωρούµε λάθος να
παραιτείται η ελληνική πλευρά από αξιώσεις για ζηµίες, απώλειες
και θανάτους που προκλήθηκαν µε υπαιτιότητα του προσωπικού
της Σαουδικής Αραβίας κ.λπ., που δεν υπάρχει λόγος να επανα-
λαµβάνουµε. Ήταν πάρα πολλές οι ερωτήσεις. 

Θεωρήσαµε δε εξαιρετικά προβληµατικό το ότι οι αξιώσεις τρί-
των µερών, για παράδειγµα γονέων των θανόντων, εκδικάζονται
από τη Σαουδική Αραβία, που δεν διαθέτει το ίδιο ή ανάλογο δι-
καιικό σύστηµα µε την Ελλάδα, οπότε η κάθε δίκη απαιτεί έξοδα
για Σαουδάραβες δικηγόρους, ενώ θα διεξάγεται προφανώς υπό
τον έλεγχο της βασιλικής κυβέρνησης της χώρας. 

Εδώ διερωτηθήκαµε γιατί να µην υπαχθεί σε διεθνές δικαστή-
ριο, αφού είναι οι αποζηµιώσεις έναντι τρίτων. Για παράδειγµα,
εάν βοµβαρδίσουν οι Χούθι πετρελαϊκές εγκαταστάσεις της

«ARAMCO», που είναι εισηγµένη στο χρηµατιστήριο των Ηνωµέ-
νων Πολιτειών και τα Patriot δεν καταφέρνουν να την προστατεύ-
σουν ή αστοχήσουν, µπορεί να έχουµε διεκδίκηση σηµαντικής
αποζηµίωσης; Πόσο µπορεί να είναι αυτό το κόστος, λαµβάνον-
τας υπ’ όψιν ότι ο σχετικός κίνδυνος σηµειώνεται όχι µόνο από
εµάς αλλά και από το Γενικό Λογιστήριο του Κράτους, αλλά δεν
ποσοτικοποιείται; Δεν πήραµε καµµία απολύτως απάντηση. 

Λογικά, λοιπόν, φοβόµαστε ότι υπάρχει σηµαντική έκθεσή µας
σε απρόβλεπτο κόστος, ενώ ρωτήσαµε επιπλέον εάν έχει γίνει
αποτίµηση των προστατευόµενων εγκαταστάσεων και αν είναι
τουλάχιστον ασφαλισµένες, χωρίς να πάρουµε ούτε εδώ απάν-
τηση. 

Συνεχίζοντας µε τη δεύτερη συµφωνία στρατηγικής συνεργα-
σίας, οι µεγαλύτερες αντιρρήσεις µας αφορούν στα άρθρα 9 και
10. Στο άρθρο 9 αναφέρεται πως το προσωπικό κάθε µέρους
υπόκειται στην ποινική νοµοθεσία του άλλου όταν ευρίσκεται
εκεί, όπως επίσης σε στρατιωτική πειθαρχία του κράτους υπο-
δοχής, δηλαδή της Σαουδικής Αραβίας.

Εν προκειµένω, δεν φτάνει που έχουµε από το 2021 ολόκληρη
πυροβολαρχία Patriot στη Σαουδική Αραβία, η παραµονή της
οποίας παρατάθηκε τον περασµένο Μάιο για έναν ακόµη χρόνο
-στην ουσία επ’ αόριστον βέβαια- χωρίς καµµία αντιπαροχή, αλλά
το προσωπικό µας κινδυνεύει επιπλέον µε τιµωρία για λόγους
αθέτησης στρατιωτικής πειθαρχίας, µε βάση τους ισχύοντες κα-
νόνες όχι στην Ελλάδα, αλλά στη Σαουδική Αραβία, και χωρίς να
απολαµβάνει ασυλία, κάτι που θεωρούµε εντελώς απαράδεκτο. 

Με το άρθρο 10, τώρα, το κάθε µέρος αποζηµιώνει το άλλο
από ενδεχόµενη ζηµία όταν έχει προκληθεί κατά την άσκηση κα-
θηκόντων ή από δόλο ή από βαριά αµέλεια, αν είναι δυνατόν να
αποδειχθεί τίποτα από όλα αυτά. Σε αυτήν την περίπτωση, όπως
σηµειώνει και το Λογιστήριο του Κράτους, γεννάται το ενδεχό-
µενο αποζηµίωσης. 

Οπότε, ρωτήσαµε, εάν έχει εκτιµηθεί ο συγκεκριµένος κίνδυ-
νος και αν υπάρχουν διαδικασίες. Καµµία απάντηση. Εδώ, κατά
την άποψή µας, είναι πλήρως απροστάτευτη η πυροβολαρχία Pa-
triot που υπηρετεί τη Σαουδική Αραβία, αφού παραιτούµαστε από
κάθε αξίωση έναντι της χώρας σε σχέση µε ζηµία, απώλεια, κα-
ταστροφή στην περιουσία µας ή τραυµατισµό ή θάνατο του προ-
σωπικού µας, δικαιούµενοι αποζηµίωσης µόνο σε περίπτωση
δόλου ή βαριάς αµέλειας. 

Ακόµη δε και οι ίδιοι οι θιγόµενοι ή οι οικογένειές τους θα πρέ-
πει να διεκδικήσουν τα νόµιµα δικαιώµατά τους στο έδαφος της
αντισυµβαλλόµενης, πληρώνοντας Σαουδάραβες δικηγόρους,
κάτι που θεωρούµε επίσης εντελώς απαράδεκτο. 

Κλείνοντας, πριν καν υπογραφεί η παρούσα συµφωνία, είχαµε
ήδη αποστείλει στη Σαουδική Αραβία µια πυροβολαρχία Patriot
και το ανάλογο προσωπικό άνευ όρων και οποιασδήποτε αντιπα-
ροχής, µε εκατόν είκοσι αξιωµατικούς και υπαξιωµατικούς να συ-
νεισφέρουν στην αεράµυνα της χώρας και των κρίσιµων
υποδοµών της.

Μόλις τον Μάιο του 2024 δε, ένα µήνα δηλαδή πριν, γνωστο-
ποιήθηκε ότι η πυροβολαρχία θα παραµείνει στη Σαουδική Αρα-
βία για ακόµη ένα έτος, οπότε η Ελλάδα στερείται από µία
κρίσιµη πυροβολαρχία για την αεράµυνά της. Εδώ ο στρατηγός,
ο κ. Χούπης, µας διαβεβαίωσε πως η αεροπορική άµυνα και η
αναδιάταξη των πολλών συστηµάτων Patriot που έχει η πατρίδα
µας, αλλά και των λοιπών συστηµάτων αεράµυνας σε ολόκληρο
το εύρος της επικράτειας διασφαλίζει όχι µόνο σε µια ζώνη, αλλά
σε πάρα πολλές ζώνες ότι η αεροπορική άµυνα είναι πλήρως
αποτελεσµατική, ενώ δύναται να αντιµετωπίσει όλους τους τύ-
πους και όλες τις απειλές που αυτή τη στιγµή είναι γνωστές στον
δυτικό κόσµο -εν προκειµένω µας θύµισε κυριολεκτικά τον κ.
Αλογοσκούφη το 2008 και την πλήρως οργανωµένη και πλήρως
οχυρωµένη οικονοµία µας, όπως έλεγε τότε- ενώ στην ουσία
ισχυρίστηκε πως αγοράσαµε ένα σύστηµα που δεν το χρειαζό-
µαστε, σπαταλώντας άδικα χρήµατα. 

Τέλος, οι διεθνείς συµφωνίες πρέπει να είναι αµφοτεροβαρείς
και αµοιβαία επωφελείς για τους αντισυµβαλλόµενους κάτι που
δεν βλέπουµε στις παρούσες, όπως και σε πολλές άλλες που
έχει υπογράψει η σηµερινή Κυβέρνηση. 

Εµείς έχουµε ζητήσει, πολλές φορές, την επιστροφή της πυ-
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ροβολαρχίας ειδικά από τη στιγµή που η Σαουδική Αραβία έδωσε
οικονοµική βοήθεια στην Τουρκία ύψους 10 δισεκατοµµυρίων δο-
λαρίων, ενώ οι επενδύσεις της στη χώρα µας είναι µηδαµινές,
σχεδόν µηδενικές. Πόσω µάλλον όταν, τον Ιούλιο του 2023, η Σα-
ουδική Αραβία και η Τουρκία υπέγραψαν µια σειρά συµφωνιών,
οι οποίες περιλαµβάνουν επενδύσεις στην αµυντική βιοµηχανία,
στην ενέργεια και στις επικοινωνίες. Εµείς µόνο τα δίνουµε και
µάλιστα σε µία πάµπλουτη χώρα που συνεργάζεται µε τον εχθρό
µας χωρίς κανένα αντάλλαγµα; Δεν είναι ντροπή µας; Προφανώς
λοιπόν, καταψηφίζουµε και τις δύο συµβάσεις.

Σας ευχαριστώ πολύ.
(Χειροκροτήµατα από την πτέρυγα της Ελληνικής Λύσης)

ΠΡΟΕΔΡΕΥΩΝ (Γεώργιος Γεωργαντάς): Ευχαριστούµε,
κύριε συνάδελφε. 

Κυρίες και κύριοι συνάδελφοι, δύο ανακοινώσεις προς το
Σώµα. 

Η Ειδική Μόνιµη Επιτροπή Κοινοβουλευτικής Δεοντολογίας
καταθέτει τις εκθέσεις της στις αιτήσεις της εισαγγελικής αρχής
για τη χορήγηση άδειας άσκησης ποινικής δίωξης κατά Βουλευ-
τών.

Επίσης, θα ήθελα να σας ανακοινώσω ότι µε την από 1η Ιουλίου
2024 επιστολή του προς τον Πρόεδρο της Βουλής ο Πρόεδρος
της Κοινοβουλευτικής Οµάδας της Νέας Δηµοκρατίας κ. Κυριά-
κος Μητσοτάκης µας γνωστοποιεί ότι ως Κοινοβουλευτικός Εκ-
πρόσωπος της Κοινοβουλευτικής Οµάδας της Νέας
Δηµοκρατίας ορίζεται ο Βουλευτής Α’ Αθηνών κ. Αθανάσιος
Πλεύρης και ως Αναπληρωτές του ορίζονται ο Βουλευτής Α’ Πει-
ραιώς κ. Κωνσταντίνος Κατσαφάδος και η Βουλευτής Α’ Θεσσα-
λονίκης κ. Άννα Ευθυµίου. Η σχετική επιστολή θα καταχωριστεί
στα Πρακτικά της σηµερινής συνεδρίασης. 

(Στο σηµείο αυτό καταχωρίζεται στα Πρακτικά η προαναφερ-
θείσα επιστολή, η οποία έχει ως εξής:
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ΠΡΟΕΔΡΕΥΩΝ (Γεώργιος Γεωργαντάς): Συνεχίζουµε µε τον
ειδικό αγορητή από το Κοµµουνιστικό Κόµµα Ελλάδας κ. Παπα-
ναστάση. 

Παρακαλώ, κύριε συνάδελφε, έχετε τον λόγο. 
ΝΙΚΟΛΑΟΣ ΠΑΠΑΝΑΣΤΑΣΗΣ: Ευχαριστώ, κύριε Πρόεδρε.
Εξαρχής δηλώνουµε ότι το Κοµµουνιστικό Κόµµα Ελλάδας χα-

ρακτηρίζει απαράδεκτες και πολύ επικίνδυνες τις σηµερινές συµ-
φωνίες µεταξύ Ελλάδας και Σαουδικής Αραβίας. Θεωρούµε
παντελώς αβάσιµη και παραπλανητική κάθε κυβερνητική δήλωση
ότι αυτές οι συµφωνίες υπηρετούν τη διεθνή ειρήνη και τα γενι-
κότερα συµφέροντα της Ελλάδας. Στο επίκεντρο αυτών των συµ-
φωνιών βρίσκεται µια χώρα και µια ευρύτερη περιοχή όπου οι
ιµπεριαλιστικοί ανταγωνισµοί χτυπούν πραγµατικά κόκκινο: Ερυ-
θρά Θάλασσα, Περσικός Κόλπος, σύγκρουση Ισραήλ - Ιράν, πό-
λεµος Σαουδικής Αραβίας µε Υεµένη, σφαγή του παλαιστινιακού
λαού από τη χώρα-δολοφόνο του Ισραήλ και πολλά άλλα. Κοινός
παρονοµαστής των συµφωνιών της Ελλάδας µε αυτές τις χώρες
είναι το βάθεµα της εµπλοκής τους µε µεγάλους κινδύνους και
πολλά προβλήµατα και για τους Έλληνες στρατιωτικούς. 

Οι δύο συµφωνίες που η Κυβέρνηση χαρακτηρίζει κρίσιµες και
ιδιαίτερα σηµαντικές για τη χώρα µας καµµία σχέση δεν έχουν
µε τα συµφέροντα ούτε του ελληνικού λαού ούτε των λαών της
περιοχής του Αραβικού Κόλπου. Ψεύδεται η Κυβέρνηση και πα-
ραπλανά λαούς και στρατιωτικούς, είτε συµµετέχουν σε αυτές
τις ιµπεριαλιστικές αποστολές είτε όχι, όταν λέει ότι µέσω αυτών
των πολιτικών η χώρα αναδεικνύεται ως ένας πυλώνας σταθερό-
τητας, ασφάλειας και ειρήνης σε µια περιοχή µε ένα ιδιαίτερο
γεωστρατηγικό ενδιαφέρον σε παγκόσµιο επίπεδο, είναι τα λόγια
που χρησιµοποίησε ο κύριος Υπουργός.

Η πραγµατικότητα είναι ότι εκπροσωπούν τα συµφέροντα της
ελληνικής αστικής τάξης. Αποτελούν τη νοµοθετική κατοχύρωση
της λύσσας τους για κέρδη µε κάθε κόστος.

Τόσο η Κυβέρνηση όσο και οι υπόλοιποι που στηρίζουν τη γε-
ωπολιτική αναβάθµιση της χώρας, όπως την ονοµάζουν παρα-
πλανητικά, γνωρίζουν πολύ καλά και το κρύβουν περίτεχνα ότι
τα κέρδη της ελληνικής αστικής τάξης, για τα οποία είναι κοµµέ-
νες και ραµµένες και οι σηµερινές συµφωνίες, είναι βαµµένα µε
αίµα εκατοντάδων χιλιάδων σκοτωµένων και πνιγµένων, εκατοµ-
µυρίων ξεριζωµένων από τις εστίες τους.

Το Κοµµουνιστικό Κόµµα Ελλάδας εδώ και χρόνια καταδικάζει
ανελλιπώς τον ιµπεριαλιστικό πόλεµο και τη σφαγή του λαού της
Υεµένης από τη Σαουδική Αραβία και τους συµµάχους της, κα-
ταγγέλλει τον συνεχή εξοπλισµό του σαουδαραβικού καθεστώ-
τος από κυβερνήσεις των κρατών-µελών της Ευρωπαϊκής
Ένωσης, µεταξύ των οποίων και η κυβέρνηση ΣΥΡΙΖΑ-ΑΝΕΛ, η
οποία µε τη συναίνεση και των άλλων αστικών κοµµάτων, όταν
ήταν στην εξουσία, υπέγραψε συµφωνία πώλησης πολεµικού υλι-
κού στο κράτος-δολοφόνο της Σαουδικής Αραβίας.

Η Σαουδική Αραβία είναι µια χώρα µε την οποία η ελληνική Κυ-
βέρνηση βρίσκεται σε µια διαρκή τροχιά αναβάθµισης των οικο-
νοµικών και στρατιωτικών της σχέσεων τα τελευταία χρόνια.

Το Κοµµουνιστικό Κόµµα Ελλάδας απαιτεί τη διακοπή κάθε πο-
λεµικής ενίσχυσης του σαουδαραβικού καθεστώτος. Η απο-
στολή των ελληνικών οπλικών συστηµάτων σε αυτή τη χώρα
υλοποιεί στην πράξη τις υποχρεώσεις που έχει αναλάβει η Ελ-
λάδα στο πλαίσιο της αµερικανονατοϊκής «οµπρέλας» προστα-
σίας της Σαουδικής Αραβίας, για να αντιµετωπίσει τα αντίποινα
για την εγκληµατική εµπλοκή της στον πόλεµο στην Υεµένη, αλλά
και στο ενδεχόµενο σύγκρουσής της µε το Ιράν. Τέτοιου είδους
στρατιωτικές συµφωνίες είχε υπογράψει και η κυβέρνηση ΣΥ-
ΡΙΖΑ, υπηρετώντας τον ίδιο ευρωατλαντικό σχεδιασµό.

Όταν εκ µέρους της κυβέρνησης δηλώνατε ότι αυτές οι συµφω-
νίες προωθούν µια πολιτική που δοµεί µια Ελλάδα -χρησιµοποιώ
πάλι τα λεχθέντα από την Κυβέρνηση- η οποία στη διεθνή σκηνή
δεν ετεροκαθορίζεται απλώς, αλλά στην ουσία, διεκδικεί έναν πρω-
ταγωνιστικό ρόλο στην ευρύτερη περιοχή της Νοτιοανατολικής
Μεσογείου και της Μέσης Ανατολής, τι εννοεί; Εννοεί ξεκάθαρα
και την ύπαρξη στενότατης συνεργασίας µε κράτη, όπως η Σαου-
δική Αραβία, µια χώρα που συνεχίζει ασταµάτητα τους καταστρο-
φικούς βοµβαρδισµούς αµάχων, το ξεκλήρισµα του λαού της
Υεµένης και τη διάλυση κάθε υποδοµής σε αυτή τη χώρα.

Η χώρα αυτή συµµετείχε και συνεχίζει να συµµετέχει µε πολ-
λούς τρόπους ενεργά στον πόλεµο κατά της Συρίας. Είναι η
χώρα που, ενώ υποθάλπει φανερά -κυρίως, όµως, κρυφά- το
ISIS, απολαµβάνει ταυτόχρονα την πολύπλευρη στήριξη των
ΗΠΑ, του ΝΑΤΟ και της Ευρωπαϊκής Ένωσης στο πλαίσιο των
σφοδρών ανταγωνισµών που µαίνονται στην περιοχή για τις
ενεργειακές πηγές και τους δρόµους µεταφοράς τους.

Τέλος, η Σαουδική Αραβία ρίχνει λάδι στη φωτιά των αναφλέ-
ξεων στην περιοχή, στους ανταγωνισµούς ΗΠΑ, Κίνας και Ρω-
σίας, συµµετέχοντας ενεργά στην υλοποίηση του οικονοµικού
διαδρόµου Ινδίας-Μέσης Ανατολής-Ευρωπαϊκής Ένωσης.

Η Κυβέρνηση, µε τις σηµερινές συµφωνίες, έχει το απύθµενο
θράσος και την απανθρωπιά να νοµοθετεί ακόµη και τη διαχεί-
ριση των κοµµατιασµένων κορµιών νέων ανθρώπων, προσωπικού
των Ενόπλων Δυνάµεων που ήδη βρίσκονται ή θα πάνε σε αυτή
τη χώρα. Το λένε ξεκάθαρα τα άρθρα αυτών των συµφωνιών: Τα
υπολείµµατα ή οι σοροί των ελληνικών Ενόπλων Δυνάµεων -του
προσωπικού εννοεί- που προκύπτουν από οποιοδήποτε περιστα-
τικό ή ατύχηµα, παραµένουν στην κυριότητα και υπό τον έλεγχο
της Ελληνικής Δηµοκρατίας.

Ποιο είναι, άραγε, το οποιοδήποτε περιστατικό ή ατύχηµα;
Μήπως βαφτίζει έτσι η Κυβέρνηση το αποτέλεσµα κάποιας πυ-
ραυλικής αντεπίθεσης του Χούθι, που αµύνονται απέναντι στην
πανίσχυρη σαουδαραβική πολεµική µηχανή, που οι πύραυλοι Pa-
triot δεν θα µπορέσουν να εξουδετερώσουν;

Η ηρωική αποστολή -και το «ηρωική» το λέω ειρωνικά- που
τους ανέθεσε η ελληνική Κυβέρνηση, δεν είναι απλώς η διαφύ-
λαξη της ακεραιότητας των πύργων διύλισης και των δεξαµενών
αποθήκευσης πετρελαίου της εταιρείας «ARAMCO» στη Σαου-
δική Αραβία. Είναι η δήλωση της στρατιωτικής παρουσίας µιας
ακόµη νατοϊκής χώρας στα εγκλήµατα που συντελούνται κατά
των λαών της περιοχής του Κόλπου. Είναι η διευκόλυνση αποδέ-
σµευσης αµερικανικών στρατιωτικών δυνάµεων για άλλες στρα-
τιωτικές επιχειρήσεις -τότε έστειλε η Ελλάδα τους Patriot στη
Σαουδική Αραβία- όπως είναι η περικύκλωση του Ιράν ή ο προ-
σανατολισµός τους στο ταχύτατα αναπτυσσόµενο, ενδεχοµένως
και πολεµικό µέτωπο της Άπω Ανατολής. 

Η Κυβέρνηση δεν έχει τα πολιτικά κότσια όλα αυτά να τα πα-
ραδεχτεί κοιτώντας τους στρατιωτικούς που συµµετέχουν σε
αυτή την αποστολή στα µάτια, αυτούς που στις υπό συζήτηση
συµφωνίες τα ενδεχοµένως κοµµατιασµένα κορµιά τους τα χα-
ρακτηρίζει ιδιοκτησία της. Παραµένουν -λέει- στην κυριότητα και
υπό τον έλεγχο της Ελληνικής Δηµοκρατίας. Κοροϊδεύει µε τρα-
γικό τρόπο τους γονείς τους, τις συζύγους τους, τα παιδιά τους,
τον ίδιο τον λαό. Ακριβώς το ίδιο κάνει και στα πληρώµατα και
στους συγγενείς των φρεγατών «ΥΔΡΑ» και «ΨΑΡΑ» που εναλ-
λάσσονται στην Ερυθρά Θάλασσα. Περίτεχνα η Κυβέρνηση κρύ-
βει την πραγµατικότητα. Ψελλίζει, στην ουσία, προσβλητικές για
όλους αυτούς δικαιολογίες, όπως ότι η πρόβλεψη της διαχείρι-
σης των νεκρών και των υπολειµµάτων τους -τραγικό, αλλά θα
το επαναλαµβάνω- είναι πάγιες ρυθµίσεις που υπάρχουν σε
αυτές τις συµφωνίες, στις διεθνείς συνθήκες. Πρώτη φορά το
βλέπουµε. Είναι πραγµατικά ντροπή να ακούγονται αυτά τα
λόγια.

Σε όλα αυτά βέβαια η Κυβέρνηση έχει την αµέριστη συµπαρά-
σταση του ΣΥΡΙΖΑ, για παράδειγµα, που στη γενική κριτική των
συµφωνιών ξεπλένει ξεκάθαρα τις κυβερνητικές επιλογές, απο-
καλώντας τις συµφωνίες αντίστοιχες σε µεγάλο βαθµό µε άλλες
συµφωνίες που έχει υπογράψει η χώρα µας µε άλλες χώρες και
έχουν ως στόχο την ενίσχυση εξωτερικών σχέσεων διά µέσου
της στρατιωτικής διπλωµατίας και άλλα ωραία. Για τα εγκλήµατα
αυτής της χώρας η ένοχη σιωπή του ΣΥΡΙΖΑ µιλάει από µόνη της,
γιατί η συµµετοχή της Ελλάδας στις εξελίξεις της Ανατολικής
Μεσογείου και του Κόλπου έχουν τις ευλογίες των ΗΠΑ, του
ΝΑΤΟ, της Ευρωπαϊκής Ένωσης «και τα σκυλιά δεµένα», όπως
λέει ο λαός µας. 

Το ίδιο βέβαια και στο ΠΑΣΟΚ που χαρακτηρίζει αυτές τις
άθλιες συµφωνίες κατ’ αρχήν θετικές. Ζητάει µάλιστα το ΠΑΣΟΚ
τη διασφάλιση ότι η διάθεση προσωπικού και αµυντικού εξοπλι-
σµού κ.λπ., δεν θα έχει καµµία συνέπεια στη διατήρηση της
αµυντικής θωράκισης και της επιχειρησιακής ετοιµότητας της
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χώρας µας. Το υπερψηφίσατε, όµως. Τι σηµαίνει αυτό; Παραδέ-
χεστε ότι η διάθεση του 20% της αντιπυραυλικής «οµπρέλας» πε-
ρίπου της Ελλάδας της σύγχρονης µε τους Patriot που είναι στη
Σαουδική Αραβία, ουδεµία επίπτωση έχει στην αντιπυραυλική
προστασία της Ελλάδας. Τόσο πια ενδιαφέρεστε για τη φύλαξη
της αντιπυραυλικής προστασίας της Σαουδικής Αραβίας!

Δυο λόγια και για την Πλεύση Ελευθερίας. Είπε ο κ. Καζαµίας
πολλά και ενδεχοµένως ενδιαφέροντα. Ζητήσατε την καθιέρωση
ετεροδικίας για να γλιτώσουµε την µπούργκα, να γλιτώσουµε την
καρατόµηση, τα σπαθιά, τους λιθοβολισµούς κ.λπ.. Ξεχνάει,
όµως, η Πλεύση Ελευθερίας ότι αυτή η ετεροδικία δίνει αέρα στα
πανιά των τραµπούκων του έκτου στόλου στα Χανιά και όπου
αλλού πιάνουν λιµάνι αυτά τα πλοία για να βιάσουν, να σπάσουν,
να τσακίσουν, να τροµοκρατήσουν τον κόσµο. Είναι η ετεροδικία
αυτή. Το λέω αυτό γιατί όταν µπαίνεις στις λεπτοµέρειες µιας κα-
ταστροφικής συµφωνίας, πέφτεις και σε λούµπες, που λέει ο κο-
σµάκης. 

Το Κοµµουνιστικό Κόµµα Ελλάδας -και τελειώνω, κύριε Πρό-
εδρε- επαναλαµβάνει αυτό που ήδη ξεκαθάρισε και στη σχετική
επιτροπή που προηγήθηκε, δηλαδή ότι βάζει ακόµη και αυτή την
ύστατη στιγµή θέµα απόσυρσης των δύο συµφωνιών και βέβαια
σε κάθε περίπτωση τις καταψηφίζει και δεσµεύεται ότι θα τις πο-
λεµήσει µε κάθε τρόπο. 

Ευχαριστώ.
ΠΡΟΕΔΡΕΥΩΝ (Γεώργιος Γεωργαντάς): Ευχαριστούµε,

κύριε συνάδελφε.
Τον λόγο έχει ο κ. Δηµήτριος Μπιάγκης από το ΠΑΣΟΚ - Κί-

νηµα Αλλαγής.
ΔΗΜΗΤΡΙΟΣ ΜΠΙΑΓΚΗΣ: Ευχαριστώ πολύ, κύριε Πρόεδρε.
Κύριε Υφυπουργέ, κυρίες και κύριοι συνάδελφοι, σήµερα κα-

λούµαστε να συζητήσουµε και να εγκρίνουµε δύο νοµοσχέδια
του Υπουργείου Εθνικής Άµυνας τα οποία αφορούν στην κύρωση
των συµφωνιών αµυντικής συνεργασίας µεταξύ της Ελληνικής
Δηµοκρατίας και του Βασιλείου της Σαουδικής Αραβίας αφ’ ενός
για τη διευθέτηση σχετικά µε το καθεστώς των ελληνικών Ενό-
πλων Δυνάµεων στο έδαφος του Βασιλείου της Σαουδικής Αρα-
βίας και αφ’ ετέρου για τις συµφωνίες στρατιωτικής συνεργασίας
µεταξύ των δύο χωρών. Οι συµφωνίες αυτές, όπως αναφέρεται
και στο διατακτικό τους, αποσκοπούν στην προώθηση και ενί-
σχυση της αµυντικής συνεργασίας µεταξύ των δύο χωρών.

Κάνοντας µια σύντοµη ιστορική αναδροµή, πάµε πίσω στον
Οκτώβρη του 2019 όταν η Σαουδική Αραβία υπέβαλε αίτηµα στην
ελληνική Κυβέρνηση για τη διάθεση αντιαεροπορικού συστήµα-
τος Patriot συνοδευόµενο από εξειδικευµένο προσωπικό, µε
στόχο την προστασία κρίσιµων ενεργειακών υποδοµών της, όπου
το κόστος µεταφοράς και λειτουργίας του συστήµατος, καθώς
και του προσωπικού αναλήφθηκε εξ ολοκλήρου από τη Σαουδική
Αραβία. Η ελληνική Κυβέρνηση αποφάσισε να ανταποκριθεί θε-
τικά στο αίτηµα αυτό και στη συνέχεια υπογράφηκε η σχετική
συµφωνία της 20ης Απριλίου του 2021 από τον τότε Υφυπουργό
Εξωτερικών και νυν Υπουργό Εθνικής Άµυνας κ. Νίκο Δένδια.
Στις 14 Σεπτεµβρίου του 2021 πραγµατοποιήθηκε στην αεροπο-
ρική βάση Τανάγρας η τελετή αναχώρησης της Ελληνικής Δύνα-
µης Σαουδικής Αραβίας και η αποστολή αυτή εντάχθηκε στο
πλαίσιο της διεθνούς πρωτοβουλίας. 

Οι συµφωνίες αυτές, κυρίες και κύριοι συνάδελφοι, αντιλαµ-
βανόµαστε όλοι ότι εντάσσονται σε µια ευρύτερη στρατηγική της
πατρίδας µας για ενίσχυση των σχέσεων και της συνεργασίας µε
τις χώρες της Ανατολικής Μεσογείου και της Μέσης Ανατολής.
Αυτή η στρατηγική ξεκίνησε από τη δεκαετία του ’80 και την ενί-
σχυση των σχέσεων της χώρας µας µε τα περισσότερα αραβικά
κράτη τόσο σε οικονοµικό όσο και σε γεωστρατηγικό επίπεδο,
µε θετική επίδραση που συνεχίζεται µέχρι και σήµερα, ακόµη και
αναφορικά µε τη θετική εικόνα που έχει εµπεδωθεί για την Ελ-
λάδα και τους Έλληνες στη συνείδηση του αραβικού κόσµου. 

Η αµυντική συνεργασία µε τη Σαουδική Αραβία καθώς και οι
αντίστοιχες συνεργασίες µε άλλες αραβικές χώρες, όπως η Αί-
γυπτος και τα Ηνωµένα Αραβικά Εµιράτα έχουν αποφέρει σηµαν-
τικά και αµοιβαία επωφελή αποτελέσµατα. Έχουµε
πραγµατοποιήσει κοινές ασκήσεις, αλλά και συµφωνίες για την
αποκλειστική οικονοµική ζώνη και έχουµε εν γένει ενισχύσει τη

διπλωµατική µας παρουσία στην περιοχή. 
Στο σηµερινό, λοιπόν, γεωπολιτικό πλαίσιο η ενίσχυση της

αµυντικής συνεργασίας µε τη Σαουδική Αραβία είναι ιδιαίτερα
σηµαντική. Η χώρα αυτή αντιµετωπίζει σοβαρότατες απειλές από
τους Χούθι και την Υεµένη οι οποίοι, ας µην ξεχνάµε, συνεχίζουν
µέχρι και σήµερα να παρενοχλούν τη διεθνή ναυσιπλοΐα θέτον-
τας εµπόδια για την απρόσκοπτη λειτουργία της παγκόσµιας
εφοδιαστικής αλυσίδας.

Από την άλλη µεριά ήδη η Τουρκία προχώρησε πριν έναν
χρόνο στη δροµολόγηση οικονοµικών και αµυντικών συµφωνιών
µε τη Σαουδική Αραβία, παρά τις γνωστές διαφορές και το
ψυχρό κλίµα που είχε διαµορφωθεί στις σχέσεις των δύο χωρών
κατά την τελευταία δεκαετία, µε φόντο τη διαφορετική προσέγ-
γιση των δύο ηγεσιών ως προς τον πολιτικό ισλαµισµό. Αλλά και
οι Ηνωµένες Πολιτείες προωθούν αµυντικές συµφωνίες µε τη Σα-
ουδική Αραβία που µπορούν να περιλαµβάνουν µεταξύ άλλων
την πώληση αεροσκαφών F-35 και εν γένει τη διάθεση προηγµέ-
νης αµυντικής τεχνολογίας. Και σε αυτό το πλαίσιο η επιδίωξη
της ενεργής παρουσίας της χώρας µας στην περιοχή διαφαίνεται
ως θετική αν όχι επιβεβληµένη για τα εθνικά µας συµφέροντα. 

Κυρίες και κύριοι συνάδελφοι, παρά τα θετικά στοιχεία αυτών
των συµφωνιών οφείλουµε να επισηµάνουµε ορισµένα σηµεία
που προκαλούν προβληµατισµό. Υπάρχει κατ’ αρχάς η αδικαιο-
λόγητη καθυστέρηση της κύρωσης των συµφωνιών από το ελ-
ληνικό Κοινοβούλιο. Είναι αδιανόητο να φέρνουµε προς ψήφιση
αυτές τις συµφωνίες σχεδόν τρία χρόνια µετά την υπογραφή
τους και µετά από τρία χρόνια παρουσίας της ελληνικής δύναµης
στη Σαουδική Αραβία. Τρία χρόνια όπου οι Έλληνες στρατιωτικοί
της ελληνικής δύναµης στη Σαουδική Αραβία βρίσκονται «στον
αέρα», αναφορικά µε το νοµικό καθεστώς της εκεί παρουσίας
τους. Αυτή η καθυστέρηση δηµιουργεί και ερωτήµατα σχετικά
µε τη διαχείριση της εξωτερικής µας πολιτικής και της αµυντικής
µας στρατηγικής. 

Η Κυβέρνηση έχει αποδείξει ότι αποφεύγει τον διάλογο τόσο
εκτός όσο και εντός Κοινοβουλίου σε όλους σχεδόν τους τοµείς
του δηµόσιου βίου είτε αυτό λέγεται οικονοµική πολιτική και
έλεγχος της ακρίβειας είτε διασφάλιση της διαφάνειας και των
δηµοκρατικών θεσµών, παρά την εποικοδοµητική στάση, επι-
τρέψτε µου να πω, και τη διάθεση που κατά καιρούς έχουµε δεί-
ξει να συνεισφέρουµε µε ιδέες και προτάσεις ιδιαίτερα σε
θέµατα που αφορούν την άµυνα της πατρίδας µας και όχι µόνο.

Η Κυβέρνηση της Νέας Δηµοκρατίας, κύριε Υφυπουργέ, συ-
νεχίζει ακόµη και σήµερα να νοµοθετεί µέσα από κλειστά γρα-
φεία χωρίς επαρκή διαβούλευση µε τους κοινωνικούς φορείς και
τα κόµµατα µε ελλιπή ή καθόλου τεκµηρίωση και τις περισσότε-
ρες φορές παραβιάζοντας την κοινοβουλευτική δεοντολογία, κα-
ταθέτοντας σχέδια νόµου την τελευταία στιγµή. 

Δεν αναφέροµαι βεβαίως, όπως καταλαβαίνετε, απαραίτητα
στο σχέδιο νόµου που συζητάµε σήµερα, το οποίο, εν πάση πε-
ριπτώσει, έχει διαδικαστικό χαρακτήρα, αλλά σε πλήθος άλλων
νοµοσχεδίων, συµπεριλαµβανοµένων και αυτών που αφορούν
την εθνική µας άµυνα.

Εδώ θα υπενθυµίσω ότι δεν είναι η πρώτη φορά που η Κυβέρ-
νηση καθυστερεί. Ενδεικτικά αναφέρω την αδικαιολόγητη καθυ-
στέρηση της έγκρισης του µακροπρόθεσµου προγραµµατισµού
των αµυντικών εξοπλισµών και του κυλιόµενου προγραµµατι-
σµού συµβάσεων στρατιωτικών εξοπλισµών, κύριε Υφυπουργέ,
παρά την παρέλευση τριών ετών από την έναρξη ισχύος του σχε-
τικού ν.4782/2021 περί προµηθειών αµυντικού υλικού των οποίων
αυτή η Κυβέρνηση, η δική σας Κυβέρνηση, ψήφισε και η οποία
ακόµη δεν εφαρµόζεται.

Είναι, επίσης, κρίσιµο, κύριε Υφυπουργέ, να δοθούν διαβεβαι-
ώσεις ότι η διάθεση προσωπικού και αµυντικού εξοπλισµού στη
Σαουδική Αραβία δεν θα επηρεάσει αρνητικά στο ελάχιστο την
αµυντική θωράκιση και την επιχειρησιακή ετοιµότητα της χώρας
µας.

Και, βεβαίως, εδώ είναι και η θετική µας θέση -αν θέλετε- σε
σχέση µε τα όσα είπαν ο συνάδελφος προερχόµενος από το
Κοµµουνιστικό Κόµµα Ελλάδας όπου µετά από τη διαβεβαίωση
και του Αρχηγού των Ενόπλων Δυνάµεων περιµένουµε και τη
δική σας διαβεβαίωση.
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Είναι, λοιπόν, αυτονόητο ότι θα πρέπει να εξασφαλιστεί ότι οι
Ένοπλες Δυνάµεις µας θα παραµείνουν πλήρως ετοιµοπόλεµες
και ικανές να ανταποκριθούν σε οποιαδήποτε πρόκληση.

Συνοψίζοντας, αγαπητές και αγαπητοί συνάδελφοι, θα ήθελα
να πω τα εξής. Οι συµφωνίες αυτές κρίνονται κατ’ αρχήν ως θε-
τικές για τα εθνικά συµφέροντα και ως εκ τούτου θα τις υπερψη-
φίσουµε. Η έγκριση αυτών των συµφωνιών θα ενισχύσει
περαιτέρω τη θέση και την επιρροή της πατρίδας µας ως αξιόπι-
στου εταίρου και στρατηγικού συµµάχου στην περιοχή της Ανα-
τολικής Μεσογείου και της Μέσης Ανατολής. Ωστόσο, ζητούµε
από την Κυβέρνηση να απαντήσει στα εύλογα ερωτήµατα που
διατυπώσαµε σχετικά µε την καθυστέρηση και τη διασφάλιση της
αµυντικής ετοιµότητας και να δεσµευτούν για άλλη µια φορά εδώ
ενώπιον του Κοινοβουλίου σύµφωνα και µε την εκπεφρασµένη
θέση του Υπουργού Εθνικής Άµυνας ότι τουλάχιστον από εδώ
και στο εξής η εθνική µας αµυντική στρατηγική θα σχεδιάζεται
έγκαιρα, κύριε Υφυπουργέ, τεκµηριωµένα, µε ευρύ και ενδελεχή
διάλογο.

Κάντε την αρχή, κύριε Υφυπουργέ, µε την κατάργηση, έστω
και µε καθυστέρηση ετών, του µακροχρόνιου προγραµµατισµού
αµυντικών εξοπλισµών. Το ΠΑΣΟΚ - Κίνηµα Αλλαγής θα συνεχί-
σει να είναι παρόν και να συνεισφέρει στα ζητήµατα εθνικής άµυ-
νας µε εποικοδοµητική κριτική, αλλά και µε υπεύθυνη στάση, µε
εµπεριστατωµένες προτάσεις, µακριά από µικροπολιτικές σκο-
πιµότητες και όπου είναι σκόπιµο, µε συναινετική διάθεση, µε
αποκλειστικό γνώµονα και µόνο το εθνικό συµφέρον. 

Ευχαριστώ πολύ, κύριε Πρόεδρε.
(Χειροκροτήµατα από την πτέρυγα του ΠΑΣΟΚ - Κινήµατος Αλ-

λαγής)
ΠΡΟΕΔΡΕΥΩΝ (Γεώργιος Γεωργαντάς): Ευχαριστούµε,

κύριε συνάδελφε, και για τη συνέπεια στον χρόνο. 
Θα ήθελα να κάνω δύο ανακοινώσεις προς το Σώµα, καθώς

υπάρχουν δύο αιτήµατα για απουσία στο εξωτερικό.
Ο Βουλευτής κ. Θεόδωρος Ρουσσόπουλος ζητεί άδεια ολιγοή-

µερης απουσίας του στο εξωτερικό. 
Η Βουλή εγκρίνει; 
ΟΛΟΙ ΟΙ ΒΟΥΛΕΥΤΕΣ: Μάλιστα, µάλιστα. 
ΠΡΟΕΔΡΕΥΩΝ (Γεώργιος Γεωργαντάς): Συνεπώς η Βουλή

ενέκρινε τη ζητηθείσα άδεια. 
Επίσης, ο Βουλευτής κ. Κοµνηνός Δελβερούδης ζητεί άδεια

ολιγοήµερης απουσίας του στο εξωτερικό. 
Η Βουλή εγκρίνει; 
ΟΛΟΙ ΟΙ ΒΟΥΛΕΥΤΕΣ: Μάλιστα, µάλιστα. 
ΠΡΟΕΔΡΕΥΩΝ (Γεώργιος Γεωργαντάς): Συνεπώς η Βουλή

ενέκρινε τη ζητηθείσα άδεια.
Τον λόγο έχει τώρα η κ. Ραλλία Χρηστίδου από τον ΣΥΡΙΖΑ. 
ΡΑΛΛΙΑ ΧΡΗΣΤΙΔΟΥ: Ευχαριστώ πολύ, κύριε Πρόεδρε. 
Κύριε Υπουργέ, κυρίες και κύριοι συνάδελφοι, ξεκινώντας θα

ήθελα πρώτα να αναφερθώ στο περιστατικό της Δευτέρας µε το
Mirage 2000, για το οποίο έχουµε κάνει και σχετική δήλωση διά
του αρµόδιου τοµεάρχη µας Ευάγγελου Αποστολάκη. Θέλουµε
να ευχηθούµε στην πιλότο γρήγορη και ασφαλή επάνοδο στα κα-
θήκοντά της. Αναµένουµε τα αποτελέσµατα διερεύνησης των αι-
τιών που οδήγησαν στο συγκεκριµένο περιστατικό, ώστε να
αποφευχθούν στο µέλλον άλλα παρόµοια περιστατικά. 

Τα δύο σχέδια νόµου, που εισηγείται η Κυβέρνηση και έρχον-
ται σήµερα προς κύρωση στην Ολοµέλεια της Βουλής, αφορούν,
όπως έχει ειπωθεί, σε διακρατικές συµφωνίες µεταξύ της Ελλά-
δας και της Σαουδικής Αραβίας, στο πλαίσιο της στρατιωτικής
συνεργασίας και της στρατιωτικής διπλωµατίας.

Όπως υποστηρίχθηκε κατά την εισήγηση, σκοπός των συµφω-
νιών είναι η στρατιωτική συνεργασία σε αµυντικό επίπεδο µε
στόχο και σκοπό την προάσπιση της ειρήνης και της ασφάλειας
στην ευρύτερη περιοχή. Όπως προέκυψε κατά τη συζήτηση στην
επιτροπή έχουµε µπροστά µας δύο νέες διακρατικές συµφωνίες,
που επισηµάναµε πως σε πολύ µεγάλο βαθµό είναι αντίστοιχες
µε άλλες, που η χώρα µας έχει υπογράψει στο παρελθόν. Έχουν
δε ως στόχο την ενίσχυση των εξωτερικών σχέσεων της χώρας
µας διά µέσου της στρατιωτικής διπλωµατίας, τη συνεκπαίδευση
στρατιωτικών, την ανταλλαγή τεχνογνωσίας, την από κοινού
εκτέλεση ασκήσεων, την περαιτέρω επιµόρφωση των στελεχών

των Ενόπλων Δυνάµεων, την ανταλλαγή πληροφοριών και άλλα
πολλά. Ως εκ τούτου δεν προκύπτουν ιδιαίτερες αναφορές -το
είπαµε και στην επιτροπή- ως προς τη σκοπιµότητα και το γενικό
πλαίσιο σε αυτές τις δύο συµφωνίες µε τη Σαουδική Αραβία, που
έρχονται σήµερα προς κύρωση.

Θα επαναλάβουµε και σήµερα, γιατί το θεωρούµε πάρα πολύ
σηµαντικό και από εδώ από το Βήµα της Ολοµέλειας, πως η Ελ-
λάδα όσον αφορά στην άσκηση της εξωτερικής της πολιτικής
έχει µε σωρεία ενεργειών επιδιώξει και σε πολλές περιπτώσεις
το έχει καταφέρει να δηµιουργήσει και να διατηρήσει ισχυρούς
δεσµούς φιλίας και συνεργασίας µε διάφορα κράτη του αραβι-
κού κόσµου, κάτι το οποίο αναντίρρητα ενισχύει τόσο τη θέση
της χώρας µας στο διεθνές γίγνεσθαι όσο και τη θέση της στην
ευρύτερη περιοχή της Νοτιοανατολικής Μεσογείου και της
Μέσης Ανατολής. 

Στην παρούσα δε συνθήκη, κατά την οποία η κατάσταση στη
Μέση Ανατολή έχει προκαλέσει γεωπολιτικές και γεωστρατηγι-
κές αναταράξεις, η συνεργασία µεταξύ των κρατών, έστω και σε
επίπεδο στρατιωτικής συνεργασίας αµυντικού χαρακτήρα, δηµι-
ουργεί τις προϋποθέσεις για να παραµείνει η Ελλάδα συνοµιλη-
τής του αραβικού κόσµου και ακόµα περισσότερο τώρα που
παρατηρείται ένταση µεταξύ των κρατών της Δύσης από τη µία
πλευρά και αυτών του αραβικού κόσµου από την άλλη, ακριβώς
λόγω της εµπόλεµης κατάστασης στη Γάζα.

Ως σκοπός της πρώτης συµφωνίας ορίζεται ο προσδιορισµός
του νοµικού καθεστώτος των ελληνικών Ενόπλων Δυνάµεων στο
έδαφος της Σαουδικής Αραβίας, στο οποίο θα βρίσκονται µε
σκοπό την υποστήριξη της αµυντικής ικανότητας της χώρας.
Όσον αφορά τα συµπεράσµατα, που προέκυψαν από τις τοπο-
θετήσεις του Υπουργού στην επιτροπή, θα αναφερθώ παρακάτω.

Οφείλουµε, όµως, να επαναδιατυπώσουµε µε ισχυρή ένταση
τη θέση µας ως προς τα όρια της αµυντικής υποστήριξης και κυ-
ρίως όσον αφορά στον εξοπλισµό των Ενόπλων Δυνάµεων που
δεν πρέπει σε καµµία περίπτωση, µα σε καµµία περίπτωση να
χρησιµοποιηθεί για άλλους σκοπούς ή να µεταφερθεί από τη Σα-
ουδική Αραβία σε έτερη χώρα ή να χρησιµοποιηθεί κατά της εδα-
φικής ακεραιότητας σε άλλη χώρα. 

Κατά τη διάρκεια της συνεδρίασης της Επιτροπής Εθνικής
Άµυνας και Εξωτερικών Υποθέσεων προχθές θέσαµε ως προϋπό-
θεση την επιφύλαξή µας οι συµφωνίες αυτές να µην εργαλειοποι-
ηθούν και να αποτραπεί κάθε πιθανότητα να εµπλακεί η χώρα
µας σε διενέξεις και σε διαφορές µε τρίτες χώρες. Επιµείναµε
πως οι συµφωνίες αυτές, δηλαδή η στρατιωτική µας συνεργασία
µε τη Σαουδική Αραβία οφείλει να έχει καθαρά αµυντικό χαρα-
κτήρα. Είναι θετικό δε το γεγονός πως κατά τη συνεδρίαση της
επιτροπής δόθηκαν αυτές οι διαβεβαιώσεις και οι δεσµεύσεις διά
στόµατος Υφυπουργού Εθνικής Άµυνας. Κύριε Υφυπουργέ, το
κρατάµε αυτό και θα είµαστε εδώ να παρακολουθούµε την υλο-
ποίηση αυτής σας της δέσµευσης.

Τα υπόλοιπα άρθρα της διευθέτησης του καθεστώτος των
Ενόπλων Δυνάµεων στη Σαουδική Αραβία αφορούν κυρίως προ-
βλέψεις για την τήρηση της έννοµης τάξης της άλλης χώρας σε
διαδικασίες που ρυθµίζουν την είσοδο και την έξοδο από τη
χώρα, στην ελευθερία κίνησης των Ενόπλων Δυνάµεων, σε άλλες
δικαιοδοτικές ρυθµίσεις για πειθαρχικές ή ποινικές παραβάσεις
για τη διερεύνηση συµβάντων, την επεξεργασία διαβαθµισµένων
πληροφοριών και ρήτρες για τη διευθέτηση των διαφωνιών. Συ-
νολικά πρόκειται περί συνηθισµένων προβλέψεων σε διακρατικές
συµφωνίες στρατιωτικής συνεργασίας, όπου οι περισσότερες
διατάξεις ακολουθούν πάγια πρακτική.

Ως προς τη δεύτερη συµφωνία αναλύονται οι αντίστοιχες προ-
βλέψεις, διαδικασίες και δικαιοδοτικές ρυθµίσεις, προβλέπεται
η σύσταση µικτής Ελληνοσαουδαραβικής Στρατιωτικής Επιτρο-
πής για την υλοποίηση της συµφωνίας, οι δυνατότητες τροπο-
ποίησης µε αµοιβαία συναίνεση, ρυθµίσεις για τις αξιώσεις
αποζηµιώσεων, όπως και για την επίλυση των διαφορών.

Τώρα θα ήθελα να τονίσω µια άλλη πληροφορία που ακού-
σαµε διά στόµατος του Υφυπουργού, ότι δηλαδή επίκειται να
έρθει προς κύρωση και άλλη µία διακρατική συµφωνία που
έχουµε υπογράψει µε τη Σαουδική Αραβία και αφορά στο σύ-
στηµα Patriot. Η διαδικασία, βέβαια, για την κύρωση της εν λόγω
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συµφωνίας θα είναι διαφορετική, δεδοµένου ότι αυτή ενσωµα-
τώνει διαβαθµισµένες πληροφορίες, σύµφωνα πάντοτε µε τα λε-
γόµενα του κυρίου Υφυπουργού. 

Πρόκειται, λοιπόν, για επέκταση του πρωτοκόλλου της συµ-
φωνίας που έχουµε υπογράψει µε την εν λόγω χώρα και αφορά
την πυροβολαρχία κατευθυνόµενων βληµάτων Patriot της Πολε-
µικής Αεροπορίας, καθώς και το προσωπικό της, που έχουν απο-
σταλεί στη Σαουδική Αραβία στο πλαίσιο της διεθνούς
πρωτοβουλίας «Integrated Air Missile Defense Concept» που απο-
σκοπεί στην προστασία κρίσιµων εγκαταστάσεων της χώρας. 

Κατανοούµε ότι η συµφωνία αυτή -όπως δήλωσε και ο ίδιος ο
Υφυπουργός- περιλαµβάνει διαβαθµισµένες, όπως σας είπα,
πληροφορίες και ως εκ τούτου θα ακολουθηθεί ειδική διαδικασία
ενηµέρωσης της Εθνικής Αντιπροσωπείας. Ωστόσο, τίθεται το
ερώτηµα για ποιον λόγο δεν έχει έρθει ήδη στη Βουλή αυτό το
ζήτηµα για να µπορέσει να εξεταστεί, µε κάποια χρονική εγγύ-
τητα, µε τις σηµερινές συµφωνίες που καλούµαστε να συζητή-
σουµε. 

Επιπλέον, θα θέλαµε να µας απαντήσει ο Υπουργός πότε προ-
γραµµατίζεται να έρθει η συµφωνία για το σύστηµα Patriot στη
Βουλή. Κατά τη γνώµη µας αυτό θα πρέπει να γίνει το συντοµό-
τερο δυνατό, κύριε Υφυπουργέ, διότι πρόκειται για ένα σοβαρό
ζήτηµα αµυντικής και εξωτερικής πολιτικής και θα ήταν πραγµα-
τικά ωφέλιµο να επιδιώκεται η πραγµατική και ουσιαστική επι-
δίωξη της διακοµµατικής συναίνεσης που µόνο µέσα από την
έγκαιρη και πλήρη ενηµέρωση µπορεί να επιτευχθεί. 

Μέχρι στιγµής οι επεξηγήσεις που έχουν δοθεί είναι σε θετική
κατεύθυνση. Αναµένουµε και τις πρόσθετες διευκρινίσεις από
τον αρµόδιο Υπουργό, σχετικά µε όσα προανέφερα. Και κάπως
έτσι θα καθοριστεί και η ψήφος µας σήµερα. 

Σας ευχαριστώ πολύ. 
ΠΡΟΕΔΡΕΥΩΝ (Γεώργιος Γεωργαντάς): Ευχαριστούµε,

κυρία συνάδελφε, και για τη συνέπεια στον χρόνο. 
Ολοκληρώνουµε τον κύκλο των εισηγητών µε την τοποθέτηση

του κ. Κτιστάκη από τη Νέα Δηµοκρατία. 
Παρακαλώ, κύριε συνάδελφε, έχετε τον λόγο. 
ΕΛΕΥΘΕΡΙΟΣ ΚΤΙΣΤΑΚΗΣ: Ευχαριστώ, κύριε Πρόεδρε. 
Κύριε Υπουργέ, κυρίες και κύριοι, µε τα επικείµενα νοµοσχέδια

επιδιώκεται η κύρωση δύο συµφωνιών µεταξύ της Κυβέρνησης
της Ελληνικής Δηµοκρατίας και της Κυβέρνησης του Βασιλείου
της Σαουδικής Αραβίας. Η αναγκαιότητα κύρωσης µε τυπικό
νόµο πηγάζει από τα άρθρα 28 παράγραφοι 1 και 36 παράγρα-
φος 2 του Συντάγµατος, καθόσον το περιεχόµενο των ρυθµίσεων
είναι δεσµευτικό κατά το Διεθνές Δίκαιο και επιπλέον η εφαρ-
µογή τους προκαλεί οικονοµική επιβάρυνση στην ελληνική
πλευρά. Επισηµαίνεται ότι σύµφωνα µε την πρώτη από τις ανω-
τέρω διατάξεις οι νόµοι θα έχουν υπερνοµοθετική ισχύ. 

Ως προς τα οφέλη των δύο αυτών συµφωνιών, έχουµε: Εγκα-
θίδρυση του γενικού πλαισίου συνεργασίας µεταξύ των δύο
χωρών σύµφωνα µε τις εθνικές και διεθνείς πολιτικές τους, µε
στόχο την προαγωγή της διεθνούς ειρήνης και συνεργασίας,
χωρίς να στρέφεται κατά οποιουδήποτε άλλου κράτους η οµά-
δας κρατών. 

Προαγωγή και ικανοποίηση των επιδιώξεων στρατιωτικής δι-
πλωµατίας και της εξωτερικής πολιτικής της Ελλάδας, όπως
αυτές καταγράφονται στο πλαίσιο της πολιτικής εθνικής άµυνας. 

Παροχή κινήτρου στο Βασίλειο της Σαουδικής Αραβίας για
υποστήριξη των θέσεών µας σε θέµατα άµεσου εθνικού ενδια-
φέροντος. 

Οικοδόµηση σχέσεων φιλίας, καλής γειτνίασης και συνεργα-
σίας στη Μέση Ανατολή, αναδεικνύοντας τη χώρα µας ως πυ-
λώνα ασφάλειας και σταθερότητας σε µια περιοχή µε ιδιαίτερο
γεωστρατηγικό ενδιαφέρον σε παγκόσµιο επίπεδο. 

Συνεισφορά στην επιχειρησιακή εκπαίδευση των στελεχών των
ελληνικών Ενόπλων Δυνάµεων δια της πραγµατοποίησης κοινών
στρατιωτικών δραστηριοτήτων, ειδικά όσον αφορά την κύρωση
της διευθέτησης για το καθεστώς των ελληνικών Ενόπλων Δυνά-
µεων στο έδαφος του Βασιλείου της Σαουδικής Αραβίας. Αντι-
κείµενο αυτής είναι ο καθορισµός του νοµικού καθεστώτος των
ελληνικών Ενόπλων Δυνάµεων για όσο χρονικό διάστηµα βρί-
σκονται στο έδαφος της Σαουδικής Αραβίας.

Σηµειώνεται ότι σύµφωνα µε το άρθρο 2 παράγραφος 2 της
διευθέτησης, αυτή δεν τυγχάνει εφαρµογής σε προσωπικό που
βρίσκεται εκεί για εκπαίδευση. 

Τα βασικά σηµεία της διευθέτησης είναι: Το κράτος αποστο-
λής έχει αρµοδιότητα σε πειθαρχικά θέµατα του ελληνικού προ-
σωπικού, καθώς και το δικαίωµα να ασκεί αποκλειστική ποινική
δικαιοδοσία επ’ αυτού σε σχέση µε αδικήµατα που τιµωρούνται
από τη νοµοθεσία και των δύο µερών, εάν διαπράττονται κατά
τη διάρκεια της παραµονής στο έδαφος του κράτους υποδοχής.
Οι εκπρόσωποι του κράτους υποδοχής µπορούν να παρακολου-
θήσουν τις δίκες που θα διεξαχθούν στο έδαφος του κράτους
αποστολής.

Το κράτος υποδοχής έχει το δικαίωµα να ασκεί κατά προτε-
ραιότητα δικαιοδοσία επί µελών των δυνάµεων του κράτους απο-
στολής και µελών πολιτικού προσωπικού σχετικά µε σοβαρά
αδικήµατα που διαπράχθηκαν εντός των συµφωνηµένων εγκα-
ταστάσεων και περιοχών και εκτός υπηρεσίας ή σχετικά µε σο-
βαρά αδικήµατα που διαπράχθηκαν κατά του προσωπικού του
κράτους υποδοχής ή τρίτου µέρους.

Κάθε µέρος παραιτείται από όλες τις αξιώσεις, πλην των συµ-
βατικών, έναντι του άλλου µέρους για ζηµία, καταστροφή της πε-
ριουσίας του ή τραυµατισµό ή θάνατο του προσωπικού του. Σε
περίπτωση συµβάντος στην επικράτεια του κράτους υποδοχής
σε σχέση µε τις δραστηριότητες που πραγµατοποιούνται βάσει
της διευθέτησης, η έρευνα ασφάλειας διεξάγεται σύµφωνα µε
τους νόµους και τους κανονισµούς του κράτους υποδοχής. Σε
ένα τέτοιο περιστατικό που αφορά το γενικό προσωπικό, το προ-
σωπικό ή οι εκπρόσωποι του κράτους αποστολής δικαιούνται να
συµµετέχουν στην έρευνα ασφαλείας ως παρατηρητές. 

Για το διαβαθµισµένο υλικό και τις πληροφορίες που ανταλ-
λάσσονται ή παράγονται σε σχέση µε τη διευθέτηση αυτή, ο εν
γένει χειρισµός τους θα γίνει σύµφωνα µε νέα διευθέτηση που
θα συναφθεί. Οποιαδήποτε διαφορά σχετικά µε την ερµηνεία ή
την εφαρµογή της διευθέτησης επιλύεται αποκλειστικά µέσω
διαβούλευσης µεταξύ των µερών. 

Η διευθέτηση τίθεται σε ισχύ την ηµεροµηνία κατά την οποία
θα λάβει χώρα η τελευταία έγγραφη ειδοποίηση µε την οποία τα
συµβαλλόµενα µέρη θα ενηµερώνουν διά της διπλωµατικής οδού
ότι έχουν ολοκληρωθεί οι απαιτούµενες εθνικές νοµικές διαδικα-
σίες. Η διάρκεια ισχύος είναι ενός έτους, µε δυνατότητα παρά-
τασης κατόπιν γραπτής συναίνεσης των µερών, ενώ η
διευθέτηση µπορεί να τερµατιστεί είτε µε αµοιβαία συναίνεση
είτε µε γραπτή ειδοποίηση οποιουδήποτε µέρους µέσω της δι-
πλωµατικής οδού. Στην περίπτωση αυτή η ισχύς παύει µετά από
τρεις µήνες από την ηµεροµηνία ειδοποίησης. 

Οικονοµική επιβάρυνση ενδέχεται να προκύψει από την κατα-
βολή αποζηµίωσης σε περίπτωση ευθύνης της Ελλάδας ως κρά-
τους αποστολής για ζηµία ή απώλεια ή καταστροφή της
περιουσίας τρίτων µερών ή τραυµατισµού ή θανάτου του προ-
σωπικού τους, που προκλήθηκε από το προσωπικό των ελληνι-
κών Ενόπλων Δυνάµεων στο έδαφος της Σαουδικής Αραβίας. 

Σε κάθε περίπτωση, το ύψος των δαπανών το οποίο εξαρτάται
από πραγµατικά γεγονότα, όπως τον αριθµό και τη βαρύτητα των
περιστατικών, θα αντιµετωπίζεται από τις πιστώσεις του προϋπο-
λογισµού του Υπουργείου Εθνικής Άµυνας, όπως αναφέρουν η
έκθεση του Γενικού Λογιστηρίου του Κράτους και η ειδική έκ-
θεση κατ’ άρθρο 75, παράγραφος 3 του Συντάγµατος. 

Ειδικά για τη συµφωνία αυτή και πως καθησυχασµό, θέλω να
αναφέρω δύο επισηµάνσεις του Αρχηγού ΓΕΕΘΑ στην αρµόδια
επιτροπή. Πρώτον, ότι η άµυνα και η αεράµυνα της χώρας δεν
επηρεάζονται επ’ ουδενί και ούτε κατ’ ελάχιστο. Επίσης, ότι δί-
νεται προστιθέµενο κεφάλαιο στην επιχειρησιακή ικανότητα του
προσωπικού, µε την επαύξηση της ικανότητάς του στην αντιµε-
τώπιση θεµάτων και απειλών. 

Αναφορικά µε τη δεύτερη συµφωνία στρατιωτικής συνεργα-
σίας, τα βασικά σηµεία αυτής είναι: Οι τοµείς και µορφές συνερ-
γασίας των δύο χωρών είναι ενδεικτικά στρατιωτικές βιοµηχανίες
και µεταφορά τεχνογνωσίας, στρατιωτική θεωρητική και πρα-
κτική εκπαίδευση, στρατιωτικές ιατρικές υπηρεσίες και διαχείρι-
σης καταστάσεων εκτάκτου ανάγκης και κρίσεων. 

Για την επίτευξη και περαιτέρω εµβάθυνση της συνεργασίας
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παρέχεται η δυνατότητα σύναψης επιµέρους συµφωνιών, µνη-
µόνια κατανόησης, τεχνικές διευθετήσεις όπως η προαναφερό-
µενη και ειδικά πρωτόκολλα. Συστήνεται µεικτή στρατιωτική
επιτροπή, η οποία είναι υπεύθυνη για την παρακολούθηση της
υλοποίησης συµφωνίας, µε τη δυνατότητα υποβολής συστάσεων
στις αρµόδιες αρχές των δύο χωρών για έγκριση. Διασφαλίζεται
η προστασία των ανταλλασσόµενων διαβαθµισµένων πληροφο-
ριών, τόσο κατά τη διάρκεια ισχύος της συµφωνίας όσο και κα-
τόπιν καταγγελίας αυτής. 

Το προσωπικό του αποστέλλοντος κράτους θα υπόκειται στο
ποινικό δίκαιο του φιλοξενούντος κράτους κατά τη διάρκεια της
παραµονής στην επικράτεια του τελευταίου, εκτός αν συµφωνη-
θεί διαφορετικά µεταξύ των δύο χωρών. Καθιερώνεται δικαίωµα
κάθε χώρας να υποβάλει αίτηµα για εξαίρεση του προσωπικού
της από τη δικαιοδοσία της άλλης χώρας, αίτηµα το οποίο εξε-
τάζεται ευνοϊκά και στο οποίο η απάντηση θα δίνεται εγγράφως.
Το αποστέλλον κράτος έχει αρµοδιότητα επί πειθαρχικών θεµά-
των σύµφωνα µε το εθνικό νοµικό πλαίσιο. 

Κάθε χώρα παραιτείται από όλες τις αξιώσεις πλην των συµ-
βατικών έναντι της άλλης για ζηµία, απώλεια ή καταστροφή της
περιουσίας της ή τραυµατισµό και θάνατο του προσωπικού της
που προκλήθηκε από το προσωπικό της άλλης χώρας κατά την
εκτέλεση των υπηρεσιακών καθηκόντων. 

Η συµφωνία τίθεται σε ισχύ την ηµεροµηνία κατά την οποία θα
λάβει χώρα η τελευταία έγγραφη ειδοποίηση, µε την οποία τα
συµβαλλόµενα µέρη θα ενηµερώνουν διά της διπλωµατικής οδού
ότι έχουν ολοκληρωθεί οι απαιτούµενες νοµικές διαδικασίες. 

Η διάταξη αυτή εφαρµόζεται και στην περίπτωση τροποποί-
ησης της συµφωνίας. Η τροποποίηση δε της συµφωνίας είναι δυ-
νατή µόνο κατόπιν γραπτής αµοιβαίας συµφωνίας των µερών. 

Η διάρκεια ισχύος της συµφωνίας είναι πέντε έτη, µε αυτόµατη
ανανέωση για διαδοχικά διαστήµατα ενός έτους, εκτός εάν κά-
ποιο από τα µέρη εκφράσει επιθυµία καταγγελίας της συµφωνίας
µε γραπτή ειδοποίηση µέσω διπλωµατικής οδού, τουλάχιστον έξι
µήνες πριν τη λήξη της συµφωνίας. 

Η οικονοµική επιβάρυνση της χώρας µας µπορεί να προκύψει
από την αντιµετώπιση του κόστους υλοποίησης της προς κύ-
ρωση συµφωνίας. Δηλαδή, τη συµµετοχή εµπειρογνωµόνων και
ειδικών στο πλαίσιο ανταλλαγής επισκέψεων, καθώς και εκπρο-
σώπων της χώρας µας στους µνηµονευόµενους τοµείς συνερ-
γασίας, µετακίνηση εκπροσώπων της χώρας µας σε συνεδρι-
άσεις µικτής ελληνοσαουδαραβικής στρατιωτικής επιτροπής. Ή
από ενδεχόµενες δαπάνες, όπως η παροχή συνδροµής σε µέλη
του προσωπικού της Ελλάδας σε περίπτωση τέλεσης αδικηµά-
των ή σύλληψής τους, καθώς και την καταβολή αποζηµίωσης σε
περίπτωση απώλειας, ζηµίας ή καταστροφής περιουσίας ή τραυ-
µατισµού ή θανάτου προσωπικού της Σαουδικής Αραβίας. 

Σε κάθε περίπτωση, το ύψος των δαπανών αυτών εξαρτάται
από πραγµατικά γεγονότα και θα αντιµετωπίζεται από τις πιστώ-
σεις προϋπολογισµού του Υπουργείου Εθνικής Άµυνας, όπως
αναφέρουν η έκθεση του Γενικού Λογιστηρίου και η ειδική έκ-
θεση της κατ’ άρθρο 75 παράγραφος 3 του Συντάγµατος. 

Κυρίες και κύριοι, τα προκείµενα σχέδια νόµου είναι από τις
περιπτώσεις που όλα τα κόµµατα, όλοι οι Βουλευτές, οφείλουµε
να υπερψηφίσουµε. Και αυτό σας καλώ να πράξετε. 

Ευχαριστώ. 
(Χειροκροτήµατα από την πτέρυγα της Νέας Δηµοκρατίας)

ΠΡΟΕΔΡΕΥΩΝ (Γεώργιος Γεωργαντάς): Ευχαριστούµε,
κύριε συνάδελφε και για τη συνέπεια στον χρόνο. 

Τον λόγο τώρα έχει ο Πρόεδρος της Κοινοβουλευτικής Οµά-
δας της Ελληνικής Λύσης κ. Κυριάκος Βερόπουλος. 

ΚΥΡΙΑΚΟΣ ΒΕΛΟΠΟΥΛΟΣ (Πρόεδρος της Ελληνικής
Λύσης): Ευχαριστώ πολύ, κύριε Πρόεδρε. 

Επειδή µόλις πληροφορήθηκα ότι έχουµε µια νέα µεγάλη
φωτιά στην Αττική, στην Κάντζα και στα Γλυκά Νερά, εύχοµαι να
πάνε όλα καλά. Γιατί µετά από αυτά που είδαµε το Σαββατοκύ-
ριακο, ούτε έτοιµοι είµαστε ούτε προκάναµε να πάρουµε αντιπυ-
ρικό υγρό. Θα το παραλάβουµε τον Σεπτέµβριο. Και γι’ αυτό
φταίει η Κυβέρνηση ως συνήθως, παρά το γεγονός ότι υποσχέ-
θηκε άλλα ο Πρωθυπουργός, βέβαια. 

Ο Πρωθυπουργός είχε πει ότι θα είµαστε έτοιµοι, θα είµαστε

πιο έτοιµοι, δεν ξέρω πόσο έτοιµοι, αλλά θα είµαστε έτοιµοι.
Είναι η δήλωσή του αυτούσια. 

Θα ήθελα όµως να κάνω ένα σχόλιο, γιατί εγώ γνώριζα ότι οι
Κρητικοί είναι λεβέντες. Και είναι λεβέντες οι Κρητικοί. Όµως,
υπάρχουν και κάποιοι οι οποίοι είναι τραµπούκοι. Και αναφέροµαι
στον κ. Αυγενάκη. 

Η ουσία δεν είναι ότι τον διέγραψε η Νέα Δηµοκρατία. Κάτι δεν
πάει καλά µε αυτό το κόµµα. Οι Υπουργοί ή αυτοί που θήτευσαν
Υπουργοί κρατούν ο ένας τον άλλο. Και το λέω, γιατί περιέργως
ο κ. Αυγενάκης θέλει πολύ να έχει ασυλία. Όχι γι’ αυτό καθαυτό
το τραµπουκικό συµβάν που έγινε στο αεροδρόµιο εναντίον ενός
υπαλλήλου που µε τσαµπουκά ο κ. Αυγενάκης, µε το «ξέρεις
ποιος είµαι εγώ;» -δεκαετίες είναι αυτή η ιστορία-, τραµπούκισε
έναν υπάλληλο. Όχι, όχι! 

Θέλει ασυλία για άλλον λόγο, γι’ αυτό που είχαµε καταγγείλει
εδώ, για τα πλαστά ΑΦΜ, για τα δισεκατοµµύρια που δόθηκαν
από τον ΟΠΕΚΕΠΕ και είναι σε επιτροπεία από την Ευρωπαϊκή
Ένωση, γι’ αυτό το τεράστιο σκάνδαλο το οποίο φέρει την υπο-
γραφή Αυγενάκη. 

Άρα, η ασυλία του δεν έχει να κάνει µε τον τραµπουκικό του
τρόπο. Αυτός ο τζάµπα µάγκας, ο λεβέντης, ο δήθεν λεβέντης
Κρητικός! Γιατί οι Κρητικοί είναι λεβέντες, λεβέντες µε παντελό-
νια! 

Όταν, λοιπόν, ενεπλάκη στο επεισόδιο, περίµενε να αποφασί-
σει ο Πρωθυπουργός αν τον διαγράψει, αν θα κρατήσει την
έδρα. 

Ακούστε. Αν πραγµατικά είναι έντιµος ο Πρωθυπουργός, πρέ-
πει σήµερα να πει ότι ασυλία ο Αυγενάκης για τον ΟΠΕΚΕΠΕ και
για τα πλαστά ΑΦΜ δεν έχει. Διότι αν του δώσει την ασυλία και
αν δεν το πει δηµόσια, σηµαίνει ότι καλύπτει ένα σκάνδαλο δισε-
κατοµµυρίων ευρώ. Είναι χρήµατα που κλέψατε από τους αγρό-
τες και τα δώσατε σε ηµετέρους. Εκεί είναι το µεγάλο πρόβληµα
του Αυγενάκη, γιατί εκεί θέλει ασυλία. 

(Χειροκροτήµατα από την πτέρυγα της Ελληνικής Λύσης)
Πάµε και στους Patriot. 
Κύριε Υπουργέ, εγώ έχω όλη την καλή διάθεση να συζητήσω

µαζί σας σοβαρά. Όµως, πραγµατικά, πόσο σοβαρή είναι µια Κυ-
βέρνηση η οποία παίρνει τους Patriot, τους πηγαίνει σε µια άλλη
χώρα, αλλά τους παίρνει από έναν χώρο ζωτικής σηµασίας για
την αµυντική µας οµπρέλα; Από πού έφυγαν οι Patriot; Γιατί για
να δώσω Patriot, σηµαίνει ότι από κάπου τους πήρα. Ήταν επι-
χειρησιακά ενεργοί. 

Πού ήταν; βόρεια Ελλάδα, Καβάλα, Θεσσαλονίκη. Από εκεί
τους πήρατε. Εκεί αντικαταστήσατε µε άλλο οπλικό σύστηµα την
οµπρέλα; Ναι ή όχι; Γιατί µας είχε πει ο προηγούµενος Υπουργός
Άµυνας ότι όχι. 

Άρα, λοιπόν, το κενό στην αντιπυραυλική οµπρέλα δεν το κα-
λύψατε, δίνοντας τους Patriot σε µια άλλη χώρα µας. Μάλιστα.
Η Ελλάδα παραιτείται από κάθε ζηµία τους, κύριε Υπουργέ; Όταν
λέµε κάθε, εννοούµε κάθε ζηµία τους; Και εάν πάθει κάτι εκ των
αξιωµατικών, των πληρωµάτων που στείλαµε εκεί; Ποιος καλύ-
πτει τη ζωή αυτού του ανθρώπου; Ξέρετε, δεν θα σας πω το αµί-
µητο για Σαουδική Αραβία. Μπορεί η γυναίκα να πάει χωρίς
µπούργκα στη Σαουδική Αραβία να τριγυρίσει; Θέλει να πάει η
γυναίκα ενός εκ των πληρωµάτων ή πέντε γυναίκες Ελληνίδες να
πάνε να δουν τους συζύγους τους. Μπορούν να πάνε; Πώς θα
πάνε, µε µπούργκα ή άνευ µπούργκας;

Και αν θέλετε να το σοβαρέψουµε περισσότερο, είναι γραφικό
αυτό που σας είπα, αλλά είναι και περιγραφικό της καταστάσεως
της χώρας. Μιλάµε για πρωτόγονη χώρα. Δεν µιλάµε µια χώρα
που σέβεται τη γυναίκα. Εδώ λέµε ότι όποιος σηκώνει χέρι σε γυ-
ναίκα στην Ελλάδα, να του το κόβουµε! Πώς λοιπόν στέλνετε
εκεί;

(Χειροκροτήµατα από την πτέρυγα της Ελληνικής Λύσης)
Και να σας το πω και διαφορετικά, Ναύαρχέ µου. 
Να, ηχεί ο ήχος από τη φωτιά που σας είπα προηγουµένως.

Ακούγεται το 112 εν πάση περιπτώσει, το οποίο µια λειτουργεί,
µια δεν λειτουργεί, µια χτυπά, µια δεν χτυπά. Είναι το επιτελικό
κράτος της Νέας Δηµοκρατίας, όπως η πλατφόρµα µε το πόθεν
έσχες, που ακόµα δεν φαίνεται πουθενά. Επιτελικό κράτος χωρίς
πλατφόρµες; Εν πάση περιπτώσει.
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Τρέχουν, λοιπόν, στα δικαστήρια της Σαουδικής Αραβίας; Ετε-
ροδικία πού είναι; Αν πραγµατικά ήταν σοβαρή η Κυβέρνησή
σας, θα ζητούσε κάτι από τη στιγµή που παρέχει ένα οπλικό σύ-
στηµα σε µια άλλη χώρα που εµείς δεν έχουµε συµφέρον στην
περιοχή. Μας δίνει τζάµπα πετρέλαιο η Σαουδική Αραβία; Όχι.
Πείτε µου, µας δίνει; Όχι. Για τα συµφέροντα των Αµερικανών
στείλαµε εκεί τους Patriot, λόγω δολαρίου-πετρελαίου. Μην κο-
ροϊδεύουµε τον ελληνικό λαό. Πείτε το. Υπηρέτες των Αµερικα-
νών και όχι των Ελλήνων πολιτών γίνεται η Κυβέρνηση.

(Χειροκροτήµατα από την πτέρυγα της Ελληνικής Λύσης)
Και αφού τους δίνουµε, ας κάνουµε µια άλλη συµφωνία. Οι

µουσουλµάνοι αδερφοί τους που µπαίνουν παράνοµα στη χώρα,
να πηγαίνουν στη Σαουδική Αραβία. Γιατί δεν πάνε εκεί; Γιατί οι
µουσουλµάνοι δεν πάνε στη Σαουδική Αραβία και έρχονται εδώ;
Ρωτώ. Είδατε τι έγινε µε το ελληνόπουλο που φορούσε σταυρό
στη Γερµανία. Επειδή έχω σχέση µε τη Γερµανία και µαθαίνω τι
γίνεται, να σας πω ότι πανικός γίνεται στην Γερµανία. Φορούσε
τον σταυρό και το σκότωσαν το παιδί σε ένα πάρκο στη Γερµα-
νία. Δηλαδή τι θέλετε; Να εξισλαµιστούµε στο τέλος όλοι µε τη
λογική του µπολιάσµατος του κ. Μητσοτάκη; Εν πάση περιπτώ-
σει.

Και εδώ έχουµε την ευτυχή συγκυρία να έχουµε πολλαπλά πα-
ρόµοια γεγονότα. Αποψιλώσατε από οπλικά συστήµατα το ανα-
τολικό Αιγαίο. Ενθυµούµαι τον Έλληνα Πρωθυπουργό να
ψεύδεται εδώ ασυστόλως λέγοντας πως ό,τι οπλικό σύστηµα πά-
ρουµε τα γνωστά τα ρωσικά από το ανατολικό Αιγαίο, θα αντικα-
τασταθούν µε Marder. Πήγαν τα Marder στα νησιά; Όχι. Άρα
αφαιρέσαµε όπλα από το ανατολικό Αιγαίο, αποψιλώσαµε την
πολεµική ισχύ των νησιών µας, υποσχεθήκαµε να µεταφέρουµε
άλλα οπλικά συστήµατα, δεν τα πήγαµε εκεί µε συνέπεια να ανοί-
ξουµε κερκόπορτα όπως έκανε ο Ιωαννίδης στην Κύπρο! Αυτό
έγινε σήµερα φίλες και φίλοι! 

(Χειροκροτήµατα από την πτέρυγα της Ελληνικής Λύσης)
Και αυτό κάνατε δυστυχώς, ακούσια µεν, αλλά το κάνατε. Εκεί-

νος το έκανε εκούσια. Και στην τελική πώς δίνετε οπλικά συστή-
µατα που πλήρωσε ο ελληνικός λαός; Είναι περιουσία δική σας;
Οι Patriot είναι δικοί σας; Τα βλήµατα 155 είναι δικά σας; Περι-
ουσία σας είναι; Πώς τα δίνετε; Πώς τα µοιράζετε; Τι είναι, η πε-
ριουσία του κ. Μητσοτάκη; Το σπίτι στα Χανιά µπορεί να το δώσει
όπου θέλει. Το νέο οικόπεδο στα Ζαγοροχώρια µε το ακίνητο
µαζί, µπορεί να το δώσει όπου θέλει µε 70.000 ευρώ. Του δίνω
130.000, αλλά δεν µου το πουλάει. Το αγόρασε 70.000, του δίνω
130.000. Δεν το πουλάει. Μπορεί να τα δώσει όπου θέλει, όπως
κι εγώ τη δική µου περιουσία. Την περιουσία του ελληνικού λαού
για την προάσπιση της εθνικής κυριαρχίας, δεν δικαιούται ουδείς
εξ ηµών να την αποδίδει ή να την δίνει οπουδήποτε. 

(Χειροκροτήµατα από την πτέρυγα της Ελληνικής Λύσης)
Αλλά φτιάξατε δυστυχώς ένα πολιτικό σύστηµα σάπιο, ασπόν-

δυλο, ένα χοντρόπετσο πολιτικό σύστηµα µε το οποίο διαφω-
νούµε κάθετα, ένα αδρανές πολιτικό σύστηµα, ένα πολιτικό
σύστηµα το οποίο δεν δηλώνει τα χρήµατα που έχει. Κανείς πο-
λιτικός Αρχηγός δεν έχει δηλώσει τα περιουσιακά του στοιχεία.
Βλέπετε δεν λέω µόνο ο Πρωθυπουργός. Αλλά εδώ υπάρχει µια
ειδοποιός διαφορά. Ο Πρωθυπουργός και η Κυβέρνησή του είναι
υπόχρεοι να ετοιµάσουν την πλατφόρµα ώστε να δούµε το πόθεν
έσχες των πολιτικών Αρχηγών. Άρα λοιπόν πώς να µη σκέφτεται
ο πολίτης ότι εκεί µέσα µόνο κλέφτες και ασπόνδυλα υπάρχουν.
Δεν υπάρχουν µόνο κλέφτες και ασπόνδυλα, υπάρχουν και έντι-
µοι πολιτικοί οι οποίοι θα φωνάζουν, θα διαµαρτύρονται και θα
τα λένε στην Κυβέρνηση για να βελτιωθεί.

(Χειροκροτήµατα από την πτέρυγα της Ελληνικής Λύσης)
Ένα πολιτικό σύστηµα που µπαίνει φτωχός ο Βουλευτής, κύριε

Ναύαρχε, και στο τέλος όταν γίνεται Υπουργός βγαίνει πάµπλου-
τος και κανείς δεν διερευνά πώς έκαναν δέκα τα σπίτια τους,
πέντε τα σπίτια τους, τριάντα τα σπίτια τους. Έβλεπα µερικά
πόθεν έσχες Υπουργών της Νέας Δηµοκρατίας. Πώς γίνεται το
2019 και το 2020 να έχεις δύο σπίτια και το 2024 να έχεις είκοσι
δύο; Κάνω ένα ερώτηµα. Είµαι ο Πρωθυπουργός της χώρας µου,
είµαι ο Μητσοτάκης και βλέπω τους τέσσερις, πέντε Υπουργούς
µου από τα δύο σπίτια στα είκοσι δύο σπίτια! Και ετοιµάζουµε
και ολόκληρο φάκελο τον οποίο θα καταθέσουµε στη Βουλή για

να ψάξουµε πραγµατικά πώς αυτοί οι Υπουργοί έγιναν πλούσιοι
σε δύο, τρία χρόνια και να µάθει ο ελληνικός λαός όλη την αλή-
θεια, αφού δεν τολµά ο Πρωθυπουργός να το κάνει!

(Χειροκροτήµατα από την πτέρυγα της Ελληνικής Λύσης)
Και θα σας πω τώρα γιατί λέω σάπιο το πολιτικό µας σύστηµα.

Δυστυχώς για το επιτελικό κράτος στη διεθνή πλατφόρµα όλα
φαίνονται. Καιγόταν η Αθήνα και ο Πρωθυπουργός πήρε το πρω-
θυπουργικό αεροσκάφος το οποίο έκανε πτήση από την Άραξο
στα Γιάννενα, στο Πάπιγκο. Μόνο του πήγε; Καιγόταν η Αθήνα
το Σαββατοκύριακο και ο Πρωθυπουργός πήγε στο Πάπιγκο! Αν
δεν πήγε αυτός, πήγε το αεροσκάφος µόνο του. Τι είναι, ΙΧ το
αεροσκάφος; Ξέρετε τι καίει το αεροσκάφος; Πρωθυπουργός ο
οποίος την ώρα που καίγεται η Αθήνα και πηγαίνει στο Πάπιγκο
για Σαββατοκύριακο ή το αεροσκάφος, το ΙΧ που αγόρασε, πώς
τον αποκαλείτε εσείς; Για πείτε µου εσείς. Είναι αλήθεια λοιπόν
αυτή η είδηση; 

Ρωτώ εσάς, τους Βουλευτές της Νέας Δηµοκρατίας, τους
απλούς πατριώτες Βουλευτές και των υπολοίπων κοµµάτων. Πώς
χαρακτηρίζετε έναν πολιτικό που καίγεται η Αθήνα και παίρνει το
αεροσκάφος και πάει στο Πάπιγκο; Πείτε µου εσείς γιατί αυτή η
πτήση αυτό αποδεικνύει.

Το καταθέτω στα Πρακτικά της Βουλής να απαντήσει η Κυβέρ-
νηση. 

(Στο σηµείο αυτό ο Πρόεδρος της Ελληνικής Λύσης κ. Κυριά-
κος Βελόπουλος, καταθέτει για τα Πρακτικά το προαναφερθέν
έγγραφο, το οποίο βρίσκεται στο αρχείο του Τµήµατος Γραµµα-
τείας της Διεύθυνσης Στενογραφίας και Πρακτικών της Βουλής)

Είναι το αεροσκάφος που αγόρασε ο ίδιος µε δικά του λεφτά;
Όχι. Είναι µε χρήµατα του ελληνικού λαού. Πού πήγε; Στο Πά-
πιγκο, εκεί που αγόρασε εν πάση περιπτώσει. Τι αγόρασε; Τα
δύο ακίνητα µαζί µε το σπίτι στα 70 χιλιάρικα, τζάµπα κοψοχρο-
νιά. Όποιος τον πιστεύει, τον πίστεψε. Εξ ου και το πόθεν έσχες
το οποίο είναι πληµµελώς ενηµερωµένο και ούτε καν αναρτη-
µένο. 

Εν πάση περιπτώσει, δεν µε ενόχλησε τόσο πολύ αυτό, όχι. Με
ενόχλησε ότι είδα εγώ δασοκοµάντος, πυροσβέστες, πεζοναύτες
να κοιµούνται στο νεκροταφείο γιατί δεν είχαν sleeping bag το
βράδυ. Και ο άλλος κάνει βόλτα µε το αεροσκάφος. Να γιατί λέω
ότι το πολιτικό σύστηµα πάσχει από ενσυναίσθηση πολιτική. Δεν
λέω ότι είναι κλέφτες. Το λέει ο λαός αυτό. Δεν αποδεικνύεται;
Θα το κυνηγήσουµε να το αποδείξουµε εµείς ποιοι είναι κλέφτες
και ποιοι είναι καθαροί. Όµως είναι έλλειψη ενσυναίσθησης να
καίγεται η Αθήνα και να µην είναι εδώ ο καπετάνιος ο στιβαρός
να δώσει εντολές; Ο Περιφερειάρχης, ο Χαρδαλιάς ήταν εξαφα-
νισµένος και αυτός.

Και αναρωτιέµαι, αυτό λέγεται πυροπροστασία, λέγεται πρό-
ληψη; Γι’ αυτό λέω ότι είναι σάπιο το πολιτικό προσωπικό της
χώρας και το πολιτικό σύστηµα έχει ένα θέµα.

Πάµε στον κ. Σαµαρά ο οποίος έκανε µια ολοµέτωπη επίθεση.
Δεν µας αφορούν τα εσωκοµµατικά σας, αλλά εγώ πρέπει να
κάνω µία ερώτηση συγκεκριµένη. Επί πέντε χρόνια ο κύριος
αυτός στήριζε Μητσοτάκη. Επί πέντε χρόνια ο κύριος αυτός δεν
είπε ούτε ένα όχι. Επί πέντε χρόνια ο κύριος αυτός δεν µίλησε.
Και τι έκανε; Πήρε ό,τι λέει η Ελληνική Λύση, copy paste, και το
κατέθεσε ως ατζέντα –λέει- και µανιφέστο, πλατφόρµα στην οµι-
λία του. 

Η πολιτική είναι πολύ σοβαρή υπόθεση για να την αφήσουµε
στα χέρια ανθρώπων οι οποίοι δεν είναι σοβαροί. Και είναι σο-
βαρή υπόθεση η πολιτική. Εµείς παλεύαµε µόνοι µας στην Βουλή
επί πέντε χρόνια και λέγαµε τα αυτονόητα και τα πήρε όλα έτοιµα
και τα είπε ακριβώς. 

Και να δώσω ένα παράδειγµα; Μίλησε για καρτέλ. Μίλησε για
ολιγάρχες. Δεν είπε κανένα όνοµα. Ένας πρώην πρωθυπουργός
ο οποίος φοβάται να πει ονόµατα εφοπλιστών, ένας πρώην πρω-
θυπουργός ο οποίος δεν τολµάει να πει έναν ολιγάρχη, όπως δεν
τολµάει κανένας Βουλευτής να το κάνει εκτός από την Ελληνική
Λύση η οποία λέει ονόµατα. Περιµένω τη µήνυση του Αλαφού-
ζου, που θα µου έκανε µήνυση. Είχα πει ότι υπάρχουν στο Λακω-
νικό Κόλπο δεξαµενόπλοια που µεταφέρουν και ονόµατα έδωσα
και στίγµατα έδωσα. 

Ο κ. Σαµαράς λοιπόν έκανε και το χειρότερο -διότι πραγµατικά
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απορώ- χωρίς αιδώ χωρίς πολιτική αιδώ. Μίλησε για την πριµο-
δότηση των 8.000 ευρώ των ηλεκτρικών αυτοκινήτων και των δύο
χιλιάδων ευρώ στα παιδιά. Το είχα καταθέσει ως πρόταση εδώ
πριν τρεις µήνες. Έκλεψε mot a mot ό,τι είπα εγώ. Δηλαδή πραγ-
µατικά θέλει θάρρος η πολιτική, αλλά µερικοί µπερδεύουν το
θάρρος το πολιτικό µε το θράσος το πολιτικό! Πολύ θράσος έχει
ο άνθρωπος!

(Χειροκροτήµατα από την πτέρυγα της Ελληνικής Λύσης)
Και αυτό που λέω εγώ, το είπε και ο Σαρακιώτης προς τιµήν

του. Λέει πως ό,τι λέει ο Βελόπουλος είπε ο Σαµαράς, δεν είπε
κάτι διαφορετικό. Και ο Πορτοσάλτε ο φίλος σας το πρωί ξιφούλ-
κησε: Ο Σαµαράς αντέγραψε Βελόπουλο. 

Ξέρετε γιατί αντιγράφουν οι Βουλευτές σας τον Βελόπουλο;
Όχι τον Βελόπουλο, την Ελληνική Λύση. Δεν υπάρχει Βελόπου-
λος εδώ, υπάρχει Ελληνική Λύση, µια οµάδα ανθρώπων πατριω-
τών, µε κοινωνικό πρόσηµο, µε αγάπη για την πατρίδα, µε
φιλοπατρία, φιλοκαλία, αυτή είναι η Ελληνική Λύση. 

(Χειροκροτήµατα από την πτέρυγα της Ελληνικής Λύσης)
Έχουµε σχέδιο και πρόγραµµα. Αυτή είναι η διαφορά µας. 
Τουλάχιστον, ο Καραµανλής δεν στηρίζει τη Νέα Δηµοκρατία,

δεν είναι Βουλευτής της. Διότι ο Σαµαράς είναι και Βουλευτής
της Νέας Δηµοκρατίας, άρα συνένοχος και συµµέτοχος στο έγ-
κληµα. Πώς γίνεται τώρα ο συνένοχος και συµµέτοχος στο έγ-
κληµα να έχει άποψη για το έγκληµα και να λέει ότι είναι
εγκληµατίας ο Αρχηγός τον οποίο ο ίδιος υπηρετεί; Ας το ψάξει
ο γιατρός, όχι εγώ. Δεν µπορώ να το ψάξω. Δεν γίνεται. Έχω
πρόβληµα. 

ΠΡΟΕΔΡΕΥΩΝ (Γεώργιος Γεωργαντάς): Θερµή παράκληση,
κύριε Πρόεδρε. Είναι ειδική η διαδικασία σήµερα.

ΚΥΡΙΑΚΟΣ ΒΕΛΟΠΟΥΛΟΣ (Πρόεδρος της Ελληνικής
Λύσης): Ναι, τελειώνω σε πέντε λεπτά, κύριε Πρόεδρε.

Θέλω να πω το εξής. Ο Καραµανλής τουλάχιστον άφησε την
έδρα έντιµα, έφυγε και µπαίνει και κάνει κριτική και λέει ότι είναι
προδοσία η Χάγη, αυτό που φωνάζει η Ελληνική Λύση επί χρό-
νια.

(Χειροκροτήµατα από την πτέρυγα της Ελληνικής Λύσης)
Κανένα, όµως, κόµµα δεν συµφωνεί από τα κυρίως. Εγώ θα το

πω. Μάθατε τη λέξη «δηµοκρατικό τόξο». Το λένε όλα τα κανά-
λια: η Ακροδεξιά, το δηµοκρατικό τόξο. Ποιο δηµοκρατικό τόξο;
Είστε ένα τόξο αντιλαϊκό, αντιδηµοκρατικό, αυταρχικό, φασι-
στικό: Αυτό είναι το δήθεν δηµοκρατικό τόξο. 

(Χειροκροτήµατα από την πτέρυγα της Ελληνικής Λύσης)
Γιατί υπηρετείτε κανόνες και νόρµες παγκοσµιοποίησης που

είναι ενάντια στους λαούς. Είναι υπέρ της ολιγαρχίας, υπέρ της
πλουτοκρατίας, εναντίον των πλατιών λαϊκών στρωµάτων, εναν-
τίον των εργαζοµένων. Υπηρετείτε τους ολιγάρχες και τα καρτέλ
και είναι η ειδοποιός διαφορά µεταξύ ηµών. 

Πάµε και στον κ. Τσίπρα, ο οποίος προφανώς δεν ενηµερώ-
θηκε για το πανεπιστήµιο που πήγε και µίλησε -τώρα µίλησε αγ-
γλικά, ο Χριστός και η Παναγία, εντάξει, προσπαθεί ο άνθρωπος
τουλάχιστον-, το πανεπιστήµιο του Κοτς, το οποίο είναι ιδιωτικό,
παρακαλώ, ενώ ο ΣΥΡΙΖΑ δεν θέλει ιδιωτικά πανεπιστήµια. Πήγε
ο πρώην Πρωθυπουργός και πρώην Αρχηγός τους, που θέλει
τώρα να κάνει κόµµα µαθαίνω -έτσι λένε και οι πληροφορίες-, να
µιλήσει σε ιδιωτικό πανεπιστήµιο, όταν το κόµµα που ο ίδιος είχε
µιλούσε εναντίον των ιδιωτικών πανεπιστηµίων. Και το χειρότερο,
ο Κοτς είναι ο άνθρωπος ο οποίος κατασκευάζει όπλα για την
Τουρκία και ο Τσίπρας πήγε και µίλησε εκεί. Αν έχει τον Θεό του
αυτός ο άνθρωπος που θέλει να επανέλθει! Ως τι; Αυτός που
απαξίωσε τη δηµοκρατία, το δηµοψήφισµα, τη Μακεδονία, την
ιστορία, τον πολιτισµό, έχει το θράσος να θέλει να επανέλθει να
κάνει τι; Να ισοπεδώσει, να πουλήσει και την Ήπειρο, τη Στερεά
Ελλάδα και την Πελοπόννησο;

(Χειροκροτήµατα από την πτέρυγα της Ελληνικής Λύσης)
Το λέω, γιατί κατασκευάζει όπλα ο Κοτς. 
Και ο Κοτς, φίλε µου Ναύαρχε, ξέρεις ποιος είναι; Είναι ο

φίλος του κ. Μητσοτάκη, στον οποίο έδωσε 200 εκατοµµύρια
από το Ταµείο Ανάκαµψης για την εταιρεία «AVIS», για να πάρει
ηλεκτρικά αυτοκίνητα στην Ελλάδα. Κοίταξε συµπτώσεις.
Tσίπρας και Μητσοτάκης συµφωνούν ότι ο Κοτς είναι φίλος και
τον βοηθάει ο ένας και ο άλλος. 

Αυτό είναι το πρόβληµα µε το πολιτικό σύστηµα. Νοµίζετε ότι,
επειδή έχετε τα µέσα µε το µέρος σας, αυτά δεν θα αποκαλυ-
φθούν. Στο ναό της δηµοκρατίας θα πέφτουν οι µάσκες από την
Ελληνική Λύση για όλους σας! Θα τις ξηλώσουµε, θα σας ξεκου-
κουλώσουµε!

(Χειροκροτήµατα από την πτέρυγα της Ελληνικής Λύσης)
Και κλείνοντας -γιατί πιέζει ο κύριος Πρόεδρος και έχει και

δίκιο ο άνθρωπος- δεν θα πω για τα ακίνητα. Ήθελα να πω κάτι.
Μιλάµε για την Ελλάδα, η οποία καταδυναστεύει πραγµατικά ως
χώρα τους πολίτες της. Όλοι µιλάνε για την ακρίβεια.  Ακούω και
το ΚΚΕ, που έχει την άποψη για την ακρίβεια. Γιατί δεν τολµάει
κανείς να µιλήσει; Γιατί όλοι λένε για τα σουπερµάρκετ. Κανείς
δεν ξέρει εδώ µέσα ποιο είναι το πρόβληµα της ακρίβειας, µου
φαίνεται. Εδώ είναι το πρόβληµα. Ουδείς γνωρίζει πώς έχουµε
ακρίβεια, πέραν του γεγονότος ότι κερδίζει η Κυβέρνηση, για να
παίρνει φόρους. Οι βιοµηχανίες τροφίµων! Κανείς δεν µιλάει για
τις βιοµηχανίες τροφίµων. Γιατί; Γιατί είναι πολυεθνικές εταιρείες
και δεν µπορείτε να τις πειράξετε; 

Τα βάλατε µε τα σουπερµάρκετ. Ξέρετε, το κέρδος των σου-
περµάρκετ πόσο είναι; Πέντε µε έξι τις εκατό. Ρωτήστε έναν ο
οποίος ασχολείται µε την αγορά, 5%-6%! Το πρόβληµα είναι οι
βιοµηχανίες τροφίµων και οι τριγωνικές συναλλαγές και οι πω-
λήσεις που γίνονται. Εκεί να πάτε να ελέγξετε και να δείτε πώς
θα πέσει η τιµή στο ράφι και θα πάνε τα λεφτά στην τσέπη τού
καταναλωτή. Αλλά ποιος τα κάνει αυτά; Ο υπηρέτης των πλου-
σίων; Όχι, ο τιµητής και ο υπηρέτης των φτωχών µπορεί να τα
κάνει αυτά, των πλουσίων όχι!

(Χειροκροτήµατα από την πτέρυγα της Ελληνικής Λύσης)
Kαι επειδή µιλάµε για µια χώρα την Ελλάδα, κάνετε λάθη συ-

νεχώς. Θα ήθελα να πω πολλά -πάρα πολλά- αλλά, δυστυχώς,
πιέζει ο χρόνος. Και θα σας πω µερικά λάθη που κάνετε και το
λέει η αµερικανική επιθεώρηση. Η φίλη σας η κ. Ντόρα Μπακο-
γιάννη, η οικογενειακή σας φίλη, χθες σε κανάλι είπε κάτι πολύ -
θα το πω πολιτικά- θρασύ. Είπε ότι κακώς εµπλακήκαµε στην
Ουκρανία. Το ακούσατε, κύριοι συνάδελφοι; Η επιφοίτηση του
Αγίου Πνεύµατος µετά από τρία χρόνια! Όταν το έλεγε η Ελλη-
νική Λύση, µας λέγατε ψεκασµένους ρωσόφιλους! Λέγαµε ότι
κάνατε ζηµιά στον εθνικό αγώνα της πατρίδος, όταν εµπλακή-
κατε στην Ουκρανία και βγαίνει η Ντόρα Μπακογιάννη που είναι
Πρόεδρος στην Επιτροπή Εξωτερικών και Άµυνας, δεν είναι τυ-
χαίο πρόσωπο, και λέει ότι κακώς εµπλακήκαµε στην Ουκρανία.
Η σωστή πλευρά της ιστορίας που έλεγε ο Πρωθυπουργός; Τα
όπλα που έδωσε; Τα λεφτά που δεσµεύτηκε να δώσει; Τι έγινε
τώρα; Ήρθε το Άγιο Πνεύµα και επιφοίτησε την κ. Μπακογιάννη;
Να σας πω τι σηµαίνει πολιτικός οπορτουνισµός; Βλέποντας ότι
έρχεται ο Τραµπ, προσπαθεί να πάρει θέση και αυτή και η Νέα
Δηµοκρατία στην οµάδα του Τραµπ!

(Χειροκροτήµατα από την πτέρυγα της Ελληνικής Λύσης)
Τα έλεγε η Ελληνική Λύση, όχι εµπλοκή στην Ουκρανία, είναι

η λάθος πλευρά της ιστορίας και βγαίνει το «NEWSWEEK» και
σας καρφώνει. Και λέτε ότι θα δώσετε και F-16 και περιµένω από
τον Πρωθυπουργό να το διαψεύσει. Περιµένω από τα υπόλοιπα
κόµµατα να πουν κάτι. Θα δώσουµε F-16 στην Ουκρανία; Δικά
σας είναι τα F-16; Εσείς τα πληρώσατε; Με ποιο δικαίωµα; Θα
δώσουµε F-16, Block 30 µέσω Ολλανδίας στην Ουκρανία; Ναι ή
όχι;

Όµως, µιλάµε για µια Κυβέρνηση -και κλείνω εδώ, κύριε Πρό-
εδρε και ζητώ συγγνώµη για την κατάχρηση του χρόνου- η οποία
κάνει µποϊκοτάζ στη Ρωσία, κυρώσεις, το ακούω εγώ γιατί είναι
στη σωστή πλευρά της ιστορίας που τώρα η κ. Μπακογιάννη λέει
ότι είναι η λάθος πλευρά της ιστορίας.

Να γιατί η Ελληνική Λύση είναι χρήσιµη για τον ελληνικό λαό,
γιατί προτάσσουµε το εθνικό λαϊκό συµφέρον και όχι τις δηµό-
σιες σχέσεις του Πρωθυπουργού που θέλει να γίνει Επίτροπος
στη θέση της Επιτροπείας Άµυνας, στη νέα καρέκλα και θυσιάζει
τα πάντα και την Ελλάδα για αυτή την καρέκλα!

(Χειροκροτήµατα από την πτέρυγα της Ελληνικής Λύσης)
Λέει, λοιπόν, ο Πρωθυπουργός «δεν θα πάρουµε φυσικό αέριο

από τη Ρωσία». Το αντιλαµβάνοµαι, είναι µια πολιτική, εγώ δια-
φωνώ, αλλά είναι µια πολιτική. Τότε γιατί παίρνουµε από τον
TurkStream, τον τουρκικό αγωγό, φυσικό αέριο, ο οποίος γεµίζει
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από ρωσικό φυσικό αέριο; Ο TurkStream, ο αγωγός που έρχεται
πάνω από το Σιδηρόκαστρο -έτσι λέγεται- είναι γεµάτος µε φυ-
σικό αέριο τουρκικών συµφερόντων. Δηλαδή και στους Τούρ-
κους δίνουν λεφτά για να παίρνουν όπλα και τον Πούτιν βοηθάω,
του δίνω λεφτά. Αυτή είναι η σωστή πλευρά της ιστορίας; Ε, δεν
είναι. Από την Πύλη του Σιδηροκάστρου, από εκεί έρχεται.

Ξέρετε ποια είναι η διαφορά από τα υπόλοιπα κόµµατα,
ναύαρχέ µου και Υπουργέ µου; Είναι ότι έχετε να κάνετε µε ένα
σοβαρό κόµµα. Αυτή είναι η διαφορά µας. Έχετε να κάνετε µε
ένα σοβαρό κόµµα που λέγεται «Ελληνική Λύση», που λειτουρ-
γούµε όχι µε το θυµικό απλά, όχι µε το συναίσθηµα, όχι οπαδικά,
όχι χούλιγκαν, όχι κραυγές και υστερίες, επιχειρήµατα. Βάζουµε
το δάχτυλο στην πρίζα, όχι του ελληνικού λαού, το δικό σας το
δάχτυλο θα βάλουµε στην πρίζα για να πάθετε ηλεκτροσόκ και
να ξυπνήσετε!

(Χειροκροτήµατα από την πτέρυγα της Ελληνικής Λύσης)
Και τέλος, θα σας πω µόνο ένα πράγµα: Διακόσια πενήντα

«Bayractar» και πενήντα «Akinci» φτιάχνουν κάθε µήνα οι Τούρ-
κοι. Η «Baykar» και οµάδα εργασίας τεσσάρων χιλιάδων ατόµων
και δύο χιλιάδων µηχανικών µε δυόµισι χιλιάδες τεχνικούς παρά-
γουν drones.

Το 2019 δεσµεύτηκε ο Πρωθυπουργός στο ελληνικό Κοινοβού-
λιο µαζί µε τον τότε Υπουργό ότι θα ξεκινήσουν το drone, του
έδωσε τα σχέδια και τις µελέτες. Από τότε το µόνο που έκανε
είναι να αγοράζει έτοιµα όπλα, να τα παίρνει. Και από τη µία να
λέει ο Δένδιας ότι απειλούνται νοµικά και γεωγραφικά όρια της
πατρίδος µας, κρούοντας τον κώδωνα του κινδύνου για την
Τουρκία και από την άλλη ο ίδιος να έχει παραβιάσει το Διεθνές
Δίκαιο µε τη µειωµένη επήρεια που έκανε ο ίδιος. Αυτό δεν λέ-
γεται πολιτική. Αυτό λέγεται «σωστή πλευρά ιστορίας, πάµε για
πόλεµο µε την Ουκρανία. Είµαστε σε πόλεµο µε τη Ρωσία». Και
µετά η Ντόρα Μπακογιάννη λέει «λάθος η εµπλοκή µας, µήπως
πρέπει να φύγουµε από εκεί;».

Ακούστε, κύριοι συνάδελφοι, αυτό που πρέπει να καταλάβετε
-και θα σας το πω ευθέως- είναι ότι πετύχατε ως Νέα Δηµοκρατία
και σας βγάζω το καπέλο -και αναφέροµαι σε όλα τα υπόλοιπα
κόµµατα πλην του ΚΚΕ- να διαλύσετε όλη την Αντιπολίτευση -
όλη την Αντιπολίτευση!- να δηµιουργήσετε θέµατα εκεί που δεν
υπήρχαν, να βάλετε να αλληλοσφάζονται κόµµατα και υποκόµ-
µατα και υποκοµµατίδια µεταξύ τους, γιατί το «διαίρει και βασί-
λευε» είναι αγγλοσαξονικός τρόπος διακυβέρνησης και ο
Πρωθυπουργός και η παρέα του τον ξέρουν καλά. Χαµός στον
ΣΥΡΙΖΑ! Χαµός στο ΠΑΣΟΚ! Εσωστρέφεια, αλληλοφαγώµατα και
ο Μητσοτάκης να τρίβει τα χέρια του!

Εδώ είναι το πρόβληµα µε εσάς, όµως. Έχετε εµάς! Και θα πω
και έναν µύθο και κλείνω εδώ. Ο «µητσοτακισµός» µισεί την Ελ-
ληνική Λύση. Αυτό είναι δεδοµένο. Θα σας πούµε, λοιπόν, τον
µύθο για να καταλάβετε ποια είναι η Ελληνική Λύση και ποια είναι
η Νέα Δηµοκρατία. Ένα φίδι, λοιπόν, κυνηγούσε την πυγολαµ-
πίδα. Όταν ήταν έτοιµο να τη φάει, ρωτάει η πυγολαµπίδα το
φίδι: «Σου έχω κάνει κάτι;». «Όχι», απαντάει το φίδι, η Νέα Δηµο-
κρατία. «Ανήκω στη διατροφική σου αλυσίδα;», λέει η πυγολαµ-
πίδα. «Όχι…», της λέει το φίδι, «…δεν ανήκεις». «Τότε γιατί θέλεις
να µε φας;». «Γιατί δεν αντέχω να σε βλέπω να λάµπεις», απάν-
τησε το φίδι.

(Χειροκροτήµατα από την πτέρυγα της Ελληνικής Λύσης)
Εσείς, λοιπόν, µπορείτε να είστε φίδι, αλλά εµείς δεν είµαστε

µόνο πυγολαµπίδα, είµαστε και αετός. Είµαστε ο αετός που θα
κάνει τους Έλληνες και την Ελλάδα να πετάξουν ψηλά. Εσείς θέ-
λετε µια Ελλάδα χαµηλά στα τέσσερα και εµείς τη θέλουµε ψηλά,
θέλουµε τους Έλληνες να στέκονται όρθιοι απέναντι στα προ-
βλήµατα.

Σας ευχαριστώ πολύ.
(Όρθιοι οι Βουλευτές της Ελληνικής Λύσης χειροκροτούν

ζωηρά και παρατεταµένα)
ΠΡΟΕΔΡΕΥΩΝ (Γεώργιος Γεωργαντάς): Θα παρακαλέσω

τώρα τους Κοινοβουλευτικούς Εκπροσώπους που θέλουν να µι-
λήσουν να το δηλώσουν, έτσι ώστε να τους δοθεί ο λόγος µε
βάση την κοινοβουλευτική τους δύναµη. 

Απ’ ό,τι βλέπω, λοιπόν, θέλει να πάρει τον λόγο ο Κοινοβου-
λευτικός Εκπρόσωπος της Νίκης, του ΠΑΣΟΚ, της Νέας Δηµο-

κρατίας, της Νέας Αριστεράς, του Κοµµουνιστικού Κόµµατος Ελ-
λάδας και των Σπαρτιατών. 

Ξεκινάµε, λοιπόν, µε τον Κοινοβουλευτικό Εκπρόσωπο από
τους Σπαρτιάτες, τον κ. Δηµητριάδη. Θα δώσω πέντε λεπτά σε
όλους µε την αναγκαία ανοχή βεβαίως. Ωστόσο, νοµίζω ότι δό-
θηκε επαρκής χρόνος στους εισηγητές. Πέντε λεπτά, λοιπόν,
στους Κοινοβουλευτικούς Εκπροσώπους.  

Παρακαλώ, κύριε Δηµητριάδη, έχετε τον λόγο. 
ΠΕΤΡΟΣ ΔΗΜΗΤΡΙΑΔΗΣ: Ευχαριστώ πολύ, κύριε Πρόεδρε.
Κύριε Υπουργέ, κυρίες και κύριοι συνάδελφοι Βουλευτές, ερ-

χόµαστε εδώ και να συζητήσουµε µία κύρωση της σύµβασης µε
τη Σαουδική Αραβία. Το περίεργο σε αυτήν την ιστορία είναι ότι
πρώτα στείλαµε την πυροβολαρχία των Patriot και στη συνέχεια
ερχόµαστε εκ των υστέρων να κυρώσουµε τη συµφωνία. 

Και θέλω να ρωτήσω το εξής: Στείλαµε τους Patriot. Γιατί το
κάναµε αυτό; Έχουµε τόσο µεγάλη επάρκεια όπλων που µας πε-
ρισσεύουν και στέλνουµε, όπως κάνουµε µε την Ουκρανία; 

Δεύτερον, τους στείλαµε να φυλάνε τις εγκαταστάσεις της
«ARAMCO». Για ποιον λόγο δεν γίνεται η σύµβαση µε το ελληνικό
κράτος και την «ARAMCO» και την κάνουµε µε τη Σαουδική Αρα-
βία;

Τρίτον, έχουµε υπ’ όψιν µας ότι ουσιαστικά ενισχύουµε ένα
κράτος, ένα καθεστώς, τη Σαουδική Αραβία που πέραν του ότι
είναι θεοκρατικό, έχει ανάµειξη στον πόλεµο της Υεµένης, µε
αποτέλεσµα την ανάδειξη των Χούθι; Επίσης, τι πήραµε ως αν-
τάλλαγµα; Μας έδωσε κάτι η Σαουδική Αραβία; Δεν ξέρω, δεν
έχω κάτι υπ’ όψιν µου. 

Και επί τη ευκαιρία, θέλω να πω και το εξής: Όταν, κυρίες και
κύριοι συνάδελφοι, έχουµε απέναντί µας τον Ερντογάν, δεν
έχουµε την πολυτέλεια να στέλνουµε συνεχώς οπλικά συστή-
µατα είτε στην Ουκρανία είτε στη Σαουδική Αραβία και γενικό-
τερα σε πολέµους που δεν µας αφορούν. Οφείλουµε αυτά τα
συστήµατα να τα έχουµε στην Ελλάδα για να προσέχουν τα σύ-
νορά µας. Ο Έλληνας φορολογούµενος δεν τα πλήρωσε για να
πηγαίνουν στο εξωτερικό. Τα πλήρωσε για να φυλάνε την Ελ-
λάδα. Μην ξεχνάµε ότι ο Ερντογάν παράγει συνεχώς οπλικά συ-
στήµατα, παράγει πυραύλους, παράγει drones. Εµείς τι κάνουµε;
Εξαγωγή οπλικών συστηµάτων; Έχουµε τόσο πολλά οπλικά συ-
στήµατα, τόσο µεγάλη επάρκεια και τόσο µεγάλο απόθεµα, ώστε
έχουµε και την πολυτέλεια να τα στέλνουµε στο εξωτερικό; Τι εί-
µαστε εµείς; Μήπως καµµιά υπερδύναµη, καµµιά αυτοκρατορία
που έχει τόσο µεγάλη επάρκεια και τόσο µεγάλη επιρροή που
πρέπει να στέλνουµε και σε άλλες χώρες; Η απάντηση είναι όχι.
Τα οπλικά µας συστήµατα οφείλουν να µένουν στην Ελλάδα. Γι’
αυτόν τον λόγο τα πλήρωσαν οι Έλληνες και αυτός είναι ο σκο-
πός τους. Αυτό είναι το πρώτο.

Δεύτερον και επειδή µίλησα για Ουκρανία, τις προάλλες, χθες,
άκουσα την κ. Μπακογιάννη να λέει ότι κακώς ενεπλάκηµεν στον
πόλεµο στην Ουκρανία. Χαίροµαι ιδιαιτέρως! Όταν, όµως, πριν
από δύο, δυόµισι χρόνια κάποιοι τα λέγαµε -τότε ήµουν πολίτης,
δεν ήµουν Βουλευτής-, ήµασταν Ρώσοι πράκτορες, ήµασταν τα
«πουτινάκια» -έτσι µας έλεγαν-, οι ψεκασµένοι, οι πράκτορες που
µας πλήρωνε η ρωσική πρεσβεία. Για µένα, µάλιστα, είχαν γρά-
ψει κιόλας στο Facebook ότι µε πληρώνει η ρωσική πρεσβεία.
Ανάθεµα κι αν ξέρουν ποιος είµαι κι αν έχω περάσει απ’ έξω! 

Θέλω, λοιπόν, να ρωτήσω το εξής: Τώρα συνειδητοποιήσατε
ότι υπάρχει πρόβληµα; Επί δυόµισι χρόνια δεν το βλέπατε; Δεν
βλέπατε ότι αυτή η εµπλοκή ήταν καταστροφική και ότι ουσια-
στικά εµείς διαιωνίζουµε µία σύγκρουση, µια σφαγή η οποία απο-
βαίνει κιόλας εις βάρος και των Ουκρανών, αλλά και της
Ευρώπης; 

Μάλιστα, θα ήθελα να πω ότι η ενίσχυση στην Ουκρανία έχει
γίνει µε τη λογική ότι η Ρωσία θα χρεωκοπήσει από τις κυρώσεις,
οι Ρώσοι δεν έχουν όπλα και ότι θα καταρρεύσουν. Και τι έγινε;
Μετά από δυόµισι χρόνια τίποτα απ’ όλα αυτά δεν έγινε. Αντιθέτως
αυτή που καταρρέει είναι η Ευρώπη. Όλοι οι ηγέτες που ψήφιζαν
τις κυρώσεις καταρρέουν ο ένας µετά τον άλλον, «πέφτουν» βα-
σικά. 

Τελειώνοντας, θα ήθελα να πω και λίγο για τις γαλλικές εκλο-
γές και για τις ευρωεκλογές, επειδή έχω ακούσει πάρα πολλά.
Έχω ακούσει αναλύσεις ότι θα βγει η Λεπέν και θα γίνεται χαµός
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κ.λπ.. Τι να σας πω; Μου θυµίζει αυτά που έλεγαν για τη Μελόνι
πριν από δύο χρόνια. Αν άκουγες αναλύσεις, έλεγαν ότι θα βγει
η Μελόνι και τι να σας πω, ότι θα πέσει αστεροειδής στην Ευ-
ρώπη και θα τα καταστρέψει όλα.

Να σας πω, λοιπόν, τι συνέβη γενικώς στην Ευρώπη και στη
Γαλλία. Ο µέσος Γάλλος, όπως και ο µέσος Ευρωπαίος, έχει
απαυδήσει. Έχει απαυδήσει από τις ευρωπαϊκές ελίτ και από τις
ελίτ της χώρας του, γιατί; Διότι αυτός ο άνθρωπος ο µέσος Γάλ-
λος και ο µέσος Ευρωπαίος κατ’ επέκταση φτωχοποιείται. Έχει
ανασφάλεια, τον αναγκάζουν µε το ζόρι να ζει µε πληθυσµούς
και µε ανθρώπους από άλλες χώρες που δεν έχουν κανένα κοινό
υπόβαθρο. Φοβάται την εγκληµατικότητα και κυρίως, θέλει τη
χώρα του πίσω. Πάρα πολύ απλά, θέλει να σεβαστεί την εθνική
του ταυτότητα και γι’ αυτόν τον λόγο γίνεται ο αγώνας. Ο αγώνας
αυτήν την στιγµή γίνεται όχι µεταξύ ακροδεξιών και δηµοκρατών,
αλλά µεταξύ ατόµων που θέλουν την εθνική τους ταυτότητα, που
θέλουν οι χώρες τους να διατηρήσουν τις πολιτισµικές τους
αξίες και να µην αλλοιωθούν, καθώς και ατόµων που θέλουν να
τις αλλοιώσουν. 

Είναι ευρωπαϊκές ελίτ που αποτελούνται από άτοµα που είναι
γραφειοκράτες, οι οποίοι δεν έχουν δουλέψει ποτέ τους, ζουν
σε µια γυάλα και το µόνο που κάνουν, ξέρετε ποιο είναι; Όταν
κάποιος έχει ένα πρόβληµα, πάνε και του κουνάνε το δάκτυλο
«είσαι έτσι, είσαι ακροδεξιός, είσαι ψεκασµένος». Ε, όχι, κυρίες
και κύριοι, κάποτε αυτούς τους ανθρώπους πρέπει να τους ακού-
σετε. Ήλθε, λοιπόν, η ώρα όλοι αυτοί οι άνθρωποι να ακουστούν
στην Ευρώπη και καλό θα είναι να λάβετε υπ’ όψιν σας σοβαρά
το µήνυµα και να µην κάνετε χαρακτηρισµούς λέγοντας ότι είναι
ακροδεξιοί. Ποιοι είναι ακροδεξιοί; Όταν ψήφιζαν τα άλλα κόµ-
µατα ήταν καλοί και ξαφνικά όταν ψηφίζουν κάτι άλλο είναι κακοί;
Τελικά, σεβόµαστε την ψήφο των πολιτών, ναι ή όχι; Αυτό είναι
το διακύβευµα. Και στη δηµοκρατία, ξέρετε, ψηφίζει ο λαός. Αν
δεν θέλουµε την ψήφο του, ε τότε, ας αλλάξουµε πολίτευµα. Τι
να σας πω! Στη δηµοκρατία βγαίνει αυτό που θέλει ο λαός.

Αυτά ήθελα να σας πω, ευχαριστώ πάρα πολύ.
(Χειροκροτήµατα από την πτέρυγα των Σπαρτιατών)

ΠΡΟΕΔΡΕΥΩΝ (Γεώργιος Γεωργαντάς): Ευχαριστώ, κύριε
συνάδελφε.

Τον λόγο έχει τώρα από την Κοινοβουλευτική Οµάδα του Δη-
µοκρατικού Πατριωτικού Κινήµατος - Νίκη κ. Οικονοµόπουλος.

ΤΑΣΟΣ ΟΙΚΟΝΟΜΟΠΟΥΛΟΣ: Ευχαριστώ, κύριε Πρόεδρε.
Κυρίες και κύριοι συνάδελφοι, θα ξεκινήσω µε την κύρωση της

διευθέτησης µεταξύ της Κυβέρνησης της Ελληνικής Δηµοκρα-
τίας και της Κυβέρνησης του Βασιλείου της Σαουδικής Αραβίας
σχετικά µε το καθεστώς των ελληνικών δυνάµεων στο έδαφος
του Βασιλείου της Σαουδικής Αραβίας που υπογράφτηκε στο
Ριάντ στις 20 Απριλίου του 2021.

Εδώ, κυρίες και κύριοι συνάδελφοι, έχουµε κατ’ αρχάς να κά-
νουµε µε ένα τυποποιηµένο διακρατικό -υποτίθεται- νοµικό κεί-
µενο, όπως σαφώς αναφέρετε στο άρθρο 2 της παρούσας
διευθέτησης. Σκοπός της είναι να καθορίσει το νοµικό καθεστώς
των ελληνικών Ενόπλων Δυνάµεων για όσο βρίσκονται στο έδα-
φος του κράτους υποδοχής, για την υποστήριξη της αµυντικής
ικανότητας του Βασιλείου της Σαουδικής Αραβίας.

Εµείς ως Νίκη θα θέλαµε µε αφορµή τη φαινοµενικά τυπική
αυτή διαδικασία της κύρωσης να αναφερθούµε στην ουσία του
θέµατος. Η πρώτη µας ένσταση είναι ότι η συµφωνία αυτή έρχε-
ται µε σηµαντική καθυστέρηση για κύρωση σήµερα στη Βουλή
παρ’ ότι συντάχτηκε στις 20 Απριλίου του 2021, ενώ η ελληνική
συστοιχία κατευθυνοµένων βληµάτων Patriot της Πολεµικής µας
Αεροπορίας ήταν ήδη στη Σαουδική Αραβία από το Φθινόπωρο
του 2021.

Επιπρόσθετα, δεν διαφαίνεται πουθενά για ποιον λόγο συν-
τάσσεται η συµφωνία, ποιος είναι αναλυτικά ο σκοπός, τι µέσα
διαθέτουµε, τι προσωπικό απασχολούµε, πόσο θα µας κοστίσει
κ.λπ.. Και ενώ υπήρχε η αίσθηση ότι η δεύτερη συµφωνία αφορά
τη διάθεση µιας µοίρας Patriot στη Σαουδική Αραβία, ακούσαµε
έκπληκτοι από τον κύριο Υφυπουργό, να µας λέει ότι σύντοµα
θα φέρει και τρίτη συµφωνία για κύρωση από τη Βουλή για το
θέµα των Patriot και µάλιστα µας είπε ότι εκεί, κεκλεισµένων των
θυρών θα δοθούν απαντήσεις στα κόµµατα. Μα, είναι αυτό

άσκηση εξωτερικής πολιτικής; Με υπεκφυγές και φθηνές εξηγή-
σεις αποκρύπτετε από τον ελληνικό λαό ότι για αδιευκρίνιστους
λόγους έχουµε διαθέσει ένα πανάκριβο αντιαεροπορικό σύστηµα
µε όλο το απαραίτητο προσωπικό και δεν υπάρχει µια επίσηµη
ενηµέρωση. Έτσι αντιλαµβάνεσθε την πολιτική εξουσία; Κάνω
ό,τι θέλω, χωρίς να δίνω λογαριασµό;

Το ίδιο κάνετε και µε τον πόλεµο στην Ουκρανία, αλλά αυτά
θα τα πούµε την επόµενη εβδοµάδα.

Και φυσικά, στην έκθεση του Γενικού Λογιστηρίου του Κρά-
τους δεν διαφαίνεται το ύψος της δαπάνης από τη διάθεση προ-
σωπικού και µέσων. Γιατί δεν το προϋπολογίζετε; Για να µη φανεί
τι θα πληρώσει ο ελληνικός λαός;

Δεν έχετε καταλάβει ότι διαχειρίζεστε τα χρήµατα του ελληνι-
κού λαού και ότι πρέπει να τον ενηµερώνετε για τον τρόπο που
τα διαθέτετε;

Θα αναφέρω µόνο ένα σηµείο της συµφωνίας που είναι πρό-
δηλα υποτιµητικό και επικίνδυνο: Το κράτος υποδοχής, δηλαδή
η Σαουδική Αραβία, θα έχει δικαιοδοσία στο ελληνικό προσωπικό
σε περίπτωση που αυτό διαπράξει σοβαρά ποινικά αδικήµατα. 

Δεν ξέρετε ότι στην υπόψη χώρα µόνο το 2023 υπήρξαν εκα-
τόν εβδοµήντα δύο εκτελέσεις; Τι θα γίνει αν όντως ένας Έλλη-
νας αξιωµατικός υποπέσει σε σοβαρό αδίκηµα; Θα αφήσετε να
τον κρεµάσουν; Ή έχετε προφορικές διαβεβαιώσεις ότι αυτό δεν
πρόκειται να συµβεί;

Με έκπληξη ακούσαµε από τον εκπρόσωπο του ΠΑΣΟΚ στην
επιτροπή να αίρει τις επιφυλάξεις του για τη συµφωνία, όταν
άκουσε τον Αρχηγό ΓΕΕΘΑ να διαβεβαιώνει ότι δεν προκαλείται
κανένα κενό στην αεράµυνα της χώρας µας από τη διάθεση µιας
µοίρας Patriot. 

Στο σηµείο αυτό να πούµε κάποια απλά πράγµατα που νοµίζω
ότι σκοπίµως αποκρύπτετε. Όταν έχεις κάνει έναν επιχειρησιακό
σχεδιασµό µε συγκεκριµένες αντιαεροπορικές δυνάµεις, δεν
µπορεί να λες ότι και µε µια λιγότερη είµαστε εντάξει. Είτε ο αρ-
χικός σχεδιασµός ήταν λάθος είτε µας λέτε ψέµατα. Μήπως εάν
πουλήσουµε και άλλη µία θα είµαστε πάλι εντάξει και θα κερδί-
σουµε και κάποια χρήµατα; Πείτε µας για να ξέρουµε.

Επίσης, µας είπε ο  Αρχηγός του ΓΕΕΘΑ ότι η αποστολή δίνει
τη δυνατότητα εναλλαγής του προσωπικού της Αεροπορίας για
να εκπαιδεύεται σε πραγµατικές συνθήκες. 

Ποιες είναι οι πραγµατικές συνθήκες; Υπάρχουν αεροπορικές
προσβολές και δεν το ξέρουµε; Επίσης αυτό το προσωπικό που
εκ περιτροπής υπηρετεί στην αποστολή, δεν το παίρνετε από
άλλες µονάδες; Δεν αντιµετωπίζουν αυτές οι µονάδες πρόβληµα
στην επάνδρωση; Ξέρω, θα πείτε ξανά ότι δεν υπάρχει πρό-
βληµα. Αν είχαµε µπροστά µας τους διοικητές των µονάδων,
άλλα θα µας έλεγαν.

Περιττό να πω ότι σε περίπτωση που απαιτηθεί να επιστρέψει
η µοίρα στην Ελλάδα λόγω µιας πιθανής σύρραξης, αυτό θα είναι
όνειρο θερινής νυκτός. Παρ’ όλα αυτά στην επιτροπή που προ-
ηγήθηκε χθες ακούσαµε από τους κυβερνητικούς αξιωµατού-
χους και εισηγητές µόνο ευχές για τα οφέλη από την παρουσία
προσωπικού και µέσων της Πολεµικής µας Αεροπορίας στη Σα-
ουδική Αραβία.

Ωστόσο θα θέλαµε από την πλευρά µας ως Νίκη να επαναλά-
βουµε τους προβληµατισµούς µας, αλλά και τις ανησυχίες µας
µε αφορµή και την πρόσφατη ανανέωση της παρουσίας της ελ-
ληνικής δύναµης για τουλάχιστον ένα ακόµη έτος.

Συγκεκριµένα ρωτάµε τα εξής: 
Ισχύει η διαβεβαίωση της Σαουδικής Αραβίας ότι θα αναλάβει

τη χρηµατοδότηση της αναβάθµισης των ελληνικών ΜΙΜ-104 Pa-
triot στην έκδοση PAC 3; Και αν ναι, πότε προβλέπεται να υλο-
ποιηθεί; 

Η Σαουδική Αραβία πέραν του κόστους για τη µεταφορά και
λειτουργία του αντιαεροπορικού συστήµατος καλύπτει και τη µι-
σθοδοσία, την ηµερήσια αποζηµίωση του προσωπικού µας που
υπηρετεί στους Patriot;

Η αποστολή ως γνωστόν είναι ενταγµένη στο πλαίσιο υλοποί-
ησης διεθνούς πρωτοβουλίας, δηλαδή ουσιαστικά δεν βρίσκεται
υπό την οµπρέλα του ΟΗΕ ή άλλων διεθνών οργανισµών στους
οποίους ανήκει η Ελλάδα. Πώς θα αντιδράσει η Ελλάδα µας σε
περίπτωση που βληθεί η πυροβολαρχία; 
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Από την εποχή που συζητιόταν η προοπτική της διάθεσης της
ελληνικής πυροβολαρχίας των Patriot µέχρι και σήµερα έχουµε
σηµαντικές εξελίξεις στη Μέση Ανατολή. Ο πόλεµος του Ισραήλ
µε τη Χαµάς σήµανε µεταξύ των άλλων και τον εκτροχιασµό της
γεωπολιτικής συµφωνίας του εβραϊκού κράτους µε το σαουδα-
ραβικό µε την έµµεση εµπλοκή του Ιράν. Έχει γίνει από την
πλευρά µας εκτίµηση της κατάστασης, καθώς και επαναξιολό-
γηση του πιθανού ρίσκου εµπλοκής στη διαµάχη της Σαουδικής
Αραβίας µε άλλες χώρες; 

Κατόπιν αυτών και µε δεδοµένο ότι οι Patriot αποτελούν την
προµετωπίδα της αντιβαλλιστικής οµπρέλας που διαθέτει η
χώρα µας, η δική µας πρόταση είναι να επιστρέψει η συγκεκρι-
µένη µονάδα ή να εξεταστεί και το σενάριο να αναπτυχθεί στην
Κύπρο για το ενδεχόµενο προσβολής της από τη Χεζµπολάχ.
Μπορεί ο πρώην Γενικός Γραµµατέας του ΝΑΤΟ να είπε ότι η Κύ-
προς δεν ανήκει στο ΝΑΤΟ, άρα δεν στέλνουµε τίποτα. Για µας,
όµως, η Κύπρος είναι Ελλάδα. Μην το ξεχνάτε αυτό.

Οπότε, κύριοι συνάδελφοι, καλούµαστε να αποφασίσουµε πού
πρέπει να αναπτυχθεί η µοίρα των Patriot, στη Σαουδική Αραβία
ή στην Κύπρο;

Εν κατακλείδι, δεν έχουµε πειστεί ότι η παρουσία της ελληνι-
κής µοίρας Patriot εξυπηρετεί τα εθνικά συµφέροντα και τα όποια
οφέλη σε σχέση µε το ρίσκο είναι ετεροβαρή και ασαφή. Γι’ αυτό
και αρνούµαστε να την επικυρώσουµε, όπως αρνούµαστε να επι-
κυρώσουµε και την επίσης καθυστερηµένη υπό κύρωση συµφω-
νία στρατιωτικής συνεργασίας µε τη Σαουδική Αραβία, παρ’ ότι
είµαστε γενικώς θετικοί σε τέτοιες µορφές διµερούς συνεργα-
σίας, που προάγουν τις επιδιώξεις της στρατιωτικής διπλωµατίας
και της εξωτερικής πολιτικής της χώρας µας. Ο λόγος είναι και
στην προκειµένη περίπτωση ότι δεν υπάρχουν σαφείς στόχοι και
µετρήσιµα οφέλη που να µας πείθουν.

Ευχαριστώ πολύ. 
ΠΡΟΕΔΡΕΥΩΝ (Γεώργιος Γεωργαντάς): Ευχαριστούµε,

κύριε συνάδελφε.
Τον λόγο έχει τώρα από τη Νέα Αριστερά ο κ. Δηµήτριος Τζα-

νακόπουλος.
ΔΗΜΗΤΡΙΟΣ ΤΖΑΝΑΚΟΠΟΥΛΟΣ: Ευχαριστώ πολύ, κύριε

Πρόεδρε.
Κυρίες και κύριοι συνάδελφοι, κύριε Υπουργέ, θα ήθελα να

κάνω, στο πλαίσιο αυτής της συζήτησης, απλώς µερικές παρα-
τηρήσεις που αφορούν τη στρατηγική στην οποία εντάσσονται
οι δύο αυτές συµφωνίες µε τη Σαουδική Αραβία. Επιτρέψτε µου
να πω προκαταρκτικά ότι κατά τη γνώµη µου δεν είναι καθόλου
αθώες και δεν µπορούν σε καµµία περίπτωση να συζητηθούν, κυ-
ρίως, στις λεπτοµέρειές τους και αποκοµµένες από το ευρύτερο
πλαίσιο των ανταγωνισµών, τόσο στην περιοχή του Κόλπου και
της Μέσης Ανατολής όσο και διεθνώς. 

Δεν είναι, δηλαδή, εδώ µια τυπική συµφωνία, δύο τυπικές
στρατιωτικές συµφωνίες που υπογράφει η Ελλάδα κατά καιρούς
µε ένα τυχαίο κράτος και δεν είναι µάλιστα και δύο συµφωνίες
οι οποίες υπογράφονται σε µια περίοδο, θα έλεγε κανείς, γεω-
πολιτικής ή γεωστρατηγικής νηνεµίας.

Από τη µία υπάρχει ο πόλεµος στην Ουκρανία, ο οποίος οξύνει
την αντιπαράθεση µεταξύ Ρωσίας και ΝΑΤΟ. Από την άλλη µεριά
η γενοκτονία στην Παλαιστίνη, τα εγκλήµατα πολέµου και η επι-
χείρηση εξαφάνισης κάθε πιθανότητας για την ίδρυση παλαιστι-
νιακού κράτους, για ένα ανεξάρτητο παλαιστινιακό κράτος, µε
τη στήριξη ή µε την ανοχή κρατών της Δύσης. Όχι µε την ανοχή
όλων, ευτυχώς, διότι υπάρχουν συγκεκριµένες πολιτικές πρωτο-
βουλίες που έρχονται από την Ισπανία, από την Ιρλανδία και από
άλλα κράτη, έτσι ώστε να τερµατιστεί η εγκληµατική πολιτική του
κράτους του Ισραήλ στην Παλαιστίνη. Όµως η κυρίαρχη αυτή τη
στιγµή στρατηγική η οποία διαµορφώνεται στη Δύση είναι ακρι-
βώς η στήριξη σε αυτή την εγκληµατική πολιτική του κράτους
του Ισραήλ. 

Όλα αυτά, λοιπόν, διαµορφώνουν ένα εξαιρετικά επικίνδυνο
πεδίο έκφρασης ευρύτερων γεωστρατηγικών ανταγωνισµών και
η Σαουδική Αραβία παίζει συγκεκριµένο ρόλο σε αυτούς τους
ανταγωνισµούς. Ξαναλέω, δεν είναι ένα τυχαίο κράτος, δεν είναι
ένα οποιοδήποτε κράτος. Ξέρουµε πολύ καλά ότι πρόκειται από
τη µια µεριά για ένα θεοκρατικό τυραννικό καθεστώς, όµως ταυ-

τόχρονα αποτελεί το αγαπηµένο παιδί των Ηνωµένων Πολιτειών
και του ΝΑΤΟ στην ευρύτερη περιοχή. Λειτουργεί ως βραχίονας
αντιµετώπισης αφ’ ενός του άξονα Ρωσίας - Κίνας, ενώ την ίδια
στιγµή λειτουργεί και ως εγγυητής των συµφερόντων στην πε-
ριοχή, τόσο του Κόλπου όσο και της Μέσης Ανατολής. Πρόκειται
επίσης για το καθεστώς που ευθύνεται αποκλειστικά για τον πό-
λεµο στην Υεµένη. 

Επιτρέψτε µου εδώ a propo ένα σχόλιο, το οποίο αφορά κι
εµένα προσωπικά και να πω ότι δεν φοβάµαι την αυτοκριτική
ούτε φοβάµαι να το παραδεχτώ. Θεωρώ ότι η συµφωνία του
2017 από την τότε κυβέρνηση η οποία δεν µέτρησε σωστά τον
ευρύτερο πολιτικό συσχετισµό, ήταν µια βαθιά λανθασµένη πο-
λιτική επιλογή, βαθύτατα λανθασµένη πολιτική επιλογή. 

Και επανέρχοµαι. Με δεδοµένο, λοιπόν, τον ρόλο που διαδρα-
µατίζει η Σαουδική Αραβία στην περιοχή και διεθνώς είναι προ-
φανές ότι οι συµφωνίες αυτές εµπλέκουν τη χώρα πολύ
βαθύτερα στους ιµπεριαλιστικούς ανταγωνισµούς και δεν εξυ-
πηρετούν απολύτως τίποτα άλλο εκτός από τη στήριξη σε ένα
καθεστώς υπό τις ευλογίες του ΝΑΤΟ και των Ηνωµένων Πολι-
τειών. 

Και αυτό δεν είναι µια επίσης τυχαία επιλογή της Νέας Δηµο-
κρατίας. Έχει αποδειχθεί, αν θέλετε, σε όλο το εύρος άσκησης
της εξωτερικής της πολιτικής αλλά και της αµυντικής πολιτικής,
την οποία, δυστυχώς, φαίνεται να στηρίζουν και κόµµατα της δη-
µοκρατικής Αντιπολίτευσης, είτε µε την ψήφο τους στον προϋπο-
λογισµό είτε µε την τοποθέτησή τους σήµερα. Αλλά θα πω κάτι
αργότερα γι’ αυτό.

Η αδράνεια, αν όχι η στήριξη του κράτους του Ισραήλ από την
ελληνική Κυβέρνηση στη γενοκτονία στην Παλαιστίνη, η απο-
στολή της ελληνικής φρεγάτας στην Ερυθρά Θάλασσα, η απο-
στολή πολεµικού υλικού στην Ουκρανία, η κούρσα εξοπλισµών,
η οποία υλοποιείται µε έναν πρωτοφανή τρόπο, είναι ακριβώς
στοιχεία αυτής της επικίνδυνης πολιτικής που υλοποιεί η Νέα Δη-
µοκρατία. 

Κοιτάξτε να δείτε, η διαχωριστική, η διαιρετική τοµή για τα επό-
µενα χρόνια, ενδεχοµένως και για την επόµενη δεκαετία, θα είναι
η διαιρετική τοµή µεταξύ πολέµου και ειρήνης. Αυτή η διαιρετική
τοµή θα τις επικαθορίσει όλες τις διαιρετικές τοµές και φαίνεται
πώς διαµορφώνονται οι καταστάσεις πλέον παγκόσµια. Και η δι-
αιρετική αυτή τοµή όχι µόνο τα επόµενα χρόνια αλλά ήδη σήµερα
καθορίζει τους όρους των πολιτικών στρατεύσεων. Ξέρουµε ότι η
Ευρωπαϊκή Ένωση ειδικά προετοιµάζει το έδαφος για να µετα-
τραπεί σε πολεµική οικονοµία, όπως µε την ενιαία αµυντική συµ-
φωνία, το ευρωοµόλογο για την αγορά πολεµικού υλικού. Την ίδια
στιγµή η Γερµανία ανακοινώνει δεκαετές πολεµικό πρόγραµµα της
τάξης των 500 δισεκατοµµυρίων ευρώ για πρώτη φορά µετά τον
Δεύτερο Παγκόσµιο Πόλεµο. Όλα αυτά δεν είναι άσχετα µε τα
όσα υπέγραψε η Κυβέρνηση το 2021 και µε τα όσα έρχεται να επι-
κυρώσει σήµερα το ελληνικό Κοινοβούλιο. 

Και µου κάνει τεράστια εντύπωση το γεγονός ότι είτε υπάρχει
θετική τοποθέτηση από τη µεριά του ΠΑΣΟΚ σε αυτή την πολι-
τική στρατηγική, σε αυτήν τη στρατηγική στην εξωτερική πολι-
τική, ενώ από τη µεριά του ΣΥΡΙΖΑ ζητείται -τι ζητείται;- να
δοθούν κάποιες διαβεβαιώσεις σε επιµέρους ζητήµατα από τη
µεριά του Υπουργού, για να στηρίξει ή για να µη στηρίξει τη συγ-
κεκριµένη συµφωνία. Δηλαδή, θα µπορούσε ποτέ προοδευτικό,
δηµοκρατικό κόµµα να υποστηρίξει και να υπερψηφίσει τη συνο-
λική αυτή πολιτική στρατηγική της Κυβέρνησης σε ό,τι αφορά
την εξωτερική πολιτική ή την αµυντική της πολιτική; Μου κάνει
πάρα πολύ µεγάλη εντύπωση το γεγονός ότι δεν υπάρχει µια σα-
φέστατα καθαρή αρνητική τοποθέτηση από τη µεριά του κόµµα-
τος της Αξιωµατικής Αντιπολίτευσης.

Εµείς σε αυτήν την συγκυρία και υπό αυτούς τους δεδοµένους
γεωπολιτικούς όρους είναι δεδοµένο ότι καταψηφίζουµε αυτές
τις συµφωνίες. Δεν θα µπορούσαµε ποτέ να τις υποστηρίξουµε,
διότι η διαφωνία µας µε την εξωτερική πολιτική της Κυβέρνησης
και µε την αµυντική πολιτική της Κυβέρνησης είναι κάθετη. Θεω-
ρούµε ότι η χώρα δεν πρέπει, είναι εξαιρετικά επικίνδυνο, να εµ-
πλέκεται σε τέτοιου τύπου διεθνείς ιµπεριαλιστικούς, θα το πω
καθαρά, ανταγωνισµούς. Θα έπρεπε να πρωταγωνιστεί για µια
άλλη πολιτική ειρήνης τόσο στην περιοχή µας όσο και διεθνώς.

17974 ΠΡΑΚΤΙΚΑ ΒΟΥΛΗΣ (ΟΛΟΜΕΛΕΙΑ)



Αυτό, δυστυχώς, η συγκεκριµένη Κυβέρνηση δεν το κάνει και δυ-
στυχέστατα τµήµατα της Αντιπολίτευσης σιωπούν απέναντι σε
αυτήν τη συγκεκριµένη εξωτερική πολιτική. 

Σας ευχαριστώ πάρα πολύ, κύριε Πρόεδρε.
(Χειροκροτήµατα από την πτέρυγα της Νέας Αριστεράς)

ΠΡΟΕΔΡΕΥΩΝ (Γεώργιος Γεωργαντάς): Ευχαριστούµε,
κύριε συνάδελφε.

Τον λόγο τώρα έχει από το Κοµµουνιστικό Κόµµα της Ελλάδος
ο κ. Παφίλης.

Παρακαλώ, κύριε συνάδελφε, έχετε τον λόγο. 
ΑΘΑΝΑΣΙΟΣ ΠΑΦΙΛΗΣ: Ήθελα να κάνω ένα σχόλιο σε σχέση

µε τις ανακοινώσεις του Προέδρου της Βουλής για την άθλια
συµπεριφορά του κ. Αυγενάκη απέναντι στους εργαζόµενους.
Ποιους εργαζόµενους; Έχετε ρωτήσει κανέναν σε τι συνθήκες
δουλεύει από το πρωί µέχρι το βράδυ, µε τροµοκρατία, µε υπερ-
γασία; Τρέχουν συνέχεια και δεν τα βγάζουν πέρα για τους γνω-
στούς λόγους, για να αυξάνονται τα κέρδη αυτών που έχουν τα
αεροδρόµια, ουσιαστικά, είτε αυτά λέγονται καταστήµατα είτε
αυτά λέγονται συνολικά εξυπηρέτηση των επιβατών.

Δεν µπορεί κανένας να διαφωνήσει µε την πρόταση του Προ-
έδρου.

Εµείς τι λέµε; Αφού ο κ. Αυγενάκης δεν βρήκε την έξοδο για
να πετάξει, να βρει την έξοδο του Κοινοβουλίου. Είναι ηθική και
πολιτική υποχρέωση και πρέπει να το κάνει. Δεύτερον, άµεσα
πρέπει να αρθεί η κοινοβουλευτική ασυλία, γιατί δεν έχει καµµία
σχέση -το αντίθετο, µάλιστα- µε την πολιτική δράση των Βουλευ-
τών.

Όµως, µε όλη την εκτίµηση σε αυτά που είπε ο κύριος Πρό-
εδρος, δεν µπορούµε να συµφωνήσουµε να µπαίνουν στο ίδιο
ζύγι µία έκφραση που χρησιµοποίησε η κ. Φωτίου -καλώς ή
κακώς δεν έχει σηµασία- µε αυτό και να ανακοινώνονται παράλ-
ληλα. Τι; Να ισοφαρίσουµε, δηλαδή, αυτό που έγινε; Δεν συµ-
φωνούµε σε καµµιά περίπτωση.

Και επειδή ο κύριος Πρόεδρος πολλές φορές είπε -και σωστά-
ότι δεν µπορεί να γίνουµε παιδονόµοι, ο κάθε Βουλευτής ας ανα-
λάβει και τις ευθύνες για τις εκφράσεις που χρησιµοποιεί.

Τέλος πάντων, εγώ να σας πω τώρα ότι καµµιά εικοσαριά χρό-
νια εδώ µέσα, έχω ακούσει -αυτά δεν είναι τίποτα!- τέρατα και
σηµεία και µάλιστα και από κορυφαίους πολιτικούς. Όµως, ο κα-
θένας παίρνει τις ευθύνες του και ο λαός µπορεί να κρίνει.

Σε ό,τι αφορά τις συµφωνίες, εµείς ήµασταν, είµαστε και θα
είµαστε εσαεί ριζικά αντίθετοι µε αυτές τις στρατιωτικές συµφω-
νίες. Τις καταγγείλαµε και µε τη Σαουδική Αραβία και µε το Ισ-
ραήλ. Αυτές οι συµφωνίες στην πραγµατικότητα -και αφήστε, θα
τα πω µετά- βαθαίνουν την εµπλοκή της χώρας µας, της Ελλάδας
και τη συµµετοχή της στους ιµπεριαλιστικούς πολέµους ενάντια
λαών, ιδιαίτερα σε µια περιοχή -τα είπε και ο εισηγητής µας- που
είναι ηφαίστειο που εκρήγνυται, άρα είναι έτοιµο να κάνει τη µε-
γάλη έκρηξη.

Τι ακούµε, αλήθεια; Τι ακούµε τόσα χρόνια; Η Ελλάδα, λέει,
είναι πυλώνας σταθερότητας, ασφάλειας και ειρήνης. Το πιο σύν-
τοµο ανέκδοτο! Σοβαρολογείτε; Ποια Ελλάδα;

Ας δούµε τα εξής. Μετά το 1990, κυρίως, για να µην πάω στην
Κορέα, που είναι πάρα πολύ παλιά, η Ελλάδα συµµετείχε σε
όλους τους πολέµους που εκδηλώθηκαν στην περιοχή και ευρύ-
τερα, ναι ή όχι; Γιουγκοσλαβία: ΠΑΣΟΚ στην κυβέρνηση, ο λαός
στην εξουσία. Έδωσε τα πάντα. Όλη η Ελλάδα µετατράπηκε σε
πέρασµα των νατοϊκών στρατευµάτων για αυτόν τον βρώµικο πό-
λεµο και τη διάλυση της Γιουγκοσλαβίας.

Αφγανιστάν: Όχι µόνο συµµετείχε αλλά έστειλε και ελληνικά
στρατεύµατα εκεί. Θα µου πείτε ότι ήταν υποστήριξη, δεν ήταν
στην πρώτη γραµµή. Όµως, ο στρατός δεν είναι αυτός που πο-
λεµάει στην πρώτη γραµµή. Χρειάζεται και υποστήριξη.

Πάµε παρακάτω. Ιράκ: Τα ίδια. Λιβύη: Έστειλε φρεγάτα, ναι ή
όχι. Έστειλε φρεγάτα. Ο Βενιζέλος Υπουργός Άµυνας τότε.
Συρία: Πήρε απόφαση και έδιωξε την πρεσβεία της Συρίας και
σήµερα Μέση Ανατολή και Ουκρανία. Μην πει κανένας ότι η Ελ-
λάδα δεν συµµετέχει στον πόλεµο, γιατί αυτό θα είναι -πώς να
το πω;- παραβίαση της κοινής λογικής.

Τι υπηρετούσαν όλα αυτά τα χρόνια όλες οι κυβερνήσεις, µη-
δεµιάς εξαιρουµένης; Υπηρετούσαν τα σχέδια Ηνωµένων Πολι-

τειών, ΝΑΤΟ, Ευρωπαϊκής Ένωσης και όχι µόνο. Δεν σύρθηκε η
Ελλάδα επειδή έχει συµµαχικές υποχρεώσεις. Και σταµατήστε
να το λέτε. Έχει υποχρεώσεις τα συµφέροντα του κεφαλαίου,
του ελληνικού κεφαλαίου, που είναι πανίσχυρο. Μην ξεχνάµε ότι
είναι πρώτη σε εµπορικό στόλο στον κόσµο, οι εφοπλιστές, είναι
η µεγαλύτερη δύναµη δηλαδή και όχι µόνο. Τεράστιες κατα-
σκευαστικές εταιρείες παίρνουν µέρος και, φυσικά, η Κυβέρνηση
τις στηρίζει στο µοίρασµα και στο ξαναµοίρασµα των αγορών.

Σαουδική Αραβία, στρατιωτικές συµφωνίες. Ερώτηµα: Καλά,
πού ταιριάζουν τα ελληνικά συµφέροντα, τα σύνορα κλπ., µε τη
Σαουδική Αραβία που είναι τρεισήµισι χιλιάδες χιλιόµετρα µα-
κριά; Για ποιον λόγο υπάρχει αυτή η στρατιωτική συµφωνία; Πώς
τη σοφιστήκατε και στείλατε και τους Patriot που είναι απαραί-
τητοι εδώ; Για τι πράγµα ακριβώς; Και δεύτερον, σε ποια χώρα;
Εσείς, φαρισαίοι και υποκριτές, µιλούσατε για αυταρχικά καθε-
στώτα. Μάλιστα. Η Σαουδική Αραβία, λοιπόν, σφάζει κυριολε-
κτικά, δολοφονεί τον λαό της Υεµένης –ειπώθηκαν τα στοιχεία
εδώ- για πάρα πολλά χρόνια. Θα ανταλλάσσετε –λέει- και απόρ-
ρητες πληροφορίες. Για τι; Για τον ISIS που τον υποστηρίζει η
Σαουδική Αραβία και τον υποστήριζε; Τι θα σας λέει; Ποιοι από
τον ISIS έρχονται εδώ; Διότι κάτι τέτοια ακούγαµε επί ΣΥΡΙΖΑ,
παραδείγµατος χάριν, που άνοιξε αυτόν τον δρόµο. Τι απόρρη-
τες πληροφορίες; Για ποιο πράγµα; Για να υπερασπιστούµε τα
σύνορά µας; Από ποιον; Τι είναι αυτά; Εξηγήστε µας. Εξηγήστε
τα στον λαό και σ’ αυτούς που βάζουν το κεφάλι τους στον
ντορβά, τους στρατιωτικούς δηλαδή που πηγαίνουν εκεί. Τι ακρι-
βώς προστατεύετε εκεί; Θα µας το πείτε; Τι προστατεύουν οι Pa-
triot και οι στρατιωτικές συµφωνίες;

Εµείς το λέµε ωµά. Πέρα από τα συµφέροντα του ελληνικού
κεφαλαίου, προστατεύουν και την «πλάτη» του Ισραήλ, ενός κρά-
τους-δολοφόνου. Ναι ή όχι; Έτσι δεν είναι; Βγείτε να µας απο-
δείξετε το αντίθετο. 

Τρίτο θέµα. Ποιο κράτος; Βρε υποκριτές, να µην πω τώρα καµ-
µιά έκφραση και µου κάνει καµµιά παρατήρηση ο Πρόεδρος της
Βουλής, βρε υποκριτές, µε ποιους συνεργάζεστε εσείς που κό-
πτεστε για τη δηµοκρατία και µού µιλάτε για αυταρχικά καθε-
στώτα και είστε «κώλος και βρακί» µε τη Σαουδική Αραβία, µε
τους αποκεφαλισµούς; Τι κράτος; Δικαιώµατα γυναικών; Τι; Ποια
δηµοκρατία έστω και αστική υπάρχει σ’ αυτό το κράτος; Αλλά
δεν υπάρχει όριο στην υποκρισία και στην κοροϊδία που κάνετε
όλοι σας απέναντι στον ελληνικό λαό, εκτός από ορισµένους που
διαφωνούν και καλά κάνουν. 

Πήγατε στο Αφγανιστάν να κάνετε τι; Συνταχθήκατε µε τις
Ηνωµένες Πολιτείες της Αµερικής να χτυπήσετε την τροµοκρα-
τία. Πολύ ωραία. Πώς κατέληξε ένας µακροχρόνιος πόλεµος; Να
παραδώσουν οι Αµερικάνοι φίλοι σας –το λέω σε όλη την Αί-
θουσα- την εξουσία σε ποιους; Σε ποιους; Δεν απαντάει κανένας;
Στους Ταλιµπάν. Έτσι δεν έγινε; Αυτούς που πήγαν –υποτίθεται-
να πολεµήσουν. 

Στο Ιράκ γιατί πήγατε; Γιατί; Για να στηρίξετε έναν πόλεµο για
τα βιολογικά όπλα που είχε ο Σαντάµ, ανεξάρτητα από το τι ήταν
ο Σαντάµ. Πού είναι αυτά; Υπήρχαν ποτέ; Όχι. Για τα πετρέλαια
ήταν.

ΠΡΟΕΔΡΕΥΩΝ (Γεώργιος Γεωργαντάς): Κύριε Παφίλη, πα-
ρακαλώ, ολοκληρώστε.

ΑΘΑΝΑΣΙΟΣ ΠΑΦΙΛΗΣ: Δέκα λεπτά είπαµε. Αφήστε µε λίγο.
ΖΩΗ ΚΩΝΣΤΑΝΤΟΠΟΥΛΟΥ (Πρόεδρος της Πλεύσης Ελευ-

θερίας): Όσο θέλετε. Να τα πείτε άνετα. Έτσι πρέπει και το ίδιο
για όλους.

ΑΘΑΝΑΣΙΟΣ ΠΑΦΙΛΗΣ: Ευχαριστώ πολύ. Έτσι τα λέµε πάντα
εµείς.

Λιβύη: Ο Καντάφι ήταν µια χαρά όλα τα χρόνια. Ούτε αυταρ-
χικός ήταν, εµείς καµµία σχέση δεν είχαµε, αλλά εσείς τον
υµνούσατε, τον είχατε υποδεχθεί κλπ., και ξαφνικά έγινε αυταρ-
χικός. Πότε; Όταν προσπάθησε να αλλάξει τα συµβόλαια των πε-
τρελαίων. Και τι κάνατε; Διαλύσατε µια χώρα. Κι εσείς µαζί. Τι τη
θέλατε τη φρεγάτα; Βέβαια, ο κ. Βενιζέλος, επειδή ήταν ειλικρι-
νής –ήµασταν και συµφοιτητές και οφείλω να το πω- είπε ότι
έχουµε ελληνικές επενδύσεις και πρέπει να τις προστατέψουµε.
Από ποιον; 

Πάµε παρακάτω; Συρία, το αυταρχικό καθεστώς της Συρίας.
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Έτσι δεν είπατε; Είπατε ότι πρέπει να βοηθήσουµε και διώξατε
και την πρεσβεία, ενώ στη Σαουδική Αραβία που πάτε είναι πα-
ράδεισος των δηµοκρατικών δικαιωµάτων. Ξεφτίλα απόλυτη και
κοροϊδία απόλυτη για να κρύψετε το ποια συµφέροντα υποστη-
ρίζετε.

Συνεχίζουµε: Ισραήλ, στρατιωτική επιχείρηση. Σφαγείο, δε-
καέξι χιλιάδες παιδιά καθάρισε. Η αυτοάµυνα του Ισραήλ ήταν
καταπληκτική. Καθάρισε τον ISIS µαζί µε δεκαπέντε χιλιάδες παι-
διά και µε είκοσι χιλιάδες και γυναίκες. Και ακόµα υποστηρίζετε
και λέτε στρατηγική σχέση µε το Ισραήλ. Απέναντι σε ποιον; Απέ-
ναντι στους Παλαιστίνιους.

ΠΡΟΕΔΡΕΥΩΝ (Γεώργιος Γεωργαντάς): Παρακαλώ, κύριε
Παφίλη.

ΑΘΑΝΑΣΙΟΣ ΠΑΦΙΛΗΣ: Τελειώνω.
Η εµπλοκή σας, όλων των κυβερνήσεων, απογειώνεται καθη-

µερινά. Τρέχει µε ταχύτητα φωτός το τι συµβαίνει. Ελλάδα.
Πάρτε το χάρτη. Δεκατρείς αµερικανικές βάσεις, αµερικάνικες
και νατοϊκές. Τι είναι αυτές; Χώρα ειρήνης και ασφάλειας ή επι-
θετικό φυλάκιο του στυγνού, δολοφονικού, απάνθρωπου καπι-
ταλισµού που ζούµε σήµερα; Φυσικά και το δεύτερο. Αυτό είναι.
Η Ελλάδα τι είναι; Η χώρα ειρήνης και φιλίας; Πώς; Στηρίζοντας
το Ισραήλ που δολοφονεί έναν λαό ολόκληρο, στέλνοντας όπλα
στον Ζελένσκι, ένα ανδρείκελο του αµερικανικού ιµπεριαλισµού,
ένα ξεφτιλισµένο κυριολεκτικά άτοµο και καθίσατε εδώ και ακού-
σατε και τα τάγµατα Αζόφ µέσα στη Βουλή όλοι, πλην ΚΚΕ που
σηκώθηκε και έφυγε. Δεν συµµετείχε καθόλου. 

ΖΩΗ ΚΩΝΣΤΑΝΤΟΠΟΥΛΟΥ (Πρόεδρος της Πλεύσης Ελευ-
θερίας): Και χειροκροτούσαν όρθιοι.

ΑΘΑΝΑΣΙΟΣ ΠΑΦΙΛΗΣ: Όλα αυτά λοιπόν. 
Τώρα τι έχουµε εκτός από τις βάσεις που υπάρχουν και τη

συµφωνία που την άρχισε ο ΣΥΡΙΖΑ; ΣΥΡΙΖΑ, πρωταθλητής. Αυτό
που δεν µπορεί να κάνει η Δεξιά, το κάνει εµείς λέµε η ξεπουλη-
µένη Αριστερά, αλλά να το πούµε και όπως το είπε ο Ανιέλι, η
χρήσιµη Αριστερά. Κανένας. Εσείς ξεκινήσατε και µιλάτε κιόλας
από πάνω σήµερα.

ΠΡΟΕΔΡΕΥΩΝ (Γεώργιος Γεωργαντάς): Κύριε Παφίλη, πα-
ρακαλώ ολοκληρώστε.

Είστε παλιός, είστε κοινοβουλευτικός. Καταλαβαίνετε ότι
έχουµε υπερβεί τα όρια.

ΑΘΑΝΑΣΙΟΣ ΠΑΦΙΛΗΣ: Συγγνώµη, θέλω µισό λεπτό. 
Σήµερα λοιπόν, δηµοσιεύεται στον «ΡΙΖΟΣΠΑΣΤΗ» -γιατί οι

άλλες δεν τολµάνε- πρώτον, η αναβάθµιση της 112 στη Λάρισα.
Τι είναι εκεί; Η βάση των drones των Αµερικάνων. Τι έχει παράλ-
ληλα; Μία αποθήκη µε υλικά εύφλεκτα η οποία αν, ο µη γένοιτο,
χτύπα ξύλο, πάρει φωτιά θα γίνει κόλαση η Λάρισα. Και αυτό. Τα
drones γιατί είναι; Για να υπερασπίσουν τα σύνορα µας; Από
ποιον; Από τους συµµάχους µας; Γιατί αυτοί τα απειλούν. Σύµ-
µαχος η Τουρκία, σύµµαχος η Βόρεια Μακεδονία, σύµµαχος η
Αλβανία στο ΝΑΤΟ, αλλά εκεί έχουµε τα προβλήµατα.

Σούδα, έχει µετατραπεί στην µεγαλύτερη αµερικανική βάση.
ΠΡΟΕΔΡΕΥΩΝ (Γεώργιος Γεωργαντάς): Κύριε Παφίλη, πα-

ρακαλώ. 
ΑΘΑΝΑΣΙΟΣ ΠΑΦΙΛΗΣ: Τέλειωσα. 
Το ΠΑΣΟΚ τι λέει; 
ΠΡΟΕΔΡΕΥΩΝ (Γεώργιος Γεωργαντάς): Κύριε Παφίλη, πα-

ρακαλώ.
ΑΘΑΝΑΣΙΟΣ ΠΑΦΙΛΗΣ: Ο σοσιαλισµός; ΕΟΚ και ΝΑΤΟ, το

ίδιο συνδικάτο και τώρα λέει προστατεύονται τα εθνικά συµφέ-
ροντα.

Δεν θα σας περάσει. Θα βρείτε µπροστά σας τον ελληνικό λαό
σε όλα αυτά και θα αιφνιδιαστείτε όπως αιφνιδιαστήκατε και στις
εκλογές, αλλά θα αιφνιδιαστείτε µε το κίνηµα που θα ξεσπάσει,
γιατί ο ελληνικός λαός απέδειξε σε όλους τους πολέµους ότι
είναι φιλειρηνικός και ότι δεν υπερασπίζει τα βάρβαρα συµφέ-
ροντα που υπερασπίζονται τα υπόλοιπα κόµµατα.

ΠΡΟΕΔΡΕΥΩΝ (Γεώργιος Γεωργαντάς): Ευχαριστούµε,
κύριε Παφίλη.

ΑΘΑΝΑΣΙΟΣ ΠΑΦΙΛΗΣ: Τι να κάνουµε, αυτή είναι η αλήθεια.
Μη διαµαρτύρεστε.

Τι λέτε, µετά, τώρα. Συνέταιροι της Νέας Δηµοκρατίας.
ΠΡΟΕΔΡΕΥΩΝ (Γεώργιος Γεωργαντάς): Κύριε Παφίλη, πα-

ρακαλώ! Κύριε Παφίλη! 
ΑΘΑΝΑΣΙΟΣ ΠΑΦΙΛΗΣ: Ευχαριστώ πάρα πολύ, κύριε Πρό-

εδρε.
ΠΡΟΕΔΡΕΥΩΝ (Γεώργιος Γεωργαντάς): Κι εγώ.
Τον λόγο έχει από το ΠΑΣΟΚ ο κ. Μάντζος, ο οποίος δεν θα

ασχοληθεί µε το Κοµµουνιστικό Κόµµα Ελλάδος, όπως και το
Κοµµουνιστικό Κόµµα Ελλάδος δεν ασχολήθηκε µε το ΠΑΣΟΚ. 

ΔΗΜΗΤΡΙΟΣ ΜΑΝΤΖΟΣ: Ευχαριστώ πολύ, κύριε Πρόεδρε.
Κυρίες και κύριοι συνάδελφοι, δεν θα ήθελα να προσθέσω ιδι-

αίτερα πολλά στοιχεία στην εισήγηση του ειδικού αγορητή µας
του Δηµήτρη Μπιάγκη για το θέµα των δύο διεθνών συµβάσεων
που καλούµαστε να κυρώσουµε ως Εθνική Αντιπροσωπεία σή-
µερα. Εξήγησε και τους λόγους και τις ενστάσεις και υπέβαλε
ερωτήσεις συγκεκριµένες και κάλεσε την Κυβέρνηση να λάβει
συγκεκριµένες δεσµεύσεις όσον αφορά στην αποτρεπτική ισχύ
της χώρας και την τρέχουσα κατάστασή της και τη µη αποµείωσή
της τελικά από τις δύο συµβάσεις τις οποίες κυρώνουµε.

(Στο σηµείο αυτό την Προεδρική Έδρα καταλαµβάνει ο Η’ Αν-
τιπρόεδρος της Βουλής κ. ΒΑΣΙΛΕΙΟΣ ΒΙΛΙΑΡΔΟΣ)

Σαφές είναι όµως και πρόδηλο ότι δεν είναι δυνατό να έχουµε
παρουσία στρατιωτικών µονάδων της χώρας επί τριετία, ερήµην
του Κοινοβουλίου, χωρίς να έχουν νοµικώς διασφαλιστεί στο επί-
πεδο του Διεθνούς Δικαίου εν τέλει το νοµικό τους καθεστώς, το
υπηρεσιακό και το προσωπικό τους στάτους και εν τέλει η απο-
στολή τους στη Σαουδική Αραβία, µια χώρα που, όπως σωστά
ειπώθηκε, βρίσκεται στο επίκεντρο µιας περιοχής του πλανήτη
σε ιδιαίτερη ένταση. 

Είναι δε σαφές και συµφωνώ µε όσα ακούστηκαν από άλλους
συναδέλφους, από Κοινοβουλευτικές Οµάδες που διαφωνούν µε
τις κυρώσεις και τις καταψηφίζουν, ότι µια άλλη κυβέρνηση προ-
οδευτικού προσήµου και προσανατολισµού θα είχε χαράξει µια
άλλη εθνική εξωτερική στρατηγική και στρατηγική ασφαλείας και
άµυνας, η οποία θα ήταν συνεκτική, θα είχε συγκεκριµένες στο-
χεύσεις και συµµαχίες µετρήσιµες, θα κατέτεινε στη διασφάλιση
της ειρήνης και της σταθερότητας στην ευρύτερη περιοχή και
πάντως δεν θα άφηνε έξω από τον σχεδιασµό τη Βουλή αλλά θα
ενηµέρωνε τακτικά τη Βουλή, τους Βουλευτές και κατ’ επέκταση
την ελληνική κοινωνία για τις επιδιώξεις στο επίπεδο της διπλω-
µατίας.

Αυτό δεν έχει συµβεί ούτε µε την Ουκρανία για την οποία αρ-
κετά ακούστηκαν στην Αίθουσα σήµερα ενώ δεν είναι στο θέµα
συζήτησης.

Εµείς για παράδειγµα, εδώ και λίγους µήνες, έχουµε τουλάχι-
στον δύο φορές σε τόσες λίγες εβδοµάδες ζητήσει να συγκληθεί
η Επιτροπή Εθνικής Άµυνας και Εξωτερικών Υποθέσεων, ώστε η
Κυβέρνηση να µας αναλύσει και να µας τεκµηριώσει ποιες είναι
αναλυτικά και ειδικά οι δεσµεύσεις που έχει αναλάβει η χώρα
µας έναντι της Ουκρανίας.

Εκεί θα είχε την ευκαιρία και η Πρόεδρος της επιτροπής, που
δεν την συγκαλεί και δεν καλεί την Κυβέρνηση να µας δώσει
αυτές τις πληροφορίες, η κ. Μπακογιάννη, να µας εξηγήσει µε
τρόπο αυθεντικό και κοινοβουλευτικά συνεπή και δεσµευτικό για
την ίδια, τι εννοεί όταν έλεγε χθες από του βήµατος διεθνούς συ-
νεδρίου ότι δεν θα έπρεπε να έχουµε εµπλακεί -ως Ελλάδα, ως
Δύση, ως Κυβέρνηση, ως τι;- στην Ουκρανία και ότι θα αρκούσαν
ενδεχοµένως οι Συµφωνίες του Μινσκ του 2015. Αυτή είναι µια
δήλωση που χρειάζεται ερµηνεία. Δεν είναι η κ. Μπακογιάννη
απλώς Βουλευτής Χανίων και πρώην Υπουργός Εξωτερικών.
Είναι η Πρόεδρος της αρµόδιας επιτροπής της Βουλής, ένας πε-
ραιτέρω ακόµα σοβαρότερος λόγος για να συγκληθεί η Βουλή
για το ζήτηµα της Ουκρανίας. 

Θα επαναλάβω όµως µια πολύ σοβαρή διαπίστωση του συνα-
δέλφου κ. Μπιάγκη όσον αφορά στη θετική επίδραση που έχει η
πάγια διαχρονική στρατηγική του ΠΑΣΟΚ ήδη από τη δεκαετία του
1980 για τη σύγκλιση της χώρας µας µε τα κράτη του αραβικού
κόσµου. Είναι ακριβώς αυτή η προνοητική, µακρόπνοη, µπροστά
από την εποχή της εν τέλει πολιτική επιλογή του Ανδρέα Παπαν-
δρέου και του ΠΑΣΟΚ της δεκαετίας του 1980, που δηµιουργεί
σήµερα τις συνθήκες για την Κυβέρνηση να αναλάβει πρωταγωνι-
στικό ρόλο στα ζητήµατα της Μέσης Ανατολής. Προσοχή! Δεν δη-
µιουργεί απλώς τα περιθώρια και τις δυνατότητες. Κατοχυρώνει
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την υποχρέωση της ελληνικής Κυβέρνησης, οποιασδήποτε ελλη-
νικής κυβέρνησης, οποιασδήποτε ιδεολογικής απόχρωσης, να
αναλάβει ενεργητικές πρωτοβουλίες για την ειρήνη και τη σταθε-
ρότητα στη Μέση Ανατολή. Και το λέω αυτό εν µέσω µιας γενο-
κτονίας που συντελείται στη Γάζα, εν µέσω µιας τραγωδίας και
από την πλευρά του Ισραήλ µε την κράτηση των οµήρων στην
πλευρά της Χαµάς. Η ελληνική Κυβέρνηση όφειλε χωρίς µονοµερή
προσέγγιση µε µια πραγµατική πολιτική αρχών, ανθρωπισµού, ει-
ρήνης και σταθερότητας να έχει αναλάβει πρωτοβουλίες για την
άµεση κατάπαυση πυρός, να µην απέχει από τα ψηφίσµατα της
Γενικής Συνέλευσης του ΟΗΕ τον Νοέµβριο και τον Δεκέµβριο και
εν τέλει επίσπευσης του ειρηνευτικού διαλόγου και της λύσης των
δύο κρατών, όπως το Συµβούλιο Ασφαλείας και η Γενική Συνέ-
λευση του ΟΗΕ έχουν πολλάκις ζητήσει στο παρελθόν.

Κι αυτό, προφανώς, το γεγονός ότι εµείς στηρίζουµε σήµερα,
όπως παγίως κάνουµε, τις διεθνείς συµβάσεις της χώρας για την
αµυντική συνεργασία µε άλλα κράτη, δεν σηµαίνει, κύριε Πρό-
εδρε, κύριε Υπουργέ, κυρίες και κύριοι συνάδελφοι, και επ’ ου-
δενί δεν µπορεί να εκληφθεί ότι αποτελεί δήλωση αποδοχής
ανελεύθερων συµπεριφορών και κρατικών πρακτικών του Βασι-
λείου της Σαουδικής Αραβίας κατά των ανθρωπίνων δικαιωµάτων
ή του κράτους δικαίου στην περιοχή αυτή της αραβικής χερσο-
νήσου. Και πρόκειται για συµπεριφορές και πρακτικές που ασφα-
λώς καταδικάζουµε απερίφραστα.

Θα µου δώσετε δύο λεπτά ακόµα, κύριε Πρόεδρε. Ζητώ την
ανοχή σας, διότι βρίσκοµαι και εγώ, όπως πολλοί συνάδελφοι,
στην ιδιαίτερα λυπηρή θέση να σχολιάσω και να καταδικάσω
απερίφραστα τη συµπεριφορά ενός συναδέλφου Βουλευτή,
πρώην Υπουργού σε δηµόσιο χώρο κατά εργαζοµένου.

Και εδώ θα κάνω µια µικρή παρένθεση. Επειδή άκουσα µε προ-
σοχή τον κύριο Πρόεδρο της Βουλής σπεύδω να πω ότι προφα-
νέστατα όλοι µας στο ΠΑΣΟΚ - Κίνηµα Αλλαγής συµφωνούµε µε
τα µέτρα που ελήφθησαν. Μάλιστα πρέπει να επαινέσω και τον
κύριο Πρόεδρο της Βουλής. Έχει δείξει ισχυρότερα, ταχύτερα
ανακλαστικά και από την ίδια την Κοινοβουλευτική Οµάδα της
Νέας Δηµοκρατίας, που εδώ και ώρα από ότι καταλαβαίνω συ-
νεδριάζει, ερευνά τι θα κάνει, µε εισήγηση Πρωθυπουργού πράγ-
µατι, όπως διαβάσαµε. Ακόµα, όµως, δεν έχει ανακοινωθεί από
τη Βουλή η έξοδος από το Κοινοβούλιο, έστω από την Κοινοβου-
λευτική Οµάδα της Νέας Δηµοκρατίας, του κ. Αυγενάκη. 

Θα ήθελα να κάνω µία παρατήρηση ωστόσο, επειδή πράγµατι
έγινε µια σωρευτική παράθεση δύο γεγονότων. Δεν µπορεί κα-
νείς -ούτε ο κύριος Πρόεδρος της Βουλής φαντάζοµαι- να ισχυ-
ριστεί ότι µια απρεπής φράση, την οποία αποδοκιµάζουµε και
εµείς ρητώς, µπορεί να συγκριθεί ή έστω να εξισωθεί, πολλώ
µάλλον να συµψηφιστεί µε µια πράξη ιδιαίτερης απαξίας, όπως
αυτή του κ. Αυγενάκη. Φαντάζοµαι ότι ο κύριος Πρόεδρος θα εµ-
φανιζόταν σήµερα εδώ να κάνει ανάκληση στην τάξη της κ. Φω-
τίου ακόµη και αν δεν είχε συντελεστεί η πράξη του κ. Αυγενάκη
και δεν το κάνει σήµερα επειδή υπάρχει η πράξη του κ. Αυγε-
νάκη. Είµαι βέβαιος ότι ο κύριος Πρόεδρος δεν κάνει συµψηφι-
σµό, απλώς θέλω να διατυπώσω και εγώ τη δική µου εντύπωση.

Άλλωστε στην υπόθεση αυτή έχει ήδη γίνει αναφορά στον κοι-
νοβουλευτικό έλεγχο από τον Βουλευτή συνάδελφο κ. Μουλ-
κιώτη προς όλους τους συναρµόδιους Υπουργούς και σίγουρα
θα πρέπει να ερευνηθεί η υπόθεση αυτή από τα όργανα της πο-
λιτείας µας. 

Ο κ. Αυγενάκης, εάν κάποιος ψάξει τα αίτια της οργής του, θα
µπορούσε ίσως να τα βρει πιθανώς στην απώλεια της υπουργι-
κής του θητείας, της υπουργικής του θέσης, πιθανώς στην ήττα
του κόµµατός του στην ιδιαίτερη πατρίδα του το Ηράκλειο από
το ΠΑΣΟΚ - Κίνηµα Αλλαγής. Θα µπορούσε κανείς να κάνει αυτές
τις ασκήσεις, όµως είναι περιττές, διότι ο κ. Αυγενάκης έχει δείξει
στοιχεία αυτής της αλαζονικής πλευράς ενός Υπουργού επιτελι-
κού κράτους όταν χτυπούσε τις δυνάµεις της Αντιπολίτευσης και
επιτίθετο εναντίον τους όταν του ασκούσαν κοινοβουλευτικό
έλεγχο για τα πεπραγµένα και τις παραλείψεις του ως Υπουργού
Αγροτικής Ανάπτυξης και Τροφίµων. 

Είναι ο ίδιος Υπουργός δε που δεν δίστασε να απειλήσει και
να εκβιάσει ακόµα και τον λαό της Θεσσαλίας πριν από τις αυ-
τοδιοικητικές εκλογές για να µην ψηφίσουν τον νυν σήµερα Πε-

ριφερειάρχη, Δηµήτρη Κουρέτα µετά τις καταστροφές του «Ντά-
νιελ». Χρησιµοποίησε ακόµα και τις αποζηµιώσεις, που δεν γνω-
ρίζουµε ακόµη και τώρα στο τέλος του Μαΐου τα ευρωπαϊκά
κονδύλια των αποζηµιώσεων πώς δαπανώνται, σε ποιους κατευ-
θύνονται και µε ποια αδιαφανή κριτήρια. 

Ολοκληρώνω, κύριε Πρόεδρε. Αυτή η απαράδεκτη συµπερι-
φορά δεν είναι απλώς η πολλοστή επανάληψη ενός φαινοµένου,
που κατατρύχει τη δηµόσια ζωή δυστυχώς, το «ξέρεις ποιος είµαι
εγώ» στο δηµόσιο βίο. Εδώ έχουµε επίθεση ενός Βουλευτή κατά
εργαζοµένου την ώρα παροχής της εργασίας και εξαιτίας ακρι-
βώς αυτής της εργασίας. Αυτή είναι µια βαθιά προβληµατική
συµπεριφορά από έναν πολιτικό, που ακριβώς συµβάλλει στο να
βαθαίνει το χάσµα εµπιστοσύνης των πολιτών απέναντι στη δη-
µοκρατία, τον κοινοβουλευτισµό και τους θεσµούς αυτής της πο-
λιτείας.

Γι’ αυτό ακριβώς χρειάζεται σήµερα από όλους εµάς σ’ αυτό
εδώ το Σώµα κάθε µία και καθένας από εµάς, εκτός από την κα-
ταδίκη την απερίφραστη, να αναλάβει δέσµευση ότι θα γίνει κα-
θεµιά και καθένας από εµάς φρουρός τόσο εντός όσο κυρίως
εκτός του Κοινοβουλίου ακριβώς αυτής της δηµοκρατίας, αυτού
του κοινοβουλευτισµού και αυτής της πολιτείας, που µας έχει
τάξει ο λαός να υπηρετούµε. 

Σας ευχαριστώ πολύ, κύριε Πρόεδρε.
(Χειροκροτήµατα από την πτέρυγα του ΠΑΣΟΚ - Κινήµατος

Αλλαγής)
ΠΡΟΕΔΡΕΥΩΝ (Βασίλειος Βιλιάρδος): Ευχαριστούµε πολύ

τον κ. Μάντζο.
Τον λόγο έχει ο Κοινοβουλευτικός Εκπρόσωπος του ΣΥΡΙΖΑ,

ο κ. Θεόφιλος Ξανθόπουλος.
ΘΕΟΦΙΛΟΣ ΞΑΝΘΟΠΟΥΛΟΣ: Θα µιλήσω από τη θέση µου,

κύριε Πρόεδρε. Σας ευχαριστώ πολύ. 
Είµαι αναγκασµένος να κάνω αναφορά στο λυπηρό γεγονός

της συµπεριφοράς του κ. Αυγενάκη, που έγινε σε δηµόσια θέα,
αποτυπώθηκε, µαγνητοσκοπήθηκε και πλέον αποτελεί και καύ-
σιµη ύλη για την αντιπολιτευτική διάθεση, που κυριαρχεί στην
κοινωνία και εν µέρει την ερµηνεύει. 

Έχουµε ένα πρότυπο κακής συµπεριφοράς, ενός ο οποίος έχει
την ευθύνη της βουλευτικής του ιδιότητας και αντί αυτό να τον
καθιστά σεµνό και έχοντας επίγνωση του βάρους και της ευθύ-
νης που φέρει, τον καθιστά προπετή, προκλητικό και επιτίθεται
σε εργαζόµενο ο οποίος κάνει τη δουλειά του. 

Βεβαίως, µπροστά στο µαγνητοσκοπηµένο γεγονός, το οποίο
αναντίρρητα δείχνει τη σκαιή συµπεριφορά του τέως Υπουργού
προς τον εργαζόµενο, αναγκάστηκε να τα µαζέψει και να ζητήσει
συγγνώµη, µια συγγνώµη, όµως, η οποία είναι υποκριτική, γιατί
ακριβώς ο κ. Αυγενάκης έχει δώσει δείγµατα γραφής και γενικό-
τερα όχι µόνο σε προσωπικό, αλλά και σε πολιτικό επίπεδο. 

Βεβαίως, η ευθύνη τώρα ανήκει στα θεσµικά όργανα της Κοι-
νοβουλευτικής Οµάδας της Νέας Δηµοκρατίας. Κινήθηκε µια δια-
δικασία από τον Πρόεδρο της Βουλής σε ό,τι αφορά αυτή
καθαυτή τη βουλευτική του ιδιότητα. Προσήκει και ανάλογη δια-
δικασία από την Κοινοβουλευτική Οµάδα της Νέας Δηµοκρατίας. 

Ταυτοχρόνως, όµως, θα πρέπει να γίνει µια διάκριση, διότι εγώ
παρακολουθούσα το απόσπασµα που βαρύνει την κ. Φωτίου και
το οποίο κακώς έφερε σε σύζευξη ο κύριος Πρόεδρος της Βου-
λής κατά την προηγούµενη τοποθέτησή του. 

Η κ. Φωτίου δεν απευθύνθηκε σε κανέναν. Η έκφραση η σκαιή
που χρησιµοποίησε ήταν µια έκφραση οργής και έκφραση εσω-
τερικής αγανάκτησης. Δεν είχε αποδέκτη. Βεβαίως, καλό είναι
να αποφεύγονται, αλλά δεν πρέπει να µπαίνουν ούτε αντιπαρα-
θετικά ούτε συµψηφιστικά και κυρίως δεν έχουν την ίδια απαξία
και βαρύτητα. 

Με αυτή την έννοια, λοιπόν, θεωρώ…
ΠΡΟΕΔΡΕΥΩΝ (Βασίλειος Βιλιάρδος): Κύριε συνάδελφε, δεν

αναφέρθηκε συµψηφιστικά ο Πρόεδρος της Βουλής. 
ΘΕΟΦΙΛΟΣ ΞΑΝΘΟΠΟΥΛΟΣ: Δεν είπα ότι αναφέρθηκε. Ακού-

στηκε και το ένα και το άλλο και εισέπραξαν και οι δύο συνάδελ-
φοι µία ποινή, που, εν πάση περιπτώσει, όµως, έτσι όπως
τέθηκαν θεωρώ ότι υπάρχει µια σαφής και αποκλίνουσα βαρύ-
τητα. 

Σε ό,τι αφορά αυτή καθαυτή την κύρωση, έχει πάρα πολύ εν-
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διαφέρον και τώρα στα πέντε λεπτά, δεν µπορώ να πω πολλά
πράγµατα, αλλά ακούσαµε στην κριτική αυτής της κύρωσης ότι
πρόκειται για την συνολική πολιτική στρατηγική της Κυβέρνησης
στις διεθνείς σχέσεις και άρα όποιος είναι θετικός απέναντι σε
αυτή τη σύµβαση αποδέχεται a priori και εν συνόλω τη διεθνή
πολιτική της Κυβέρνησης της Νέας Δηµοκρατίας. 

Έχουµε δύο συγκεκριµένες συµβάσεις και αυτές οι συγκεκρι-
µένες συµβάσεις πρέπει να ιδωθούν στη συγκυρία και στις διε-
θνείς γεωπολιτικές συνθήκες που επιβάλλουν την ανάληψη
πρωτοβουλιών για τη δηµιουργία διµερών σχέσεων, που µπορεί
να αποτελέσουν παράγοντα σταθερότητας στην περιοχή µας.
Εµείς στον ΣΥΡΙΖΑ έτσι τις προσεγγίζουµε. 

Βεβαίως, η Σαουδική Αραβία είναι µέρος του αραβικού κόσµου.
Παρ’ όλες τις ενστάσεις, τις διαφωνίες, τις αντιθέσεις και την κρι-
τική που ασκούµε στο υφιστάµενο καθεστώς της Δυναστείας των
Σαούντ, αυτό δεν µας καθιστά a priori εχθρούς της κρατικής υπό-
στασης της Σαουδικής Αραβίας. Αλίµονο, αν κάθε φορά πρυτα-
νεύανε εσωτερικά πολιτικά κριτήρια για τη σύναψη διεθνών
σχέσεων. 

Άρα το µείζον θέµα της παρουσίας των Ένοπλων Δυνάµεων
στην αντισυµβαλλόµενη χώρα, νοµίζω, είναι, όπως το έχουµε θέσει
σε όλη τη διαδικασία, η αποφυγή εµπλοκής, η αποφυγή διένεξης,
η παρουσία να έχει µόνον αµυντικό χαρακτήρα. Ο κύριος Υπουρ-
γός παρέσχε τη διαβεβαίωση. Είµαστε εδώ να το παρακολουθή-
σουµε.

Ταυτοχρόνως, όµως, προκύπτει ανάγκη για άµεσες πρωτοβου-
λίες για να επέλθει ειρήνη στην ευρύτερη περιοχή.

Το κράτος του Ισραήλ δεν µπορεί, στο όνοµα της αυτοάµυνας,
να συνεχίζει τον αφανισµό και τη γενοκτονία του παλαιστινιακού
λαού. Άρα η Κυβέρνηση πρέπει να αρθεί πάνω από τη συγκυρία
και τα στενά συµφέροντα, να πάρει πρωτοβουλίες που ανήκουν
σε µία χώρα που είναι στον στενό πυρήνα της Ευρωπαϊκής Ένω-
σης, χώρα η οποία έχει παραδοσιακούς δεσµούς µε τον αραβικό
κόσµο και να εξαντλήσει κάθε δυνατότητα για την επίτευξη ανα-
κωχής, εκεχειρίας και εξεύρεσης ελληνικής λύσης. 

Σας ευχαριστώ πολύ, κύριε Πρόεδρε.
(Χειροκροτήµατα από την πτέρυγα του ΣΥΡΙΖΑ - Προοδευτική

Συµµαχία)
ΠΡΟΕΔΡΕΥΩΝ (Βασίλειος Βιλιάρδος): Ευχαριστούµε πολύ

τον κ. Ξανθόπουλο. 
Τον λόγο έχει η Κοινοβουλευτική Εκπρόσωπος της Νέας Δηµο-

κρατίας κ. Άννα Ευθυµίου. Μετά θα ακολουθήσει η Πρόεδρος της
Πλεύσης Ελευθερίας και η συνεδρίαση θα κλείσει µε την οµιλία
του Υπουργού. 

Κυρία Ευθυµίου, έχετε τον λόγο. 
ΑΝΝΑ ΕΥΘΥΜΙΟΥ: Κύριε Πρόεδρε, κύριε Υφυπουργέ, κυρίες

και κύριοι συνάδελφοι, θα ξεκινήσω την τοποθέτησή µου µε το θλι-
βερό γεγονός του κ. Αυγενάκη, το οποίο καταδικάζουµε, δηλαδή
αυτή την απαράδεκτη πραγµατικά συµπεριφορά του που αµαυ-
ρώνει το κύρος του Κοινοβουλίου και δείχνει καταφρόνηση στους
πολιτειακούς θεσµούς. 

Σε κάθε περίπτωση οι δικές µας ενέργειες ως Νέα Δηµοκρατία
ήταν ακαριαίες. Άµεσα από το πρωί, από τον κ. Μαρινάκη τέθηκε
το ζήτηµα. Τοποθετήθηκε ο Κυβερνητικός µας Εκπρόσωπος. Ο κ.
Αυγενάκης κλήθηκε από το Γραµµατέα της Κοινοβουλευτικής µας
Οµάδας, τον κ. Καλαφάτη και στη συνέχεια άµεσα, ακαριαία ο
Πρόεδρος της Κοινοβουλευτικής µας Οµάδας, ο Πρωθυπουργός,
ο κ. Μητσοτάκης έστειλε αίτηµα στην Επιτροπή Δεοντολογίας για
διαγραφή του κ. Αυγενάκη. Και αυτή τη στιγµή είναι εύλογο ότι,
µετά την παροχή εξηγήσεων, θα επικυρώσει την παραπάνω εισή-
γηση. 

Άρα, κύριε Μάντζο, δεν είναι κάπου στον δρόµο αυτό το αί-
τηµα. Συνεδριάζει η Επιτροπή Δεοντολογίας. 

ΔΗΜΗΤΡΙΟΣ ΜΑΝΤΖΟΣ: Πόσες ώρες χρειάζεστε; 
ΑΝΝΑ ΕΥΘΥΜΙΟΥ: Συγκεκριµένες διαδικασίες τηρούνται.

Είναι θέµα διαδικασιών…
ΔΗΜΗΤΡΙΟΣ ΜΑΝΤΖΟΣ: Δεν έχει απαρτία το πειθαρχικό; 
ΑΝΝΑ ΕΥΘΥΜΙΟΥ: Είναι θέµα διαδικασιών. Σας απαντάω,

κύριε Μάντζο. 
ΠΡΟΕΔΡΕΥΩΝ (Βασίλειος Βιλιάρδος): Κύριε Μάντζο, σας

παρακαλώ, µη διακόπτετε. 

ΑΝΝΑ ΕΥΘΥΜΙΟΥ: Αυτή είναι η πραγµατικότητα και εποµένως
τα αντανακλαστικά της Κυβέρνησης ήταν ακαριαία. 

Τώρα σε ό,τι αφορά την τοποθέτηση του κ. Βελόπουλου, προ-
φανώς έθιξε πολλά ζητήµατα τα οποία όµως δεν ήταν σχετικά µε
το παρόν νοµοσχέδιο. Τα περισσότερα από αυτά δεν ήταν σχε-
τικά, στη πλειονότητά τους. Και φυσικά τα έχει θέσει κατ’ επα-
νάληψη και η Κυβέρνηση επίσης έχει δώσει συγκεκριµένες
απαντήσεις κατ’ επανάληψη.

Σε ό,τι αφορά το νοµοσχέδιο, έρχονται προς ψήφιση δύο συµ-
βάσεις στρατιωτικής συνεργασίας µε τη Σαουδική Αραβία. Η
αναγκαιότητα κύρωσης αµφότερων των συµβάσεων µε τυπικό
νόµο πηγάζει από τα άρθρα 28, παράγραφος 1 και 36, παράγρα-
φος 2 του Συντάγµατος και εντάσσονται στο προφανές, ότι τα
συµφέροντα της πατρίδας µας ξεπερνούν τα στενά γεωγραφικά
σύνορα της Ελλάδος. 

Με την ψήφιση, λοιπόν, των συµβάσεων αυτών επιβεβαι-
ώνουµε τον ρόλο της Ελλάδος σε ένα ευρύτερο γεωστρατηγικό
και σύγχρονο επιχειρησιακό περιβάλλον. Θέλουµε µία Ελλάδα
που διεκδικεί έναν πρωταγωνιστικό ρόλο στην ευρύτερη περιοχή
της Νοτιοανατολικής Μεσογείου, αλλά και στη Μέση Ανατολή.
Και ας µην ξεχνάµε ότι αυτές οι συµφωνίες αποτελούν µέρος γε-
νικότερων συµφωνιών, οικονοµικών συµφωνιών, ενεργειακών
συµφωνιών που πραγµατικά χτίζουν τον πρωταγωνιστικό ρόλο
της Ελλάδος στην περιοχή. 

Αυτό λοιπόν επιτάσσει προφανώς να έχουµε µια ισχυρή αµυν-
τική παρουσία στην ευρύτερη περιοχή και φυσικά αυτό συνεπά-
γεται και την αµυντική θωράκιση της πατρίδας µας. Η χώρα µας
βέβαια αναγνωρίζει τον πρωταγωνιστικό ρόλο της Σαουδικής
Αραβίας στο Συµβούλιο Συνεργασίας των χωρών του Κόλπου και
στην ευρύτερη περιοχή της Μέσης Ανατολής.

Έτσι η διµερής συνεργασία σε ζητήµατα άµυνας και ασφά-
λειας λειτουργεί πάντα µε γνώµονα την αµοιβαία εµπιστοσύνη
και την κοινή δράση, ώστε η πατρίδα µας να µπορεί να εξασφα-
λίσει τη συλλογή κρίσιµων πληροφοριών για την ευρύτερη πε-
ριοχή, αλλά και επιπρόσθετα να αναδειχθεί ένας πυλώνας
σταθερότητας, ασφάλειας και ειρήνης. 

Σηµειώνουµε εδώ ότι µε τη σύσταση της µεικτής ελληνο-σαου-
δαραβικής στρατιωτικής επιτροπής όλη αυτή η συνεργασία, όπως
αποτυπώνεται στις συµφωνίες, επανατροφοδοτείται, επαναπροσ-
διορίζεται και επαναδιαµορφώνεται ανάλογα µε τα διδάγµατα και
τις αξιολογήσεις της επιτροπής προς τις αρχές των δύο κρατών.

Συνεπώς µε την κύρωση αυτών των δύο συµφωνιών που αφο-
ρούν την αµυντική συνεργασία µεταξύ των δύο κρατών επεκτεί-
νεται η ζώνη ασφαλείας γύρω από την Ελλάδα, περιφρουρούνται
τα γεωστρατηγικά της συµφέροντα και παράλληλα προβάλλεται
η εθνική ισχύς και αξιοπιστία µας ως διεθνώς δρών σύµµαχος,
εταίρος και γείτονας.

Έτσι, λοιπόν, µε την κύρωση των συµφωνιών αυτών, καταλή-
γουµε ότι κάνουµε ένα ακόµα βήµα ενίσχυσης του ελληνικού δι-
πλωµατικού και γεωστρατηγικού οπλοστασίου µας. 

Σας ευχαριστώ πολύ. 
(Χειροκροτήµατα από την πτέρυγα της Νέας Δηµοκρατίας)

ΠΡΟΕΔΡΕΥΩΝ (Βασίλειος Βιλιάρδος): Ευχαριστούµε πολύ
την κ. Ευθυµίου. 

Τον λόγο έχει η Πρόεδρος της Πλεύσης Ελευθερίας, η κ. Ζωή
Κωνσταντοπούλου. 

ΖΩΗ ΚΩΝΣΤΑΝΤΟΠΟΥΛΟΥ (Πρόεδρος της Πλεύσης Ελευ-
θερίας): Σας ευχαριστώ, κύριε Πρόεδρε. 

Θα µου επιτρέψετε να ξεκινήσω λέγοντας ότι το κύρος του Κοι-
νοβουλίου το διαφυλάσσουµε µε τη συνολική µας παρουσία -και
όχι απουσία-, µε τη συνολική µας συµπεριφορά, η οποία όταν µε-
τέρχεται κατά σύστηµα απρεπείς εκφράσεις, bullying, ύβρεις,
αποτελεί συµπεριφορά υποβάθµισης της κοινοβουλευτικής λει-
τουργίας και της δηµοκρατίας. Το διαφυλάσσουµε συνολικότερα
όταν συγκροτούµε και είµαστε και δίνουµε το παράδειγµα και το
υπόδειγµα. 

Είναι κάτι για το οποίο έστειλα το πρώτο µου διάβηµα πέρσι τέ-
τοιες µέρες στον κ. Μητσοτάκη και στον κ. Τασούλα, καλώντας
τους να διαφυλάξουν το κύρος της Βουλής και της δηµοκρατικής
λειτουργίας από απρεπείς και αντικοινοβουλευτικές συµπεριφο-
ρές. 
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Βεβαίως, καµµία απάντηση δεν έλαβα. Αλλά, έµπρακτη απάν-
τηση έχουν υπάρξει σε όλο αυτό το διάστηµα οι ύβρεις, το bul-
lying, οι απειλές, οι αντικοινοβουλευτικές συµπεριφορές στις
οποίες καταφεύγουν κατ’ εξοχήν οι Υπουργοί και οι Βουλευτές
της Νέας Δηµοκρατίας.

Άρα, η Πλεύση Ελευθερίας, και εγώ προσωπικά, καταδικάζον-
τας απερίφραστα, τη συµπεριφορά του κ. Αυγενάκη εκτός Βου-
λής -και µάλιστα σε εργαζόµενο και µάλιστα σε έναν εργαζόµενο
στο πεδίο των αεροµεταφορών, έναν τοµέα που έχει αποκαλυ-
φθεί ότι βρίσκεται σε σοβαρή επισφάλεια, και είναι επανειληµµέ-
νες οι επίκαιρες ερωτήσεις µου στον Πρωθυπουργό, τις οποίες
ο κ. Μητσοτάκης δεν απαντάει, για την ανασφάλεια στις αερο-
µεταφορές- τη λεκτική και σωµατική βία που άσκησε ο µέχρι πρό-
τινος Υπουργός της Κυβέρνησης Μητσοτάκη, υπογραµµίζουµε
ότι σε αυτές τις συµπεριφορές οδηγούνται τα πρόσωπα τα κυ-
βερνητικά ακριβώς διότι υπάρχει µια συνολική χαλαρότητα των
κοινοβουλευτικών ηθών σε σχέση µε την αξιοπρέπεια των άλλων
Βουλευτών, των εργαζοµένων. 

Εµείς, ξέρετε, είµαστε ίσως η µόνη Κοινοβουλευτική Οµάδα
που φροντίζουµε, όταν φεύγουµε από τις συνεδριάσεις της Ολο-
µέλειας, να µην αφήνουµε πίσω µας σκουπίδια, γιατί δεν θεω-
ρούµε ότι οι εργαζόµενοι στη Βουλή είναι υποχρεωµένοι να
µαζεύουν τα σκουπίδια των Βουλευτών. Δεν θεωρούµε ότι πρέ-
πει να συµπεριφερόµαστε ως ανώτεροι στο προσωπικό της Βου-
λής. Και συνολικά θεωρούµε ότι θα πρέπει να δίνουµε
παράδειγµα και υπόδειγµα. Σας καλώ να το µιµηθείτε αυτό το
παράδειγµα. 

Και σας καλώ συνολικότερα και καλώ την Κυβέρνηση που πάλι
είναι παρούσα µε έναν Υφυπουργό, τον Υφυπουργό Εθνικής
Άµυνας, τον κ. Κεφαλογιάννη, να δώσει το σωστό παράδειγµα.
Κύριε Κεφαλογιάννη, σας βλέπω ότι κάνετε ένα νεύµα. Δεν είναι
εικόνα Κυβέρνησης αυτή η µόνιµη απουσία, η µόνιµη εκπροσώ-
πηση από Υφυπουργούς, η συνεχής απουσία των Υπουργών και
η συνεχής απουσία των Βουλευτών. 

Και εσείς και εγώ και η κ. Τζάκρη τότε ήµασταν οι τρεις µονα-
δικοί Βουλευτές που βρισκόµασταν σε εκείνη την ιστορική συνε-
δρίαση της Επιτροπής Δηµόσιας Διοίκησης, Δηµόσιας Τάξης και
Δικαιοσύνης µε Πρόεδρο τον κ. Βιρβιδάκη ο οποίος ρωτούσε αν
εγκρίνεται το άρθρο 1 και απαντούσα µόνο εγώ ότι δεν εγκρίνε-
ται, «όχι». Εσείς δεν µιλούσατε, η κ. Τζάκρη δεν µιλούσε, Βου-
λευτής τότε του ΠΑΣΟΚ και ο κ. Βιρβιδάκης έλεγε ότι εγκρίνεται
κατά πλειοψηφία και ήσασταν δύο σιωπηλοί και εγώ έλεγα «όχι».
Και ο κ. Βιρβιδάκης παρ’ όλα αυτά έκανε διάγνωση έγκρισης
κατά πλειοψηφία και στη συνέχεια πλαστογραφήθηκαν τα Πρα-
κτικά και έγραφαν. «Εγκρίνεται το άρθρο 1;» και από κάτω «Πολ-
λοί Βουλευτές: Δεκτό, δεκτό». 

Θέλω να πω ότι το κύρος του Κοινοβουλίου το διαφυλάσσουµε
όταν το Κοινοβούλιο είναι ζωντανό, όταν οι Βουλευτές και οι Βου-
λευτίνες είναι παρόντες και παρούσες, όταν ο Πρωθυπουργός
έρχεται και δεν απουσιάζει και δεν σνοµπάρει τη Βουλή ούτε τη
θεωρεί πάρεργο, ούτε απαντάει σε µένα ότι έχουµε και άλλες
δουλειές κυρία Κωνσταντοπούλου ούτε όταν συστηµατικά αρ-
νείται να απαντήσει στον κοινοβουλευτικό έλεγχο και στις επα-
νειληµµένες ερωτήσεις που του έχω κάνει. 

Για δωδέκατη φορά κατέθεσα προχθές επίκαιρη ερώτηση για
την εξωτερική µας πολιτική στο πεδίο του πολέµου σε βάρος του
παλαιστινιακού λαού, της γενοκτονίας σε βάρος του παλαιστι-
νιακού λαού, την οποία η Κυβέρνηση αρνείται µέχρι σήµερα να
ονοµάσει γενοκτονία µε τον ίδιο τρόπο που αρνείται να ονοµάσει
έγκληµα το έγκληµα των Τεµπών. 

Δείτε την εικόνα του κ. Γεωργιάδη προχθές, την έξαλλη, υβρι-
στική, συνολικά σκαιά παρουσία του και πείτε µας ότι δεν είναι
αυτό το παράδειγµα το οποίο και ο κ. Αυγενάκης ανακύκλωσε
και πάρα πολλά µέλη της Κοινοβουλευτικής Οµάδας της Νέας
Δηµοκρατίας και της Κυβέρνησης επαναλαµβάνουν.

Άρα από πλευράς της Πλεύσης Ελευθερίας ζητάµε αλήθεια
και ειλικρίνεια όχι άλλη υποκρισία. Όχι επειδή βρέθηκε η Κυβέρ-
νηση σε δεινή, δεινότατη θέση να παριστάνει ότι δεν γνωρίζει τις
συµπεριφορές των Υπουργών και των Βουλευτών της. Και επιτέ-
λους ας αναλάβει κάποιος και µία ευθύνη ειλικρινά. Γιατί µέχρι
στιγµής ακούµε προσχηµατικές αναλήψεις ευθυνών.

Έρχοµαι στο ζήτηµα των δύο συµβάσεων, οι οποίες φέρονται
προς κύρωση. Θα ήθελα πρώτα απ’ όλα να πω ξεκάθαρα ότι η
Πλεύση Ελευθερίας θεωρεί σκανδαλώδες το να έρχονται αυτές
οι δύο συµβάσεις µε µία συντετµηµένη διαδικασία, χωρίς να γί-
νεται πραγµατική διαδικασία λογοδοσίας στη Βουλή για το πώς
έχουν εφαρµοσθεί από την υπογραφή τους. Σας θυµίζω ότι η
πρώτη σύµβαση έχει υπογραφεί στις 20 Απριλίου του 2021 στην
περίοδο του lockdown και η δεύτερη σύµβαση έχει υπογραφεί
στις 26 Ιουλίου του 2022, η πρώτη από τον κ. Δένδια, η δεύτερη
από τον κ. Παναγιωτόπουλο µε την ιδιότητα του πρώτου ως
Υπουργού Εξωτερικών και του δεύτερου ως Υπουργού Εθνικής
Άµυνας. 

Μιλάµε δηλαδή για συµβάσεις που η µία µετράει περισσότερα
από τρία χρόνια από την υπογραφή της και η δεύτερη µετράει
δύο χρόνια από την υπογραφή της. Τις εφαρµόζετε χωρίς κύ-
ρωση και αυτό συνιστά πολύ σοβαρή παραβίαση και της κοινο-
βουλευτικής λειτουργίας και της διαφάνειας στο πεδίο των
Ενόπλων Δυνάµεων και της λειτουργίας των Σωµάτων των Ενό-
πλων Δυνάµεων.

Κύριε Υφυπουργέ, είστε Υφυπουργός Εθνικής Άµυνας και το
Σύνταγµά µας ρητά απαγορεύει, όπως και ο καταστατικός χάρ-
της των Ηνωµένων Εθνών ρητά απαγορεύει την εµπλοκή της
χώρας µας σε οποιαδήποτε άλλη δραστηριότητα επιθετικού πο-
λέµου και εµπόλεµης κατάστασης έξω από την εθνική άµυνα. 

Όταν ξεκίνησα τη δικηγορία στα τέλη του 2002 αρχές του
2003, ως νεαρή δικηγόρος τότε χρειάστηκε να υπερασπιστώ
στρατιωτικούς ιατρούς τους οποίους µε το ζόρι η κυβέρνηση
υποχρέωνε να υπηρετούν στο Αφγανιστάν σε εµπόλεµη ζώνη
διακινδυνεύοντας και παραγνωρίζοντας την άρνησή τους. Εµφά-
νιζε η κυβέρνηση ως υποχρέωση των στρατιωτικών ιατρών να
µεταφέρονται σε εµπόλεµες ζώνες στο Αφγανιστάν και να υπη-
ρετούν εκεί µε κίνδυνο της ζωής τους. 

Κάτι ανάλογο πράττεται µε αυτές τις συµβάσεις, οι οποίες
είναι ανατριχιαστικές. Και θέλω να σας πω ότι έχετε τεράστια ευ-
θύνη. Τι συµφωνείτε εδώ; Συµφωνείτε στο άρθρο 7 της πρώτης
σύµβασης ότι θα έχουµε νεκρούς και ότι τα υπολείµµατα ή οι αν-
θρώπινοι σοροί των ελληνικών Ενόπλων Δυνάµεων που προκύ-
πτουν -«οι σοροί που προκύπτουν», είναι δυνατόν; Είναι δυνατόν
να µετέρχεστε αυτή την ορολογία; «Οι σοροί που προκύπτουν»,
δηλαδή οι άνθρωποι που σκοτώνονται, τα θύµατα- από οποιοδή-
ποτε περιστατικό ή ατύχηµα, παραµένουν στην κυριότητα και
υπό τον έλεγχο της Ελληνικής Δηµοκρατίας». 

Δεν ξέρω τι πρέπει να κάνω. Να φωνάξω, να κλάψω; Είναι δυ-
νατόν να αντιµετωπίζετε τους ανθρώπους που υπηρετούν την
πατρίδα µας ως αντικείµενα που µπορεί να µετεξελιχθούν σε σο-
ρούς που προκύπτουν; Είναι δυνατόν; Έχετε την υποχρέωση να
διαφυλάξετε τις ζωές τους. Έχετε υποχρέωση να µην τους στεί-
λετε στον κίνδυνο ζωής. Είναι υποχρέωση της πολιτείας. 

Και εσείς κύριοι του ΠΑΣΟΚ, είναι δυνατόν να λέτε ότι τέτοιες
συµβάσεις προάγουν τις διεθνείς σχέσεις της χώρας; Και εσείς
κύριοι του ΣΥΡΙΖΑ, είναι δυνατόν να λέτε ότι ζητήσαµε διαβεβαι-
ώσεις και τις πήραµε και χαιρόµαστε και περιµένουµε. Τι διαβε-
βαίωση να πάρετε για αυτό; Σας λέει καθαρά ότι θα προκύψουν
και µπορεί να προκύψουν ανθρώπινες σοροί από περιστατικό ή
ατύχηµα. 

Με συγχωρείτε πάρα πολύ, είναι ακραία αυτή η πρόβλεψη.
Είναι ακραία παραβίαση των υποχρεώσεών σας να διαφυλάξετε
τις ζωές των ανθρώπων που υπηρετούν, όπως είναι υποχρέωσή
σας να διαφυλάξετε τα δικαιώµατά τους. 

Τι λέτε; Το κράτος αποστολής έχει αρµοδιότητα σε πειθαρχικά
θέµατα του ελληνικού προσωπικού. Το κράτος υποδοχής, δη-
λαδή η Σαουδική Αραβία, έχει δικαίωµα να ασκεί κατά προτεραι-
ότητα δικαιοδοσία επί µελών των δυνάµεων του κράτους
αποστολής και µελών του πολιτικού προσωπικού σχετικά µε σο-
βαρά αδικήµατα που διαπράχθηκαν. Δίνετε δικαιοδοσία στη Σα-
ουδική Αραβία;

Κύριε του ΚΚΕ, δεν καταλάβατε καλά την εισήγηση του ειση-
γητή µας. Δεν είπε ότι υποστηρίζουµε να γίνεται αυτή η διαδικασία
υπό καθεστώς ετεροδικίας. Και είναι καλό να συνεννοούµαστε
χωρίς να διαστρέφει ο ένας τα λόγια του άλλου. 

Η Πλεύση Ελευθερίας ψηφίζει εναντίον αυτής της συµφωνίας.
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Ο εισηγητής µας εξήγησε καταλεπτώς πόσο σκανδαλώδης είναι
αυτή η πρόβλεψη και µου έκανε εντύπωση που σας άκουσα να
λέτε κάτι αντίθετο. 

Είµαστε κατά αυτής της συµφωνίας και θεωρούµε σκανδαλώ-
δες ότι περιστέλλετε µε αυτή ακόµη και τα δικαιώµατα τα οποία
απολαµβάνουν οι Έλληνες και οι πολίτες κάθε κράτους-µέλους
του Συµβουλίου της Ευρώπης, τα δικαιώµατα δηλαδή σε δίκαιη
δίκη. Ακούστε τι λέτε, ότι στα µέλη του ελληνικού προσωπικού
που ενδέχεται να οδηγηθούν ενώπιον των δικαστηρίων του κρά-
τους υποδοχής χορηγούνται τουλάχιστον τα ακόλουθα δικαιώ-
µατα: να παραµείνουν υπό κράτηση στις εγκαταστάσεις του
κράτους αποστολής κατά την διάρκεια της προδικαστικής περιό-
δου, οι διαδικασίες της δίκης να διεξαχθούν το συντοµότερο δυ-
νατόν, να ενηµερωθούν για την κατηγορία εναντίον τους σε
εύλογο χρόνο πριν την ηµεροµηνία της δίκης, να διορίσουν δι-
κηγόρο, να ζητήσουν τη βοήθεια πιστοποιηµένου διερµηνέα και
να επιτραπεί σε εκπρόσωπο της πρεσβείας της χώρας να παρα-
στεί στη δίκη. Σοβαρά; Θεσπίζετε παρέκκλιση, δηλαδή, από την
Ευρωπαϊκή Σύµβαση Δικαιωµάτων του Ανθρώπου και τα δικαιώ-
µατα λήψης αντιγράφων της δικογραφίας, πρότασης µαρτύρων,
επ' ακροατηρίω διαδικασίας, εξέτασης µαρτύρων, έφεσης. Θε-
σπίζετε παρέκκλιση από την ΕΣΔΑ και το φέρνετε εδώ σαν να
είναι Τετάρτη µεσηµέρι; Και σας λέει και το ΠΑΣΟΚ «τι ωραία
σύµβαση που προάγει τις διεθνείς µας σχέσεις»; 

Έχουµε απόλυτη αντίρρηση. Θα πρέπει να αποσυρθεί, διότι
παραβιάζει τις διεθνείς υποχρεώσεις της χώρας µας αυτή η σύµ-
βαση και τις υποχρεώσεις τήρησης της Ευρωπαϊκής Σύµβασης
Δικαιωµάτων του Ανθρώπου, των διεθνών συµβάσεων διαφύλα-
ξης των δικαιωµάτων του ανθρώπου, του Χάρτη Θεµελιωδών Δι-
καιωµάτων του Ανθρώπου της Ευρωπαϊκής Ένωσης, των
διεθνών συµφώνων του ΟΗΕ για τα ατοµικά και πολιτικά δικαιώ-
µατα.

Και επειδή είστε δικηγόρος, κύριε Κεφαλογιάννη, δεν θα απα-
ριθµήσω όλο το διεθνές προστατευτικό πλαίσιο προστασίας από
το οποίο αποτελεί παρέκκλιση αυτή η πρόβλεψη. Πώς είναι δυ-
νατόν να το φέρνετε να το κυρώσει η Βουλή; Είναι παραβίαση
των διεθνών υποχρεώσεων της χώρας και µάλιστα των υποχρε-
ώσεων που αφορούν τα ανθρώπινα δικαιώµατα. 

Εµείς δεν έχουµε κανέναν δισταγµό. Ακούστηκαν σε αυτή την
Αίθουσα ανιστόρητα πράγµατα. Άκουσα ότι µπορεί αυτή η σύµ-
βαση να ενταχθεί σε ένα πλαίσιο της φιλίας της Ελλάδας µε τον
αραβικό κόσµο. Κοιτάξτε, ιστορικά οι δεσµοί φιλίας αυτοί συνή-
φθησαν, για να υπερασπιστεί η χώρα µας τα δικαιώµατα των αν-
θρώπων στον αραβικό κόσµο και ιδίως τα δικαιώµατα των
Παλαιστινίων. Και είναι ιστορική η συµµαχία του ελληνικού λαού
µε τον παλαιστινιακό για την υπεράσπιση των δικαίων των Πα-
λαιστινίων, κάτι που η Κυβέρνησή σας δεν κάνει. Ουδέποτε
υπήρξε ιστορικό προηγούµενο τέτοιου είδους σε επίπεδο κυβερ-
νητικό, σύµπραξης µε απολυταρχικά και αυταρχικά καθεστώτα.
Και φαίνεται ότι η συγκίνησή σας για τα καθεστώτα αυτά έχει να
κάνει µε την οικονοµική ευρωστία των καθεστώτων και µε τις
µπίζνες τις οποίες συνάπτετε και ονειρεύεστε. 

Δεν µπορεί την ώρα που έχει ξεσπάσει παγκόσµιο σκάνδαλο,
το Κατάρ- gate, το σκάνδαλο εξαγοράς αξιωµατούχων της Ευ-
ρωπαϊκής Ένωσης από το Κατάρ, την ίδια ώρα να διαφηµίζετε
και πάλι συµµαχίες µε το Κατάρ, όπως δεν µπορεί την ώρα που
βοά ο τόπος για τις παραβιάσεις του Διεθνούς Δικαίου και του
Διεθνούς Ανθρωπιστικού Δικαίου και του Διεθνούς Ποινικού Δι-
καίου από την Σαουδική Αραβία µε τη διάπραξη εγκληµάτων πο-
λέµου, εγκληµάτων κατά της ανθρωπότητας στην Υεµένη και σε
βάρος των παιδιών της Υεµένης, να έρχεστε και να φέρνετε µια
στρατιωτική συµµαχία που εµπλέκει τους Έλληνες πολίτες στρα-
τιωτικούς σε αυτή τη δραστηριότητα.

Χάρηκα που άκουσα τον κ. Τζανακόπουλο, νοµίζω ότι είναι η
πρώτη φορά που ακούω πρώην Υπουργό της Κυβέρνησης Τσί-
πρα να λέει «ήταν απολύτως λάθος η Συµφωνία που υπέγραψε
η Κυβέρνηση Τσίπρα µε τη Σαουδική Αραβία». Εγώ τότε ως Επι-
κεφαλής της Πλεύσης Ελευθερίας που ήταν έξω από τη Βουλή
κατήγγειλα µε όλη τη δύναµη της ύπαρξής µου αυτή τη Συµφω-
νία και χαίροµαι που σήµερα κάποιος υπεύθυνος λέει «θεωρώ
τεράστιο λάθος και κάνω αυτοκριτική». Περιµένω να ακούσω και

άλλους να κάνουν την ίδια αυτοκριτική και για αυτή τη Συµφωνία
και για τη Συµφωνία των Πρεσπών που την έφερε ο Τραµπ και
το ΝΑΤΟ και για τα µνηµόνια. Περιµένουµε αυτή την αυτοκριτική.
Περιµένουµε την ανάληψη ευθύνης, διότι δεν υπάρχει πολιτική
δραστηριότητα και πολιτική παρουσία χωρίς ανάληψη ευθύνης.
Είναι παγκόσµια προκλητικό αυτό που συµβαίνει σε αυτή τη
χώρα, όλοι να θέλουν να αναβαπτισθούν για τα λάθη τους, χωρίς
κανείς ποτέ να τα αναγνωρίζει και να τα αναλαµβάνει.

Έρχοµαι, όµως και σε κάτι το οποίο -αν δεν κάνω λάθος και
νοµίζω ότι δεν κάνω λάθος- δεν ειπώθηκε καθόλου σε αυτή την
Αίθουσα και έχει να κάνει µε το ποιο είναι το καθεστώς στη Σα-
ουδική Αραβία και έχει να κάνει µε την προστασία των ανθρωπί-
νων δικαιωµάτων, φυσικά µε την εφαρµογή των κανόνων του
κράτους δικαίου, αλλά και κατ’ εξοχήν µε την προστασία των αν-
θρωπίνων δικαιωµάτων των ανθρώπων που υπηρετούν την ελευ-
θερία ενηµέρωσης, την ελευθερία του Τύπου, το δικαίωµα των
πολιτών να έχουν πρόσβαση στην ενηµέρωση, το δικαίωµα των
πολιτών να γνωρίζουν.

Κύριε Υφυπουργέ, γνωρίζετε ποιος ήταν ο Τζαµάλ Χασόγκτζι;
Γνωρίζετε; Δεν γνωρίζετε, σας βλέπω κοιτάτε επάνω.

ΙΩΑΝΝΗΣ ΚΕΦΑΛΟΓΙΑΝΝΗΣ (Υφυπουργός Εθνικής Άµυ-
νας): Θα κάνουµε διάλογο τώρα; Θα απαντήσω στην οµιλία µου.

ΖΩΗ ΚΩΝΣΤΑΝΤΟΠΟΥΛΟΥ (Πρόεδρος της Πλεύσης Ελευ-
θερίας): Θα απαντήσετε.

ΠΡΟΕΔΡΕΥΩΝ (Βασίλειος Βιλιάρδος): Κυρία Πρόεδρε, στο
Προεδρείο απευθύνεστε, παρακαλώ.

ΖΩΗ ΚΩΝΣΤΑΝΤΟΠΟΥΛΟΥ (Πρόεδρος της Πλεύσης Ελευ-
θερίας): Ευχαριστώ, κύριε Πρόεδρε.

Ο Τζαµάλ Χασόγκτζι ήταν αρθρογράφος της «WASHINGTON
POST», εκδότης της «AL WATAN», γενικός διευθυντής του «Al
Arab News Channel», ο οποίος στις 2 Οκτωβρίου 2018 πήγε στο
Προξενείο της Σαουδικής Αραβίας στην Κωνσταντινούπολη για
να πάρει ένα πιστοποιητικό για τον επικείµενο γάµο του. Εκεί δε-
καπενταµελής οµάδα Σαουδαράβων πρακτόρων τον στραγγάλι-
σαν, τον δολοφόνησαν, τον διαµέλισαν και το πτώµα του
πετάχτηκε σε άγνωστη τοποθεσία.

Η δολοφονία του Τζαµάλ Χασόγκτζι αποτέλεσε διεθνές σκάν-
δαλο ακραίας παραβίασης των ανθρωπίνων δικαιωµάτων και του
δικαιώµατος στη ζωή, αλλά και της ελευθερίας του Τύπου που
αποδόθηκε ευθέως στον σηµερινό Πρωθυπουργό της Σαουδικής
Αραβίας Μοχάµεντ Μπιν Σαλµάν, τον πρίγκιπα διάδοχο του θρό-
νου, γιο του βασιλιά, ο οποίος ανέλαβε την ευθύνη για τη δολο-
φονία αυτή, αρνούµενος απλώς ότι έδωσε εκείνος την εντολή και
είπε: «Αναλαµβάνω την ευθύνη, γιατί έγινε υπό το βλέµµα µου».

Σε αυτό, λοιπόν, το καθεστώς, το οποίο ο σηµερινός Πρό-
εδρος των Ηνωµένων Πολιτειών είχε αποκαλέσει δολοφονικό,
αλλά µετά όταν εξελέγη Πρόεδρος συνήψε σχέσεις µαζί του και
υπέστη τεράστια κατακραυγή από το ίδιο του το κόµµα, το κόµµα
των δηµοκρατικών, ο κ. Μπάιντεν.

Είναι διεθνές σκάνδαλο η σύναψη σχέσεων µε µία Κυβέρνηση
και ένα κράτος το οποίο ενέχεται στη δολοφονία πολιτών του και
µάλιστα ενός δηµοσιογράφου. Είναι ιερό πρόσωπο ο δηµοσιο-
γράφος και είναι ιερή αποστολή των δηµοσιογράφων που δολο-
φονούνται και στην Παλαιστίνη -πάνω από εκατό- τους
τελευταίους µήνες, των δηµοσιογράφων που υπηρετούν το κα-
θήκον τους, των ανθρώπων που αποκαλύπτουν, όπως ο Τζούλιαν
Ασάνζ, που πλήρωσε µε δέκα πέντε σχεδόν χρόνια από τη ζωή
του την υπηρεσία που προσέφερε στους πολίτες και µέχρι την
πρόσφατη απελευθέρωσή του.

ΠΡΟΕΔΡΕΥΩΝ (Βασίλειος Βιλιάρδος): Κυρία Πρόεδρε, αν
µπορείτε, ολοκληρώστε, σας παρακαλώ.

ΖΩΗ ΚΩΝΣΤΑΝΤΟΠΟΥΛΟΥ (Πρόεδρος της Πλεύσης Ελευ-
θερίας): Ναι, κύριε Πρόεδρε, ολοκληρώνω. 

Πώς είναι δυνατόν να βάζετε τη χώρα µας να συµπράττει µε
ένα τέτοιο καθεστώς; Πώς είναι δυνατόν να φέρνετε αποκλίσεις
και παρεκκλίσεις από τη διεθνή νοµιµότητα; Η Πλεύση Ελευθε-
ρίας έχει καταγγείλει ήδη από όταν ήµασταν εκτός Βουλής τη
χορήγηση στρατιωτικού υλικού που ονοµάσατε «αµυντικό υλικό»
στο καθεστώς του Ζελένσκι, έχει καταγγείλει αυτή την ανεκδιή-
γητη κατάσταση κατά την οποία µια µαριονέτα ο Ζελένσκι να πε-
ριφέρεται στα κοινοβούλια της χώρας και να καταχειροκροτείται
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και να εµπλέκονται οι χώρες και η Ευρωπαϊκή Ένωση σε εγκλή-
µατα και σε εµπόλεµες καταστάσεις, αντί να παίρνουν πρωτο-
βουλίες για την ειρήνη.

Η Πλεύση Ελευθερίας τάσσεται σταθερά µε την πλευρά της
ειρήνης, κατά του πολέµου, κατά των εγκληµάτων πολέµου, κατά
της γενοκτονίας στην Παλαιστίνη, κατά της εµπλοκής της χώρας
µας και των Ενόπλων Δυνάµεων της χώρας µας σε πολεµικές επι-
χειρήσεις έξω από το ελληνικό έδαφος, κατά αυτών των συµβά-
σεων που φέρνετε και εναντίον συνολικά κάθε διάρρηξης των
υποχρεώσεων της χώρας µας να διαφυλάσσει τα ανθρώπινα δι-
καιώµατα, το Διεθνές Ανθρωπιστικό Δίκαιο, να σέβεται τη διεθνή
νοµιµότητα και να την τηρεί.

Κλείνω λέγοντας το εξής. Στον λογιστικό έλεγχο του χρέους
που έγινε το 2015 εντοπίσθηκε και αποκαλύφθηκε ότι πολύ µε-
γάλο µέρος του χρέους της χώρας συνδέεται µε επιλήψιµες συµ-
βάσεις διαφθοράς, µε συµβάσεις αµυντικές δήθεν, εξοπλιστικές
δήθεν, για τις οποίες εκταµιεύθηκαν τεράστια ποσά που δεν
πήγαν σε λειτουργικό αµυντικό εξοπλισµό, αλλά σε χαλασµένα
υποβρύχια, σε τανκς χωρίς όλµους, σε υποβρύχια που έγερναν,
σε ελαττωµατικό εξοπλισµό και στις τσέπες. 

Σήµερα κάνει τον γύρο του διαδικτύου η απόφαση µε την
οποία και τα κατασχεµένα αποκτήµατα για το σκάνδαλο της
«SIEMENS» αποδίδονται πίσω σε εκείνους που είτε κρίθηκαν
αθώοι είτε κρίθηκε ότι παραγράφηκαν µε ευθύνη του κράτους οι
κατηγορίες.

Εάν δεν υπάρξει επιτέλους στη χώρα αυτή δικαιοσύνη, διαφά-
νεια και αλήθεια, δεν θα ησυχάσει ο ελληνικός λαός και οι Έλλη-
νες πολίτες, δεν θα ησυχάσει και η Πλεύση Ελευθερίας. Θα
είµαστε εδώ για να σας επισηµαίνουµε τα κακώς κείµενα, για να
αντιστεκόµαστε στις παραβιάσεις του Συντάγµατος, της νοµιµό-
τητας και του Διεθνούς Δικαίου, για να σας καλούµε, κύριε της
Κυβέρνησης, να πράξετε το καθήκον σας. 

Καταψηφίζουµε και τις δύο συµβάσεις. Καλούµε τα κόµµατα
της Αντιπολίτευσης που δήλωσαν ότι θα τις ψηφίσουν να µην το
πράξουν και σας διαβεβαιώνουµε ότι εµείς θα είµαστε εδώ, όπως
και οι πολίτες.

Σας ευχαριστώ.
(Χειροκροτήµατα από την πτέρυγα της Πλεύσης Ελευθε-

ρίας)
ΠΡΟΕΔΡΕΥΩΝ (Βασίλειος Βιλιάρδος): Ευχαριστούµε πολύ

την Πρόεδρο της Πλεύσης Ελευθερίας.
ΘΕΟΦΙΛΟΣ ΞΑΝΘΟΠΟΥΛΟΣ: Κύριε Πρόεδρε, µπορώ να έχω

τον λόγο για ένα λεπτό; 
ΠΡΟΕΔΡΕΥΩΝ (Βασίλειος Βιλιάρδος): Έχει ζητήσει τον λόγο

για µία παρέµβαση ο κ. Ξανθόπουλος. 
Κύριε Ξανθόπουλε, σας παρακαλώ, να είστε όσο πιο σύντοµος

µπορείτε.
Ορίστε, έχετε τον λόγο. 
ΘΕΟΦΙΛΟΣ ΞΑΝΘΟΠΟΥΛΟΣ: Παίρνω τον λόγο -και σας ευ-

χαριστώ πάρα πολύ που µου τον δώσατε-, γιατί θέλω να θέσω
υπόψη του κυρίου Υπουργού κάτι που µόλις πληροφορήθηκα.
Με αφορµή τον τελευταίο νόµο που ψήφισε η Αντιπροσωπεία για
την ευθύνη των ιδιοκτητών να καθαρίζουν τα οικόπεδα τους από
εύφλεκτα υλικά κ.λπ., ο διοικητής του 519 Τάγµατος Πεζικού στη
Δράµα έχει εξοπλιστεί µε δενδροκτόνο διάθεση και έχει λιανίσει
ό,τι υπάρχει από πλευράς πεύκων στον αύλειο χώρο του στρα-
τοπέδου.  

Έχει καταστραφεί ένας σηµαντικός πνεύµονας στο κέντρο της
Δράµας. Αντέδρασαν οι πολίτες. Έκαναν παρέµβαση, ανήρτησαν
την καταστροφή στο διαδίκτυο και ο κύριος διοικητής τους υπέ-
βαλε µήνυση για κατασκοπεία. Αν το διανοείσθε! Πήγαν στο αυ-
τόφωρο και αφέθηκαν φυσικά ελεύθεροι.

Θέλω να πω λοιπόν στην Εθνική Αντιπροσωπεία και το λέω
επειδή είσθε εσείς ο πολιτικός προϊστάµενος, κύριε Πρόεδρε, να
διαµηνύσετε στον κύριο διοικητή ότι η Ελλάδα είναι µια χώρα ευ-
νοµούµενη, οι σερίφηδες δεν έχουν θέση εδώ και θα γιορτά-
σουµε προσεχώς τα πενήντα χρόνια αποκατάστασης της
δηµοκρατίας µε την οποία οι στρατιωτικοί έπαυσαν να έχουν δι-
καιώµατα ή εξουσίες περισσότερα από όσο τους αναλογούν.

Είναι ένα θέµα το οποίο έχω αναφέρει και στο Υπουργείο σας
και θα σας παρακαλέσω να πάρετε άµεσα θέση, διότι δεν επι-
τρέπεται σε αυτή την κρίσιµη συγκυρία και σε αυτή την πολύ κρί-
σιµη περιοχή τέτοια γεγονότα να διαρρηγνύουν την οµοψυχία
µεταξύ των πολιτών της δραµινής κοινωνίας και του Στρατού.

Σας ευχαριστώ πολύ, κύριε Πρόεδρε.
ΠΡΟΕΔΡΕΥΩΝ (Βασίλειος Βιλιάρδος): Ευχαριστούµε πολύ

τον κ. Ξανθόπουλο.
Πριν δώσω τον λόγο στον Υφυπουργό, θέλω να ανακοινώσω

προς το Σώµα τα εξής:
Κυρίες και κύριοι συνάδελφοι, θα ήθελα να σας ανακοινώσω

ότι ο Πρόεδρος της Κοινοβουλευτικής Οµάδας της Νέας Δηµο-
κρατίας κ. Κυριάκος Μητσοτάκης, µε την από 3 Ιουλίου 2024 επι-
στολή του προς τον Πρόεδρο της Βουλής, µας ενηµερώνει ότι ο
Βουλευτής Ηρακλείου κ. Ελευθέριος Αυγενάκης τίθεται εκτός
της Κοινοβουλευτικής Οµάδας της Νέας Δηµοκρατίας.

(Η προαναφερθείσα επιστολή κατατίθεται στα Πρακτικά της
σηµερινής συνεδρίασης και έχει ως εξής:
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ΠΡΟΕΔΡΕΥΩΝ (Βασίλειος Βιλιάρδος): Ο κύριος Υφυπουρ-
γός έχει τον λόγο.

ΙΩΑΝΝΗΣ ΚΕΦΑΛΟΓΙΑΝΝΗΣ (Υφυπουργός Εθνικής Άµυ-
νας): Ευχαριστώ πολύ, κύριε Πρόεδρε.

Θα ήθελα να ξεκινήσω µε κάποιες αναφορές που έγιναν από
την αξιότιµο κυρία Πρόεδρο της Πλεύσης Ελευθερίας όσον
αφορά την εύληπτη λειτουργία του Κοινοβουλίου και πράγµατι
αναφέρθηκε σε µία, όντως, ιστορική συνεδρίαση, όταν συζητού-
σαµε για τον Κώδικα Δικηγόρων, όπου είχα την τιµή να είµαι ει-
σηγητής από την Πλειοψηφία, εκείνη ήταν εισηγήτρια από τον
ΣΥΡΙΖΑ -από το κόµµα στο οποίο ανήκε- και η κ. Τζάκρη από το
ΠΑΣΟΚ.

Η κυρία Πρόεδρος, όµως, δεν αναφέρθηκε στα πλήρη γεγο-
νότα εκείνης της επιτροπής, διότι είχε προηγηθεί τόσο η δική
µου εισήγηση που είχα πει ότι υπερψηφίζω το σύνολο των άρ-
θρων όσο και η κ. Τζάκρη που είχε πει ότι υπερψηφίζει το σύνολο
των άρθρων και απλώς είχα την απαίτηση να µιλάµε για ένα-ένα
άρθρο, να λέµε «ναι» ή «όχι» για τα εκατόν εξήντα επτά άρθρα
του Κώδικα Δικηγόρων. Αυτή είναι η πραγµατικότητα, κύριε Πρό-
εδρε. Υπήρξε βέβαια µια µονταζιέρα εκείνη την περίοδο…

ΖΩΗ ΚΩΝΣΤΑΝΤΟΠΟΥΛΟΥ (Πρόεδρος της Πλεύσης Ελευ-
θερίας): Μονταζιέρα υπήρξε;

ΙΩΑΝΝΗΣ ΚΕΦΑΛΟΓΙΑΝΝΗΣ (Υφυπουργός Εθνικής Άµυ-
νας): Βεβαίως. Κόψατε συγκεκριµένα καρέ από εκείνη τη συνε-
δρίαση και είχαν παίξει στο διαδίκτυο.

ΖΩΗ ΚΩΝΣΤΑΝΤΟΠΟΥΛΟΥ (Πρόεδρος της Πλεύσης Ελευ-
θερίας): Όλοι…

ΙΩΑΝΝΗΣ ΚΕΦΑΛΟΓΙΑΝΝΗΣ (Υφυπουργός Εθνικής Άµυ-
νας): Εσείς αναφερθήκατε, αλλά αναγκάζοµαι και εγώ να πω την
πλήρη αλήθεια. Και επειδή όλοι εδώ νοµοθετούµε και ξέρουµε
τη διαδικασία, ξέρετε πολύ καλά ότι κάποιος ο οποίος λέει ότι
υπερψηφίζει το σύνολο των άρθρων, δεν υπάρχει υποχρέωση να
λέει ένα-ένα άρθρο αν υπερψηφίζει ή αν αντιστοίχως καταψηφί-
ζει. Το λέω για να καταγραφεί για το πως ήταν η πραγµατικό-
τητα.

ΖΩΗ ΚΩΝΣΤΑΝΤΟΠΟΥΛΟΥ (Πρόεδρος της Πλεύσης Ελευ-
θερίας): Τη µονταζιέρα τη γνωρίζετε εσείς.

ΙΩΑΝΝΗΣ ΚΕΦΑΛΟΓΙΑΝΝΗΣ (Υφυπουργός Εθνικής Άµυ-
νας): Έρχοµαι τώρα στα του νοµοσχεδίου.

Θα ήθελα κατ’ αρχάς να ευχαριστήσω το σύνολο των συνα-
δέλφων από τις Κοινοβουλευτικές Οµάδες, τόσο για τα σχόλια
και τις παρατηρήσεις τους επειδή επί των δύο σχεδίων νόµων
του Υπουργείου Εθνικής Άµυνας που επικυρώνει τις δύο προ-
αναφερόµενες συµφωνίες, δηλαδή, τη συµφωνία στρατιωτικής
συνεργασίας Ελλάδος και Σαουδικής Αραβίας και δεύτερον τη
συµφωνία για το νοµικό καθεστώς των ελληνικών Ενόπλων Δυ-
νάµεων στο Βασίλειο της Σαουδικής Αραβίας.

Κυρίες και κύριοι συνάδελφοι, όπως είπα και στην Επιτροπή
δεν θα αναφερθώ επί της ουσίας στο νοµοτεχνικό περιεχόµενο
των δύο συµφωνιών, το έπραξε ο αγαπητός συνάδελφος, κ. Κτι-
στάκης, ο εισηγητής της Πλειοψηφίας, ήθελα απλά να επιση-
µάνω ότι σήµερα καλούµαστε για µια ακόµη φορά να
αποφασίσουµε για τον ρόλο της πατρίδας µας, της Ελλάδας, στο
σύγχρονο επιχειρησιακό και γεωστρατηγικό περιβάλλον. Δη-
λαδή, µιας Ελλάδας η οποία επαναπροσδιορίζεται στη διεθνή
σκηνή και διεκδικεί τον πρωταγωνιστικό της ρόλο ως πυλώνας
σταθερότητας στην ευρύτερη περιοχή της Μεσογείου και της
Μέσης Ανατολής και βεβαίως, µιας πατρίδας η οποία δεν περιο-
ρίζεται στα στενά της γεωγραφικά όρια, καθώς τα γεωστρατη-
γικά της συµφέροντα είναι ευρύτερα.

Δεν πρέπει επίσης να ξεχνάµε ότι η Ελλάδα βρίσκεται πάνω
στους κυριότερους γεωστρατηγικούς κόµβους παγκοσµίως,
αποτελεί τον συνδετικό κρίκο µεταξύ των χωρών της νοτιοανα-
τολικής Ευρώπης, της Μαύρης Θάλασσας, της Μέσης Ανατολής
και της Βορειοανατολικής Αφρικής και βεβαίως, αυτό αποτελεί
µεν από τη µία πλευρά πλεονέκτηµα, λόγω της γεωπολιτικής
θέσης, από την άλλη επιτάσσει την αµυντική ενεργοποίηση, θω-
ράκιση και βεβαίως όχι τον εφησυχασµό.

Επιτάσσει πρωτοβουλίες και στρατηγικές επιλογές, έτσι ώστε
να είµαστε πρωταγωνιστές και όχι κοµπάρσοι στις εξελίξεις που
συµβαίνουν στην περιοχή αυτή.

Γι’ αυτόν τον λόγο, εν µέσω µάλιστα κοσµογονικών εξελίξεων
στο διεθνές σύστηµα ασφαλείας, µε την ύπαρξη διεθνοποιηµέ-
νων απειλών, όπως οι σύγχρονες µορφές πειρατείας, η ενεργει-
ακή ανασφάλεια, η τροµοκρατία, οι υβριδικές απειλές, εν µέσω
µιας ευρύτερης γεωπολιτικής αναταραχής, η Ελλάδα επέλεξε να
είναι µέρος των λύσεων των προβληµάτων και να µην απέχει από
την επίλυση αυτών. 

Και γι’ αυτόν τον λόγο συµµετέχουµε στην επιχείρηση της Ευ-
ρωπαϊκής Ένωσης «Ασπίδες» για τη διασφάλιση της οµαλής λει-
τουργίας των διεθνών εµπορικών και ναυτιλιακών οδών.

Για τον λόγο αυτό συµµετέχουµε στην Ευρωπαϊκή Αντιπυραυ-
λική Οµπρέλα και βεβαίως πρωταγωνιστούµε στην ανάπτυξη
ενός κοινού συστήµατος αντιπυραυλικής και αντιαεροπορικής
άµυνας για την Ευρώπη και βεβαίως και συµµετέχουµε και µε µία
συστοιχία Patriot στην αεράµυνα του Βασιλείου της Σαουδικής
Αραβίας. 

Με τον τρόπο αυτόν συνδράµουµε στην ευρύτερη ενεργειακή
ασφάλεια και προασπίζουµε την ασφάλεια του ενεργειακού εφο-
διασµού της Ευρώπης και της πατρίδας µας. Άλλωστε η εξοι-
κείωση και η εµπειρία Ελλήνων στρατιωτικών σε αµυντικά
συστήµατα απειλών από αέρα σε πραγµατικά περιβάλλοντα,
όπως ο ίδιος ο Αρχηγός ΓΕΕΘΑ µάς εξέθεσε στην επιτροπή µας
και σε στρατηγικές επικράτησης είναι ιδιαίτερα κρίσιµες και χρή-
σιµες για την εφαρµογή των µεταρρυθµίσεων στις Ένοπλες Δυ-
νάµεις που υλοποιεί το Υπουργείο Εθνικής Άµυνας, συµβάλ-
λοντας έτσι τα µέγιστα στο αµυντικό σύστηµα της πατρίδας µας
κατά των απειλών από αέρος.

Βεβαίως αναγνωρίζει η χώρα µας τον πρωταγωνιστικό ρόλο
της Σαουδικής Αραβίας στο Συµβούλιο Συνεργασίας των Χωρών
του Κόλπου και στην ευρύτερη περιοχή της Μέσης Ανατολής και
βεβαίως έναν σηµαίνοντα περιφερειακό ρόλο.

Γι’ αυτόν τον λόγο προχωράει σε στρατηγικές επιλογές εµβά-
θυνσης και εδραίωσης της αµυντικής µας συνεργασίας, πρώτον,
µέσω κοινών ασκήσεων µεταξύ των Ενόπλων Δυνάµεων του Βα-
σιλείου της Σαουδικής Αραβίας και της Ελληνικής Δηµοκρατίας,
όπως είναι οι ασκήσεις διαχείρισης εκτάκτου ανάγκης και κρί-
σεων, δεύτερον, µέσω της συµµετοχής της Σαουδικής Αραβίας
σε µία ευρύτερη συµµαχία όσον αφορά το οικοσύστηµα καινο-
τοµίας και αµυντικών βιοµηχανιών -και καλούµε βεβαίως και
άλλες τέτοιου είδους πρωτοβουλίες να έρθουν προς την πατρίδα
µας- και, τρίτον, µέσω της ανταλλαγής επισκέψεων µεταξύ εµ-
πειρογνωµόνων και ειδικών µέσα από τη διοργάνωση συνεδρίων,
συµποσίων, σεµιναρίων και ανταλλαγής στρατιωτικών επεξεργα-
σµένων πληροφοριών. 

Μάλιστα µε τη σύσταση της µικτής Ελληνοσαουδαραβικής
Επιτροπής η όλη συνεργασία θα να επανατροφοδοτείται και θα
επαναδιαµορφώνεται ανάλογα, τόσο µε τα διδάγµατα, όσο και
τις αξιολογικές κρίσεις και συστάσεις της Επιτροπής αυτής προς
τα δύο κράτη - µέλη. 

Βεβαίως, κυρίες και κύριοι συνάδελφοι, πρόκειται για µία δι-
µερή συνεργασία σε θέµατα άµυνας και ασφαλείας και λειτουρ-
γεί πάντα µε γνώµονα την αµοιβαία εµπιστοσύνη και την κοινή
δράση, έτσι ώστε η χώρα όχι µόνο µπορεί να εξασφαλίσει τη
συλλογή πληροφοριών σχετικά µε το ευρύτερο περιβάλλον,
αλλά να µπορεί να αναπτυχθεί παράλληλα ως πυλώνας ασφα-
λείας και σταθερότητας σε µία περιοχή µε ιδιαίτερο γεωστρατη-
γικό ενδιαφέρον σε παγκόσµιο επίπεδο. 

Θυµίζω ότι η όποια αστάθεια στην περιοχή της Μέσης Ανατο-
λής αποτελεί έναν σοβαρό κίνδυνο για την οικονοµική, την ενερ-
γειακή, αλλά ακόµη και τη φυσική ασφάλεια της Ευρώπης και
βεβαίως κατ’ επέκταση και την ασφάλεια της πατρίδας µας. Συ-
νεπώς η Ελλάδα δέον να προχωρήσει σε τέτοιες στρατηγικές
επιλογές που θα την αναδείξουν αξιόπιστο εταίρο της Ευρωπαϊ-
κής Ένωσης στη δηµιουργία µιας περιφερειακής αρχιτεκτονικής
ασφαλείας. Όλες αυτές οι πρωτοβουλίες µάς καθιστούν έναν
αξιόπιστο πρωτοπόρο σύµµαχο, ικανό να ανοίξει νέους ορίζοντες
συνεργασίας και να αποτελέσει µια γέφυρα µεταξύ των χωρών
του Κόλπου και της Ευρώπης.

Συνεπώς µε την κύρωση των δύο συµφωνιών επεκτείνεται η
ζώνη ασφαλείας γύρω από την Ελλάδα, περιφρουρούνται τα γε-
ωστρατηγικά µας συµφέροντα και παράλληλα προβάλλεται και
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η εθνική ισχύ µας και αξιοπιστία ως ένας διεθνώς δρων σύµµα-
χος, εταίρος και γείτονας. Και βεβαίως η υπερψήφιση όλων
αυτών των κυρωτικών νόµων των συµφωνιών που συζητάµε σή-
µερα είναι ένα σηµαντικό βήµα ενίσχυσης της στρατιωτικής µας
διπλωµατίας και βεβαίως και της γεωστρατηγικής φαρέτρας.

Όσον αφορά σε κάποιες παρατηρήσεις που έγιναν από συνα-
δέλφους και δεν θέλω να αφήσω κάποια ερωτήµατα αναπάντητα,
παρ’ ότι νοµίζω ότι κάποια από αυτά τα συζητήσαµε και στις επι-
τροπές, ξεκινάω κατά σειρά οµιλιών. Αναφέρθηκε ο κ. Ζερβέας
για τη Συνθήκη της Βιέννης και για το δίκαιο των συνθηκών ότι
δεν εφαρµόζεται. Σας παραπέµπω, κύριε συνάδελφε, στο άρθρο
65 παράγραφος 23 της συγκεκριµένης Σύµβασης της Βιέννης,
όπου ρητώς παραπέµπει στο άρθρο 33 του Καταστατικού Χάρτη
του ΟΗΕ, το οποίο προβλέπει πληθώρα ισότιµων τρόπων επίλυ-
σης των όποιων διαφορών, µεταξύ των οποίων είναι βεβαίως και
οι διαπραγµατεύσεις που αναφέρατε στη συγκεκριµένη σύµ-
βαση. 

Όσον αφορά µια παρατήρηση που έκανε ο κ. Καζαµίας για το
άρθρο 8 περί δικαιοδοσίας στη συγκεκριµένη σύµβαση, εδώ
πέρα, κύριε συνάδελφε, να σας πω ότι οι δύο συµφωνίες κατ’
αρχάς είναι συµπληρωµατικές. Σας παραπέµπω µάλιστα στο
άρθρο 9 παράγραφος 3 της Συµφωνίας Στρατιωτικής Συνεργα-
σίας, που προβλέπει ότι το δικαίωµα της Ελλάδας να αιτείται την
παραίτηση της Σαουδικής Αραβίας από τη δικαιοδοσία της επί
του ελληνικού προσωπικού για το εν λόγω αίτηµα εξετάζεται ευ-
νοϊκά από τη σαουδική πλευρά. Αυτό στις διεθνείς συµφωνίες
λέγεται “waiver”, δηλαδή στην ουσία παραίτηση. Άρα υπάρχει
και αυτή η πρόβλεψη.

Θα αναφερθώ λεπτοµερώς και όσον αφορά στα ζητήµατα ποι-
νικού και πειθαρχικού χαρακτήρα και θα αναφερθώ για ποιον
λόγο θεωρούµε ότι µε αυτόν τον τρόπο προστατεύεται και το ελ-
ληνικό προσωπικό το οποίο βρίσκεται αυτή τη στιγµή στη Σαου-
δική Αραβία. 

Ο κ. Ρούντας αναφέρθηκε στην αποδυνάµωση της αµυντικής
δυναµικής της χώρας και κάποιοι άλλοι συνάδελφοι βεβαίως. Νο-
µίζω ότι ο Αρχηγός ΓΕΕΘΑ στην επιτροπή µας ρητώς ξεκαθάρισε
ότι δεν υπάρχει καµµία αποδυνάµωση και νοµίζω ότι κανείς εξ
ηµών σε αυτή την Αίθουσα δεν µπορεί να είναι ειδικότερος του
Αρχηγού, ο οποίος προΐσταται των Ενόπλων Δυνάµεων της
χώρας µας, ο οποίος δεσµεύτηκε και είπε ότι η συγκεκριµένη κί-
νηση δεν έχει κανέναν χαρακτήρα αποδυνάµωσης και βεβαίως
αναφέρθηκε σε πάρα πολλά πλεονεκτήµατα τα οποία φέρει αυτή
η συγκεκριµένη συµφωνία. 

Όσον αφορά στα όποια ανταποδοτικά οφέλη, γιατί κάποιοι συ-
νάδελφοι αναφέρθηκαν στο αν θα υπάρξει αναβάθµιση του συγ-
κεκριµένου συστήµατος, αν έχουµε πάρει από την πλευρά της
Σαουδικής Αραβίας κάποια ανταλλάγµατα, όπως προείπα και
στην Επιτροπή Εξωτερικών και Άµυνας, θα έρθει προς κύρωση
µια τρίτη συµφωνία, η οποία περιλαµβάνει συγκεκριµένα τους
όρους για το σύστηµα Patriot, όπου εκεί πέρα, επειδή υπάρχουν
και διαβαθµισµένες πληροφορίες, θα γίνει µια συζήτηση κεκλει-
σµένων των θυρών, όπως προβλέπει και ο Κανονισµός της Βου-
λής, και εκεί πέρα µια σειρά από ερωτήµατα τα οποία τέθηκαν
τόσο στην επιτροπή όσο και στην Ολοµέλεια είµαι βέβαιος ότι
θα απαντηθούν. 

Όσον αφορά τα ζητήµατα που έθεσε, αν θυµάµαι καλά, η κ.
Αναγνωστοπούλου περί αναφοράς στις συνθήκες µέσα περί αν-
θρώπινων σορών και για θανόντες, εξήγησα και στην επιτροπή
ότι είναι µια πάγια αναφορά που γίνεται σε τέτοιου είδους συν-
θήκες. Μάλιστα την ίδια συζήτηση κάναµε και τον Μάρτιο, που
είχαν κυρωθεί δύο συµφωνίες µεταξύ Ελλάδος και Ηνωµένων
Πολιτειών. Όπου υπάρχει στρατιωτική συµφωνία περιλαµβάνεται
και αυτός ο όρος. Δεν είναι κάτι το οποίο είναι πρωτόγνωρο και
είναι µια διεθνής πρακτική, ακριβώς για να υπάρχει µια τέτοιου
είδους αναφορά.

ΖΩΗ ΚΩΝΣΤΑΝΤΟΠΟΥΛΟΥ (Πρόεδρος της Πλεύσης Ελευ-
θερίας): Να παράγονται σοροί;

ΙΩΑΝΝΗΣ ΚΕΦΑΛΟΓΙΑΝΝΗΣ (Υφυπουργός Εθνικής Άµυ-
νας): Μακάβριο µεν, αλλά σε κάθε περίπτωση είναι µια πρό-
βλεψη που παγίως, επαναλαµβάνω, προβλέπεται στις διεθνείς
συνθήκες. 

Όσον αφορά για την ποινική και πειθαρχική δικαιοδοσία για το
ελληνικό προσωπικό το οποίο βρίσκεται στη Σαουδική Αραβία,
επειδή, επαναλαµβάνω, οι δύο συνθήκες είναι συµπληρωµατικές,
για τα µεν πειθαρχικά -τα διαβάζω συγκεκριµένα- παραπτώµατα
από το άρθρο 9 παράγραφος 5 της Συµφωνίας Στρατιωτικής Συ-
νεργασίας και το άρθρο 8 παράγραφος 1 της Συµφωνίας για το
Καθεστώς των Ελλήνων στη Σαουδική Αραβία αρµόδια ρητώς
αναφέρεται ότι είναι η χώρα αποστολής, δηλαδή η Ελλάδα.
Όσον αφορά την ποινική δικαιοδοσία ισχύουν οι ίδιες διατάξεις
του άρθρου 8 της Συµφωνίας του Καθεστώτος των Ελλήνων στη
Σαουδική Αραβία. Νοµίζω ότι, αν ανατρέξετε στο αντίστοιχο
άρθρο, θα το δείτε. 

Εποµένως πολλές από τις ανησυχίες που εκφράστηκαν όσον
αφορά το ποιος έχει τη δικαιοδοσία εν τέλει για το προσωπικό,
νοµίζω πως καθορίζεται από τις ίδιες συνθήκες. Αν ανατρέξει κα-
νείς στα οικεία άρθρα, θα δείτε ότι αυτό απαντάται. 

Τώρα, αναφέρθηκε από τον κ. Μπιάγκη η καθυστέρηση στην
κύρωση των δύο συµφωνιών και µε αφορµή αυτό να απαντήσω
και στον κ. Καζαµία, αν θυµάµαι καλά, που είχε θέσει το ζήτηµα
αυτό. Εγώ, κύριε συνάδελφε, ποτέ δεν ισχυρίστηκα στην επι-
τροπή ότι περιποιεί τιµή η καθυστέρηση των κυρώσεων.

Αυτό το οποίο είπα στην επιτροπή είναι ότι είναι δυστυχώς µια
πάγια διαδικασία όπου, ενώ υπογράφονται οι συνθήκες, έρχονται
µετά από δύο και τρία χρόνια προς κύρωση στη Βουλή. Δεν επι-
ζητώ κάποιο παράσηµο. Το είπα γιατί επιδείξατε ένα ύφος το
οποίο είναι λίγο πρωτόγνωρο για σας. Συνήθως είστε λίγο πιο
συγκεκριµένος.

ΑΛΕΞΑΝΔΡΟΣ ΚΑΖΑΜΙΑΣ: Δεν είπατε ότι το βελτιώνετε;
ΙΩΑΝΝΗΣ ΚΕΦΑΛΟΓΙΑΝΝΗΣ (Υφυπουργός Εθνικής Άµυ-

νας): Είπα ότι σκοπός µας είναι να το βελτιώσουµε. Αναγνωρίζω
αυτό το πρόβληµα και σκοπός µας είναι να βελτιωθεί αυτό το
πράγµα. Και είπα ότι υπάρχουν και παραδείγµατα, δυστυχώς,
συµφωνιών οι οποίες ήρθαν µετά από έξι και επτά χρόνια προς
κύρωση στη Βουλή. Βεβαίως είναι κάτι το οποίο συνολικά πρέπει
να το δούµε για τους νόµους καλής νοµοθέτησης. Είπα ότι πρέ-
πει να το βελτιώσουµε. Νοµίζω ότι αναγνώρισα το πρόβληµα
αυτό.

Η κ. Χρηστίδου ζήτησε δέσµευση για την, αν θέλετε, αµυντική
κατεύθυνση των δύο συµφωνιών. Σας το είπε και ο Α/ΓΕΕΘΑ, το
επαναλαµβάνω και εγώ σήµερα, ρητώς αναφέρεται ούτως ή
άλλως και στο προοίµιο και των δύο συµφωνιών, πρόκειται µόνο
για αµυντική συµφωνία. Αυτό το σύστηµα που βρίσκεται αυτή τη
στιγµή και το ευαίσθητο προσωπικό των Ενόπλων Δυνάµεων δεν
πρόκειται πουθενά να χρησιµοποιηθεί σε άλλου είδους απο-
στολή. 

Και όσον αφορά την ερώτησή σας για ποιον λόγο δεν έχει
έρθει ακόµη η τρίτη συµφωνία, να σας πω ότι, επειδή ακριβώς
περιλαµβάνει όλες αυτές τις διαβαθµισµένες πληροφορίες, η
όποια νοµοτεχνική διαδικασία απαιτείται είναι σίγουρα πιο χρο-
νοβόρα. Αποφασίσαµε ως Υπουργείο να καταθέσουµε αυτές τις
δύο συµφωνίες για να µην υπάρχει η αιτίαση -δικαιολογηµένη,
θα το ξαναπώ- περί καθυστέρησης της διαδικασίας και το άµεσο
χρονικό διάστηµα θα κατατεθεί και θα συζητηθεί και ελπίζω να
υπερψηφιστεί και η τρίτη συµφωνία. 

Τέλος, να αναφερθώ σε δυο-τρεις αναφορές που έκανε ο Πρό-
εδρος της Κοινοβουλευτικής Οµάδας της Ελληνικής Λύσης κ.
Βελόπουλος. Στο αν υπάρχουν κενά στην αντιπυραυλική άµυνα
νοµίζω το απάντησε µε τον πιο πλήρη τρόπο και ο Α/ΓΕΕΘΑ στην
επιτροπή µας. Όσον αφορά τη δικαιοδοσία για τις ποινικές και
πειθαρχικές πράξεις που τυχόν κάνουν τα µέλη των Ενόπλων Δυ-
νάµεων νοµίζω απαντήθηκε προηγουµένως. 

Τέλος, επειδή έγινε και µία αναφορά περί αποδυνάµωσης των
δυνάµεων στο ανατολικό Αιγαίο, προφανώς επειδή δεν µπορώ
να αναφερθώ λεπτοµερώς µε ανοικτές κάµερες σε αυτή τη συ-
ζήτηση, νοµίζω ότι κανείς από την Αίθουσα δεν πιστεύει και δεν
θα πρέπει µάλλον να αναφέρει ρητώς ότι υπάρχει τέτοιου είδους
κατάσταση στα νησιά του ανατολικού Αιγαίου. Βεβαίως σε πάρα
πολλές ερωτήσεις των συναδέλφων µας κεκλεισµένων των
θυρών, όταν ήταν οι αντίστοιχες συνεδριάσεις, έχουµε πει µε
πολύ συγκεκριµένα παραδείγµατα το πώς αυτό το πράγµα δεν
ισχύει στην πραγµατικότητα. 
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17986 ΠΡΑΚΤΙΚΑ ΒΟΥΛΗΣ (ΟΛΟΜΕΛΕΙΑ)

Συνεπώς, κύριε Πρόεδρε, για τους παραπάνω λόγους τους
οποίους εξέθεσα αλλά και για αυτούς που εισακούστηκαν και
στην παρούσα Αίθουσα, καλώ το Σώµα να υπερψηφίσει τις δύο
συνθήκες. Νοµίζω ότι σίγουρα είναι προς τη σωστή κατεύθυνση
αναβάθµισης του γεωπολιτικού αλλά και γεωστρατηγικού ρόλου
της πατρίδας µας. 

Σας ευχαριστώ πολύ. 
(Χειροκροτήµατα από την πτέρυγα της Νέας Δηµοκρατίας)

ΠΡΟΕΔΡΕΥΩΝ (Βασίλειος Βιλιάρδος): Ευχαριστούµε πολύ
τον κύριο Υφυπουργό.

Κυρίες και κύριοι συνάδελφοι, στο σηµείο αυτό ολοκληρώθηκε
η συζήτηση των σχεδίων νόµου και θα ακολουθήσει η ψήφισή
τους, η οποία θα γίνει χωριστά για κάθε ένα.

Ξεκινούµε από το πρώτο, το οποίο αφορά το καθεστώς των
Ενόπλων Δυνάµεων στη Σαουδική Αραβία.

Κηρύσσεται περαιωµένη η συζήτηση ενιαία επί της αρχής, των
άρθρων και του συνόλου του σχεδίου νόµου του Υπουργείου
Εθνικής Άµυνας: «Κύρωση της Διευθέτησης µεταξύ της Κυβέρ-
νησης της Ελληνικής Δηµοκρατίας και της Κυβέρνησης του Βα-

σιλείου της Σαουδικής Αραβίας σχετικά µε το καθεστώς των Ελ-
ληνικών Ενόπλων Δυνάµεων στο έδαφος του Βασιλείου της Σα-
ουδικής Αραβίας». 

Προχωρούµε στην ψήφιση επί της αρχής, των άρθρων και του
συνόλου και η ψήφισή τους θα γίνει χωριστά. 

Η ψήφιση περιλαµβάνει την αρχή, ένα άρθρο, το ακροτελεύτιο
άρθρο και το σύνολο του νοµοσχεδίου. 

Παρακαλώ να ανοίξει το σύστηµα της ηλεκτρονικής ψηφοφο-
ρίας.

(ΨΗΦΟΦΟΡΙΑ)
ΠΡΟΕΔΡΕΥΩΝ (Βασίλειος Βιλιάρδος): Κυρίες και κύριοι συ-

νάδελφοι, εφόσον έχετε ολοκληρώσει την ψηφοφορία, παρα-
καλώ να κλείσει το σύστηµα της ηλεκτρονικής ψηφοφορίας.

(ΗΛΕΚΤΡΟΝΙΚΗ ΚΑΤΑΜΕΤΡΗΣΗ)
(ΜΕΤΑ ΤΗΝ ΗΛΕΚΤΡΟΝΙΚΗ ΚΑΤΑΜΕΤΡΗΣΗ)

ΠΡΟΕΔΡΕΥΩΝ (Βασίλειος Βιλιάρδος): Οι θέσεις των κοµµά-
των, όπως αποτυπώθηκαν κατά την ψήφιση µε το ηλεκτρονικό
σύστηµα, καταχωρίζονται στα Πρακτικά της σηµερινής συνε-
δρίασης και έχουν ως εξής:
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Κύρωση της Διευθέτησης µεταξύ της Κυβέρνησης της Ελλη-
νικής Δηµοκρατίας και της Κυβέρνησης του Βασιλείου της Σα-

ουδικής Αραβίας σχετικά µε το καθεστώς των Ελληνικών
Ενόπλων Δυνάµεων στο έδαφος του Βασιλείου της Σαουδικής

Αραβίας

Επί της Αρχής ΚΑΤΑ ΠΛΕΙΟΨΗΦΙΑ
Ν.Δ.: ΝΑΙ

ΣΥΡΙΖΑ: ΝΑΙ
ΠΑΣΟΚ-Κ.Α.: ΝΑΙ

Κ.Κ.Ε.: OXI
ΕΛΛΗΝ. ΛΥΣΗ: OXI
Ν. ΑΡΙΣΤΕΡΑ: OXI

ΝΙΚΗ: OXI
ΠΛΕΥΣΗ ΕΛ.: OXI
ΣΠΑΡΤΙΑΤΕΣ: OXI

Άρθρο πρώτο ΚΑΤΑ ΠΛΕΙΟΨΗΦΙΑ
Ν.Δ.: ΝΑΙ

ΣΥΡΙΖΑ: ΝΑΙ
ΠΑΣΟΚ-Κ.Α.: ΝΑΙ

Κ.Κ.Ε.: OXI
ΕΛΛΗΝ. ΛΥΣΗ: OXI
Ν. ΑΡΙΣΤΕΡΑ: OXI

ΝΙΚΗ: OXI
ΠΛΕΥΣΗ ΕΛ.: OXI
ΣΠΑΡΤΙΑΤΕΣ: OXI

Ακροτελεύτιο άρθρο ΚΑΤΑ ΠΛΕΙΟΨΗΦΙΑ
Ν.Δ.: ΝΑΙ

ΣΥΡΙΖΑ: ΝΑΙ
ΠΑΣΟΚ-Κ.Α.: ΝΑΙ

Κ.Κ.Ε.: OXI
ΕΛΛΗΝ. ΛΥΣΗ: OXI
Ν. ΑΡΙΣΤΕΡΑ: OXI

ΝΙΚΗ: OXI
ΠΛΕΥΣΗ ΕΛ.: OXI
ΣΠΑΡΤΙΑΤΕΣ: OXI

Επί του Συνόλου ΚΑΤΑ ΠΛΕΙΟΨΗΦΙΑ
Ν.Δ.: ΝΑΙ

ΣΥΡΙΖΑ: ΝΑΙ
ΠΑΣΟΚ-Κ.Α.: ΝΑΙ

Κ.Κ.Ε.: OXI
ΕΛΛΗΝ. ΛΥΣΗ: OXI
Ν. ΑΡΙΣΤΕΡΑ: OXI

ΝΙΚΗ: OXI
ΠΛΕΥΣΗ ΕΛ.: OXI
ΣΠΑΡΤΙΑΤΕΣ: OXI



ΠΡΟΕΔΡΕΥΩΝ (Βασίλειος Βιλιάρδος): Συνεπώς το σχέδιο
νόµου του Υπουργείου Εθνικής Άµυνας: «Κύρωση της Διευθέτη-
σης µεταξύ της Κυβέρνησης της Ελληνικής Δηµοκρατίας και της
Κυβέρνησης του Βασιλείου της Σαουδικής Αραβίας σχετικά µε
το καθεστώς των Ελληνικών Ενόπλων Δυνάµεων στο έδαφος του
Βασιλείου της Σαουδικής Αραβίας» έγινε δεκτό κατά πλειοψηφία
ενιαία επί της αρχής, των άρθρων και του συνόλου και έχει ως
εξής:

«Kύρωση της Διευθέτησης µεταξύ της Κυβέρνησης της Ελ-
ληνικής Δηµοκρατίας και της Κυβέρνησης του Βασιλείου της
Σαουδικής Αραβίας σχετικά µε το καθεστώς των Ελληνικών
Ενόπλων Δυνάµεων στο έδαφος του Βασιλείου της Σαουδικής
Αραβίας

ΠΙΝΑΚΑΣ ΠΕΡΙΕΧΟΜΕΝΩΝ
Άρθρο πρώτο  Κύρωση Διευθέτησης
Διευθέτηση µεταξύ της Κυβέρνησης της Ελληνικής Δηµοκρα-

τίας και της Κυβέρνησης του Βασιλείου της Σαουδικής Αραβίας
σχετικά µε το καθεστώς των Ελληνικών Ενόπλων Δυνάµεων στο
έδαφος του Βασιλείου της Σαουδικής Αραβίας

Άρθρο 1 Ορισµοί
Άρθρο 2 Σκοπός
Άρθρο 3 Φόροι και δασµοί

Άρθρο 4 Όπλα και στολές, είσοδος, έξοδος
Άρθρο 5 Κανονισµοί υγείας και ασφάλειας
Άρθρο 6 Ελευθερία κίνησης
Άρθρο 7 Υπολείµµατα/ανθρώπινες σοροί
Άρθρο 8 Δικαιοδοσία
Άρθρο 9 Αξιώσεις
Άρθρο 10 Διερεύνηση συµβάντων
Άρθρο 11 Ασφάλεια διαβαθµισµένων πληροφοριών
Άρθρο 12 Εφαρµοστικές διαδικασίες
Άρθρο 13 Επίλυση διαφορών
Άρθρο 14 Τελικές διατάξεις
Άρθρο δεύτερο Έναρξη ισχύος

Άρθρο πρώτο
Κύρωση Διευθέτησης

Κυρώνεται και έχει την ισχύ, που ορίζει η παρ. 1 του άρθρου
28 του Συντάγµατος, η Διευθέτηση µεταξύ της Κυβέρνησης της
Ελληνικής Δηµοκρατίας και της Κυβέρνησης του Βασιλείου της
Σαουδικής Αραβίας σχετικά µε το καθεστώς των Ελληνικών Ενό-
πλων Δυνάµεων στο έδαφος του Βασιλείου της Σαουδικής Αρα-
βίας, η οποία υπογράφηκε στο Ριάντ, στις 20 Απριλίου 2021, και
το πρωτότυπο κείµενο της οποίας, στην ελληνική και αγγλική
γλώσσα, έχει ως εξής:

17988 ΠΡΑΚΤΙΚΑ ΒΟΥΛΗΣ (ΟΛΟΜΕΛΕΙΑ)



ΣΥΝΕΔΡΙΑΣΗ ΡΞΑ’ - 3 ΙΟΥΛΙΟΥ 2024 17989



17990 ΠΡΑΚΤΙΚΑ ΒΟΥΛΗΣ (ΟΛΟΜΕΛΕΙΑ)



ΣΥΝΕΔΡΙΑΣΗ ΡΞΑ’ - 3 ΙΟΥΛΙΟΥ 2024 17991



17992 ΠΡΑΚΤΙΚΑ ΒΟΥΛΗΣ (ΟΛΟΜΕΛΕΙΑ)



ΣΥΝΕΔΡΙΑΣΗ ΡΞΑ’ - 3 ΙΟΥΛΙΟΥ 2024 17993



17994 ΠΡΑΚΤΙΚΑ ΒΟΥΛΗΣ (ΟΛΟΜΕΛΕΙΑ)



ΣΥΝΕΔΡΙΑΣΗ ΡΞΑ’ - 3 ΙΟΥΛΙΟΥ 2024 17995



17996 ΠΡΑΚΤΙΚΑ ΒΟΥΛΗΣ (ΟΛΟΜΕΛΕΙΑ)



ΣΥΝΕΔΡΙΑΣΗ ΡΞΑ’ - 3 ΙΟΥΛΙΟΥ 2024 17997



17998 ΠΡΑΚΤΙΚΑ ΒΟΥΛΗΣ (ΟΛΟΜΕΛΕΙΑ)



ΣΥΝΕΔΡΙΑΣΗ ΡΞΑ’ - 3 ΙΟΥΛΙΟΥ 2024 17999



18000 ΠΡΑΚΤΙΚΑ ΒΟΥΛΗΣ (ΟΛΟΜΕΛΕΙΑ)



ΣΥΝΕΔΡΙΑΣΗ ΡΞΑ’ - 3 ΙΟΥΛΙΟΥ 2024 18001



18002 ΠΡΑΚΤΙΚΑ ΒΟΥΛΗΣ (ΟΛΟΜΕΛΕΙΑ)



ΣΥΝΕΔΡΙΑΣΗ ΡΞΑ’ - 3 ΙΟΥΛΙΟΥ 2024 18003



Άρθρο δεύτερο
Έναρξη ισχύος

Η ισχύς του παρόντος νόµου αρχίζει από τη δηµοσίευσή του
στην Εφηµερίδα της Κυβερνήσεως και της Διευθέτησης που κυ-
ρώνεται από την πλήρωση των προϋποθέσεων της παρ. 1 του
άρθρου 14 αυτής.

Αθήνα,..........................2024

ΟΙ ΥΠΟΥΡΓΟΙ

ΠΡΟΕΔΡΕΥΩΝ (Βασίλειος Βιλιάρδος): Κυρίες και κύ-
ριοι συνάδελφοι, συνεχίζουµε µε το δεύτερο σχέδιο νόµου.

Κηρύσσεται περαιωµένη η συζήτηση ενιαία επί της αρχής, των
άρθρων και του συνόλου του σχεδίου νόµου του Υπουργείου
Εθνικής Άµυνας: «Κύρωση της Συµφωνίας Στρατιωτικής Συνερ-
γασίας µεταξύ της Κυβέρνησης της Ελληνικής Δηµοκρατίας και
της Κυβέρνησης του Βασιλείου της Σαουδικής Αραβίας». 

Προχωρούµε στην ψήφιση επί της αρχής, των άρθρων και του
συνόλου και η ψήφισή τους θα γίνει χωριστά. 

Η ψήφιση περιλαµβάνει την αρχή, ένα άρθρο, το ακροτελεύτιο
άρθρο και το σύνολο του νοµοσχεδίου. 

Παρακαλώ να ανοίξει το σύστηµα της ηλεκτρονικής ψηφοφο-
ρίας.

(ΨΗΦΟΦΟΡΙΑ)
ΠΡΟΕΔΡΕΥΩΝ (Βασίλειος Βιλιάρδος): Κυρίες και κύ-

ριοι συνάδελφοι, εφόσον έχετε ολοκληρώσει την ψηφοφορία,
παρακαλώ να κλείσει το σύστηµα της ηλεκτρονικής ψηφοφορίας.

(ΗΛΕΚΤΡΟΝΙΚΗ ΚΑΤΑΜΕΤΡΗΣΗ)
(ΜΕΤΑ ΤΗΝ ΗΛΕΚΤΡΟΝΙΚΗ ΚΑΤΑΜΕΤΡΗΣΗ)

ΠΡΟΕΔΡΕΥΩΝ (Βασίλειος Βιλιάρδος): Οι θέσεις των κοµµά-
των, όπως αποτυπώθηκαν κατά την ψήφιση µε το ηλεκτρονικό
σύστηµα, καταχωρίζονται στα Πρακτικά της σηµερινής συνε-
δρίασης και έχουν ως εξής:

18004 ΠΡΑΚΤΙΚΑ ΒΟΥΛΗΣ (ΟΛΟΜΕΛΕΙΑ)

1. ΕΘΝΙΚΗΣ
ΟΙΚΟΝΟΜΙΑΣ

ΚΑΙ ΟΙΚΟΝΟΜΙΚΩΝ

3. ΕΘΝΙΚΗΣ ΑΜΥΝΑΣ

2. ΕΞΩΤΕΡΙΚΩΝ

4. ΔΙΚΑΙΟΣΥΝΗΣ



Κύρωση της Συµφωνίας Στρατιωτικής Συνεργασίας µεταξύ
της Κυβέρνησης της Ελληνικής Δηµοκρατίας και της Κυβέρνη-

σης του Βασιλείου της Σαουδικής Αραβίας
Επί της Αρχής ΚΑΤΑ ΠΛΕΙΟΨΗΦΙΑ

Ν.Δ.: ΝΑΙ
ΣΥΡΙΖΑ: ΝΑΙ

ΠΑΣΟΚ-Κ.Α.: ΝΑΙ
Κ.Κ.Ε.: OXI

ΕΛΛΗΝ. ΛΥΣΗ: OXI
Ν. ΑΡΙΣΤΕΡΑ: OXI

ΝΙΚΗ: OXI
ΠΛΕΥΣΗ ΕΛ.: OXI
ΣΠΑΡΤΙΑΤΕΣ: OXI

Άρθρο πρώτο ΚΑΤΑ ΠΛΕΙΟΨΗΦΙΑ
Ν.Δ.: ΝΑΙ

ΣΥΡΙΖΑ: ΝΑΙ
ΠΑΣΟΚ-Κ.Α.: ΝΑΙ

Κ.Κ.Ε.: OXI
ΕΛΛΗΝ. ΛΥΣΗ: OXI
Ν. ΑΡΙΣΤΕΡΑ: OXI

ΝΙΚΗ: OXI
ΠΛΕΥΣΗ ΕΛ.: OXI
ΣΠΑΡΤΙΑΤΕΣ: OXI

Ακροτελεύτιο άρθρο ΚΑΤΑ ΠΛΕΙΟΨΗΦΙΑ
Ν.Δ.: ΝΑΙ

ΣΥΡΙΖΑ: ΝΑΙ
ΠΑΣΟΚ-Κ.Α.: ΝΑΙ

Κ.Κ.Ε.: OXI
ΕΛΛΗΝ. ΛΥΣΗ: OXI
Ν. ΑΡΙΣΤΕΡΑ: OXI

ΝΙΚΗ: OXI
ΠΛΕΥΣΗ ΕΛ.: OXI
ΣΠΑΡΤΙΑΤΕΣ: OXI

Επί του Συνόλου ΚΑΤΑ ΠΛΕΙΟΨΗΦΙΑ
Ν.Δ.: ΝΑΙ

ΣΥΡΙΖΑ: ΝΑΙ
ΠΑΣΟΚ-Κ.Α.: ΝΑΙ

Κ.Κ.Ε.: OXI
ΕΛΛΗΝ. ΛΥΣΗ: OXI
Ν. ΑΡΙΣΤΕΡΑ: OXI

ΝΙΚΗ: OXI
ΠΛΕΥΣΗ ΕΛ.: OXI
ΣΠΑΡΤΙΑΤΕΣ: OXI
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ΠΡΟΕΔΡΕΥΩΝ (Βασίλειος Βιλιάρδος): Συνεπώς το σχέδιο
νόµου του Υπουργείου Εθνικής Άµυνας: «Κύρωση της Συµφω-
νίας Στρατιωτικής Συνεργασίας µεταξύ της Κυβέρνησης της Ελ-
ληνικής Δηµοκρατίας και της Κυβέρνησης του Βασιλείου της
Σαουδικής Αραβίας» έγινε δεκτό κατά πλειοψηφία ενιαία επί της
αρχής, των άρθρων και του συνόλου και έχει ως εξής:

Κύρωση της Συµφωνίας Στρατιωτικής Συνεργασίας µεταξύ
της Κυβέρνησης της Ελληνικής Δηµοκρατίας και της Κυβέρνη-
σης του Βασιλείου της Σαουδικής Αραβίας

ΠΙΝΑΚΑΣ ΠΕΡΙΕΧΟΜΕΝΩΝ
Άρθρο πρώτο  Κύρωση Συµφωνίας
Συµφωνία Στρατιωτικής Συνεργασίας µεταξύ της Κυβέρνησης

της Ελληνικής Δηµοκρατίας και της Κυβέρνησης του Βασιλείου
της Σαουδικής Αραβίας

Άρθρο 1 Ορισµοί
Άρθρο 2 Σκοπός
Άρθρο 3 Τοµείς Συνεργασίας
Άρθρο 4 Μορφές Συνεργασίας
Άρθρο 5 Αρµόδιες Αρχές

Άρθρο 6 Μικτή Στρατιωτική Επιτροπή
Άρθρο 7 Ανταλλαγή και Προστασία Πληροφοριών
Άρθρο 8 Οικονοµικά Θέµατα
Άρθρο 9 Νοµικά Θέµατα
Άρθρο 10 Αποζηµίωση για Ζηµία
Άρθρο 11 Σχέση µε άλλες συµφωνίες
Άρθρο 12 Επίλυση Διαφορών
Άρθρο 13 Τροποποίηση
Άρθρο 14 Ισχύς, Διάρκεια και Λήξη Ισχύος
Άρθρο δεύτερο  Έναρξη ισχύος

Άρθρο πρώτο
Κύρωση Συµφωνίας

Κυρώνεται και έχει την ισχύ, που ορίζει η παρ. 1 του άρθρου
28 του Συντάγµατος, η Συµφωνία Στρατιωτικής Συνεργασίας µε-
ταξύ της Κυβέρνησης της Ελληνικής Δηµοκρατίας και της Κυ-
βέρνησης του Βασιλείου της Σαουδικής Αραβίας, η οποία
υπογράφηκε στην Αθήνα, στις 26 Ιουλίου 2022, και το πρωτό-
τυπο κείµενο της οποίας, στην ελληνική και αγγλική γλώσσα, έχει
ως εξής:

18006 ΠΡΑΚΤΙΚΑ ΒΟΥΛΗΣ (ΟΛΟΜΕΛΕΙΑ)
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18008 ΠΡΑΚΤΙΚΑ ΒΟΥΛΗΣ (ΟΛΟΜΕΛΕΙΑ)
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18010 ΠΡΑΚΤΙΚΑ ΒΟΥΛΗΣ (ΟΛΟΜΕΛΕΙΑ)



ΣΥΝΕΔΡΙΑΣΗ ΡΞΑ’ - 3 ΙΟΥΛΙΟΥ 2024 18011



18012 ΠΡΑΚΤΙΚΑ ΒΟΥΛΗΣ (ΟΛΟΜΕΛΕΙΑ)



ΣΥΝΕΔΡΙΑΣΗ ΡΞΑ’ - 3 ΙΟΥΛΙΟΥ 2024 18013



18014 ΠΡΑΚΤΙΚΑ ΒΟΥΛΗΣ (ΟΛΟΜΕΛΕΙΑ)
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18016 ΠΡΑΚΤΙΚΑ ΒΟΥΛΗΣ (ΟΛΟΜΕΛΕΙΑ)



ΣΥΝΕΔΡΙΑΣΗ ΡΞΑ’ - 3 ΙΟΥΛΙΟΥ 2024 18017



18018 ΠΡΑΚΤΙΚΑ ΒΟΥΛΗΣ (ΟΛΟΜΕΛΕΙΑ)



ΣΥΝΕΔΡΙΑΣΗ ΡΞΑ’ - 3 ΙΟΥΛΙΟΥ 2024 18019



18020 ΠΡΑΚΤΙΚΑ ΒΟΥΛΗΣ (ΟΛΟΜΕΛΕΙΑ)
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Άρθρο δεύτερο
Έναρξη ισχύος

Η ισχύς του παρόντος νόµου αρχίζει από τη δηµοσίευσή του
στην Εφηµερίδα της Κυβερνήσεως και της Συµφωνίας που κυ-
ρώνεται από την πλήρωση των προϋποθέσεων του άρθρου 14
αυτής.

Αθήνα,........................2024

ΟΙ ΥΠΟΥΡΓΟΙ

ΠΡΟΕΔΡΕΥΩΝ (Βασίλειος Βιλιάρδος): Κυρίες και κύριοι συ-
νάδελφοι, παρακαλώ το Σώµα να εξουσιοδοτήσει το Προεδρείο
για την υπ’ ευθύνη του επικύρωση των Πρακτικών ως προς την
ψήφιση στο σύνολο των παραπάνω νοµοσχεδίων.

ΠΟΛΛΟΙ ΒΟΥΛΕΥΤΕΣ: Μάλιστα, µάλιστα.
ΠΡΟΕΔΡΕΥΩΝ (Βασίλειος Βιλιάρδος): Το Σώµα παρέσχε τη

ζητηθείσα εξουσιοδότηση.
Κυρίες και κύριοι συνάδελφοι, δέχεστε στο σηµείο αυτό να λύ-

σουµε τη συνεδρίαση;
ΟΛΟΙ ΟΙ ΒΟΥΛΕΥΤΕΣ: Μάλιστα, µάλιστα.
ΠΡΟΕΔΡΕΥΩΝ (Βασίλειος Βιλιάρδος): Με τη συναίνεση του

Σώµατος και ώρα 17.18’ λύεται η συνεδρίαση για αύριο, ηµέρα
Πέµπτη 4 Ιουλίου 2024 και ώρα 13.00’, µε αντικείµενο εργασιών
του Σώµατος νοµοθετική εργασία: µόνη συζήτηση και ψήφιση
επί της αρχής, των άρθρων και του συνόλου του σχεδίου νόµου
του Υπουργείου Δικαιοσύνης: «Τροποποίηση του π.δ.18/1989
«Κωδικοποίηση διατάξεων νόµων για το Συµβούλιο της Επικρα-
τείας» (Α’ 8) - Μεταφορά διαφορών στα Τακτικά Διοικητικά Δικα-
στήρια - Ρυθµίσεις για πιλοτική ή κατόπιν προδικαστικού
ερωτήµατος δίκη ενώπιον του Συµβουλίου της Επικρατείας -
Άλλες διατάξεις του Υπουργείου Δικαιοσύνης», σύµφωνα µε τη
συµπληρωµατική ηµερήσια διάταξη που έχει διανεµηθεί.

18022 ΠΡΑΚΤΙΚΑ ΒΟΥΛΗΣ (ΟΛΟΜΕΛΕΙΑ)

1. ΕΘΝΙΚΗΣ
ΟΙΚΟΝΟΜΙΑΣ

ΚΑΙ ΟΙΚΟΝΟΜΙΚΩΝ

3. ΕΘΝΙΚΗΣ 
ΑΜΥΝΑΣ

2. ΕΞΩΤΕΡΙΚΩΝ

4. ΔΙΚΑΙΟΣΥΝΗΣ

Ο ΠΡΟΕΔΡΟΣ                                                                  ΟΙ ΓΡΑΜΜΑΤΕΙΣ


